
یک جامعه پشت درخواست پلیس
شهادت مظلومانه افسر پلیس در بیدزرد شیراز  به دست مرد شرور، احساسات عمومي را جريحه دار كرد

 قانون فعلی به كارگیری سلاح، كارآمد نیست
 و نیاز فوری به اصلاح توسط مجلس دارد

 ضرورت آموزش پلیس ، ارتقای توانمندی ها 
و به روزكردن تجهیزات احساس می شود

شهادت حضرت امام علي النقي الهادي علیه السلام  را تسلیت مي گويیم

 2ویژگی 
برجسته و الگوساز 

جناب حمزه

رهبر معظم انقلاب  در ديدار دست اندركاران 
همايش حضرت حمزه)ع( تشريح كردند
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تناقض های برجامی 
آمریکا

 دسترسی آنلاین 
به رصدخانه خیام

ملاقات در شرق، با 
هدف مقابله با غرب

 ثبت نام 
»آزاد« نيست

 سیاست فشارحداكثری و لفاظی  
 علیه ايران ازسوی آمريکايی ها

و صهیونیست ها ادامه دارد

بايد از زندگی صحابه برجسته اما 
ناشناخته پیامبر همچون عمار، 

سلمان، مقداد و جعفربن ابی طالب 
در قالب های هنری و نمايشی 

تصويرسازی شود

رصد آنلاين آسمان با اتصال به 
تلسکوپ رصدخانه خیام سازمان 
فضايی برای علاقه مندان مهیا شد

روساي جمهور روسیه و چین، پیش 
از افتتاح رسمي المپیك زمستاني 

پکن، با هم ملاقات كردند

دانشجويان همچنان با مشکلات 
متعددي براي انتخاب واحد در سامانه 

متمركز دانشگاه آزاد مواجهند
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ایران - آمریکا؛ 
شاید وقتی دیگر

محسن محمودصفریگزارش
روزنامهنگار

دیداردوستانهکشــتیآزادایرانوآمریکا
بالاخرهپــسازکشوقوسهــایفراوان
لغوشــد.ســفارتآمریکادرحالیاعلام
کردنمایندهفدراسیونکشتیایرانبرای
دریافتویزاهایصادرشدهراهیدوبیشود
کهویزای6نفرازاعضــایتیمایرانصادر
نشدهبودودربیناین6نفر،نام2کشتیگیر

اصلیتیمهمدیدهمیشد!

  زمزمه لغو سفر
توافقبرایدیداردوستانهتیمهایکشتی
آزادایــرانوآمریکادرجریانمســابقات
جهانینروژاتفاقافتاد.درآنمسابقات،تیم
ایرانبهمقامســومدنیارسیدوتیمآمریکا
باهدایتبیلزادیکبعدازروسهادررده
دومقرارگرفت.بروسبومگارتنروعلیرضا
دبیرروسایفدراسیونهایکشتیآمریکا
وایراندرهماناســلو-محــلبرگزاری
مســابقاتجهانی-توافقکردندکهدیدار
دوستانهایدر10وزنکشتیآزاددرایالت
تگزاسآمریکابرگزارکنند.آغازجنجالو
زمزمههایلغودیداردوستانهایرانوآمریکا
ازاظهاراتعلیرضادبیردربارهسردارشهید
حاجقاسمســلیمانیآغازشد.صحبتهای
دبیربااینمضمونبودکهشــعارمرگبر
آمریکابایدهمراهباعملباشــدوهرکس
درهرکاریکهفعالیــتداردبایداینقدر
خوبعملکندکهیکسردارباشد.همین
صحبتهاکافیبــودتاتحرکاترســانه
فاکسنیوزبرایعدمصدورویزابرایاعضای
تیمایرانبهخصــوصعلیرضــادبیرآغاز
شود.رسانههایمعاندهماعلامکردنددبیر
گرینکارتداردوحرفهایاوبرضدآمریکا
خلافواقعاست.دبیرهمدرنشستیخبری
درواکنشبهشایعاتاعلامکرد:»مگرکسی
کهگرینکارتداردبرایاخــذویزااقدام
میکند؟«دبیردرنشستخبریبرمواضع
خودتأکیدکردودربارهدیدارباآمریکاگفت
ایندیدارصرفاورزشیاستولیبرخیها

اصراردارندآنراسیاسیکنند.

  آمریکا به 2کشتی گیر ویزا نداد
کشوقوسدربارهدیداردوســتانهایرانو
آمریکاادامهداشتتااینکهسفارتآمریکا
اعلامکردویزایاعضایتیــمایرانآماده
اســتوبرایاخذویزانمایندهفدراسیون
راهیدوبیشــود.درعینحالمشــخص
شدســفارتآمریکاعلاوهبرعلیرضادبیر
برایمجیدداستانکشتیگیر61کیلوگرم،
کامرانقاسمپورکشــتیگیر92کیلوگرم،
احســانامینیمربیتیمملی،سیدحجت
کریمــیسرپرســتتیــمملــیومحمد
مصلاییپــورداورالمپیکــیروادیدصادر
نکردهاست.درواکنشبهایناقدام،رئیس
فدراســیونکشــتیایراندرایمیلیبه
رئیسفدراســیونآمریکالغودیدارایران
وآمریکارااعلامکرد.دبیــردرایمیلبه
بومگارتنراینطورنوشــتهاســت:»بسیار
متأســفمکهاعلامکنمتیمملیکشــتی
جمهوریاسلامیایرانبهدلیلعدماعطای
روادیدبه6نفــرازاعضایایــنتیم،عملا
امکانحضوروشرکتدرمسابقهدوستانهبا
تیمملیآمریکاراندارد.متأسفانهعدمصدور
روادیدازســویمقاماتکشورشمابهرغم
تمامیمقدماتانجامشدهازسویاعضای
تیمایــرانوارائــههمهمــدارکلازمو
پیگیریهایمکرربعدیرقمخوردهاست.
ناخرسندمکهاعلامکنمتااینلحظهویزای
2کشتیگیر،مربیتیم،سرپرستتیم،داور
المپیکیفدراســیونواینجانــببهعنوان
رئیسفدراسیونصادرنشــدهاستولذا
چارهایجزاعلاملغوســفربرایاینجانب

باقینماندهاست.«
فدراسیونکشــتیآمریکاســریعابهاین
ایمیلواکنشنشــاندادوعنــوانکرد:
»فدراسیونکشــتیآمریکاازاینکهایران
تصمیمگرفتــهدرمقابلتیمماشــرکت
نکند،بسیارناامیداست.ایرانتقریباتمام
ویزاهایخودرادریافتکردومیتوانست
یکتیمخوبرابرایکشتیباورزشکاران
مابهمیدانبفرستدامااینتصمیمآنهابود
کهشــرکتنکنند.ماازآنهاخواستهایمدر
اینبارهتجدیدنظرکنند.«آمریکاییهادر
حالیادعــاکردهاندایــرانمیتواندبایک
تیمخوبدراینرویدادشرکتکندکهبه
مجیدداستانتنهاکشتیگیر61کیلوگرمی
حاضردراردوویزاندادهاندوهمچنینبرای
کامرانقاسمپور-طلاییمسابقاتجهانی
نروژدروزن92کیلوگرم-نیزروادیدصادر
نشدهاست!فدراســیونکشتیدرخواست
آمریکاییهابرایتجدیدنظردربارهلغوسفر
راعملاردکردهاســت،چراکهباتشخیص
کادرفنیکشــتیگیرانبرایاســتراحتی
چندروزهراهیشهرهایشانشدهاندواردو
برایمســافرانآمریکاتعطیلشدهاست.
فدراسیونکشــتیایراندرایمیلیکهبه
فدراسیونکشــتیآمریکاارسالکردهبود
ضمنابرازناراحتیازبرخوردسفارتآمریکا
دردوبیازآمریکاییهادعوتکردهتادیدار
دوستانهایدرایرانداشتهباشند.بایددید
بالاخرهدیداردوســتانهوالبتهپرماجرای

ایرانوآمریکابرگزارخواهدشدیاخیر.
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بهترین ورزشکار جهان می شوم
هاشمیه متقیان با مدال طلای بازی های 

پارالمپیک توکیو، نامزد عنوان بهترین ورزشکار 
زن سال2021 آسیا شد 
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فارغ از تمام مجادلات، رأی کمیته 
استیناف می تواند 3 پیامد برای ادامه 

فصل داشته باشد

لبخند آخر را چه کسی می زند؟
جانشین رضاوند از ازبکستان آمد

عزیزبک آمانوف جانشین رضاوند می شود تا او 
به همراه آقاسی بخشی از پروژه انتقال صالح 

حردانی  به استقلال باشند 20
20

پخش زنده روز
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هوادار

استقلال

قهرمان نیم فصل اول لیگ برتر ایران، نیم فصل دوم این رقابت ها را هم با 

پیروزي آغاز کرد. تیم استقلال که به دلیل ابتلاي دسته جمعي بازیکنانش 

به کرونا نتوانسته بود در موعد مقرر بازي هفته شانزدهم خود را برگزار 

کند با تاخیري 13روزه بالاخره مقابل هوادار قرار گرفت. حاصل این تاخیر 

2هفته اي، انتقال بابك مرادي از استقلال به هوادار بود و این بازیکن دیروز 

در نیمه دوم با لباس هوادار به زمین رفت و مقابل تیم سابقش بازي کرد. 

استقلال که بازي رفت را با تك گل جعفر سلماني از هوادار برده بود، دیروز 

هم خیلي زود اولین گل بازي را در دقیقه11 به ثمر رســاند و از حریفش 

پیش افتاد. این گل روي سهل انگاري سیدمحمد حسیني مدافع هوادار و 

خطاي پنالتي او روي امین قاسمي نژاد به دست آمد. در غیاب کوین یامگا 

که 4اخطاره و محروم بود، پنالتي استقلال را این بار رودي ژستد زد و به 

دومین گلش با پیراهن استقلال دست یافت. این هفتمین پنالتی استقلال 

در فصل جاری بود. البته حسیني به جبران اشتباهش در دقیقه39 به 

محمدجواد محمدي پاس گل داد تا بازي در نیمه اول با تســاوي 1-1 به 

پایان برسد. بعد از وقفه دو سه هفته اي که در بازي هاي استقلال رخ داده 

بود، کیفیت بازي این تیم چندان چشــمگیر نبود و شاگردان مجیدي 

موقعیت هاي زیادي روي دروازه حریف خلق نکردند. اما مجیدي در اواسط 

نیمه دوم ابوالفضل جلالي و ارسلان مطهري را به زمین فرستاد تا حملات 

تیمش را زهردارتر کند. سرمربي آبي ها در دقیقه83 دو تعویض دیگر هم 

انجام داد و در همان دقایق بالاخره روي ارسال یك ضربه کرنر و با ضربه 

سر مطهري به گل برتري مقابل شاگردان رضا عنایتي دست یافت. با این 

گل 3امتیاز بازي نصیب آبي ها شد تا آنها دوباره با فاصله 3امتیاز نسبت 

به پرسپولیس در صدر جدول قرار بگیرند. بازیکنان هوادار هم در یکي دو 

صحنه اعتقاد به پنالتي داشتند اما داور برخورد توپ به دست بازیکنان 

استقلال را خطا تشخیص نداد و اعتراض کادر فني هوادار هم حاصلي 

نداشت. یکي از صحنه هاي عجیب بازي را هم سیاوش یزداني خلق کرد. او 

در حالي که بازي جریان داشت و هوادار در حال حمله روي دروازه استقلال 

بود، توپ دوم را به وسط زمین فرستاد و جریان بازي را متوقف کرد! حرکت 

عجیب و غیراخلاقي بازیکن ملي پوش استقلال با کارت زرد و قرمز داور 

روبه رو شد و یزداني بازي بعدي تیمش مقابل ذوب آهن را از دست داد.

تيم مجيدي در شروع نيم فصل دوم هوادار را با مربي و بازيكنان استقلالي اش برد

 و برتري 3 امتيازي اش را بر پرسپوليس تداوم بخشيد

برد آبی
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يادداشت
حجت الاسلام محمدمهدی ایمانی پور؛ رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 

فرارسیدن چهل وســومین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی ايران، مولد دغدغه های فرهنگی ويژه ای در 
معادلات فرهنگی و گفتمانی كشورمان است. زمانی كه انقلاب اسلامی ايران 
با رهبری حضرت امام خمینی)ره( به ثمر نشســت، بسیاری از استراتژيست ها 
و تئوريســین هايی كه در عرصه انقلاب و تحولات اجتماعی و سیاسی، خود را 
صاحب نظر و سبك می پنداشــتند، تلاش كردند اين انقلاب و متعلقات آن را 

بدون توجه به مولفه های فرهنگی و گفتمانی تجزيه و تحلیل كنند.
با اين حال »انکار ماهیت فرهنگی« انقلاب اســلامی ايــران، منجر به »ابطال 
فرضیات آنها« در قبال اين انقلاب شد. پس از مدت زمان كوتاهی، تئوريسین ها 
در غرب و شــرق دنیا به اين نتیجه رســیدند كه درک ماهوی انقلاب اسلامی 
ايران بدون آگاهی نسبت به مولفه های فرهنگی و گفتمانی تشکیل دهنده آن، 

امکان پذير نیست. اين قاعده كماكان به قوت خود باقی است.
دشمنان انقلاب اســلامی در طول 43ســال اخیر، منظومه گسترده ای را در 
ذيل مفهوم »تهاجم فرهنگی« علیه ملت ما و ساير طرفداران ايران اسلامی در 
جهان ايجاد كرده اند. بی دلیل نیست كه امروز ما از »اقتدار فرهنگی« به مثابه 
يك عامل اساسی و تعیین كننده در »فرصت سازی« و »تهديدزدايی« در قبال 

كشورمان ياد می كنیم.
فراموش نکنیم اقتــدار فرهنگی نه تنها در بعد ملی، بلکــه در ابعاد فراملی نیز 
قابلیت ظهور و بروز دارد. در بعد »تهديد زدايی فرهنگی« معتقديم كه تحقق 
اقتدار فرهنگی نقش مؤثری بر مقابلــه و خنثی كردن تهاجم فرهنگی خواهد 
داشت. در همین راستا، لازم است مســئولان كشور و كسانی كه دغدغه بسط 
گفتمان انقلاب اسلامی ايران در منطقه و جهان را دارند، نسبت به حساسیت 

»تهديدهای فرهنگی« يا همان »شبیخون فرهنگی« دشمنان واقف باشند.
دشمنان درصددند با هدف قرار دادن فرهنگ انقلابی و گفتمان دينی، هسته 
و دال گفتمانی انقلاب اسلامی ما را هدف قرار دهند. تأكید مکرر رهبر معظم 
انقلاب اســلامی حضرت امام خامنه ای )حفظه الله تعالی( بــر لزوم مواجهه با 

شبیخون فرهنگی دشمنان نیز ريشه در همین حقیقت دارد.
در بعــد »فرصت ســازی فرهنگی« نیــز معتقديم كــه »اقتــدار فرهنگی« 
كشــور، عاملی برای گســترش و برتری فرهنگ اســلامی-ايرانی در جهان 
خواهد بود. اساســا يکی از دلايل هجمــه  فرهنگی بی وقفه دشــمنان علیه 
انقلاب اســلامی، جلوگیری از ايجاد هم افزايی فرهنگی میان ايران اســلامی 
و ديگر كشورهاســت. دشــمنان با توجه به قــدرت فرهنگی عمیــق و ذاتی 
انقلاب اســلامی ايران، نگران ايجاد و اســتمرار پیوندی عمیــق )بر مبنای 
 اقناع و اتحــاد فرهنگی( میان ملــت انقلابی ايــران و ســاير ملت های دنیا 

هستند.
بايد اين حقیقت را درنظر داشت كه »تهديد زدايی فرهنگی« و »فرصت سازی 
فرهنگــی« هیچ يــك دارای ترتب وجــودی يا اولويــت زمانی نســبت به 
ديگری نیســتند. انقلاب اســلامی ما در حركــت فرهنگــی و گفتمانی پويا 
و روبه جلوی خود در جهــان امروز بايد هــر دو مولفه را به صــورت همزمان 
درنظر داشــته باشــد و به صــورت توأمان »دفــع تهديدهای دشــمنان« و 
»ترويــج فرهنگ و گفتمــان انقلاب اســلامی« را در دســتور كار قرار دهد. 
اين همان دغدغه ای اســت كه ســازمان فرهنــگ و ارتباطات اســلامی در 
چهل وســومین فجر انقلاب، نســبت به آن توجه ويژه ای دارد. تحقق اقتدار 
فرهنگی كشــور عزيز مــا در همه ابعــاد اجتماعــی، اقتصادی، سیاســی و 
 معیشــتی تأثیرگذار بوده و كشور را در برابر بســیاری از توطئه ها مصون نگاه

 خواهد داشت.

 تبلور اقتدار فرهنگی
در چهل وسومین فجرانقلاب
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زمان: چهارشنبه ، 20 بهمن 1400

ساعت: 13 تا 17

مهلت ثبت نام: 19بهمن  

هزینه )با 50 درصدتخفیف(:   100 هزار تومان

 كــارگــاه 
ســـــواد خـــــبری 

چگونه فریب اخبار جعلی را نخوریم؟
چگونه منابع معتبر را از غيرمعتبر متمایز كنيم؟

چگونه اخبار درست را از نادرست تفكيك كنيم؟

مركز آموزش همشهری  برگزار می كند

سو اد رسانه ؛ تفكر نقادانه ، زند گی  عالمانه
تخفیف به مناسبت چهل وسومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی

مرکز آموزش

آموزش همیشگی است

با همشهری بیاموزیم

با ارائه مدرک معتبر 
از موسسه همشهری

ثــبــت نــــام از طـریــق آنـلایـــــن امکان پـذیر است و برای مشاهده ســرفصـل دوره هـــا و ثبت نـــام
مـی توانید به  نشـانـی اینترنتی  وب ســـایت همشهـــری مارکـت   Hamshahrimarket.com مراجعه کنید.

برای ورود به لینك ثبت نام  QR code را اسكن كنید
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فیلم خوب فیلم شخصی ست

سیدمرتضی فاطمی، کارگردان فیلم 

از کیارستمی تا مهرجویی»بی مادر« از ساخت فیلمش می گوید
 

علی نصیریان به نشست های فرهنگی 
جشنواره رونق داد

آغاز تئاتر فجر چهلم در یزد

برگزیدگان بخش های نمایشنامه نویسی، 

پوستر و عکس معرفی شدند

حضور۲۲ نهاد 

در بخش تجلی 

 اراده ملی

 

ســیاوش حقیقی اسامی 

نهادهای شرکت کننده در 

بخش »تجلی اراده ملی« 

در چهلمین جشنواره فیلم 

فجر را اعلام کرد.با اتمام 

مهلت شرکت در این بخش، 

22نهاد راه یافته است. از 

جملــه : روابــط عمومی 

وزارت میــراث فرهنگی 

معاونت  و گردشــگری، 

فرهنگی و دانشــجویی 

وزارت بهداشت، معاونت 

قرآن و عترت وزارت  ارشاد، 

اداره کل هنری بنیاد شهید 

و امور ایثارگــران، روابط 

عمومی سازمان بهزیستی 

کشور، سازمان فعالیت های 

قرآنی دانشــگاهی جهاد 

دانشــگاهی، فراکسیون 

محـرومـیـــت زدایی و 

گروه های جهادی مجلس 

شورای اســلامی، روابط 

عمومی و اطلاع رســانی 

انقلاب  مستضعفان  بنیاد 

اسلامی، معاونت امور زنان 

ریاست جمهوری و ناجی 
هنر.

ملاقات 
خصوصی و 

موقعیت مهدی را 

مردم پسندیدند
 

5فیلم برتر آرای مردمی 

جشــنواره فیلم فجر در 

استان تهران تا 15بهمن 

اعلام شدند. آخرین آمار 

آرای مردمی در اســتان 

پیشــتاز  5فیلم  تهران 

آرای مردمــی از روز آغاز 

جشــنواره تا 12ظهر روز 

مجمــوع  از  15بهمــن 

فروش  206.415بلیــت 

رفته در تهران به شــرح 
زیر است:

»ملاقــات خصوصــی« 

امیــد  به کارگردانــی 

شمس و به تهیه کنندگی 

امیــر بنــان، »موقعیت 

به کارگردانی  مهــدی« 

هــادی  حجازی فــر و به 

تهیه کنندگــی حبیب الله 

والی نــژاد، »علــف زار« 

کاظــم  به کارگردانــی 

دانشی و به تهیه کنندگی 

بهرام رادان، »شادروان« 

به کارگردانی حسین نمازی 

و به تهیه کنندگی عباس 

نــادران و »مردبازنده« 

به کارگردانی محمدحسین 

مهدویان و به تهیه کنندگی 

امیر بنان و کامران حجازی. 

آرای مردمی اعلام شده، 

صرفا براساس تعداد رأی 

ثبت شــده بوده و نتایج 

نهایی براســاس کیفیت 

میانگیــن رأی اعــلام 
می شود. نسل دیگر 

همان جنگ
نسل دیگر 
همان جنگ

 سیمرغ
سودای

آغاز جشنواره 

در مازندران  

معــاون امور هنــری و 

سینمایی اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی مازندران 

از اکــران چهلمین دوره 

جشــنواره فیلم فجر از 

جمعه 15بهمن ماه خبر داد. 

محسن محمدی با بیان این 

خبر، افزود: چهلمین دوره 

جشنواره فیلم فجر به طور 

همزمان، از 15بهمن ماه در 

سینما سپهر و سینما کانون 

ساری آغاز و تا 22بهمن ماه 
ادامه دارد.

وی به اکــران 16فیلم در 

این جشــنواره اشاره کرد 

و گفــت: نخســتین روز 

جشنواره با اکران »لایه های 

دروغ« به کارگردانی رامین 

ســهراب و »خائن کشی« 

به کارگردانــی مســعود 

کیمیایی آغاز خواهد شد. 

به گفته وی »خائن کشی« 

در سینما ســپهر ساعت 

یك و در ســینما کانون 

ســاعت20:30 و همچنین 

فیلم »لایه های دروغ« در 

سینما کانون ساعت18 و در 

سینما سپهر ساعت20:30 
اکران می شود. 

نقد فیلم بخشــنامه و دســتورالعمل اداری نیست 

که ما این دســتورالعمل ها را تایــپ کنیم و به دیوار 

بزنیــم و از همــه بخواهیــم از آن اطاعــت کنند. 

شــاید برای برخــی از افراد این مســئله که شــما 

می توانیــد متفــاوت از هم بنویســید و به شــیوه 

دیگری فکر کنید به گونه ای دیگر بنویســید شــاید 

باورپذیر نباشــد و تا حــدی نیز برخورنده باشــد.

حکایت نقد منتقد حکایتی اســت متنوع، نمی توان 

گفت شــما از نگاه جامعه شناسی نقد نکنید، به افراد 

طرفدار نظریــات مارکسیســتی و چپ گرایانه هم 

نمی توان گفت کــه با نگاه چپ گرایانــه نقد نکنید، 

به فمینیســت ها نیز نمی تــوان خــرده گرفت که 

چرا نگاه فمینیســتی را وارد نقــد کرده اید، به افراد 

مذهبی هم نمی تــوان گفت که با نــگاه مذهبی به 

نقد نپردازید. نمی توان از افــراد دارای گرایش هاي 

متفاوت خواســت که نقد ننویســند. نقد فیلم خود 

می تواند تبدیل به یک اثر هنری شــود. نقد می تواند 

آنچنان ارزشمند و دارای کرامت باشد و اصیل بنماید 

که بتوان آن را بــا خط یک خوشــنویس یا با فونت 

زیبایی تایپ کرد و مانند یک تابلو نقاشی قاب کرد.

فرض کنید در ســالن ســینما یا جلــوی تلویزیون 

نشسته اید یا موبایل دست تان اســت، بین ما و پرده 

ســینما، بین ما و صفحه تلویزیون، بین ما و صفحه 

کوچک موبایل یک فاصله است. مخاطب یک سمت 

قضیه است، حالا روی پرده سینما چه اتفاقی در حال 

رخ دادن اســت؟ با توجه به تئوری مؤلف، داســتان 

فیلم که اثر کارگردان  اســت و با نگاه وی ســاخته 

شده روی پرده در حال پخش است. در سالن سینما 

میان مخاطب و فیلم و فیلمساز و دنیای فیلم فضایی 

وجود دارد. یک فضــای خالی وجــود دارد. درواقع 

میان مخاطب، منتقد و فــردی که می خواهد درباره 

فیلم نظر دهــد، فضا یا خلایی وجــود دارد. کار نقد 

فیلم این اســت که خلأ موجود را پــر کند، مخاطب 

را با فیلم درگیر کند و او را به ســاحت فیلم نزدیک 

کند. در فضای خالی میان تماشــاگر و پرده سینما، 

صفحه تلویزیــون و صفحه موبایــل چیزهایی باید 

وجود داشته باشــد که وظیفه منتقد نزدیک کردن 

تماشــاگر به آنهاســت. منتقد در واقع سوءتفاهم ها 

و فهم متفاوت تماشــاگر نســبت به فیلم را برطرف 

می کند. نقد فیلم تماشاگر را به فیلم الصاق می کند.

نقد فیلم چه درســت یا غلط، چــه راضی کننده یا 

راضی نکننده، چه فاخر یــا غیرفاخر، در مرحله دوم 

اهمیت قرا دارد. نویســنده یا منتقــد در مرحله اول 

اهمیت قرار دارد. به عنوان مثال شعر حافظ در مرحله 

دوم اهمیت قرار دارد و حافظ در مرحله اول اهمیت 

قرار دارد. چراکه شــعر حافظ از کانــال کولر یا لوله 

بخاری وارد نمی شود و از یک ذهن و زبان می آید، به 

مرگ یک نویســنده یا خالق یک اثر اطمینان ندارم. 

بر این باورم که صاحب اثر از خود اثر مهم تر است. ما 

نهایتا 10یا20 شعر حافظ را ممکن است حفظ باشیم، 

چرا که اهمیت خود حافظ برایمان بیشتر است. امکان 

دارد نقدی ما را به فیلم نزیک کند یا نکند، خوب باشد 

یا بد باشــد، اما حتما یک کار انجام می دهد، ما را با 

منتقد فیلمش آشــنا می کند، ما بر سر دوراهی بین 

انتخاب فیلم یا منتقد هســتیم، امکان دارد فیلم را 

متوجه شویم یا متوجه نشــویم، نقد ممکن است به 

منتقد کمک کند یا نکند، امکان دارد چشم اندازهای 

جدیدی پیش روی ما بگستراند یا نگستراند، اما یک 

کار را حتما انجام می دهد، و آن معرفی منتقد است. 

هر نقدی خارج از اینکه یک فیلم یا اثر هنری را به ما 

بنمایاند و حرف های بزرگ و مهم درباره فیلم و دنیای 

فیلم بزند، منتقد را با تماشاگر آشنا می کند، به عنوان 

مثال نویسنده یک نقد خود را به تماشاگر و مخاطب 

کتابش معرفی می کند و به او درباره شخصیت خود 

و اینکه چگونه فردی اســت توضیح می دهد. منتقد 

از کوچک تریــن خصوصیات خود از قبیل ســوابق 

مطالعاتی و علمــی، تمایلات سیاســی و اجتماعی 

و قد، وزن غــذا و میوه مورد علاقه خــود و چیزهای 

خنده دار دیگر نظیر اینکه رنگ لباسش چیست، به 

مخاطبش می گوید. بنابراین این را به خاطر داشــته 

باشــیم که منتقد از نقد فیلم اهمیت بیشتری دارد.

نقد کافی شــاپی، نقد تلفنی، نقد محفلــی، نقد در 

تاکســی و نقد در اتوبوس و اصولا نقد شفاهی فیلم 

خیلی محلی از اعراب ندارد. خیلی ماندگار نیســت، 

اما نقد کتبی که در قالب یک کتاب نوشــته شــده 

باشد، ماندگار است. نقد شفاهی زمانی اهمیت پیدا 

می کند که مکتوب شود، به عنوان مثال در یک جلسه 

سخنرانی نقد فیلم، در صورتی نقد سخنرانان اهمیت 

خواهد داشت که مکتوب شود. در یکی از کتاب های 

با موضوع افسانه علمی یا تخیلی مطلبی خواندم که 

توضیح خوبی درباره اهمیت مطلب نوشــتاری ارائه 

داده بود. در این کتاب نوشته شده اگر به طور فرضی 

یک جوهری یا یک ماده ای یا چیزی پیدا شــود که 

قابلیت خوردن و محو کردن تمام نوشته های موجود 

در سراســر کره زمین را به همه زبان هــای موجود 

داشته باشــد، در نتیجه شــما به خیابان می روید و 

دیگر تابلویی وجود نخواهد داشــت. در واقع پس از 

خورده شدن تمام نوشته ها توسط آن ماده در کمتر از 

24ساعت بشر دیگر هیچ کاری نمی تواند بکند. حتی 

دیگر راه نمی تواند برود، نمی تواند بخورد و بیاشامد. 

در واقع بشر از انجام بدیهی ترین و عادی ترین کارها 

درمی ماند. همه فعالیت های روزانه انســان ازجمله 

رانندگی، نشســتن و برخاستن و ســخن گفتن در 

جمع و حــرف زدن و دعوا کردن و عشــق و نفرت، 

محبت و دوســتی و هر چیز دیگری که با فعالیت ها 

و احساسات انسان مرتبط باشــد، به نوشتار متصل 

است. اگر نوشــته ای وجود نداشته باشد، ظرف چند 

روز ریتم زندگــی و فعالیت هــای اجتماعی تغییر 

می کند و جوامع چندپاره می شــوند و دیگر مردم از 

مقصد خود آگاهی نخواهند داشــت. اگر نوشته ای 

نباشد، شما حتی نمی توانید ســوار آسانسور شوید. 

اگر بر فرض شما بخواهید شیر بخرید، دیگر نوشته ای 

روی شیر وجود ندارد که بتوانید تشخیص دهید که 

چیزی که دارید می خرید شــیر است یا نه.

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

هست و نیست نقد 

گفت وگو

روزنامه نگار
مسعود میر

ادامه در 
صفحه22

خــودش می گوید از 

کار در  و  مهاجــرت 

خیاط خانه تــا تئاتر و 

باز شدن پایش به سینما 

همیشه و همیشه یك 

هدف داشته اســت: خریدن احترام برای هموطنانش و 

اینکه ثابت کند در مســیر موفقیت، خواستن می تواند 

توانستن بشود. دختر پر شر و شور افغانی الاصل حالا یکی 

از دردانه های محبوب سینمای ایران است و حضورش در 

فیلم »دسته دختران« به کارگردانی منیر قیدی نقطه عطفی 

درخشان در مسیر بازیگری اش به شمار می آید. گپ و گفت 

با فرشته حسینی درباره سینما، جنگ، زندگی، مهاجرت و 

البته نقش سیمین پیش چشم شماست...

به اسم های کارنامه شما نگاه می کردم. شما چقدر 

فرشته بودید. 4، 5فیلم هست که در آن اسمتان 
فرشته است.

بله در همین فیلم آخر هم که در صربســتان بازی کردم 

اسمم فرشته است.

صربستان ماجرایش چیست؟ 

آن یك قصه واقعی است که در سال2015 اتفاق 

افتاده که عده زیادی مهاجرت کــرده اند... و همه عوامل 

صرب بودند و من از اینجا رفتم. فکر هم می کنم فیلم خوبی 
شده باشد.

واقعا؟ 

بله. خیلی سخت بود. خیلی. حالا می بینیم...

شما کارتان را با برادران محمودی شروع کردید؟ 

راجع به گذشته، خودتان بگویید.

بله. من اول تئاتر کار می کردم، یك سری کلاس های تئاتر 

را به صورت جســته و گریخته پیش آقای پورآذری رفتم، 

بعد یك تئاتر با آقای رحمانیان و خانم نصیرپور کار کردم. 

آن روزها 17ســالم بود، کار خیلی باحالی بود و خیلی هم 
دیده  شد.

اگر حضور ذهن دارید اسمش را بگویید.

سینما های من... یك اپیزودی بود و هر اپیزود 

بازیگران، مختلف بودند. بعد از آن 18سالم که شد برادران 

محمودی با من تماس گرفتند، برای فیلم »رفتن« که برایم 

اتفاق خیلی خوبی بود و باعث شــد که دیده شــوم. اول 

نمی خواستم در سینما کار کنم، دوست نداشتم، وقتی با 

من تماس گرفتند، گفتم که نمی آیم، اما بعد از 2هفته رفتم.

محصل بودید؟ 

من وقتی اول دبیرســتان بودم، مدرسه را رها 

کردم، به خاطر یك سری مسائل که خوب نبودند، بعد از 

راه دور ادامه تحصیــل دادم، یعنی کتاب را می خواندم و 

می رفتم امتحان می دادم.

یعنی شــما تجربــه بازیگــری در دوران 

دانش آموزی را داشتید. فیلم سینمایی بازی 
کردید دیگر؟

بله. آن فیلم را بازی کردم و بعد از آن به من پیشــنهاد 

می دادند و من هم هر کدام که به نظرم جالب تر و بهتر بود 
را انتخاب کردم.

از کجا سینما به ممر درآمد و حرفه اصلی تان 

تبدیل شد؟ احتمالا در تجربه اول نبوده؟

نه. فکر می کنم از »سونامی« اینطور شد که می توانستم 

خوب دســتمزد بگیرم و روی بازیگری فوکوس کنم و... 

البته از سینما هایمن بود، از آنجا به بعد اوضاع بهتر شد.

از آن محصلی بیاییم سراغ محل دیگر، در دسته 

دختران نامتان سیمین است؟ یك محصل است 

که بیشتر به نظرم مجاهد است تا محصل.
بله.

از اول اول قصه اش را بگویید.

برای من، سیمین آدمی بود که خیلی غیرتی 

بود، یك آدم معمولی اما سرسخت و مغرور که نمی تواند 

این اتفاقات تلخ را قبول کند.

یك موضوع را هم در پرانتز بگویم، ما از دوره 

مشروطه، زنان مبارزی داشتیم که مردپوش 

بودند. مثلا در تبریز این را داشته ایم؛ یعنی کسانی بوده اند 

که در ماجرای مبارزات مشروطه وقتی به دست محمدعلی 

شاه و نیروهایش کشته می شــوند و وقتی می خواهند 

جنازه های آنها را دفن کنند متوجه می شوند که اینها زن 

بودند. حالا ما یك چنین چیزی را هم در ماجرای خرمشهر 

جسته و گریخته داشتیم.

بله. ولی من فکر نمی کنم که کاراکتر سیمین، ایدئولوژی 

این را داشته که مثلا فکر کند باید برود بجنگد در دسته ای 

که جنگ را می فهمند و... نه اینطور نبود.

نگاهش دانش آموزی تر بوده...

بله. به نظر من خیلی یــك دختر معمولی بوده 

که داشته زندگی اش را می کرده و بعد جنگ شده، این هم 

حالا شاید اولش جوگیر می شود ولی بعد دیگر قلب و ذهن 

و روحش همیشه درگیر می شود.

کمی راجع به پیشنهاد این پروژه با شما صحبت 

کنیم که چه زمانی بــود؟ و چطور بود و چقدر 

همزمان بود با ماجرای طالبان، این خیلی نزدیك تر است؟ 

فکر می کنم شما اواســط کار بودید... این اتفاق جدید 

افغانستان را می گویم.

این همین الان هاست. تقریبا 3-2 ماه پیش اتفاق افتاد.

شما آن زمان که درگیر فیلم بودید؟

همین را می گویم، آن زمــان من این کاراکتر 

را یك طوری می فهمیدم، مثلا می گفتم که خوب ســعی 

کردم درکش کنم، ولی بعد که این اتفاق افتاد، مثلا اگر من 

این کاراکتر را بعد از این حتی بازی می کردم، طور دیگری 

آن را بازی می کردم، چون یکهو آن را خیلی فهمیدم. آن 

موقع تصوراتم بود، یا مثلا برداشت هایم، یا چیزهایی که 

در ذهنم داشتم از تصویرها و مستندها و اینها. خیلی فرق 

دارد با چیزی که خودت شخصا تجربه  کنی و ببینی مثلا 

برای فامیل ها و دوست هایت دارد اتفاق می افتاد، خیلی 

همه  چیز فرق می کند.

به جز خود فیلمنامه، اصــلا کتابی با موضوع 

جنگ خوانده بودید؟ 

نه. اما من خیلــی فیلم های جنگی دیده بــودم، فیلم 

»ویلایی ها« را دیده بودم. به هر حال بین نسل من با جنگ، 

خیلی فاصله هست. این فیلم خیلی من را به جنگ و آدم ها 

و اتفاقاتش نزدیك کرد. برای اینکه همیشــه احساس 

می کردم که انگار آنها از فضــا آمده اند و رفته اند جنگ 

و ما آدم های عادی هســتیم. بعد دیدم نه، آنها آدم های 

عادی بودند که رفته اند جنگیده اند، خانواده داشــتند، 

بچه داشتند، رفیق داشتند و اصلا این فاصله برایم از بین 

رفت و بعد از این فیلم، همه  چیز برایم خیلی محترم و البته 
غم انگیز شد.

دورترین خصوصیت ســیمین دسته دختران 

نسبت به فرشته حسینی چه بود؟ 

من آدم آرام تر و احساســی تر و شکننده تری نسبت به 
سیمین هستم.

اصلا تا به حال اسلحه دست گرفته بودید تا قبل 
از آن؟ 

نه هیچ وقت. فقط در تمرینات و طبعا سختی ها در آغاز 

کار بیشتر نمایان شد. همان اول فیلمنامه یك پاراگراف 

است که دسته وارد نخلســتان می شود و خب ظاهرش 

چیز خاصی نیست اما ما 10 روز این سکانس را می گرفتیم.

غبار و غم جنگ انگار هنوز در خرمشهر باقی است 

و کاملا آن را حس می کنیــد. هنوز محله هایی 

هستند مثل کوت عبدالله و کوت شیخ و چند محله دیگر که 

در آنجاها دیوارها، هنوز رد گلوله با خود دارند.

بله. و خرمشهر و کلا خوزستان مردمان خیلی خوبی دارد. 

خیلی دوست داشتنی هستند و من خیلی دوستشان داشتم.

بسیار مهربان و خونگرم هستند.

خیلی. خیلی بی عقده اند.

خیلــی نکتــه خوبــی می گوییــد. این 

بی عقده ای بــودن خیلی مهم اســت. اینها 

کسانی هستند که هر آن چیزی که داشتند را از دست 

دادند. ببینید بالاترین سرمایه هر آدم، جانش است. در 

هر خانواده، آنها یکی، دو نفر یك بلایی ســرش آمده،  

شهید شده، جانباز شده، اصلا نیست و مفقودالاثر شده، 

ولی اینها واقعا انسان های بی عقده ای هستند. هیچ وقت 

شما از خوزستانی ها نشنیده اید که بگویند که ما طلبکار 

شما هستیم، چون ما صف مقدم بودیم و دفاع کردیم. 

همیشه لوطی هستند، اما همواره با همه مشکلات پذیرا 

و صمیمی هستند.

یك جورهایی عاشقی و مهربانی در خونشان است.

چه چیزی بیشــتر از همه در پروژه دســته 

دختران شما را کیفور کرد؟ 

واقعا برای من جدا از کار و اینها، لحظات باحال و خوش 

این اســت که آدم های مختلف بــا حال های مختلف 

می بینی و بعد با آنها دوست می شوی و بعد این دوستی 

ادامه پیدا می کند. من این را خیلی دوســت دارم و در 

دســته دختران این خیلی پیش آمد. خیلی دوســت 
شدیم...

با چه کسی از همه نزدیك تر هستید در دسته 
دختران؟ 

خب با صدف عســگری که از قبل دوست بودم، الان 

چند سالی می شــود. با پانته آ پناهی ها خیلی دوست 

شــده ام، اصلا فکر نمی کردم اینقدر بــا پانی رابطه ام 

خوب شــود، خود منیــر قیدی 

بــا اینکــه روزهــای خیلــی 

سختی داشتیم و همه مان با هم، شــاید یك جاهایی 

پرمان بــه پر هم می خــورد اما خیلی رفیق شــدم..

گفت و گوی همشهری  با فرشته حسینی بازیگر فیلم دسته  دختران

فیلم خوب فیلم شخصی ا ست
گفت و گو با مرتضی فاطمی، كارگردان فیلم »بی مادر«

نگاهی به فیلم ملاقات خصوصی

»بی مادر« نخستین فیلم سیدمرتضی فاطمی در مقام 
کارگردان است که در چهلمین جشنواره فیلم فجر 
به نمایش درمی آید. کســانی که بیننده برنامه های 
گفت وگومحور تلویزیون هستند، احتمالا فاطمی 
را با اجرای برنامه »اختیاریه« و جنجالی که در آن، 
درباره اظهارنظر مرحوم جمشید مشایخی درباره 
نحوه مرگ غلامرضا تختی رخ داد، به یاد می آورند. 

فاطمی، به گفته خودش...

امید شــمس یکــی از کارگردانان 
فیلم اولی این سال هاســت که 
پیش تر با فیلم هــای کوتاه و 
موفقیت آنها در جشنواره های 
فرنگی شــناخته شــده بود. 
بنابراین مخاطب جدی و پیگیر 

سینما با یک ذهنیت مثبت...

در  بهمن  ســینما 
دوره ســیزدهمین 
جشنواره فیلم فجر 

در سال 1373

آزادسازی به   رودخانه های  استان تهران  رسید

پناه به زندان از شر دزد!

 انقلاب در طول زمان 
دچار زوال نشده است

فروشنده هاي ابزار ضدسرقت مي گويند مردم از ترس دزد 
برای خودشان زندان مي سازند و اين اتفاق باعث رونق 

كسب و كارشان شده است

قیمت درهای ضد سرقت از يك میلیون و700 تومان 
شروع می شود و به 20 تا 30میلیون تومان می رسد

تخريب بناهای غیرمجاز حريم رودخانه ها در دستور كار شهرداری قرارگرفت
 گفت و گو با  سید مرتضی نبوی 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام

داده نما
گرافیك: مهدی سلامی

 ثبت 270کیلومتر حریم رودخانه 
در طرح تفصیلی تهران

با دستور مستقیم 
رئیس جمهور آزادسازی 

حریم رودخانه ها 
تسهیل می شود.

274مورد 
اجرای حکم برای آزادسازی حریم 
رودخانه های استان تهران طی 
10ماه گذشته صادر شده است.

81.49هکتار
از حریم و بستر رودخانه های 
استان تهران از ابتدای سال 

تاکنون آزاد شده است.

از بستر و حریم رودخانه های 
استان تهران همچنان در تصرف 

بوده و هنوز آزاد  نشده است.

%4
 حریم و بستر 

رودخانه های شهر تهران هنوز آزاد  
نشده است.

%12

387هکتار
از بستر رودخانه های استان 
تهران بین سال های 1392تا 

14دی ماه1400 آزاد شده است.

4386کیلومتر
طول تقریبی رودخانه های 

شناسایی شده استان تهران است.

1855کیلومتر
 از رودخانه ها دارای مطالعه بستر 

و حریم هستند.

10رودخانه
و مسیل در شهر تهران وجود 
دارد که طول آنها درمجموع 

284کیلومتر است.

270کیلومتر
در طرح تفصیلی ثبت شده و در اختیار 

شهرداری تهران قرار گرفته است.

%5
 از فضای اشغال شده بستر و 
حریم رودخانه های تهران در 
اختیار دستگاه های نظامی و 

دولتی و حکومتی است.

%95
 در تصرف اشخاص 

حقیقی)شخصی( قرار دارد.

چقدر گاز مصرف می کنیم؟
همشهری اثر اجرای تعرفه های جديد را رصد كرد

%76 %12
 مشترکان 

در وضعیت مطلوب 
رشد مصرف 

در 12بهمن1400

 میزان مصرف  در 
12بهمن امسال

791
میلیون مترمکعب

سهم بخش 
خانگی و تجاری

604
میلیون مترمکعب

 در وضعیت قرمز  
بالاتر از الگوی 

مصرف

استان18
در وضعیت سبز 
پایین تر از الگوی 

مصرف

استان4
در وضعیت قهوه ای 

بالاتر از الگوی 
مصرف

استان9

خوب  در ابتدای 
جشنواره

 در اسارت 
خاطره ها

صفحه3
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 شماره  8431

درحالی کــه براســاس بیانیه اخیر 
اتحادیه اروپا، دور هشــتم مذاکرات 
هسته ای ایران و 1+4 پس از وقفه ای 
کوتاه، در یکی دو روز آینده ازســر گرفته می شــود، 
اما رایزنی هــای برجامی در خــارج از وین همچنان 
ادامه دارد و این در شــرایطی است که به نظر می رسد 
آمریکایی هــا همچنان از اراده کافی برای پیشــرفت 
مذاکرات در مســیر مثبت برخوردار نیستند. با وجود 
اینکه قرار اســت ظرف یکی دو روز آینده هیأت های 
مذاکره کننده جمهوری اســامی ایران و 1+4 به وین 
بازگردنــد و مذاکرات برای لغو مؤثــر تحریم ها علیه 
ایران ادامه یابد، اما موضع گیری ها درباره احیای توافق 
هسته ای2015 در آمریکا هر روز تناقض  های بیشتری را 
در مواجهه با مطالبات بحق ایران در سطح تصمیم سازی 
ایالات متحــده نمایان می کند. برهمین اســاس هم 
بود که ســخنگوی وزارت امورخارجه ایالات متحده 
در نشست خبری اخیر خود بدون اشاره به تعهدهای 
نقض شده این کشور در قبال جمهوری اسامی ایران 
در چارچوب توافق هسته ای 2015، مدعی شد آنچه 
در وین می  گــذرد، فقط روی یــک موضوع متمرکز 
است و آن برنامه هسته ای ایران است؛ »همانطور که 

می دانید ایران شماری از چالش ها را برای ایالات متحده، 
متحدان و شــرکای مان و فراتر از آن ایجاد می کند.« 
ند پرایس، همچنین بدون اشاره به لزوم تصمیم گیری 
ایالات متحده درقبال مطالبات بحق جمهوری اسامی 
در مذاکرات وین که هموار کننده مســیر دستیابی به 
توافق خواهد بود، ادعا کرد: »آنچــه در وین روی آن 
متمرکز هستیم، بازگشــت به توافق هسته ای است 
که محدودیت های قابل راستی آزمایی و دائمی روی 
برنامه هسته ای ایران اعمال می کند و با راستی آزمایی 

دستیابی ایران به ساح هسته ای را متوقف می کند.«

تکرار ادعاهای خصمانه
ســخنان این مقام آمریکایی درحالی مطرح می شود 
که کارشناســان معتقدند در شــرایط کنونی توپ 
مذاکــرات در زمین ایالات متحده اســت و دولت این 
کشــور برای فراهم کردن شــرایط حصول توافق در 
وین باید تصمیم های مهم سیاســی بگیرد و در ادامه 
گفت  وگوها پاسخ روشنی برای مطالبات ایران داشته 
باشد. درچنین شرایطی اما به نظر می رسد دولت آمریکا 
همچنان با بهره گیری از حربه »فرافکنی« می کوشد 
مسیر مذاکرات را از پرداختن به مسائل اصلی منحرف 

کند و دراین راه با استفاده از ابزارهای غیرمذاکراتی، تیم 
مذاکره کننده کشورمان را درمسیر پافشاری بر مطالبات 
بحق مطرح شده، تحت فشار قرار دهد. برهمین اساس 
هم بود که فرمانده سازمان تروریستی »ستاد فرماندهی 
مرکزی آمریکا« موسوم به »سنتکام« با تکرار مواضع 
خصمانه گذشــته، ایران را تهدید اصلــی آمریکا در 
منطقه غرب آسیا دانست و مدعی شد مأموریت سنتکام 
جلوگیــری از عملیات های ایران در آســیب زدن به 
آنهاست. کنث فرانک مک کنزی که شامگاه پنجشنبه در 
اندیشکده خاورمیانه سخنرانی می  کرد، مدعی شد ایران 
تهدید اصلی پیش روی سنتکام در خاورمیانه به شمار 
می رود و در کانون تمرکز این سازمان قرار دارد؛ »آمریکا 
و ایران همچنان در وضعیت بازدارندگی مداوم هستند 
و تهران تاش می کند آمریکا را مجبور به اقدام کند.« 
ازسوی دیگر رهبر حزب جمهوریخواه در مجلس سنای 
آمریکا نیز با ادعای اینکه آمریــکا بازدارندگی خود را 
علیه ایران از دست داده است، از سیاستمداران دمکرات 
خواست فشارها بر تهران را افزایش دهند. میچ مک کانل 
با بیان اینکه برای افزایش فشــار دمکرات ها بر ایران و 
دادن پاسخ قاطعی به این کشور دیر نیست، عنوان  کرد: 
»عدم واکنش قاطع به حمات نیروهای تحت حمایت 
ایران علیه نیروهای آمریکایی در منطقه، بازدارندگی 
ما را از بین برده و خطرات علیه نیروهای آمریکایی را 
به شکل محسوسی افزایش داده است.« با وجود اینکه 
مقام های کاخ سفید در ماه های اخیر بارها به شکست 
سیاست های دولت ترامپ در قبال جمهوری اسامی 
اعتراف کرده اند، اما به نظر می رسد دولت بایدن همچنان 
قصد دست برداشتن از سیاست اعمال فشارحداکثری 
بر ایران را ندارد و سیاستمدارانی از قبیل مک کانل که 
از حلقه نزدیکان دونالد ترامپ به شمار می روند، تاش 
می کنند دولت ایالات متحده را برای آنچه »توافقی بهتر 

و طولانی تر« می خوانند، مجاب کنند.

  جلسه ویژه سنا درباره مذاکرات وین
ازسوی دیگر یک روز پس از درخواست باب منندز، 
رئیس کمیته روابط خارجی سنا از جو بایدن برای 
توقف مذاکرات وین و اتخاذ سیاست سختگیرانه تر 
در قبال جمهوری اسامی ایران، وب سایت رسمی 
کمیته روابط خارجی مجلس ســنای آمریکا اعام 
کرد این کمیته یک جلسه استماع درباره مذاکرات 
وین با حضور نماینــده ویژه دولــت در امور ایران 
برگزار می کند. گفته می شود در این جلسه که قرار 
اســت نهم فوریه )20بهمن ماه( برگزار شود، رابرت 
مالی، نماینــده ویژه دولت آمریــکا در امور ایران و 
مذاکره کننده ارشــد این کشــور در گفت وگوهای 
وین، به ســؤالات نمایندگان درباره مذاکرات پاسخ 
خواهد داد. این درحالی است که نماینده ویژه آمریکا 
در امور ایران در روزهای اخیر بــا برخی مقام های 
کشــورهای عربی پیرامون مذاکرات وین گفت وگو 
کرده اســت. مالی در این باره در صفحه توییتر خود 
نوشت: »مکالمه خوبی با نمایندگان شورای همکاری 
خلیج فارس، مصر و اردن دربــاره مذاکرات کنونی 
برای بازگشت دوجانبه به تعهدات برجام داشتم.« 
وی همچنین در این توییت تصریح کرده اســت که 
از آنجایی که مذاکرات طــی هفته های پیش رو به 
یک جمع بندی می رســد، آمریکا به »مشورت های 
نزدیک« با شرکای منطقه ای خود ادامه خواهد داد. 
درچنین شرایطی به نظر می رســد با توجه به روند 
روبه جلوی گفت وگوهای هسته ای در وین و اذعان 
همه طرف ها به لزوم تحقق مطالبات ایران، مخالفان 
احیای توافق هســته ای 2015 در ایالات متحده و 
رژیم صهیونیســتی در روزهای اخیر بیش از پیش 
به تکاپو افتاده اند و می کوشــند بــا مین گذاری در 
مسیر مذاکرات، رایزنی های هســته ای را به فرایند 

فرساینده ای هدایت کنند.

تناقض های برجامی آمریکا
با وجود اعتراف آمریکا به  شکست   سیاست فشارحداکثری، لفاظی  علیه ایران ازسوی مسئولان آمریکایی و صهیونیست ها همچنان ادامه دارد

سید مرتضی نبوی در گفت و گو با همشهری: 

تکیه به قدرت نرم مردم، وجه بارز و ماندگار  انقاب اسامی به شمار می آید
انقلاب اسلامی در طول زمان دچار زوال نشده است

 سیدمرتضی نبوی، مدیرمسئول پیشین روزنامه رسالت، عضو 
پیشین شورای مرکزی جامعه اسلامی مهندسین و عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است. عضو شورای عالی حل اختلاف 
بین قوا، رئیس مرکز پژوهشــی مطالعات راهبردی توســعه، 
مدیرمسئول فصلنامه راهبرد توسعه از مسئولیت های دیگر 
این چهره اصولگراست. او وزارت پســت، تلگراف و تلفن در 
دولت اول میرحسین موسوی را برعهده داشت و این روزها در 
دفتر کارش در فصلنامه راهبرد توسعه مسائل روز کشور را دنبال 
می کند. در گفت وگو با نبوی درباره طرح برخی ادعاها درباره زیر 
سؤال رفتن جمهوریت نظام به دلیل کاهش مشارکت مردم در 
انتخابات، عملکرد مسئولان و نقدهایی که به آن وارد می شود، 

گفت وگو کرده ایم.

 یکی از مسائلی که سبب تعجب تحلیلگران سیاسی 
شده این است که ارزش های انقلاب اسلامی با گذشت زمان دچار 

زوال  نشده است . دلیل این اتفاق را در چه می دانید؟
انقاب اسامی پدیده جدیدی در عصر ما بود و نباید این انقاب را با 
انقاب های معاصر و حتی قبل از خودش مقایســه کرد. بی نیازی در 
استفاده از قدرت سخت نظامی و وابسته نبودن انقابیون به قدرت های 
مختلف و تکیه آنان به قدرت مردم را می توان وجه بارز و ماندگار انقاب 
اسامی به شمار آورد. از یک ســو، انقاب بزرگ بود و در تعریف خود 
به دنبال آن بود که ساختارهای فاسد و ناکارآمد را از میان بردارد. در این 

مسیر، عموم مردم مشارکت کردند و با خواست خود موفق به تحقق این 
هدف شدند. از سوی دیگر، انقابی که مردم در آن اثرگذاری مستقیم 
داشتند در طول زمان دچار زوال و فرسودگی نشــده و با رویش ها و 
ریزش هایی خود را توســعه می دهد. این موضوع ســبب شده است، 

ارزش های انقاب با گذشت زمان دچار استحاله نشود.
چرا چنین اتفاقی برای انقلاب های دیگر که همزمان 

یا بعد از انقلاب اسلامی در جهان شکل گرفتند، رخ نداده است؟ 
وقوع انقاب اســامی متکی به قدرت نرم بود؛ قدرت نرم با رویکردی 
فرهنگی و معنوی که در همه جای دنیا نیز به این نام شناخته شده است. 
در ایام انقاب، میشل فوکو، مبدع نظریه قدرت گفتمان، چندبار به ایران 
سفر کرد و سفرنامه مفصلی نیز به رشته تحریر درآورد. او درک کرده بود 
که قدرت انقاب اسامی ایران بر مبنای قدرت گفتمان اسام یا اسام 
سیاسی شکل گرفته اســت که اصولاً متکی به قدرت سخت نیست و 
برخاسته از اعتقادات مردم، فکر و فرهنگ آنان است.  او در کتاب های خود 
درباره انقاب ایران تأکید می کند که روحیه دینی مردم پیوند دهنده آنان 
به رهبران دینی و اساس انقاب بر پایه مکتب قرآنی و آموزه های اخاقی 
است. به این دلیل، انقاب اسامی برخاف دیگر انقاب های عصر خود 

نه تنها از بین نرفت، بلکه گسترش بیشتری نیز پیدا کرد.
جریان  معاند تلاش دارد انقلاب اســلامی را کودتا یا 
شبه کودتا علیه پهلوی معرفی کنند. آیا انقلاب اسلامی ایران را 

می توان در رده انقلاب های مخملی و رنگی قرار داد؟ 
چنین قیاســی به چنــد دلیل قابــل پذیرش نیســت. معیارها و 
ماک های انقاب های رنگی و کودتاهــای مخملی با انقاب  های 
مردمی تفاوت های چشمگیری دارد. اغلب انقاب های مخملی یا 
رنگی برای ســاقط کردن حکومت هایی شکل گرفته اند که با آرای 
مســتقیم مردم و در قالب فرایندی دمکراتیک بر سر کار آمده اند. 

این دولت ها، به دلیل اســتقال طلبی خــود از جریان های غربی 
مورد هجمه قرار می گیرند. در این روش، کشــورهای استعمارگر 
با بهره برداری از ابزارهای مختلف، پاتکی سخت به دمکراسی زده و 
طرفداران خویش را جمعیتی انبوه و خواسته های آنان را خواسته 
اکثریت جامعه معرفی می کنند. در برخــی موارد نیز این روش به 
نتیجه رســیده و شــاهد برکناری دولت های مردمی و جایگزینی 
دولت های دست نشانده بوده ایم. اما انقاب اسامی ایران برخاف 
این مسیر حرکت کرده است. انقاب اســامی در حالی با حضور 
گســترده مردم شــکل گرفت که دولتی نزدیک به جریان غرب و 
استعماری در کشــور حاکم بود. انقاب براســاس خواست مردم، 

حکومتی مبتنی بر ارزش های دینی را پی ریزی 
کرد؛ حکومتی که خواست جریان غرب نبود و 

به این دلیل نمی توان با الفاظی مانند انقاب نرم، توطئه خارجی یا 
مانند آن به انقاب اسامی هجمه کرد.

رهبری

 ادامه در 
صفحه 13

گزارش 2

  غیرت دینی
 از تحول گرایی تا کنشگری

امروز)16بهمــن( را در ایام الله دهه فجر امســال، با نام »انقاب 
اسامی، قرآن، عترت، غیرت دینی« نامگذاری کرده  اند. منظور 
از غیرت دینی آن است که انسان مسلمان نسبت به کیان اسام و 
آنچه به آن مربوط است، حساس و دغدغه مند باشد. رهبر معظم 
انقاب در دیدار اخیر مردم قم با ایشان، غیرت دینی را عامل نجات 
کشــور در بزنگاه های مختلف و عامل تبدیل تهدیدها به فرصت 
خواندند. ایشان فرموده اند: »غیرت دینی را حفظ کنید؛ زیرا این 
غیرت دینی مردم بود که کشور را در دفاع مقدس یعنی آن جنگ 
بین المللی که آمریکا، شوروی، ناتو و ارتجاع آن روز برای به زانو در 
آوردن انقاب به راه انداخته بودند، پیروز کرد.« با توجه به سخنان 
رهبر معظم انقاب، غیرت دینی در تعامل با عقانیت، نوعی اراده 
معطوف به هدف است که ابزاری بازدارنده نیز به حساب می آید؛ ابزار 
و اراده ای که بر مبنای تعالیم و تربیت قرآنی و دینی است و با قرار 

گرفتن در معرض تربیت دینی حاصل می شود. 

مصادیق غیرت دینی
  سجاد کرمی، پژوهشگر مؤسسه فرهنگی انقاب اسامی در این 
زمینه به همشهری گفت: مصادیق غیرت دینی در جامعه اسامی 
ما در 2قالب: تحول گرا، که می توان مبدأییــت تحولات را به آن 
نسبت داد و قالب واکنشی، که شتاب تحولات را رقم می زند، عنصر 
شتاب بخش جنبش هاست و به نوع کنش دشمن نیز بستگی دارد، 
قابل تقسیم است. برای قالب نخست می توان به شعارهای انقاب 
اسامی همچون آزادی، اســتقال، عدالت، مردم سالاری و... که 
همه بنیان دینی دارند و مردم با روحیه ایمانی نسبت به مطالبه و 
تاش برای تحقق آنها اقدام کردند، اشاره کرد. همچنین مبارزات 
مردم برای به ثمر نشستن انقاب اسامی و تکیه بر رهبری امام 
خمینی )ره( از مصادیق قالب نخست از غیرت دینی است. بدیهی 
است که در 43سالي که از انقاب اسامی ایران می گذرد، همواره 
نقش تحول گرای غیرت دینی در بطن رویکردهای مردمی وجود 

داشته است.
وی ادامه داد: از مصادیق قالب دوم می توان به واکنش مردم به 
کشتار خونین 15خرداد و قیام مردم قم، واکنش انقابی مردم به 
مقاله توهین آمیز روزنامه اطاعات نسبت به امام خمینی)ره( در 
سال های قبل از انقاب، واکنش مردم در نهم دی سال 1388به 
بی حرمتی فتنه گران به ساحت مقدس امام حسین علیه السام 
و عاشورا، حضور مردم در 8سال دفاع مقدس، ایستادگی مردم 
در برابر تحریم ها، تأسی و تکیه به اقتصاد مقاومتی، شرکت در 
تشییع شهدای تفحص شده جنگ 8ساله، پیوستن به مدافعین 
حرم، گرامیداشت سالروز عملیات کربای 5، تشییع پیکر شهید 
سلیمانی، حرکت های خودجوش مردم به رویکردهای خصمانه 
دشمنان، مخالفان ولایت فقیه و رویکردهای اعتراض گونه ای در 
قالب راهپیمایی، اعان عمومی یا کمپین های مردمی و ... اشاره 
کرد. این پژوهشگر حوزه انقاب اسامی با تأکید بر اینکه کارکرد 
غیرت دینی و نقش آن در حرکت های اجتماعی و سیاسی معاصر 
در ابعاد مختلف تاریخی، فرهنگی و اجتماعی قابل بررسی وسیع 
است، گفت: غیرت دینی در 2سده اخیر، منشأ بسیاری از حرکات 

مؤثر و ماندگار سیاســی و اجتماعی بوده 
است؛ به نحوی که موجب تبلور ایمان دینی 

مردم در جنبش ها و جریان یافتن آن به عنوان روحی در کالبد 
حرکت ها شده است.

کاظم صدیقی
امام جمعه موقت تهران 

مشکلات ما مربوط به کسانی است که از 
انقلاب فاصله گرفتند و ایدئولوژی انقلاب 
را قبول ندارنــد و ولایت فقیــه را در ردیف 
سایر رهبری ها می دانند. هر جا هرکسی 
به این آرمــان الهی انقلاب دل ســپرد و با 
رهنمودهــای نایــب امــام زمان)عــج( عمــل 

کرد، انقلاب سرافراز شده است./ فارس

سردار حسین سلامی
 فرمانده کل سپاه

تحریم اقتصادی، یک طراحی قدرتمند 
جهانی بود که هیچ کشوری و حتی خود 
آمریــکا قــادر نیســت در برابر ایــن نوع 
تحریــم دوام بیــاورد، امــا تدابیــر رهبــر 
معظم  انقلاب و صبر ملت و مجاهدت 
اقتصادی آنان، به تدریج آثار خطرناک 

این توطئه جهانی را خنثی کرد./ایسنا

محمدحسین موسی پور
 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی

دســتاوردهای انقلاب نه تنها قابل دفاع، 
بلکــه مایه مباهــات اســت.  اقتــداری کــه 
امروز کشور دارد، قابل مقایسه با پیش از 
انقلاب نیست. مراسم 22بهمن با حضور 
آحــاد مردم بــا رعایــت دســتورالعمل های 
بهداشتی در هر شهر برگزار می شود./ایرنا

نقل قول خبر

 تدوین الگوی اسلامی ایرانی 
پیشرفت در گام نهایی

 رئیس شورای عالی الگوی اسامی ایرانی پیشرفت 
گفت: پیش نویس الگوی اسامی ایرانی پیشرفت به 
رهبر معظم انقاب تقدیم می شود. به گزارش ایسنا، 
صادق واعظ زاده در نشســت مجازی هم اندیشی 
اندیشکده های الگوی اسامی ایرانی پیشرفت با اعام 
این خبر گفت: پس از 10سال مطالعه و طراحی، به 
زمان رسمیت یافتن الگوی اسامی ایرانی پیشرفت 
نزدیک می شویم. از طرف دیگر در ابتدای طراحی 
برنامه هفتم توسعه کشور هستیم؛ برهمین اساس 
تشریح و توضیح الگوی اســامی ایرانی پیشرفت 
به عنوان مبنا و چارچوب اســناد برنامه ای کشــور 
ضروری است. این عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام افزود: پیش نویس این الگو آماده است تا پس 
از دریافت آخرین نظرات مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، برای تأیید و اباغ به مقام معظم رهبری تقدیم 
شود.  واعظ زاده ادامه داد: تبیین الگو به منظور ترویج 
فهم درست از الگو و تقویت گفتمان پیشرفت و اجرای 
درست و کامل الگو، ازسوی استادان و صاحب نظرانی 
که عضو اندیشکده های الگو هستند یا جزو طراحان 
الگو بوده اند، انجام می شود. تجربه ثابت کرده است 
بدفهمی و در نتیجه انحراف در اجرا، از مشکات اسناد 
برنامه ای کشور بوده است؛ برهمین اساس می توان با 
تشریح و تبیین به موقع الگو، از تکرار این مشکات 

درباره الگو پیشگیری کرد.

 خبر

حمیدرضا بوجاریان گزارش
خبرنگار

برجام

تکذیب ملاقات دوجانبه نمایندگان ایران و آمریکا
بررسی ها نشــان می دهد گمانه زنی های رسانه ای درباره شــکل گیری سطحی از توافق در 
ملاقات نمایندگان ایران و آمریکا، کاملا خلاف واقع بوده و هدف آن وارد کردن فشار به تیم 
مذاکره کننده کشورمان است. براساس گزارش منتشر شده ازسوی نورنیوز، تاکنون هیچ گونه 
ملاقاتی در هیچ سطحی میان نمایندگان جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا انجام 
نشده و برنامه ای هم برای چنین اقدامی وجود ندارد. این درحالی است که در روزهای اخیر بازار 
گمانه زنی  ها و انتشار اخبار جعلی و ساختگی پیرامون مذاکرات داغ شده  و برخی اخبار جعلی 
در فضای مجازی درحال دست به دست شدن است که طی آن گمانه زنی های بی پایه و خلاف 
واقع درباره شکل گیری سطحی از توافق در ملاقات نمایندگان ایران و آمریکا در کشور ثالث 
مطرح شده است. بررسی صفحات منتشرکننده این شایعات، نشان می  دهد این خبرسازی های 
هزینه زا، صرفا با هدف دیده شدن و معتبرنمایی صورت گرفته و هیچ بهره ای از حقیقت ندارد.

مکث

رهبر انقاب اسامی در دیدار دست اندرکاران همایش 
حضرت حمزه)ع( تشریح کردند

  2ویژگی برجسته و الگوساز
 جناب حمزه 

بیانات رهبرمعظم انقاب اسامی در دیدار دست اندرکاران همایش 
حضرت حمزه)ع( که در تاریخ 5بهمن ماه1400 برگزار شده بود، 
صبح پنجشنبه در محل برگزاری این همایش در قم منتشر شد. 
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنه ای در این دیدار با تشکر از بزرگداشت جناب حمزه 
)عموی پیامبر بزرگوار اسام(، منابع علمی و تحقیقی این همایش 
را زمینه مناسبی برای فرهنگسازی و الگوسازی از آن شخصیت 
بزرگ اسام دانستند و گفتند: با وجود نقش برجسته جناب حمزه 
در تاریخ اسام، به ویژه در هجرت به مدینه و رشادت او در جنگ های 
با کفار، اما این شخصیت ارزشمند غریب است و باید از زندگی این 
بزرگوار و دیگر صحابه برجسته اما ناشناخته پیامبر همچون عمار، 
سلمان، مقداد و جعفربن ابی طالب در قالب های هنری و نمایشی 
تصویرسازی شود. ایشان، هدف پیغمبر اکرم )ص( از مأمور کردن 
زنان مدینه به گریه بر جناب حمزه پس از شــهادت و معرفی او 
به عنوان سیدالشهدا را، الگوسازی از این شخصیت شجاع و فداکار 
برای همیشه تاریخ و همه مسلمانان دانستند و خاطرنشان کردند: 
2عنصر مهم الگوساز در شخصیت جناب حمزه، »قدرت شناخت« 
و »اراده قوی و عزم راسخ« اوســت. رهبرمعظم انقاب با اشاره به 
روایتی از امیرالمؤمنین)ع(، جناب حمزه را از مصادیق »مؤمنان 
صادق برعهد الهی« خواندند و گفتند: مراکز حوزوی و دستگاه های 
تبلیغی همت خود را بر تربیت شخصیت هایی قرار دهند که مصداق 
معارف الهی و احکام اسامی باشند؛ چراکه چنین شخصیت هایی 
قادر به نجات جامعه در مواقع حساس هستند و با وجود آنها تشکیل 

تمدن اسامی قطعی خواهد بود.

 ادامه در 
صفحه 13

    جدیت امارات در گسترش روابط با ایران 
وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگوی تلفنی با همتای 
اماراتی خود، حضور رژیم صهیونیستی در منطقه را تهدیدی 
برای کل کشورها و منطقه دانست و اظهار کرد: باید تاش 
کرد تا عوامل بحران آفرین نتواننــد در منطقه جای پا پیدا 
کنند. به گزارش ایرنا، عبدالله بن زایــد آل نهیان نیز عنوان 
کرد: دولت امارات بر گســترش روابط خود با ایران جدی 
اســت و اســتمرار گفت وگوهای دوجانبه را در زمینه های 

مختلف ضروری می داند.

    نامه 2۰۰صفحه ای منتسب به جلیلی »خیالی« است
عضو دفتر ســعید جلیلی، نامه 200صفحه ای منتسب به 
عضو شــورای عالی امنیت ملی را »خیالی« خواند و با تعبیر 
»خبرسازی های سازمان یافته« آن را تکذیب کرد. به گزارش 
فارس، عباس رنجبر در رشــته توییتی دیگر از یک گزارش 
136صفحه ای خبــر داده که کارگروه سیاســت خارجی 
دولت ســایه در مرداد1400 و برای ثبت در تاریخ  سیاسی 

کشور، آن  را تهیه کرده  است.

    برگزاری کمیسیون های مشترک ایران و همسایگان 
مدیرکل خلیج فارس وزارت امور خارجه گفت: در ماه های 
پیش رو، کمیسیون های مشترک میان ایران و همسایگان 
برگزار خواهد شــد. به گزارش ایرنا، علیرضا عنایتی افزود: 
پرداختن به محیط پیرامونی و ارتباط با همسایگان در دولت 
سیزدهم به عنوان یک اولویت بوده و در این چارچوب در همه 
بیانات و اظهارات مقام های ارشد جمهوری اسامی ایران، 
به ویژه رئیس جمهور در ماقات ها، مصاحبه ها و مذاکرات، 

به عنوان یک اصل اساسی مطرح است.
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یادداشت

فصلجدیدخدمترسانی
بهشهروندانتهرانی

 لایحه بودجه ســال1401 شــهرداری تهران با رویکرد 
جدید شورا و شهرداری تهران تهیه و تنظیم شده و بیانگر 
آغاز فصل جدیدی در خدمت رسانی به شهروندان تهرانی 
محسوب می شود. دوره جدید مدیریت شهری با مفاهیمی 
همچون »دوباره خدمت«، »خدمت رســانی«، »مدیریت 
جهادی« و »تلاش شــبانه روزی برای رفع مسائل شهر و 
شــهروندان« در چارچوب تهران، کلانشهر الگوی جهان 

اسلام آغاز به کار کرده است.
 از یک منظر، بودجه1401 شــهرداری تهــران به عنوان 
نخستین بودجه سنواتی دوره جدید شهرداری و شورای 
شــهر تلقی می شــود و بیانگر فصل جدیدی از مدیریت 
شهری پایتخت است. طبیعی است که این بودجه آغازی 
برای تغییر ملموس و ریل گذاری برای 4ســال آینده نیز 
تلقی شود؛ ریل گذاری برای ایجاد تغییر و تحولات و تجلی 
مفاهیم فوق در حوزه های شش گانه ماموریتی مختلف و 
جبران کمبودهای انباشته شده در سطح شهر و برای تامین 

منافع شهروندان.
درخصوص تفاوت های بودجه سال1400 و 1401 و دلایل 

افزایش لایحه بودجه نکاتی قابل طرح است: 
یکی از عوامل بنیادین افزایش میزان لایحه بودجه1401 
شهرداری تهران وجود شــرایط تورمی در اقتصاد کشور 
است. طبق گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم نقطه به نقطه 
آذرماه1400 در مقایسه با ماه مشابه در سال1399 حدود 
35درصد است. از دیگر سو، پیش بینی های امیدوارکننده 
درخصوص فضای اقتصاد کلان و رشــد اقتصادی ناشی از 
خودباوری های ایجاد شده با استقرار دولت جدید، به دلیل 
افزایش تولید ملی و اقتصاد مقاومتی در ســال1401 که 
تأثیر آن بر اقتصاد کلانشهر تهران بر کسی پوشیده نیست، 
موجبات افزایش سطح درآمدها و منابع شهرداری را فراهم 
خواهد آورد. عــلاوه بر این، تصویب لوایح تســهیل گری 
ضوابــط شهرســازی و بهای خدمــات می توانــد زمینه 
رونق ساخت وســاز را فراهم کند و موجب افزایش منابع 

شهرداری تهران شود.
رویکــرد دیگری کــه در دوره جدید مدیریت شــهری و 
در لایحه بودجــه1401 نیز قابل ردیابی اســت، موضوع 

مولدسازی دارایی هاست. 
در این زمینه اقدامات مؤثری توسط مدیریت شهری جدید 
در حال رقم خوردن است و اهتمام به مولدسازی دارایی ها 
و مدیریت بهره وری )اســتفاده بهینــه از منابع( ازجمله 
آنهاست. در کنار همه این پتانسیل-ها می توان به افزایش 
یک درصدی ســهم شــهرداری ها در نتیجه اجرای قانون 
جدید مالیات بر ارزش افزوده اشــاره کــرد که اجرای این 
قانون، تأثیر مثبتی بر افزایش درآمدهای پایدار شهرداری 

خواهد گذاشت.
از سوی دیگر در ذیل ســرفصل های کلی برنامه شهردار 
تهــران در دوره جدید بــر رویکردهــای عدالت مداری، 
محله محــوری، تعامل ســازنده با مؤثران شــهر تهران، 
مشــارکت پذیری و... تأکید شده اســت. برای تحقق این 
ســرفصل ها و برای ایجــاد تحول در حوزه هــای کلیدی 
ازجمله ماموریت های اجتماعی، فرهنگی و خدمات شهری 
ایده های نوآورانه و خلاقانه »قرار خدمت« و »طرح رصد« 
در حال پیگیری اســت که تحقق این مهم نیازمند درنظر 

گرفتن اعتبارات قابل اعتنا و مشخص است.
همچنین پیش بینی اعتبــارات لازم در فصول هزینه ای 
برای پاســخگویی به نیازهای شــهروندان و در چارچوب 
سیاســت ها و الزامات شورا و برنامه های شــهردار درنظر 
گرفته شده است. تشــکیل قرارگاه آسیب های اجتماعی 
در جهت ساماندهی و توانمندسازی 5هزار معتاد متجاهر، 
ساماندهی و توانمندســازی4800  کودک کار در سطح 
شهر تهران، ساماندهی و توانمندسازی 75هزار نفر از زنان 
سرپرســت خانواده و حمایت از زندانیان جرائم غیرعمد، 
اقشار آســیب دیده، متکدیان و... از اهم مواردی است که 
علاوه بر انجام وظایف در راستای حمایت از آسیب دیدگان 

اجتماعی در تغییر چهره شهر نیز نقش بسزایی دارد. 
همچنین اهتمام شهرداری برای تشکیل گروه های جهادی 
مسجدمحور در پیوستگی بین مسجد، مدرسه و خانواده 
و ایجاد زمینه نقش آفرینی مردم به ویــژه جوانان و بانوان 
در راستای مشارکت های شــهروندی، اجرای طرح ویژه 
فقرزدایی، توانمندسازی و اشتغال آفرینی همه خانوارهای 
نیازمند به ویژه زنان سرپرســت خانواده و توســعه مراکز 
مهارت آموزی و اشتغال آفرینی برای جوانان و افراد جویای 
کار در محلات از دیگر اولویت هایی است که در لایحه1401 

مدنظر قرار گرفته است.
احداث بــاغ راه حضــرت فاطمه زهرا)س( )طــرح محور 
نیلوفری(، پروژه های بزرگ شــهری ماننــد خط6 مترو، 
خرید انواع اتوبوس و مینی بوس شهری، توسعه، نوسازی 
و بهســازی ناوگان اتوبوس برقی و تامین و مناسب سازی 
خودروي مخصوص حمل ونقل معلولان، احداث و تکمیل 
بزرگراه های شــهید کاظم نجفی رســتگار، یادگار امام به 
میدان فتح، شهید بروجردی، شهید شوشتری، آزادگان به 
خیابان دستواره و احداث و تکمیل تقاطع های غیرهمسطح 
شهید نواب - شــهید تندگویان، بهار، امام علی - خاوران، 
محلاتی به بســیج ازجمله پروژه هایی اســت که باهدف 
کاهش فاصله طبقاتی مناطق شمالی و جنوبی شهر تهران 

پیش بینی شده است.
در پایان باید این نکته را درخصوص لایحه بودجه1401 
شهرداری مدنظر داشت که افزایش لایحه بودجه به معنای 
افزایش غیرقابل کنترل و بــدون برنامه ریزی برای بودجه 
نیست، بلکه بودجه سالانه با ابزارهای قانونی قابلیت کنترل 
و هدایت دارد. بودجه افزایش یافتــه از طریق بازنگری در 
نظام کنترل بودجه و تعریف تخصیص اعتبار دوســطحی 
برای کنترل تأمین اعتبار )تخصیص سال( و کنترل تعهد 
و پرداخت )تخصیص 3ماهه( امکان پذیر است و می تواند 
زمینه ارتقاي انضباط مالی و بهره برداری از منابع پیش بینی 

شده در بودجه را فراهم سازد.

نقل قول خبر

مهدی پیرهادی 
 رئیس کمیسیون سلامت 

و محیط زیست شورای شهر تهران
 بودجه شهرداری تهران به مبلغ ۵۰ هزار 
میلیــارد تومان تصویــب و نهایی شــد.  
در ایــن میــان، برخــی مناطــق پایتخت 
ازجملــه مناطــق ۹، ۱۰، ۱۱، ۱۲، ۱۴، ۱۵، 
۱۶، ۱۷، ۱۸، ۱۹ و ۲۰ از مناطــق کمتــر 
برخــوردار هســتند کــه ضــروری اســت 

بودجه آنها افزایش یابد.

احمد احمدی صدر
 مدیرعامل سازمان رفاه  و مشارکت 

اجتماعی شهرداری تهران 
متأسفانه آمار معتادان متجاهر حدود 
۲ برابر شده است  و این نشان می دهد 
اقدامات دستگاه های مربوطه در این 
سال ها به دلیل نبود مدیریت یکپارچه   
به اندازه کافی اثر بخش نبوده اســت. 
از ابتــدای طرح تاکنــون ۴ هــزار معتاد 

متجاهر را ساماندهی کردیم. 

کاوه حاج علی اکبری
 مدیرعامل سازمان نوسازی 

شهر تهران 
میدانگاه هــای »امیرکبیــر«، »ارامنــه 
دولاب« و »بریانــک« بــه بهره برداری 
رســیده اســت. میدانــگاه »دریافت«  
بــه  ســال جاری  پایــان  تــا  حداکثــر 
بهره برداری می رســد و  با ۱۰هزار و ۵۰۰ 
مترمربــع بزرگ تریــن میدانــگاه تهران 

محسوب می شود.

عرضهکالاهایاساسی
در۳۰ایستگاهمترو

با امضــای تفاهمنامــه فعالیت های مشــترک 
ســازمان مدیریت میادین میوه وتره بار و شرکت 
بهره برداری راه آهن شــهری، عرضــه کالاهای 
اساسی در 30ایســتگاه متروی تهران آغاز شد. 
به گزارش همشهری، ایوب فصاحت، مدیرعامل 
سازمان مدیریت میادین شــهرداری تهران در 
این رابطه گفت: »میادین میوه وتره بار سهم 35 تا 
40درصدی در تأمین میوه سبد غذایی خانواده ها 
دارند. بر این اســاس راه انــدازی غرفه  کالاهای 
اساســی در 30ایســتگاه مترو را طی هفته های 
پایانی ســال و در آستانه ســال نو در دستور کار 
قرار دادیم. هدف اصلی از این اقدام، آن است که 
ارزاق و مایحتاج ضــروری همچون برنج، روغن، 
قندوشــکر با قیمت های تنظیم بازار به دســت 
مصرف کنندگان واقعی برسد.« در دیگر اقدام نیز، 
پایانه آبزیان میــدان میوه وتره بار بعثت به عنوان 
بزرگ ترین سامانه عرضه آبزیان پایتخت، پس از 
بازسازی و بهسازی، بازگشایی شد. در این پایانه 
روزانه بین 200 تا 500تن انواع آبزیان سردآبی، 
گرم آبی و پرورشــی عرضه می شــود. با توجه به 
اینکه پایانه آبزیان میدان میــوه و تره بار بعثت، 
بخش قابل توجهی از نیاز مردم پایتخت و شهرها 
و استان های همجوار را به آبزیان تأمین می کند، 
تخریب، بازسازی و بهسازی این پایانه از خردادماه 
ســال جاری، آغاز و در مدت زمان کمتر از 8ماه، 

تکمیل و راه اندازی شد.

 خبر

امیرشهرابی
مدیرکل برنامه و بودجه شهرداری تهران

شهرداری طی هفته جاری و به مناسبت ایام دهه فجر برنامه های متنوعی را اجرا می کند

ازنگهداشتشهرتاآیندهروشن
شــهرداری تهران به مناسبت 
دهه فجــر انقلاب اســلامی 
برنامه هاي مختلف و متنوعی 
را در ســطح شــهر اجرا می کنــد. به گزارش 
همشــهری، معاونت هماهنگی و امور مناطق 
شهرداری تهران طرح تحول نگهداشت شهر 
در 8منطقــه به طور همزمان و آماده ســازی 
محورهای اصلی راهپیمایــی 22بهمن را به 
اجرا درمی آورد. به گفته حسین نظری، معاون 
هماهنگی و امور مناطق شهرداری این طرح 
که از آبان ماه امســال با هدف رضایت بیشتر 
شــهروندان و با همکاری تمامــی معاونت ها 
شروع شده، حالا به مناســبت دهه فجر قرار 
است در تمام محورهای مسیر انقلاب تا آزادی 
حدفاصل میدان امام حسین تا میدان آزادی 
پایش شــود. نصب تلویزیون  انقلاب در ضلع 
غربی میدان انقلاب از سوی سازمان زیباسازی 
اقدام دیگری برای این هفته است. از طریق این 
تلویزیون تصاویر کمتر دیده شده انقلاب 57 به 
نمایش در می آید. نصب دوربین های عکاسی  
با همین کارکرد در چند نقطه پرتردد شهر هم 
از دیگر اقدامات این سازمان است. همچنین 
در سازمان فرهنگی شهرداری تهران سلسله  

برنامه هایی به مناســبت دهه فجــر با عنوان 
آینده روشن در حال برگزاری است. برگزاری 
مسابقه با شرکت کودکان و نوجوانان، مسابقه 
کتاب ماه، برپایی نمایشگاه عکس و... ازجمله 

برنامه های این معاونت   محسوب می شود. 

اجرایطرحتحولنگهداشتشهر
  این طرح برای رفع معضلات نگهداشــتی 
شهر اعم از مشکلات فنی و عمرانی، ترافیکی، 
خدمات شهری، فضای ســبز و... از دیروز به 

اجرا درآمد.
  طرح نگهداشت شهر با همت معاونت های 
اجتماعــی و فرهنگــی، خدمات شــهری، 
حمل ونقل و ترافیــک و فنی و عمــران و با 
حضور عوامل اجرایی و نظارتی در 8منطقه 2، 

5، 6، 7، 9، 10، 11 و 12 اجرا می شود.
   تشکیل ستاد منطقه ای دهه مبارک فجر، 
پویش خدمات رسانی کسبه، اصناف و مشاغل 
خدماتی به محرومان و نیازمندان، مشارکت 
با اقلیت های مذهبی در برگزاری جشــن ها، 
کاروان نــور، برگزاری تورهای گردشــگری 
انقــلاب و تجلیل از مبــارزان دوران انقلاب 

اسلامی در این روزها برگزار می شود.
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چند وقتی است که موضوع آزاد سازی  سواحل 
و حریم دریای خــزر دوباره داغ شــده و مورد 
توجه قــرار گرفتــه اســت و رئیس جمهور و 
همچنین رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح به 
زیرمجموعه های خود دســتور داده اند تا جز در 
مواردی که مورد بهره برداری نظامی و امنیتی 
است، از حریم ساحل دریای خزر عقب نشینی 
کنند. با جدیت دولت در آزاد سازی  حریم ساحل 
دریا، حالا این امیدواری وجود دارد که آزادسازی 
بستر و حریم رودخانه های تهران هم با سرعت و 
قدرت بیشتری پیش برود؛ به همین خاطر، طرح 
عقب نشینی سواحل رودخانه های شهر تهران با 
همکاری میان شهرداری و شرکت آب منطقه ای 

در دستور کار قرار گرفته است.
به گزارش همشــهری، از مجموع طول تقریبی 
4386 کیلومتر رودخانه های شناســایی شده 
اســتان تهران، 1855کیلومتــر دارای مطالعه 
بستر و حریم بوده که بخشی از آن در داخل شهر 
تهران است. شــهر تهران 10رودخانه و مسیل 
دارد که طول آنها در مجموع 284کیلومتر است. 
از این میــزان، تاکنــون 270کیلومتر در طرح 
تفصیلی ثبت شده و در اختیار شهرداری تهران 
قرار گرفته است تا مجوزی برای ساخت وساز در 

حریم و بســتر رودخانه صادر نشود. حالا مانده 
بخش دیگری از آزادسازی حریم رودخانه ها که 
به گفته مدیر دفتر مهندسی رودخانه های شرکت 
آب منطقه ای تهران، اگر دستوری شبیه دستور 
اخیر رئیس جمهور برای آزادسازی سواحل خزر 

صادر شود، کار به مراتب راحت تر خواهد شد.
جواد غفاری درباره مشکلات و موانع آزادسازی 
بستر و حریم رودخانه های تهران به همشهری 
می گوید: »منظور از تصرف و اشــغال حریم و 
بستر رودخانه ها، احداث غیرمجاز دیواره، پل، 
ساختمان، رســتوران، زمین های کشاورزی و 
هر چیزی اســت که در حریم و بستر رودخانه 
ساخته شده است. بیشــترین مورد تصرف در 
رودخانه هــای اســتان تهران هم به ســاخت 
دیواره های غیرمجاز در بستر و حریم رودخانه ها 
برمی گردد. از ســال 1392 تا به امــروز بالغ بر 
3870810مترمربع از حریم و بستر رودخانه ها 
در استان تهران آزاد سازی  شده است؛ این روند 
طی ماه های اخیر با جدیت بیشــتر دنبال شده 
و در همراهی با شــهرداری تهران، نتیجه های 
خوبی هــم در مــورد رودخانــه ای مثل کن، 
فرحزاد و دارآباد به دســت آمده است. هرچند 
بســتر رودخانه ها وفق قانون، جــزو انفال بوده 
و قابل قیمت گذاری نیســت، اما اگر قیمت هر 
مترمربع از بستر آزادشده رودخانه های تهران را 
به طور میانگین 5میلیون تومان درنظر بگیریم، 
تاکنون مبلغی بالغ بر 22هزار میلیارد تومان به 

بیت المال برگشت داده شده است.«

اخطارقضاییجدیاست
برای آزادسازی بستر و حریم رودخانه ها، ابتدا 
به متصرفان اخطار داده می شــود تا از بســتر 
رودخانه ها عقب نشــینی کنند. اگــر به اخطار 
بی توجهی شود و ترتیب اثر داده نشود، در مرحله 
بعد دستور قضایی اخذ شده و سرانجام در حضور 
نماینده دادستان دستور قضایی اجرا می شود که 
به گفته مدیر دفتر مهندسی رودخانه های شرکت 
آب منطقه ای تهران این اخطارها بسیار جدی 
هستند. به گفته او، برای آزاد سازی  رودخانه ها 
مشکل اصلی ملک ها و اراضی هستند که سند 
آنها به قبل از سال 1347و قانون ملی شدن آب 
برمی گردد. غفاری می گوید: »برای آزادسازی 
ملک هایی که دارای سند هســتند باید هزینه 
آن  را به مالک پرداخــت کنیم که این موضوع و 
همچنین اجرای دستورات تخریب، هزینه های 
مالی ســنگینی دارد و مهم ترین مانع در مسیر 
آزادسازی حریم و بســتر رودخانه ها محسوب 
می شود. تاکنون 270کیلومتر از بستر و حریم 
رودخانه های شــهر تهران را تحویل شهرداری 
داده ایم و به ما اعلام شده در طرح های تفصیلی 
اعمال شــده اســت، اما در گذشــته مواردی 
پیش آمده کــه باز هم در ایــن بخش ها مجوز 
ساخت وساز صادر شده است. بعد از پیگیری ها به 
ما اعلام کرده اند که این قسمت ها برای ثبت در 
طرح تفصیلی جا افتاده بود. امیدواریم در دوره 
جدید مدیریت شــهری این کار با دقت فراوان 
انجام شود تا دوباره شاهد ساخت وساز در بستر و 

حریم رودخانه های شهر تهران نباشیم.« 
 غفاری درباره آزاد سازی  آن بخش هایی از بستر 
رودخانه ها که در تصرف دســتگاه های دولتی 
و نظامی اســت هم می گویــد: »بخش کمی از 
بستر رودخانه ها در تصرف دستگاه های دولتی، 
حکومتی و نظامی اســت. با وجود این، انتظار 
داریم تا جناب آقای رئیسی رئیس جمهور محترم 
همانطور که دســتور آزاد ســازی  حریم دریای 
خزر را صــادر کردند، برای آزادســازی حریم 

رودخانه های شــهر تهران هم دستور مشابهی 
صادر کنند. البته غیراز چند نقطه، در اغلب موارد 
تصرف دولتی ها و دستگاه های دولتی و حکومتی 
ازجمله فرودگاه مهرآباد در حد دیوار کشی است 
و ســازه و دیواره ای در بســتر و حریم رودخانه 

ایجاد نکرده اند.«

آزادسازی به رودخانه های  استان تهران رسید
با همکاری شهرداری و شرکت آب منطقه ای، تخریب بناهای غیرمجاز حریم رودخانه ها در دستور کار قرار گرفت

مهدیاسماعیلپورگزارش
خبرنگار

اعادهبهوضعگذشتهحریمرودخانهها
مهدیعباسی

رئیسکمیسیونمعماریوشهرسازیشورایشهرتهران
ماشاهدساختوسازهایغیرمجازوآسیبرسانبهمحیطزیســتمثلهتلوویلادرحریم
رودخانههایشهرتهرانهستیم.ساختوسازدرحریمرودخانههاممنوعاستوشهرداریآن
بخشیکهمربوطبهحیطهشهرداریتهراناسترامتوقفخواهدکرد.برایاینمنظور،مواردی
کهبهلحاظشهرسازیازایننظردارایمشکلهستندباهمکاریشرکتآبفایتهرانشناسایی
شدهاندوباحکمقضاییبهوضعپیشاعادهخواهندشد.برایاینمنظوراطمینانخاطرمیدهمکه
درخصوص1۰رودخانهاصلیشهرتهران،تهیهآرایقضاییبرایانجامعملیاتلازمبهعنوانمقدمه
کارازسویشهرداریدردستورکارقراردارد.البتهنکتهاینجاستکهدرفرایندساماندهیحقو
حقوقتاریخیساکنانمدنظرقرارگیرد.بهطورنمونهمطابققانون،حریمرودخانهبایدآزادشود،اما

بادرنظرگرفتنحقوقمالکانحقیقی»محدودهفرحزاد«وپرداختمابازایآن.

مکث

  وفــق قانــون تاکنــون ۱۸۵۸ 
کیلومتر از رودخانه های اســتان 
تهران، تعیین بستر و حریم شده 
و مراتب به ادارات و دستگاه های 
اجرایــی جهــت رعایــت بســتر و 
اســت.  شــده  اعــلام  حریــم 
مجاوریــن رودخانه ها می توانند 
جهــت اطــلاع از میــزان بســتر و 
حریــم بــه ادارات شهرســتانی یا 
شــرکت آب منطقــه ای مراجعــه 
در  ساخت وســاز  هرگونــه  و 
بســتر و حریــم را جهــت طــی 
مراحــل قانونــی پیگیــری كننــد.

  بــرای اعمــال حاکمیت قطعی 
در اراضــی بســتر ۱۸۱3۸هکتــار 
از بســتر رودخانه ها به ســازمان 
ثبــت اســناد و امــلاک کشــور 
جهــت بارگــزاری در ســامانه 
کاداســتر کشــور ارســال شــده 
تــا شــخصی نتوانــد بــرای آنهــا 
ســند مالکیــت دریافــت کنــد 
کــه تا کنــون بــرای ۶هــزار هکتار 
از ایــن اراضــی ســندمالکیت به 
نــام دولــت جمهــوری اســلامی 
اســت. شــده  صــادر  ایــران 

  طبق برنامه تا سال ۱۴۰۲تمامی 
بستر رودخانه های استان تهران 
دیگــر  تــا  ســنددار می شــوند 
کســی نتواند آنها را تصرف کند.
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چقدرگازمصرفمیکنیم؟
همشهری اثر اجرای تعرفه های جدید را رصد کرد

برنجباوارداتارزانمیشود
یــک روز پــس از گــزارش 

خبر
همشــهری از قد کشــیدن 
قیمت برنج در بــازار داخلی 
ایران، وزارت جهادکشاورزی با هدف کنترل 
و ارزان سازی قیمت این محصول اعلام کرد 
که 200هزار تن برنج خارجــی را وارد بازار 
می کند. همشــهری همچنین هفته گذشته 
خبر داده بود: در دی ماه امسال، برنج ایرانی 
درجه یــک 10.2درصد و ســیب زمینی هم 
9.1درصد و رب گوجه فرنگی هم 7.1درصد 
رشد قیمت داشته است. در واکنش به رشد 
قیمت برنــج و ســیب زمینی، رئیس مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت جهاد 
ر تــن  ز واردات 100هــزا کشــاورزی ا
ســیب زمینی و توزیع 200هــزار تن برنج 

تایلندی، پاکســتانی و هندی تا شب عید در 
بازار خبر داد. علیرضــا رضازاده درخصوص 
مصوبات قرارگاه امنیت غذایی گفت: در این 
نشست مقرر شد 100هزار تن سیب زمینی از 
مزارع گواهی شــده خارج از کشور با رعایت 
پروتکل هــای قرنطینه ای و تحــت نظارت 
سازمان حفظ نباتات برای مصارف صنعتی، 
خوراکی و بذری وارد کشور شود. وي افزود: با 
توجه به عــدم  کمبود برنــج و ذخایر بالای 
۳00هزار تنــی برنج ایرانــی در مازندران و 
گیلان، عرضه گسترده برنج ایرانی نیز از هفته 
آینده انجام می شــود. وی با اشاره به توزیع 
هوشمند برنج تایلندی، هندی و پاکستانی در 
درب منازل، یادآور شد: این برنج ها با تخفیف 

ویژه توزیع می شوند.

خبر

شمارش معکوس برای بزرگ ترین 
سرمایه گذاری صنعتی

صنایع بزرگ و سودده داخلی در مجموع برای احداث 49طرح 
توسعه و پروژه جدید با سرمایه گذاری 5.۳هزار میلیارد تومانی 
برنامه ریزی کرده اند که عملیات اجرایی آنها در ایام دهه فجر 
آغاز می شود. به گزارش همشهری، بالا بردن تولید ناخالص 
داخلی، ایجاد رونق تولید و افزایش اشتغال زایی که محورهای 
اصلی راهبرد دولت سیزدهم معرفی شده اند، نیازمند احیای 
سرمایه گذاری و بازیابی تشکیل سرمایه ثابت در اقتصاد ایران 
است و این فرایند قرار است به همت صنایع بزرگ و سودده 

داخلی و از محل منابع در دسترس آنها در داخل آغاز شود.

بحران نهفته اقتصاد ایران
پویایی یک اقتصاد منوط به این است که ارزش افزوده ایجاد 
شده بر اثر فعالیت های مولد را دوباره به چرخه سرمایه گذاري 
برگرداند؛ اما اقتصاد ایران به دلایل متعدد نرخ رشد تشکیل 
سرمایه ثابت در مقاطعی بسیار اندک و حتی در دوره هایی 
منفی اســت. بی توجهی به این بحران نهفته باعث می شود 
اقتصاد ایران در سال1404 به مراتب کوچک تر از سال1۳90 
باشد؛ به گونه ای که اگر سطح سالانه رشد سرمایه گذاری به 
5درصد برسد، اقتصاد ایران در سال141۳ مي تواند از منظر 

سرمایه ثابت به وضعیت سال1۳90 برسد.

ملزومات عبور از بحران
به گزارش ایرنا، دولت سیزدهم برای علاج وضعیت بحرانی 
سرمایه گذاری در کشور از ماه های نخست فعالیت، کارگروهی 
از متخصصان اقتصادی را  برای رفع این بحران تشکیل داده 
و این کارگروه مجموعــه ای از طرحهای صنعتی پیش بینی 
شده در صنایع توانمند داخلی را برای ایجاد شوک در فرایند 
تشکیل سرمایه در اقتصاد ایران احصا کرده اند. این طرح ها 
مشتمل بر 49پروژه آماده برای عملیات اجرایی در 7هلدینگ 
بزرگ اقتصادی است که مقرر شــده عملیات اجرایی آنها با 
سرمایه گذاری 50۳هزار میلیارد تومانی )معادل 18.7میلیارد 
دلار( از محل منابع در دسترس و داخلی، در بهمن امسال و 

همزمان با ایام دهه فجر آغاز شود.
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چهره روز

آزمون مزد1401
  خبر: فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد 
کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور با اشاره 
به اظهــارات اخیر رئیس کمیســیون اجتماعی 
مجلس در مورد مزد کارگران و پیشنهاد افزایش 
۳5درصدی برای آن، می پرســد: چرا نمایندگان 
مجلس هیچ توجهی به اجرایی نشدن قانون کار 
ندارند و به جای اینکــه از دولت بخواهند بند دوم 
ماده41 قانون کار را اجرا و مزد را متناسب یا هزینه 
معیشت تعیین کند، یکباره آمده اند و می گویند 

مزد سال آینده باید ۳5درصد زیاد شود؟

  نقد: قاعده تعیین مزد کارگران به کلی متفاوت 
از فرایندی اســت که در قانون بودجه و در مورد 
حقوق کارمنــدان دنبال می شــود. در مذاکرات 
مزد کارگری، به جای اینکــه نمایندگان مجلس 
پیشنهاد دولت را بررسی و تعدیل کنند، شرکای 
اجتماعی طبق قانون کار به چانه زنی می پردازند 
و درنهایت مزد سال جدید را تعیین می کنند. بر 
همین اساس، ورود مستقیم نمایندگان مجلس 
یا مسئولان دولتی به موضوع تعیین مزد، حتی با 
اهداف خیرخواهانه، تأثیری معکوس دارد و چه بسا 
مذاکرات مزدی را تحت  تأثیر قرار دهد. مذاکرات 
مزد 1401، نخستین آزمون دولت سیزدهم در این 
حوزه است و بر اساس سیاست های دولت مبنی بر 
ایجاد عدالت مزدی، کارگران منتظر گشایش هایی 
در این حوزه هســتند. در این وضعیت، بهترین 
راهکار حمایت از مذاکرات مزدی و منافع کارگران 
و کارفرمایان این است که مسئولان، به خصوص 
نمایندگان مجلس، برای اجــرای کامل قوانین 
موجود و تقویــت تولید با هدف توانمندســازی 
صاحبان بنگاه و پرداخت دستمزد مکفی به نیروی 
کار برنامه ریــزی و به ویژه از اتخــاذ مواضعی که 
می تواند مذاکرات ســه جانبه را تحت تأثیر قرار 

دهد، پرهیز کنند.

نقد خبر

ماموریت جدید برای وزیر
بسته پیشنهادی دولت برای رفع موانع 
و پشــتیبانی از تولیــد 1۳بهمن ماه به 
تصویب نهایی رســید و در این جلسه 
پس از گزارشــی از وضعیت بازار اقلام 
خوراکی، سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، رصد هفتگی 
وضعیت بازار را مورد تأکید قرار داد و از وزیر جهادکشاورزی 
خواست اقدامات لازم را برای مدیریت قیمت اقلام خوراکی 

انجام دهد.
حالا سیدجواد ســاداتی نژاد، وزیر جهادکشاورزی به جای 
اندیشــیدن و پرداختن به رونق تولید بخش کشــاورزی 
ایران، ماموریت دارد تا قیمت اقلام خوراکی را مدیریت کند 
به نحوی که سیاست های مدیریت قیمت خوراکی ها باعث 
کاهش انگیزه فعالان بخش کشاورزی، دامداری و صنعت 
غذایی کشور نشود. او دست کم در ۳ماه آینده با چالش های 
جدی از جنس تنظیم بازار شب عید و پس از آن ماه رمضان 
مواجه خواهد شــد. فشــار به وزیر جهادکشــاورزی برای 
سرکوب قیمت ها و فشــار به تولیدکنندگان اثرات مخربی 
به همراه خواهد داشت که آثار آن در ســال آینده نمایان 
می شود. اکنون فرصت خوبی است که ساداتی نژاد به جای 
گرفتار شدن در تله سیاست های تنظیم بازار، یک تیم ویژه 
کارشناسی تشکیل دهد تا آســیب ها و تنگناهای حاکم بر 
فرایند تولید، توزیع و مصرف کالاهای غذایی را شناسایی و 
راهکارهایی برای برون رفت از این وضعیت به دولت پیشنهاد 
کند. بی تردید اقتصاد بخش کشــاورزی ایران با چالش ها 
و موانع زیادی مواجه اســت. سیاســت های تنظیم بازار و 
قیمت گذاری دستوری به این بخش کلیدی و استراتژیک 
اقتصاد ایران آسیب می زند که حتی باعث مخدوش شدن 
امنیت غذایی کشور شده است. ســاداتی نژاد اکنون بر سر 
دوراهی سخت حمایت منطقی از تولید کشاوزی یا حمایت 
از معیشت مردم قرار دارد. بی تردید او می تواند با یک تدبیر 
درست و البته ارائه گزارش دقیق از وضعیت تولید و مصرف 
راهی برای عبور از این مسیر دشوار جستجو کند و به دوگانه 

ایجاد شده پایان دهد.

70روز از اجرای دســتور دولت 
درباره افزایــش تعرفه گاز بخش انرژی

خانگی می گــذرد و نتایج اولیه 
نشــان از کاهش تدریجی میــزان مصرف دارد. 
درصورت تداوم سیاست های صحیح انتظار می رود 
کشور اندکی از بحران تامین گاز به ویژه در ماه های 
سرد سال فاصله بگیرد. با اجرایی شدن آیین نامه 
مصوب دولت از ابتدای آذرماه امسال، تعرفه های 
گاز بخش خانگــی تغییر کرد. مشــترکان گاز 
طبیعی بخش خانگی که مصرف گاز آنها در دوره 
زمانی 1۶آبان ماه تا 15اسفندماه هر سال، نسبت 
به دوره مشابه سال قبل کاهش یابد، به ازای هر 
یک واحد درصــد کاهش، مشــمول تخفیف یا 
پاداش صرفه جویی، معادل ۳واحــد درصد و تا 
ســقف 45درصد در گازبهای صورتحساب دوره 
خواهند شد. براساس این آیین نامه درصورتی که 
مشــترکان صنعتــی گاز طبیعــی بــا مصرف 
5000 مترمکعب در ساعت و بالاتر با درخواست 
شــرکت ملی گاز ایران در دوره زمانی یادشــده 
حداقل برای 5روز متوالی، مصرف خود را به میزان 
۳0درصد نســبت به روزهای مشابه قبل کاهش 
دهند، متناســب با میزان کاهــش مصرف گاز، 
مشمول تخفیف معادل 10درصد می شوند. البته 
دولت به شرکت ملی گاز دستور داده تا اطلاعات 
خانوارهای محروم تحت پوشــش کمیته امداد و 
سازمان بهزیستی را دریافت و تعرفه گاز این دسته 

از مشترکان را با نرخ صفر محاسبه کند.

18استان در وضعیت قرمز
براساس آخرین نقشــه مصرف گاز کشور میزان 
مصرف گاز در 18اســتان ایران همچنان بالاتر از 
الگوی مورد انتظار وزارت نفت قــرار دارد. مدیر 
دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد که 
در روز 12بهمن ماه امسال 791میلیون مترمکعب 
گاز طبیعی در کشور مصرف شده که این مقدار 
نسبت به زمان مشابه پارسال 12درصد افزایش 

یافته است.
به گفته محمدرضــا جولایی، مصرف گاز طبیعی 
در 24ساعت گذشــته در بخش خانگی، تجاری 
و صنایع غیرعمــده ۶04میلیــون مترمکعب، 
صنایــع عمــده 92میلیــون مترمکعــب و 
نیروگاه ها نیز 95میلیــون مترمکعب بوده و گاز 
تخصیص داده شده به نیروگاه ها نیز نسبت به زمان 
مشابه سال1۳99 کاهش 24درصدی و گازرسانی 

به صنایع عمده کاهش 10درصدی داشته است.

الگوی مصرف هنوز نهایی نیست
جلال نورموسوی، مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز 
در گفت وگوی اختصاصی با همشهری می گوید: 
بخشی از مشترکان نسبت به سال گذشته اهتمام 

بیشتری به مســئله صرفه جویی داشــته اند و 
مصارف خود را مدیریــت کرده اند. این گفت وگو 

را بخوانید:
الگوی مصرف یعنــی چه و چگونه 

تعیین می شود؟ 
الگوی مصرف در گاز هنوز مصوب نشــده است و 
براساس ابلاغیه شورای عالی انرژی سازمان ملی 
استاندارد، شرکت بهینه سازی  و شرکت گاز پس 
از دریافت اطلاعات لازم از سازمان های دیگر باید 
این الگو را مشــخص کند که هنوز نهایی نشده 
اســت. ولی با توجه به آیین نامه اجرای بند)ی( 
تبصره)8( قانون بودجه می توان سقف مصرف پله 
۳در هر اقلیم را حد مصرف عادی لحاظ کرد که 
بر این اساس هر واحد خانگی در تهران می تواند 

400مترمکعب در ماه مصرف داشته باشد.
مشترکان بسیار پرمصرف استان 
و شهر تهران بیشــتر در چه مناطقی ساکن 

هستند؟
اگرچه مصرف، رابطه مستقیمی با سطح درآمد 
به دلیل داشــتن تجهیزات رفاهی بیشــتر دارد، 
ولی پرمصرف ترین مشترکان کسانی هستند که 
در مناطق سردســیر زندگی و یا اینکه از وسایل 
گازســوز با راندمان پایین اســتفاده می کنند یا 
ساختمان آنها دارای استانداردهای لازم نیست، 
با این شــرایط ساکنان مناطق شــمالی تهران و 
یا نواحی روستایی پتانســیل مصرف بالا را دارند 
و مشــترکانی که در نواحی ییلاقی قرار دارند و 
دارای ساختمان های ویلایی با امکانات تفریحی 
)استخر و...( هستند، نیز دارای مصرف بیشتری 

خواهند بود.
در قبوض جدیــد گاز، چند درصد 
و چه تعدادی از مشــترکان، بسیارپرمصرف 
)پله دوازدهم( بوده انــد و درصد و تعداد این 
مشترکان نسبت به مدت مشابه پارسال، چه 

تغییراتی داشته است؟
در سال99 حدود 4درصد مشترکان در پله های 
7 و بالاتر بوده اند که در سال1400 با یک درصد 
کاهش به ۳درصد مشــترکان رسیده است البته 
پیش بینی می شــود با تکمیل قرائت  کنتورها و 
پایان دوره سرد سال این اختلاف بیشتر هم بشود.
تغییر تعرفه ها شامل چند درصد از 

مشترکان شد؟ 
همانطور که پیش بینی شده بود تاکنون تغییرات 
تعرفه برای حدود 24درصد از مشــترکان اعمال 
شده است که گازبهای 20درصد از این 24درصد 
کمتر از 1۳درصد بوده است و به طور متوسط در 
هر استان حدود 4درصد پرمصرف هستند و این 
درصد در شهرهای بزرگ کمی بیشتر از میانگین 

را شامل می شود.
بیشترین گازبها طبق این الگو چقدر 

بوده است؟
تعرفــه بخــش خانگــی به صــورت پلکانــی 
محاسبه می شــود. تعرفه پله12 و بالاتر به نرخ 
19هزارو959ریال به ازای هر مترمکعب خواهد 

بود.
ملاک تعییــن اقلیم ها در طراحی 
الگوی تعرفه گاز چیســت و چگونه تعیین 

می شود؟
به طور کلی هر ساختمان نیاز گرمایشی مشخصی 
با شاخص هایی تعیین شده دارد که این شاخص ها 
را در قالب اقلیم هواشناسی درنظر می گیریم. در 
هر اقلیم نیاز گرمایشی به صورت یک عدد متوسط 
قابل احصا هســت. بر مبنای الگوی مصرفی که 
تاکنون داشــتیم، پله ســوم اقلیم های مختلف 
به عنوان مصرف عادی تلقی می شــود. به عنوان 
مثال، مسکنی را به متراژ 100مترمکعب درنظر 
بگیرید؛ در حالت عادی افراد داخل این خانه، هم 
آب گرم برای بهداشــت نیاز دارند و هم آب گرم 
برای طبخ غذا و هم وســیله ای بــرای گرمایش. 
براساس استاندارد، حدود ۳مترمکعب گاز برای 
انجام این امــور مورد نیاز یــک خانوار به صورت 
24ســاعته لازم و کافی اســت. همچنین برای 
بخش گرمایشــی هم برای همان 100مترمربع، 
مکانیزمی از نظر محاســباتی بر مبنای مبحث 
ماده19 وجود دارد، ولی از نظر عملیاتی براساس 
متوسط ســرانه اگر تهران را مثال بزنیم، پله۳ ما 
که معادل 400مترمکعب اســت، روزانه حدود 
15 تــا 17مترمکعــب گاز مصرفی بــرای این 
اقلیم در ســردترین زمان ممکن درنظر گرفته 
می شود. بنابراین، ســرجمع اگر 18مترمکعب 
)15مترمکعب گرمایشی و ۳مترمکعب بهداشتی 
و...( را درنظــر بگیریم، در ماه عددی به دســت 
می آید که کــه از 400مترمکعــب خیلی بالاتر 
نیســت. درخصــوص آپارتمان ها هــم مصرف 
400مترمکعب به انــدازه مورد نیــاز هم برای 
گرمایش و هم برای پخت وپز برای اقلیم ۳کفایت 

می کند.
با این حساب چه تعداد از مصرف 

بخش خانگی در 3پله پایین قرار می گیرد؟
حــدود 7۶.1درصد کل مصــارف گاز در بخش 

خانگــی، در ۳ پلــه اول قرار دارنــد و البته 
معمولا تا ۳ پله را به دلایلی که ممکن 

اســت مانند خانه های روستایی 
دارای اســتانداردهای مناســب 
ساخت وساز نباشند، در این دسته 

درنظــر می گیریــم؛ به این 
معنا که درســت است که 
پرمصرف هستند ولی ما 

محدودیتی برای اینها 
قائــل نمی شــویم 

چــون نمی توانند اســتانداردها را رعایت کنند. 
زیرا ساختمان آنها استاندارد نیست. اما در ۶پله 
آخر که حدود ۳.4درصد مشترکان ما را تشکیل 
می دهند، اینها قطعا پرمصرف هســتند؛ چراکه 
دارای استخر، جکوزی، ســونا و... تجهیزاتی در 
منزل هســتند که خارج از عرف است و از این رو 
در پله های 7 به بالا قرار می گیرند. از شاخص های 
مشــترکان پرمصرف می توان به 2شاخص مهم 
اشاره کرد؛ یکی اینکه زیربنای بیش از حد متعارف 
و به تبع آن، گرمایش بــرای بخش های غیرقابل 
استفاده دارند که اینها را در منطقه پرمصرف قرار 
می دهد، ضمن اینکه در مــورد دوم، از امکانات 
رفاهی متعارف هم استفاده نمی کنند به طور مثال 

دارای استخر و جکوزی هستند.
آیا اصلاح تعرفه هــا و اجرای آن از 
ابتدای آذرماه امسال تأثیری بر کاهش مصرف 

یا تغییر رفتار پرمصرف ها داشته است؟
پس از مصوبه هیــأت دولت کــه از اول آذرماه 
اجرایی شــد، بــرای مشــترکانی که شــروع 
مصرف شان از همان اول آذرماه بوده، گزارش های 
رسیده حاکی از آن است که تعدادی از مشترکان 
به پله های پایین تر راه پیدا کرده، به عبارتی رعایت 
الگوی مصرف و یــا مصرف بهینــه در پله های 
بالاتر را در دســتور کار خود قرار دادند و به این 
ترتیب، حدود 0.5 درصد به ۳ پله اول مهاجرت 
کردند و همانطور که مصوب شده هر یک درصد 
صرفه جویی، علاوه بر پــاداش مالی ۳درصدی، 

کاهش مصرف گاز را نیز به همراه دارد.
چالش حائز اهمیــت در تعرفه های گاز بخش 
خانگی به پله های 7 تا 12مربوط می شــود که 
براساس گزارش ها، شاهد بودیم که 0.۳درصد 
از مصارف مشترکان پرمصرف افت پیدا کرده 
و به پله های ۶ و پایین تر رفتند که مســلما اثر 
ریالی آن برای این مشترکان بسیار زیادتر است؛ 
چراکه هر پله بالاتر با نرخ گازبهای بالاتر وقتی 
به ســمت پله های پایین تر مهاجرت می کند، 
علاوه بر اینکه به انــدازه 100مترمکعب هزینه 
کمتری پرداخت می کنند، مبلغ پاداشی که به 
مبالغ بالاتر اصابت می کند نیز بســیار بیشتر و 
قابل توجه تر خواهد بود. این امر نشان می دهد، 
نگاه ما بر این اســت کــه پرمصرف ها جدیت 
بیشــتری در این خصــوص یعنی رعایت 
الگوی مصرف بهینه به خــرج دهند تا 
بتوانیــم از این محل و با دسترســی به 
گازهایی که از ایــن محل صرفه جویی 
می شود، گاز بیشتری به واحدهای 
صنعتــی و نیروگاهــی 
تحویل دهیم تا به این 
ترتیب، صنعت کشــور 
هم از رکود خارج شود.

استان در وضعیت قرمز 
بالاتر از الگوی مصرف 18

استان در وضعیت سبز 
پایین تر از الگوی مصرف 4

استان در وضعیت قهوه ای 
بالاتر از الگوی مصرف 9
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سلامت

۵ اقدام برای نجات از اومیکرون
رئیس کارگروه پیشگیری و بهداشت قرارگاه ستاد ملی 
کرونا: نباید کشور را برای اومیکرون تعطیل کنیم چرا که 
تأثیر کمی بر کاهش مرگ ومیر دارد و بیش از 3تریلیون 

تومان خسارت به اقتصاد تحمیل می کند

پیک اومیکرون همچنان صعودی است و هر روز بیش از 30هزار 
بیمار مثبت قطعی، شناسایی و به مجموع بیماران کووید-19در 
کشــور افزوده می شــوند. آمار فوتی ها هم از سه شنبه هفته 
گذشــته افزایش پیدا کرده و روزانه بیش از 50تا 60نفر جان 
خود را بر اثر ابتلا به کووید از دســت می دهند. به دلیل قدرت 
بیماری زایی و سرایت سویه جدید کرونا یعنی اومیکرون، برخی 
متخصصان حوزه بهداشت و درمان کشور معتقدند که اعمال 
محدودیت های سراسری هر چند کوتاه مدت می تواند چرخه 
انتقال ویروس در کشور را کندتر کند اما حمید سوری، رئیس 
کارگروه پیشگیری و بهداشت قرارگاه ستاد ملی کرونا معتقد 
است که تعطیلی کشور تأثیر بسیار کمی دارد اما هزینه هنگفتی 
به مردم و اقتصاد کشور تحمیل می کند که جبران آن در شرایط 
کنونی بسیار سخت خواهد بود. او به همشهری می گوید به جای 
تعطیل کردن کشــور می توان 5اقدام را برای مهار و مدیریت 

بیماری درنظر گرفت.

قرنطینه های کم اثر در کاهش مرگ ومیر 
به گفته رئیس کارگروه پیشگیری و بهداشت قرارگاه ستاد ملی 
کرونا، زمانی که از تعطیلی کشور )لاک دان( به دلیل اپیدمی 
صحبت می کنیم باید ببینیم با توجه به هزینه هنگفت ناشی 
از این اقــدام، به چه نتیجه ای می رســیم؟ آیا تعطیلی هایی 
که در پیک های قبلی در 2 ســال گذشته داشته ایم را هرگز 
ارزشــیابی علمی کرده ایم که اندازه اثربخشی آنها و هزینه 
فایده این کار را بدانیم؟ بی توجهی به معیشت و کسب وکار 
مردم بدون آنکه دلایل قوی علمی داشــته باشــیم بیشتر 
معنای پاک کردن موقتی مسئله را می دهد تا حل آن! سوری 
با بیان اینکه مداخلات غیردارویی اجباری معمولاً به عنوان 
لاک دان شناخته می شــوند )محدودیت ترددهای داخلی، 
تعطیلی مدارس و مشاغل و ممنوعیت سفرهای بین المللی( 
می گوید: »بسیاری از کشورها تجربه اعمال این قرنطینه ها از 
زمان آغاز پاندمی کرونا راداشته اند اما اکنون کشورهایی که 
با استناد به مطالعات و مستندات معتبر تصمیم می گیرند، 
استفاده از این نوع مداخلات بسیار پرهزینه را کنار گذاشته 
یا بسیار محدود کرده اند. مطالعه اخیر منتشر شده از سوی 
جانز هاپکینز هم این پیام را تأیید می کند. یونیسف هم معتقد 
است مدارس باید آخرین جایی باشد که در شرایط پاندمی 
حاضر تعطیل می شود و نخستین جایی هم که باید باز شود 
باز هم مدارس هستند. تعطیلی مدارس و دانشگاه ها باید در 
شرایط ویژه صورت گیرد و نکته مهم برقراری و اجرای نظام 
نظارت و مراقب مستمر برای پایش روند این اپیدمی در اماکن 

آموزشی است.« 
به گفته این اپیدمیولوژیســت مطالعه متاآنالیز جانز هاپکینز 
با بررســی این نتیجه اینکه آیــا لاک دان مرگ ومیر پاندمی 
کرونا را کاهش می دهــد یا خیر طراحی شــده و نتیجه این 
مطالعات در سه شاخص ســختگیری لاک دان، نگهداری در 
نقاهتگاه های سربســته و مطالعات غیردارویی خاص بر این 
اســاس بوده که قرنطینه و لاک دان تأثیــر کمی بر کاهش 
مرگ ومیر کووید-19 داشته است: »اعمال قرنطینه در اروپا و 
آمریکا تنها 0.2درصد مرگ ومیر ناشی از کووید-19را کاهش 
داده اســت. همچنین نگهداری در نقاهتگاه های سربسته نیز 
ناکارآمد بودند و به طور متوسط منجر به 2.9درصد مرگ ومیر 
ناشی از کووید-19شده است.« سوری معتقد است با توجه به 
این مطالعات متاآنالیز می تــوان نتیجه گرفت که قرنطینه ها 
تأثیرات اندکی بر سلامت عمومی داشــته اند، اما هزینه های 
اقتصادی و اجتماعی هنگفتی را به جوامع تحمیل می کند. در 
نتیجه، سیاست های قرنطینه بی اساس هستند و باید به عنوان 
یک ابزار سیاستی در اپیدمی کنار گذاشته شده یا در اولویت 
آخر باشند. او درباره خسارت های قرنطینه های سراسری در 
کشور هم عنوان می کند: »با وجود شیوع گسترده اومیکرون در 
کشور اما به دلیل هزینه سنگین ناشی از تعطیلی ها هم اکنون 
این اقدام توصیه نمی شود و بهتر است به عنوان گزینه آخر در 
مدیریت اپیدمی مورد توجه قرار بگیرد. برآوردها نشان می دهد 
هر روز تعطیلی کشــور بیش از 3تریلیون تومان خسارت به 
اقتصاد کشور تحمیل می کند که در شرایط سخت اقتصادی 
کنونی، جبران آن بسیار دشوار خواهد بود.« این مسئول درباره 
اقدامات مؤثر در مواجهه با سویه های جدید کووید-19عنوان 
می کند: »این اقدامات در پنج دســته تقسیم بندی می شوند؛ 
تلاش برای رسیدن به سطح 100درصدی واکسیناسیون کامل 
علیه کووید- 19، تحلیل دقیق و عمیق علمی روزانه اپیدمی 
به منظور شناسایی کانون های اصلی آلودگی و واکنش سریع 
برای مدیریت و مهار کانون های طغیان ابتلا در کشور، آموزش و 
تبلیغات محیطی گسترده به نحوی  که حساسیت جامعه نسبت 
به شــرایط نگران کننده کنونی افزایش یافته و شاهد افزایش 
رعایت مردم باشیم، تغییرات لازم و ســریع محیطی، اعمال 
مقررات و قوانین سختگیرانه با تعیین اولویت ها به منظور فضایی 
سالم تر برای سلامت مردم و در نهایت تقویت بیماریابی فعال و 
سریع، همینطور درمان موارد مبتلا نیازمند به خدمات درمانی 
به ویژه با اولویت دادن گروه های پرخطر مانند سالمندان، دارای 

بیماری های زمینه ای، زنان باردار و...« 

یوسف نوری
وزیر آموزش و پرورش 

بســیاری از نخبگان و جوانــان دارای مدال 
المپیادهــای علمــی در کشــور هســتند و 
بسیاری هم از کشور می روند و پس از مدتی 
برمی گردنــد. در واقع هویت ملــی در بین 
این بچه ها هست چرا که شاهد بازگشت 

بسیاری از این عزیزان بوده ایم.)ایرنا(

محمد حاتمی 
رئیس سازمان نظام روانشناسی کشور

هــم  اکنــون اســامی ۷ هــزار نفــر از  
روانشناســان مــورد تأییــد در ســازمان 
ثبت شــده و بــه آنها توصیه شــده تــا نرخ 
تعرفه های خــود را در معــرض دید عموم 
بگذارند. برخی روانشناســان تعرفه های 
خــارج از عرفــی را دریافــت می کننــد و 
مردم می توانند این تخلفات را به شــماره 
۸۶۰۵۱۵۵۲ اعلام کنند. )خبرنگاران جوان(

نقل قول

عدد خبر

راننده تاکســی در تهران هنوز واکسن 
تزریــق نکــرده انــد. امیــر هنجــن، 
معاون نظــارت و امور مناطق ســازمان 
تاکســیرانی تهــران از اطلاع رســانی و 
ابلاغ پیامکــی به این افراد خبــر داده و 
گفته از آنها خواستیم تا هرچه سریع تر 
نسبت به تزریق واکسن اقدام کنند و 
در غیر ایــن صورت از فعالیت شــان در 
سطح شهر جلوگیری می شود. )ایسنا(

۴۶۲۰

نفــر اتبــاع و مهاجــر خارجــی در اســتان 
تهران زندگی می کنند که جمعیت آنها در 
هیچ جایی ثبت نمی شــود اما از خدمات 
اســتفاده می کننــد. به گفتــه محســن 
منصــوری، اســتاندار تهــران طــرح جامع 
ســاماندهی اتباع و مهاجرین خارجی در 
حــال آماده ســازی  اســت تــا با شناســایی 
کامل و ســاماندهی، خدمات مطلوب به 

آنها ارائه شود. )خبرنگاران جوان(
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مســئله انتخاب واحد دانشجویان 
دانشگاه آزاد اسلامی در چند روز 
گذشته یک بار دیگر به کانون توجه 
افکار عمومی آمده و انتقاد دانشجویان این دانشگاه 
را به دنبال داشته اســت. از شهریورماه سال 1399 
بود که مسئولان دانشگاه آزاد با شعار ارائه خدمات 
یکپارچه هوشمند، سامانه ای به نام »آموزشیار« را 
برای انجام امور دانشجویی و تحصیلی دانشجویان 
دانشگاه آزاد رونمایی و اعلام کردند که به زودی همه 
واحدهای دانشگاه برای ارائه خدمت به دانشجویان، 
از ســامانه های قبلی به بســتر مدرن آموزشــیار 
نقل مــکان خواهند کرد. از رونمایی آموزشــیار 3 
نیم سال تحصیلی گذشته و این روزها دانشجویان 
پرجمعیت ترین دانشگاه کشور، دوباره با مشکلات 
متعددی که این سامانه برای آنها به ارمغان آورده، 

دست به گریبان هستند.

کابوس انتخاب واحد برای دانشجویان دانشگاه آزاد
دانشــگاه آزاد اســلامی در آخرین آمار رسمی که 
توسط رئیس آن در ســال 1398 اعلام شده، بیش 
از یک میلیون دانشــجو و نزدیک بــه 500واحد 
دانشــگاهی دارد و حالا همه امور آموزشی، مالی و 
دانشجویی در گستره وســیع، قرار است در بستر 
سامانه آموزشیار انجام گیرد. چنین تمرکزی بیش 
از هر چیزی نیازمند تمهید پیش نیازهایی از حیث 
زیرســاخت های پهنای باند و اینترنت بوده است 
که به نظر می رسد در آســتانه چهارمین نیم سال 
زیر بار رفتن آموزشــیار هم هنوز به درستی فراهم 
نشده است. مسئولان دانشــگاه آزاد برای غلبه بر 
مشکلاتی که حین انتخاب واحد برای دانشجویان 
پیش می آمد، تلاش کردند تقویمی را برای انتخاب 

واحد دانشــجویان در مقاطع مختلف و اســتان ها 
تعیین کنند. این درحالی است که تدبیر به کار رفته 
هم ظاهرا کارآمدی نداشته و همچنان دانشجویان 
این دانشگاه با مشکلات عدیده برای انتخاب واحد 
مواجهند. مهدی، دانشــجوی کارشناسی در یکی 
از واحدهای اســتان تهران اســت. او که در زمان 
تعیین شده موفق نشده انتخاب واحد کند، در این باره 
به همشهری می گوید: »از زمان رونمایی از آموزشیار، 
این چهارمین ترمی است که من باید در این سامانه 
انتخاب واحد کنم و شــهریه بپردازم. سامانه مدام 
مختل می شود و توان پاسخگویی به حجم مراجعه 
را ندارد. این سؤال برای آدم پیش  می آید که اساسا 

راه اندازی این سامانه چه ضرورتی داشت؟«
ســؤال این دانشــجو را البته قبلا ایمان عطارزاده، 
مدیرکل  توسعه شبکه علمی هوشــمند دانشگاه 
آزاد اسلامی پاسخ داده است. او گفته که واحدهای 
مختلف دانشگاه آزاد به دلیل استفاده از نرم افزارهای 
مختلف امکان ارائه خدمات یکپارچه آموزشی را در 
زمان کرونا در بســتر فضای مجازی نداشته اند و به 
همین دلیل استفاده از یک سامانه متمرکز به یک 

ضرورت تبدیل شده است.
با این حال، اگــر یکــی از هدف گذاری های مهم 
آموزشیار را سهولت دسترسی دانشجویان به خدمات 
آموزشی و حذف بوروکراســی زاید برای دریافت 
خدمات دانشجویی قلمداد کنیم، از نظر دانشجویان 

این دانشگاه این هدف گذاری محقق نشده است.
»آنچه بیش از همه  چیز درباره آموزشیار آزاردهنده 
است، اختلال مکرر این سامانه و پیام های خطایی 
اســت که در زمان مراجعه دانشجویان به آن دیده 
می شود. یعنی اگر شما شانس داشته باشید و بعد 
از بارها تلاش بتوانید وارد ســامانه شــوید، ممکن 

اســت پس از کلیک روی آیکون انتخــاب واحد با 
پیغام خطای »دسترســی به این بخش از سامانه 
فعلا مقدور نیست« مواجه شــوید. یا مثلا ممکن 
است صفحه انتخاب واحد را هم پس از 10بار تلاش 
باز کنید اما حین انتخاب دروس ناگهان همه  چیز 
از دســترس تان خارج می شــود.« این جملات را 
امیرحسین، دانشجوی کارشناسی ارشد  دانشگاه 
آزاد تهران مرکز به همشــهری می گوید. او معتقد 
است به دلیل ضعف سنتی زیرساخت های اینترنت 
در کشور، اصولا ایده استفاده از سامانه متمرکز برای 
خدمات دهی به جمعیت های انبوه معمولا با شکست 
مواجه شده و دیگر سامانه های کشور نیز معمولا در 

پیک مراجعه شهروندان دچار اختلال می شوند.

اصرار به ترویج پیام رسان در وانفسای انتخاب واحد
دومرحله ای کردن ورود به آموزشیار و الزام وارد کردن 
کد ارسالی به پیام رســان آی گپ از دیگر انتقادات 
دانشجویان به آموزشیار است. به رغم شلوغی سامانه 
و مشکلات متعدد آن، دانشجویان همچنان باید پس 
از وارد کردن نام کاربری و رمز عبور، منتظر دریافت 
رمز در بستر پیام رسان بمانند یا در غیراین صورت 
2دقیقه برای ورود به نرم افزار صبر کنند. این مسئله 
خود به یک عامل دیگر کندی فرایند انتخاب واحد 
تبدیل شده است. یکی از دانشجویان دانشگاه آزاد 
در این باره می گوید: »اینکه مســئولان دانشگاه با 
پیام رسان توافقی برای همکاری دارند، به خودی خود 
محل ســؤال اســت؛ چرا که همه ما را به رغم میل 
باطنی، برای دریافــت خدمات تحصیلی مجبور به 
عضویت در یک پیام رســان می کنند. اما حرف ما 
این است که دست کم در زمان انتخاب واحد از خیر 

ترویج این پیام رسان بگذرند و اجازه دهند ورود به 
سامانه روان تر انجام شود. «

مشکلات پرداخت شهریه، کمتر از قبل اما پابرجا
مشــکلات در پرداخت الکترونیکی شهریه و تأیید 
پرداخت در آموزشیار و بعضی اشتباهات محاسباتی 
در تعیین شهریه و بدهی دانشــجویان، همچنان 
مورد اعتراض است. مسئولان دانشگاه معتقدند که 
این مشــکلات و نبود مطابقت ها نسبت به گذشته 
کمتر شده اما همچنان مواردی از این قبیل از سوی 
دانشجویان مختلف گزارش می شــود: »سازوکار 
آموزشیار به  گونه ای اســت که شما بدون پرداخت 
شــهریه امکان انتخاب واحد نداریــد. زمان برای 
انتخاب واحد هم که می دانید محدود است. حالا این 
وسط اگر شما در پرداخت شهریه به مشکل بخورید، 
عملا فرصت استفاده از همان فرصت محدود را هم 
از دست می دهید. بارها این مشکل را به پشتیبانی 
آموزشیار اعلام کرده ام اما اپراتورهای پشتیبانی اصلا 

دلیل آن را نمی دانند.« 
دانشجوی دیگری در این باره به همشهری می گوید: 
»من با اینکه در ترم های گذشــته اضافه پرداخت 
داشــتم و این ترم بیش از 4میلیون بستانکار بودم، 
باز وقتی برای انتخاب واحد مراجعه کردم، سیستم 
به اشتباه من را بدهکار نشان می داد و نمی گذاشت 
انتخاب واحد کنم. وقتی با دانشگاه هم تماس گرفتم، 
آنها به من گفتند که فعلا مبلغ مربوطه را بپرداز تا 
انتخاب واحد کنی، پس از آن به این مسئله رسیدگی 
می شود و مبلغ عودت داده خواهد شد. اما این سؤال 
برای من پیش می آید که چرا بایــد چند میلیون 

اضافه بپردازم؟«

ثبت نام »آزاد« نیست
آموزشیار یا آموزش بار؛ پس از 3 نیم سال تحصیلی، دانشجویان همچنان با 

مشکلات متعددی برای انتخاب واحد در سامانه متمرکز دانشگاه آزاد مواجهند

گزارش

مجلس

معافیت مشمولان متاهل هم رأی نمی آورد
فداحسین مالکی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
معتقد است که مصوبه اصلاحی برای معافیت رایگان مشمولان متاهل دارای 2 فرزند 
رأی نمی آورد چرا که باید مصوبات دقیق و کارشناسی شــده در این باره وجود داشته 
باشد. دوشنبه هفته گذشته بود که سیدمحســن دهنوی، نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
سال 1401مجلس از اصلاح طرح خرید ســربازی به مصوبه معافیت رایگان مشمولان متاهل دارای2 
فرزند خبر داد و گفت: »در راســتای مصوبه چند روز پیش کمیسیون تلفیق درخصوص خرید خدمت 
سربازی برای مشمولان غایب، اخطار قانون اساسی از سوی یکی از نمایندگان در صحن تلفیق در مورد 
مغایرت این مصوبه با اصل 110قانون اساسی و عدالت مطرح شــد که این اخطار مورد پذیرش رئیس 
کمیسیون قرار گرفت و به رأی گذاشته شد و در ادامه برای رفع این اشکال پیشنهادی برای ارائه کارت 
رایگان معافیت به مشمولان متاهل دارای 2 فرزند داده شد که با رأی موافق نمایندگان تصویب شد. بر 
این اساس نمایندگان با هدف حمایت و استحکام کانون خانواده و تشویق به فرزندآوری مصوب کردند، 
مشمولان متاهل دارای 2 فرزند و بیشتر که بالای 30 سال دارند، بتوانند در سال آینده کارت معافیت از 
خدمت سربازی را به صورت رایگان دریافت کنند.« حالا مالکی با تأکید بر اینکه باید راهکاری برای رفع 
مشکل مشمولان خارج و داخل کشور اندیشیده شود، به مهر گفته است که درباره تغییر در قانون سربازی 
و یا تعیین تکلیف مشمولان غایب نباید به صورت شتاب زده عمل کرد و باید ارتباط تنگاتنگ و مستمری 
بین نمایندگان مجلس و مسئولان ستاد کل نیروهای مسلح برقرار شود: »بهتر است اعضای کمیسیون 
تلفیق بودجه اجازه دهند که موضوع سربازی به طور مشخص در کمیته انتظامی و امنیتی این کمیسیون 
و با حضور مسئولان ستاد کل نیروهای مسلح بررسی و کارشناسی دقیق و یا اینکه در کمیسیون امنیت 
ملی مجلس بررسی شود. ما باید مصوبات دقیق و کارشناسی شده در این باره داشته باشیم تا مانند مصوبه 
خرید خدمت سربازی مجبور نشویم پس از چند روز آن را لغو کنیم.« به گفته نماینده زاهدان باید نظر 
ستاد کل نیروهای مسلح درباره ایجاد تغییر در قانون سربازی و تعیین تکلیف مشمولان سربازی اخذ شود 
و مجلس و ستاد کل نیروهای مسلح باید در این زمینه با یکدیگر هماهنگ باشند. او با اشاره به مصوبه اخیر 
کمیسیون تلفیق بودجه مبنی بر اینکه مشمولان متأهل دارای 30 سال سن و حداقل 2 فرزند به صورت 
رایگان کارت معافیت دریافت می کنند، تأکید کرده که بعید است این مصوبه در صحن علنی رأی آورد و 

باید روی این موضوع کار دقیق و کارشناسی انجام شود.
این در حالی است که علی خضریان، رئیس کمیته سیاسی، نظامی و امنیتی کمیسیون اصل نود مجلس 
هم مصوبه معافیت مشــمولان متأهل بدون نظرخواهی از ســتاد کل نیروهای مسلح را مغایر با قانون 
اساسی عنوان کرده و به ایلنا گفته مصوبه قبلی کمیسیون تلفیق درباره خرید خدمت سربازی شمه ای 
از لغو سربازی اجباری بود. بنابراین اگر مسئله لغو ســربازی اجباری مصوب و تبدیل به قانون شود، به 
نفع توده های مردم و مستضعف جامعه نیست. او تأکید کرد: »درباره مصوبه اصلاحی و جایگزین برای 
مشمولان متاهل بالای 30سال و دارای 2فرزند هم اگر بدون نظرخواهی رسمی از ستاد کل نیروهای 

مسلح باشد، حتما مغایر قانون اساسی است و از سوی شورای محترم نگهبان رد خواهد شد«. 
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مسئولاندانشگاهچهمیگویند؟
در واکنش به اختلالات به وجود آمده در نرم افزار آموزشیار، مدیرکل روابط عمومی دانشگاه آزاد 
اسلامی، در این باره گفت: »سامانه آموزشیار به علت تعداد بالای مراجعه و همچنین کندی اینترنت 
در کشور با کندی هایی مواجه است که موجب اختلال در روند ثبت نام و انتخاب واحد دانشجویان 
شده است.« او ضمن عذرخواهی از دانشجویان، از تلاش شبانه روزی همکاران فنی دانشگاه آزاد 
برای رفع مشکلات خبر داده و گفته است: یک میلیون و ۲00هزار دانشجو به همراه ۲۵ هزار عضو 
هیأت علمی در این روزها به سامانه آموزشیار وارد شده اند و همین مسئله سبب ایجاد ترافیک در 
سامانه شده است. همدانچی درباره مشکلات دانشجویان برای پرداخت شهریه هم گفته که این 
موضوع نسبت به ترم گذشته بسیار کمتر شده اما مسئولان دانشگاه در حال رایزنی هستند تا با 
افزایش درگاه های پرداخت بانکی، دغدغه دانشجویان در این باره رفع شود. مدیر روابط عمومی 
دانشگاه آزاد نهایتا گفته آموزشیار تا تکمیل انتخاب واحد همه دانشجویان این دانشگاه فعال 

باقی می ماند و از دانشجویان خواسته نگران نباشند.

نکته
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چرامجرمانوقیحشدهاند؟
در همه جوامع انســانی، امنیت و آرامش، زمینه و بســتر 
پیشرفت و تعالی و شکوفایی در همه عرصه های اجتماعی، 
اقتصادی، فرهنگی، سیاســی و... اســت و ایــن مهم تنها 
درصورت جاری و ســاری بودن امنیــت در جامعه فراهم 
خواهد شد و اگر خدشــه ای به امنیت و آرامش جامعه وارد 
شود، به طور حتم با چالش های جدی در حوزه های مختلف 
مواجه خواهیم شــد و تنها از این ناامنی برخی افراد منتفع 

خواهند شد که خود عامل نا امنی هستند.
این روزها شــاهد وقاحت بیش از پیش مجرمان هستیم؛ 
به گونه ای که سارقی که توسط پلیس دستگیر شده است، 
دســتبند به دســت در مصاحبه با خبرنگاران با لبخند و با 
وقاحت تمام از ســرقت های خود دم می زند و به هیچ وجه 
از کرده خود نگران و پشــیمان نیســت. یا اراذل و اوباشی 
که با وقاحت هر چه تمام تر در مقابل مأمــور قانون )یعنی 
کسی که مجری قانون است و براســاس قانون می بایست 
با برهم زنندگان نظم و امنیت برخورد کنــد( قداره و قمه 
به دست قدرت نمایی می کند و حتی از حمله به او و ارتکاب 
جنایتی هولناک که عواطف عمومی یک ملت را خدشه دار 
کند، ابایی ندارد. یا اینکه سارقی در اعترافات خود به راحتی 
و با خونسردی به ده ها سرقت اعتراف می کند و گویی هیچ  
نگرانی ای نسبت به مجازات خود ندارد و بسیاری مثال های 
دیگر، همه اینها نشــان دهنده برخــی خلأها و ضعف های 
قانونی اســت که این جــرأت را به مجرمــان و خلافکاران 
می دهد تا به راحتی، امنیت و آرامش یک شهر را برهم بزنند.
نباید فراموش کــرد که امنیت و آرامش به ســختی فراهم 
می شــود و با اقدام وقیحانه مجرمانی که پایبند هیچ قانون 
و مرام و مسلکی نیســتند، این امنیت و آرامش خدشه دار 

می شود.
آیا نباید مجرمان به درســتی تاوان اقــدام مجرمانه خود را 
بپردازند؟ آیا نباید مجرمــان در کنار پرداخت تاوان جرمی 
که مرتکب شده اند، تاوان امنیت و آرامشی را که  خدشه دار 
کرده اند  هــم بپردازند؟ آیــا این تــاوان و مجازات ها نباید 
به گونه ای باشد که در نهایت تخم مرغ دزدها، شتر دزد نشوند 

و درس عبرتی برای سایرین شود؟
آیا تا به حال جریمه و مجازاتی عبرت آمیز برای کســانی که 
احساس ناامنی را با عربده کشی و گردن کلفتی و نوچه پروری 

و... در یک محله ایجاد می کنند، اندیشیده شده است؟
بدون شک، افزایش برخی جرایم نشان دهنده گستاخ شدن 
مجرمان اســت، چرا که اگر مجازات های اعمال شده واقعا 
جنبه تنبیهی و بازدارندگی داشت، امروز شاهد وقاحت بیش 

از اندازه مجرمان نبودیم.

سارق،بخشآندوسکوپیبیمارستان
راازکارانداخت

کارگر فنی بیمارســتان که به دلیل مشــکلات مالی دست به 
سرقت قطعه 600میلیون تومانی دستگاه آندوسکوپی زده بود، 

دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، چند روز پیش نماینده حقوقی یکی از 
بیمارستان های پایتخت راهی دادسرای ویژه سرقت شد و خبر 

از سرقت 600میلیون تومانی از بیمارستان داد.
وی به افراسیاب رفیع زاده، بازپرس شعبه هفتم دادسرا گفت: 
مدتی قبل یکی از قطعات دستگاه آندوسکوپی بیمارستان که 
600میلیون تومان ارزش دارد سرقت و همین باعث اختلال در 
خدمت رسانی به بیماران بیمارستان شد. این در حالی بود که 
پس از بازبینی دوربین های مداربسته متوجه شدیم فردی که 
لباس بیماران به تن دارد و ماسک به صورت زده عامل این سرقت 
است. برای شناسایی و دســتگیری او تصمیم به طرح شکایت 
گرفتیم. با ثبت این شــکایت، تیمی از مأموران پلیس پایتخت 
برای شناسایی و دستگیری سارق وارد عمل شدند. آنها چندین 
و چندبار فیلم  دوربین های مداربسته را مرور کردند اما سارق که 
ظاهرا از وجود دوربین ها باخبر بود، طوری صورتش را پوشانده 

بود که چهره اش قابل شناسایی نبود.
از سوی دیگر، سرقت قطعه مورد نظر یک سرقت عادی نبود و 
تنها کسانی از ارزش بالای این قطعه خبر داشتند که با دستگاه ها 
و تجهیزات بیمارستانی آشنایی کامل داشتند. همه شواهد از 
این حکایت داشت که ســرقت احتمالا از سوی یکی از پرسنل 
بیمارستان صورت گرفته است. در این شــرایط مأموران روی 
پرسنلی که به محل سرقت رفت وآمد داشتند، تمرکز کردند. آنها 
در ادامه متوجه شدند که یکی از کارگران فنی بیمارستان از زمان 
ســرقت تا کنون در محل کارش حاضر نشده است. نام این مرد 
به عنوان مظنون سرقت مطرح شد و کارآگاهان در ادامه متوجه 
شدند مشخصات ظاهری سارقی که تصویرش در دوربین های 
مداربسته ضبط شده بود شباهت زیادی به کارگر مرموز دارد. 
سرانجام دستور بازداشت وی صادر شد و مأموران در یک عملیات 
ضربتی این مرد را دستگیر کردند. او که چاره ای جز بیان حقیقت 
داشت در بازجویی ها به سرقت 600میلیون تومانی اعتراف کرد. 
او گفت: حدود 10ســال بود که در بیمارستان به عنوان کارگر 
فنی مشــغول به کار بودم. به دلیل نوع کارم بــا تمام تجهیزات 
بیمارستانی آشنایی داشتم. حتی می دانستم که برخی از قطعات 
کوچک دستگا ه ها ارزش زیادی دارند تا اینکه به دلیل مشکلات 

مالی تصمیم به سرقت یکی از قطعات گرفتم.
او ادامه داد: از یک ماه پیش در حال برنامه ریزی برای اجرای نقشه 
سرقت بودم. در نهایت وقتی فرصتی مناسب برای اجرای نقشه ام 
پیش آمد، درحالی که لباس مخصــوص بیماران را به تن کرده 
بودم، خودم را به محل دستگاه آندوسکوپی رساندم و قطعه ای 
را که می دانستم ارزش زیادی دارد سرقت کردم. پس از آن قصد 
فروش آن را داشتم اما پیش از اینکه مشتری پیدا کنم، دستگیر 
شدم. با اعترافات متهم برای او قرار قانونی صادر شد و تحقیقات 

تکمیلی در این پرونده ادامه دارد.

اتوبوسهایخطمترویحقانیبهارتشبسیارکماست
تعداد اتوبوس های خط مترو حقانی به ارتش خیلی کم است و 

بسیار دیر به دیر به ایستگاه می آید. لطفا فکری بکنند.
احمدزادهازتهران

صندوقانتقاداتوپیشنهادهادراداراتباشد
در اداراتی که ارباب رجوع مداوم و مستمر دارند صندوق انتقادات 
و پیشنهادها به تعداد کافی و در معرض دید ضروری است تا حقی 

به ناحق پایمال نشود و البته مدیران به آن صندوق ها سربزنند.
مزدکیازارومیه

آسفالتبزرگراهیاسینينیازمندتعمیراست
آسفالت بزرگراه یاسیني در قسمت شــمال به جاده جاجرود، 
وضعیت نامناسبی دارد و موجب دردســر رانندگانی شده که 

مرتب از این مسیر تردد می کنند.
مظلومیازجاجرود

ایستگاهاتوبوسبینگلستانپنجمتاهرویایجادشود
بین ایستگاه گلستان پنجم در خیابان شهید افشاری  )ساقدوش( 
تا ایستگاه میدان هروی خیلی فاصله است که می توان در انتهای 

خیابان مروارید۳ یا گلزار ایستگاه دیگری تعبیه کرد.
یعقوبیازتهران

درجتاریختولید،انقضاوقیمتکالاهابسیاربیکیفیتاست
چاپ مشخصات لازم تولید مواد غذایی، مانند تاریخ تولید، 
تاریخ انقضا و قیمت روی بسته بندی اغلب کالاها بسیار ریز 
و ناخوانا و روی محل های تیره رنگ اســت که بعضا خیلی 
زود هم پاک می شــود، تقاضای برخورد با تولیدکنندگان 

متخلف را داریم.
محمودبلیغیانازاصفهان

افزایشعوارضنوسازیوعمرانوپسماندنیازمندبازنگریاست
برای پرداخت عوارض پســماند و نوسازی اقدام کردم و متوجه 
شدم که نسبت به سال گذشته 85درصد افزایش قیمت داشته 
است. چطور ممکن است با افزایش ۳0درصد حقوق عوارضی با 

85درصد افزایش بپردازیم. این منصفانه نیست.
مسعودازتهران

جادهجعفریهقمنیازمندبهسازیوآسفالتاست
وضعیت جاده پرتردد جعفریه به سمت شهر مقدس قم بسیار 
نامناسب است به طوری که بخش هایی از جاده حتی از جاده های 
خاکی و شوســه هم بدتر شده، مســئولان فکری عاجل برای 

برطرف کردن وضعیت این جاده بکنند.
قادریازقم

وام50میلیونیدرحدحرفاست
من یک حقوق بگیر هستم که برای دریافت وام 50میلیونی که 
رئیس جمهور دستور پرداخت آن را صادر کرده به بانک مراجعه 
کردم و متوجه شــدم که ابتدا باید 50میلیون تومان ســپرده 
به مدت 2ماه در حسابم باشد تا پس از این مدت وام را دریافت 
کنم. یک کارمند حقوق بگیر در این وضعیت اقتصادی از کجا باید 

این مقدار پول را بیاورد؟ 
غیاثیازتهران

کرمانخودروجوابگویمشتریانخودنیست!
بهمن ماه سال گذشته برای دریافت خودرو از شرکت »کرمان 
خودرو« ثبت نام کرده ام و تا بــه الان نه تنها خودرویی دریافت 
نکرده ام بلکــه هیچ جواب قانع کننده ای هم از مســئولین این 
شرکت نگرفته ام! چطور شرکتی با این تشکیلات نمی تواند به 
تعهدات خود عمل کند؟ چرا نظارتی بر کار این شرکت ها برای 

انجام تعهداتشان وجود ندارد؟ 
باباییازتهران

با مردم

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگان

ارسالپیامکوتاهخوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرامبامردم

پیامک

ایمیل

متهم اصلی پرونده قتل بر سر دیوارچینی در 
حالی پس از 6ماه فرار به دام مأموران پلیس 
مشهد افتاده که مدعی است بی گناه است و 
او قاتل نیست. ادعای متهم در شرایطی بیان می شود که پیش 
از این تمامی شاهدان که از بستگان وی هستند او را به عنوان 

قاتل معرفی کرده بودند.
به گزارش همشهری، این جنایت خونین مردادماه امسال در 
منطقه کشمیری مشــهد رخ داد. ماجرا از این قرار بود که از 
مدت ها قبل بین 2همسایه  بر سر قسمتی از ملک مسکونی 
اختلاف وجود داشت و یکی از آنها مدعی بود که دیگری بخشی 
از ملک او را تصرف کرده و به همین دلیل اجازه دیوارکشی به 
او نمی داد. این اختلافات ادامه داشت تا اینکه روز حادثه، یکی 
از همسایه ها باخبر شد که همسایه  دیگر در حال دیوارکشی 
در همان بخشی است که باهم اختلاف داشتند. او که عصبانی 
شــده بود، ســوار بر خودروی پژو405 خود راهی آنجا شد و 
به محض رسیدن به محل، پسر همســایه  را دید که با کمک 
تعدادی از اقوام و بســتگانش در حال دیوارچینی است. مرد 
جوان پایش را روی گاز گذاشــت و با خودرو به سمت دیوار و 
مصالح آنها رفت و طوری خودرو را به دیوار کوبید که بخشی از 
آن تخریب شد. او سپس قصد پیاده شدن از ماشین را داشت اما 
به دلیل صدماتی که به خودرواش وارد شده بود، در ماشین باز 
نمی شد. برای همین تلاش کرد از در قسمت شاگرد پیاده شود 

که در همین هنگام پسر همســایه  و افراد دیگری که در آنجا 
مشغول کار بودند از شدت عصبانیت به او حمله کردند. طولی 
نکشــید که درگیری هولناکی بین آنها درگرفت و در نهایت 

جوان پژوسوار با ضربات چاقو به قتل رسید.

درتعقیبمتهمفراری
ماجرای این درگیری مرگبار به پلیس و بازپرس جنایی مشهد 
گزارش شد و تیم تحقیق در محل حادثه حاضر شدند. تعدادی 
از افرادی که در این درگیری حضور داشتند دستگیر شدند و 
تحت بازجویی  قرار گرفتند اما همگی آنها مدعی شدند کسی 
که با ضربه چاقو جان جوان پژوســوار را گرفت، پسر صاحب 
ملک بوده که پس از جنایت متواری شده است. طبق اظهارات 
این افراد، متهم اصلی جنایت جوانی 26ســاله بود اما وقتی 
مأموران راهی محل زندگی وی شدند معلوم شد که او به همراه 
همســر و فرزندانش آنجا را ترک کرده و به مکان نامعلومی 
گریخته است. به این ترتیب دستور بازداشت وی صادر شد اما 

تا ماه ها بعد هیچ سرنخی از مخفیگاه او به دست نیامد.

عملیاتدستگیریدربابل
حدود 6ماه از جنایت گذشته و رسیدگی به این پرونده به قاضی 
صادق صفری، بازپرس جنایی مشهد واگذار شده بود تا اینکه 
اطلاعاتی از مخفیگاه متهم فراری به دست آمد. این اطلاعات 

نشان می داد که او به همراه خانواده اش به شهرستان بابل رفته 
و زندگی مخفیانه ای در پیش گرفته اســت. از 

آنجا که احتمال داشت متهم مخفیگاهش را 
تغییر دهد، تیمی از مأموران برای دستگیری 
او راهی شمال کشور شــدند. از سوی دیگر 

هماهنگی لازم از سوی بازپرس جنایی 
مشــهد با اصغری، معاون دادستان 
بابل نیز انجام شــد و با مســاعدت  
و همکاری معاون  دادســتان بابل 
کارآگاهان جنایی با حضور در این 
شهر موفق شــدند ظهر پنجشنبه 

در عملیات مشترک با پلیس آگاهی 
بابل قاتل فراری را در یکی از خیابان ها 
شناسایی و دستگیر کنند. متهم پس از 
دستگیری به مشهد منتقل شد و صبح 
دیروز مقابل قاضی صفری قرار گرفت 
اما در اقدامی عجیــب و به رغم اینکه 
تمامی شــاهدان حادثه کــه از اقوام و 
بســتگانش بودند وی را به عنوان قاتل 
اصلــی معرفی کردند، جنایــت را انکار 
کرد و مدعی شــد که بی گناه است. در 
این شــرایط قاضی جنایی برای او قرار 
بازداشــت صادر کرد و وی بــرای ادامه 
تحقیقات در اختیار مأموران اداره آگاهی 

قرار گرفت.

درگیری مرگبار بر سر دیوار

سرهنگعلیصباحیفر
رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس تهران

شهادتمظلومانهافسرپلیسدربیدزردشیرازبهدستمردشرور،احساساتعموميراجریحهدارکرد

مامور پلیس درحالی که مسلح بود 
حاضر نشــد به شــروری که چاقو 
در دست داشت شــلیک کند. مرد 
شــرور اما در اقدامی ناجوانمردانه و هولناک پلیس 
وظیفه شــناس را با ضربات چاقو به شهادت رساند. 
این توصیف صحنه درگیری شروری مسلح با شهید 
علی اکبر رنجبر، یکی از افسران نیروی انتظامی شیراز 
است. درگیری ای که تصاویر آن همه جا دست به دست 
شد و بازتاب گسترده ای داشته است. حالا اما بسیاری 
ازجمله رئیس مجلس و فرمانده انتظامی خواســتار 
تغییر قانون بکارگیری ســلاح و انجام حمایت های 

بیشتر از نیروهای انتظامی شده اند.
به گزارش همشهری، شامگاه چهارشنبه 1۳بهمن ماه 
امســال ســرهنگ دوم علی اکبر رنجبر، جانشین 
پاسگاه بیدزرد شیراز همراه با یکی از سربازان سوار 
بر خودروی دو کابینه پلیس برای انجام ماموریت از 
پاسگاه خارج شدند. وقتی آنها در جاده اصلی شیراز 
به کوار و مقابل رستورانی توقف کردند، مرد جوانی از 
پرایدی که در آنجا متوقف شده بود، پیاده و به سوی 
سرباز پلیس که راننده خودرو بود رفت و او را با ضربه 
چاقو مجروح کرد. در این شــرایط بود که سرهنگ 
رنجبر برای دفاع از همکارش بلافاصله از خودرو پیاده 
شد و سراغ مرد شــرور رفت. درحالی که این مأمور 
پلیس اسلحه به دست داشت چند مرتبه به مرد شرور 
اخطار داد که خودش را تسلیم کند، اما او نه تنها تسلیم 
نشد بلکه به سوی این مأمور نیز حمله کرد. براساس 
تصاویر ضبط شده دوربین های مداربسته جوان شرور 
پس از آنکه با چاقو ضربه ای به سرهنگ رنجبر زد و او 
را روی زمین انداخت، ضربه دیگری به گردن وی زد 
و او را به شهادت رساند. آنطور که این تصاویر نشان 
می دهد قاتل پس از این جنایت ســوار بر خودروی 

پراید از محل حادثه گریخت.
دقایقی از این جنایت می گذشت که با حضور نیروهای 
پلیس در محل تحقیقات برای شناسایی و دستگیری 
قاتل فراری آغاز شد. از سویی تصاویر این درگیری در 
شبکه های اجتماعی منتشر شد و بازتاب گسترده ای 
داشــت و باعث جریحه دار شدن احساسات عمومی 
جامعه شد. بسیاری از کاربران شبکه های اجتماعی 
در پیام هایی با خانواده این مأمور وظیفه شناس ابراز 

همدردی کردند.

وداعباپلیسوظیفهشناس
سرتیپ پاسدار رهام بخش حبیبی، فرمانده انتظامی 
استان فارس در این باره گفت: شهید رنجبر از جمله 
پرسنل شجاع و رشید ناجا بود که هفته قبل نیز در 
همین محور، بیش از 100 کیلوگرم مواد مخدر را از 
قاچاقچیان کشف و ضبط کرده بود. پدر این شهید 
نیز از نیروهای بازنشســته ناجا بود و از این شهید 2 
فرزند به یادگار مانده است و پیکر او ظهر روز جمعه در 

مراسمی باشکوه تشییع شد.

دستگیریقاتلفراری
 از زمانی که این جنایت در شیراز اتفاق افتاد، تیم های 
مختلفی از پلیس تلاش های خود را برای دستگیری 
قاتل فراری آغاز کردند. این تلاش ها همچنان ادامه 

داشت تا اینکه ظهر دیروز، ســاعتی پس از مراسم 
تشییع پیکر شهید رنجبر خبر رسید که قاتل فراری 
در شیراز دستگیر شده است. به گفته فرمانده انتظامی 
استان فارس، متهم در یکی از روستاها مخفی شده 
بود که هنگام دستگیری، چاقویی که با آن دست به 
جنایت زده بود را همراه داشت. به گفته وی، این مرد 
که ظاهرا حالت عادی نداشــت هنگام دستگیری با 

ماموران درگیر شد که در نهایت دستگیر شد. 

دستورویژهفرماندهانتظامی
شهادت مأمور وظیفه شناس پلیس در شیراز بازتاب 
گسترده ای داشــت و افراد زیادی خواستار برخورد 
با اراذل و اوباش و حمایت قانونی بیشــتر از مأموران 
پلیس شدند. یکی از این افراد فرمانده انتظامی کشور 
بود. سردار حسین اشتری ضمن مطالبه جدی و عاجل 
از قوای مقننه و قضاییه درخصــوص اصلاح قانون 
به کارگیری ســلاح و حمایت قضایی همه جانبه از 
مأموران جان بر کف ناجا، دستور ویژه ای برای استمرار 
برخورد قاطع و جدی با اراذل و اوباش به فرماندهان 
انتظامی در سطح کشــور صادر کرد. سردار اشتری 
گفت: طی هماهنگی به عمل آمده با دادستان محترم 
کل کشور مجازات های ســنگینی در انتظار عامل یا 
عاملان شهادت این مأمور جان برکف انتظامی است.

وی ادامه داد: اقتــدار پلیس لازمه امنیت اســت و 
ضرورت دارد همــه نهادها و دســتگاه های ذیربط 
اعم از مجلس شورای اسلامی، قوه قضاییه و وزارت 
دادگستری نسبت به تقنین قوانین مورد نیاز پلیس 
و اصلاح قانون به کارگیری ســلاح و بخشی از آیین 
دادرسی کیفری، اقدام و قضات محترم قوه قضاییه 
با حمایت های جدی قضایی و صدا و سیما با حمایت 
رسانه ای، پلیس مقتدر را در اســتقرار نظم و تامین 

امنیت و آرامش مردم همراهی و یاری کنند.

ارادهمجلسبرایاصلاحقانون
از ســوی دیگر محمد جعفر منتظری، دادستان کل 
کشور نیز در دســتوری به دادســتان های سراسر 
کشــور تأکید کرد مســاعدت و حمایت از مأموران 
محترم حافظ امنیت جامعه را بــا اقتدار و قاطعیت 
مورد توجه قرار دهند. محمدباقــر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اســلامی نیز با انتشار پستی با اشاره 
به شهادت مظلومانه افسر پلیس شیراز از ستاد کل 
نیروهای مسلح و نیروی انتظامی خواست در اسرع 
وقت اصلاحات مورد نیاز قانون استفاده از سلاح برای 
ماموران پلیس را به مجلس ارایه کنند تا خارج از نوبت 

در دستور رسیدگی و تصویب قرار بگیرد. 
این حادثه تلخ همچنین ســبب شــد رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس تهیه پیش نویس اصلاح قانون 
استفاده از ســلاح توســط پلیس را به کارشناسان 

حقوقی مرکز ابلاغ کند. 

نقصدراجرایقانون
در حالی که برخــی از مســئولان مقدمات اصلاح 
قانون استفاده از ســلاح را کلید زده اند، محمدباقر 
قربانزاده، قاضی کنونی دیوان عالی کشــور و قاضی 
سابق دادگاه کیفری یک استان تهران که پیش تر به 

پرونده های زیادی با موضوع تیراندازی رسیدگی کرده 
به همشهری می گوید: به نظر من قانون و آیین نامه ای 
که درخصوص به کارگیری سلاح از سوی پلیس وجود 
دارد در کل قانون خوب و کاملی است. ممکن است 
هر قانونی نیاز به به روزرسانی و اصلاح داشته باشد اما 
به باور من همین قانونی که وجود دارد مفید است و 

مشکل را باید در جای دیگر جست وجو کرد.
او ادامه می دهــد: در بحث تیراندازی 2 ســو وجود 
دارد. یکی ماموری که در راستای ماموریتش اسلحه 
در اختیار دارد و از آن استفاده می کند و سوی دیگر 
فردی که هدف گلوله قرار می گیرد. اگر قانون به نحوی 
باشد که به مأمور در هر شرایطی اجازه تیراندازی داده 
شود، ممکن است شاهد حوادث زیادی از این دست 
باشیم. از ســوی دیگر اگر مأمور در استفاده از سلاح 
سازمانی محدود باشد هم ممکن اســت به اشرار و 
تبهکاران مجال سوءاســتفاده داده شود. این قاضی 
باســابقه درباره اینکه: »اگر قانون به کارگیری سلاح 
مناسب است، پس چرا شاهد وقوع حوادثی تلخ مثل 
آنچه در شیراز اتفاق افتاد هستیم؟« می گوید: یکی از 
مشکلاتی که وجود دارد تناسب ماموریت با نیرویی 
است که به محل حادثه اعزام می شود. در هر حادثه 
باید نیرویی به محل اعزام شــود که متناسب با آن 
شرایط باشد و تجهیزات متناسب را همراه داشته باشد. 
او ادامه می دهد: نکته دیگــر اینکه باید آموزش لازم 
درباره نحوه  به کار گیری ســلاح به نیروها ارائه شود. 
در پرونده های زیادی دیده شده که مأموران  براساس 
وجدان خودشــان در لحظه آخر دربــاره تیراندازی 

تصمیم گیری می کنند که این روند باید اصلاح شود.
 قاضی قربانزاده در ادامه می گوید: گذشته از مسئله 
آموزش، تجهیزات هم از اهمیــت زیادی برخوردار 
است. مثلا می شود اســلحه ای که گلوله آن کشنده 
نباشد، مانند گلوله های پلاستیکی، یا بیهوش کننده 
یا ابزار الکترونیکی مثل شوکر در اختیار مأموران قرار 
داد و با این کار خطر و هزینه ماموریت را پایین آورد 
که اگر در تیراندازی اشتباهی هم رخ داد قابل جبران 
باشد. قانون باید به نحو احسن اجرا شود. چرا که اگر 
هر قانونی هم نوشته شــود اما به طور کامل و به نحو 
احسن اجرا نشود، قانونگذار به هدفش نرسیده است. 
وی می گوید: قانون به کارگیری سلاح 27سال برای 
شرایط مختلف پاســخگو بوده و علاوه بر آن 2 ماده 
مکمل نیز در قانون مجازات جرائم نیروهای مسلح 
و مجازات اســلامی وجود دارد کــه برخی خلأ های 
این قانون را پر می کنند. باید این قانون را به درستی 
آمــوزش داد  و به عنوان یک کتاب  همیشــه همراه 

مأموران مربوطه باشد. 

ضرورتبازنگریدرقانونبهکارگیریسلاح
اما علی نجفی توانا، حقوقدان و استاد دانشگاه از افرادی 
است که معتقد اســت قانون فعلی بکارگیری سلاح 
کارآمد نیســت و نیاز به بازنگری دارد. او که چندی 
قبل پژوهشــی را تحت عنوان حمایت های قانونی 
از مأموران پلیس انجام داد به همشــهری می گوید: 
فلسفه ایجاد پلیس و نیروی انتظامی در واقع تشکیل 
واحدهایی از افراد آموزش دیده هم از جهات نظری و 
هم از نظر عملی برای دفاع از امنیت فردی و اجتماعی 

بوده اســت.  تصویر پلیس بدون اسلحه چه درمورد 
پلیس پیشگیری یا پلیس قضایی بی معنا ست. بنابر 
این پلیس باید بتواند در چارچوب مشخص  از اسلحه 

در مقابل مجرمان استفاده کند.
این استاد دانشــگاه در ادامه می گوید: در کشور ما 
همانند اکثر کشــورهای جهان پلیس در استفاده از 
اسلحه باید ضوابط و تشریفاتی را رعایت کند. به همین 
دلیل، بیشتر از اسلحه به عنوان نماد منصرف کننده و 
پیشگیری و خنثی سازی  استفاده می شود. در شرایط 
کنونی که سرقت های مسلحانه به شکل آشکار اتفاق 
می افتد و مجرمان در خیابان جولان می دهند باید 
درخصوص بازنگر ی ضوابط استفاده از اسلحه توسط 

نیروهای انتظامی اقدام کرد.
نجفی توانا ضمن نقد قانون فعلی به کارگیری سلاح 
می گوید: در ضوابط موجود استفاده از اسلحه در موارد 
ضروری مراحلی را ایجاد می کند که با هشدار کلامی، 
ایســت، تیراندازی هوایی و تیراندازی به پایین بدن 
مجرم و درصورت امکان هــدف نگرفتن بخش های 
حیاتی بدن پیش بینی شده است. در این شرایط اگر 
مجرمی خطرناک به سوی پلیس یا مردم شلیک کند 
مجالی برای دفاع از سوی مأمور پلیس وجود نخواهد 
داشت. از سوی دیگر اگر مأمور تیراندازی کند و موجب 
جان باختن مجرم شود باعث محکومیت های کیفری 
به اتهام جنایت عمدی برای او می شود که نمونه های 
آن را درخصوص محیط بانان و نیروهای انتظامی  به 
وفور شــاهد بوده ایم. واقعیت این است که ما با سازو 
کارهای موجود نمی توانیم امنیت مردم و جامعه را 

آنگونه که باید تامین کنیم.
این حقوقدان اصلاح قانون را تنها یکی از عوامل برای 
حمایت از مأموران پلیس می داند. او می گوید: ضرورت 
دارد برای ارتقای توانمندی پلیس و حفظ امنیت به 
چند محور توجه داشته باشیم: اول اینکه باید آموزش 
یگان هایی را که اســلحه در اختیــار دارند از لحاظ 
قدرت مبارزه، شیوه های مبارزه و استفاده از اسلحه و 
مهارت های آن افزایش دهیم. نکته دیگر اینکه برای 
کارآمدی بیشتر سیستم ارتقای توانمندی فیزیکی، 
مهارت های رزمی و چالاکــی و چابکی در برخورد با 
مجرمان باید افزایش یابد. همچنیــن به روز کردن 
اسلحه و مهمات و استفاده از انواعی که بیشتر جنبه 
زمین گیر کردن و خنثی کردن اقدام  مجرمان را دارا 

باشد، می تواند به کارآمدی بیشتر پلیس کمک کند.

یک جامعه پشت درخواست پلیس
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کشــورهای نوار میانی قاره آفریقا 
که بــه منطقه »ســاحل« معروف 
است در 18ماه گذشته شاهد وقوع 
صحنه هایی تکراری بوده اند. فرماندهان نظامی در 
مالی، چاد، گینه، سودان، بورکینافاسو، نیجر و هفته 
گذشته در گینه بیســائو، دولت ها را برانداخته اند یا 
اقدام به براندازی کرده اند تا خود قدرت را در دست 
گیرند. رهبران غرب آفریقا به تازگی به منظور بررسی 
وضعیت بورکینافاسو درخواست نشستی اضطراری 
داده اند. رهبر نظامی جدید این کشور، سرهنگ »پل 
هنری دامیبا« در نخستین سخنرانی خود خطاب 
به ملت اعلام کرد در»زمان مناســب« نظم و قانون 
اساسی به کشــور بازخواهد گشــت. ظهور دوباره 
کودتاها در آفریقا باعــث نگرانی رهبران غیرنظامی 
کشورهای منطقه شده است و آنها بیم آن  را دارند که 
اتفاقات اخیر، به الگویی فراگیر برای همه کشورهای 
آفریقایی تبدیل شود؛ اتفاقی که می تواند پایان بخش 
حکومت آنها نیز باشد. کشورهایی که به تازگی درگیر 
کودتای نظامی شده اند، همجوار با یکدیگر کمربندی 
را روی نقشه قاره آفریقا ترسیم می کنند که بخش 
وسیعی از این قاره را پوشش می دهد، از گینه بیسائو 

در سواحل غربی گرفته تا سودان در شرق.

8کودتا طي 18ماه
اولین کودتا در مالی، در منطقه غرب آفریقا رخ داد. 
در نیمه دوم سال2020 بود که ارتش با سوءاستفاده 
از خشم عمومی نسبت به تخلف در انتخابات مجلس 
و ناتوانی دولت در محافظت از مردم در برابر خشونت  
گروه های وابسته به القاعده و داعش، کودتا کرد. این 
گروه ها کنترل مناطق وســیعی از شمال مالی را در 
اختیار دارند. کودتاگــران، رئیس جمهور »ابراهیم 
بوباکار کیتا« را دستگیر و وادار کردند در پخش زنده 
تلویزیونی شبکه ای ملی اســتعفا دهد. در حقیقت 
مالی طی 9ماه 2کودتا را تجربه کرده است. دومین 
کودتا در نیمه اول سال2021 رخ داد و طی آن رهبر 
کودتای پیشین یعنی »ســلیمان دوکور« به همراه 
وزیر دفاع و نخست وزیر این کشور دستگیر شدند. 
پیش از این هم در ســال2012 کودتای دیگری در 

مالی رخ داده بود.
کودتای چــاد اما غیرعــادی و متفــاوت از دیگر 
کودتاهای قاره به شمار می رود. رئیس جمهور چاد 
»ادریس دبی« که برای 3دهه بر این کشور حکومت 
کرده بود، در میدان جنگ با شورشــیان کشته شد 
و پسرش به سرعت جانشین او شــد. دبی به تازگی 
موقعیت خود به عنوان رئیس جمهور را برای ششمین 
دوره متوالی تثبیت کرده بود. کشــورهای غربی او 
را به عنوان مهره ای کلیــدی در مبارزه با گروه های 
تروریستی در آفریقای مرکزی می شناختند. پس از 
مرگ دبی، پسر 37ساله او »محمد ادریس دبی« که 
از ژنرال های عالی رتبه ارتش به شمار می رود به عنوان 
جانشین پدر معرفی شد؛ اقدامی که برخلاف قانون 
اساسی کشــور چاد اتفاق افتاد. براساس قانون پس 
از مرگ رئیس جمهور رئیــس مجلس یا معاون اول 

رئیس جمهور باید به عنوان جانشین انتخاب شوند.
نیجر در قلــب آفریقا حــدود 11ماه قبــل، در 
ســال2021، کودتایــی ناموفــق را تجربــه کرد. 
2روز مانــده به مراســم تحلیف »محمــد بازوم« 
رئیس جمهوری منتخب نیجر، گروهی از نیروهای 
ارتش بــا حمله بــه کاخ ریاســت جمهوری قصد 
تصرف کاخ را داشــتند که با واکنش نیروهای گارد 
ریاست جمهوری، این اقدام بی نتیجه ماند. به گزارش 
خبرگزاری فرانســه، تیراندازی از ساعت 3صبح به 
وقت محلی آغاز شد و حدود 20دقیقه ادامه داشت. 
نیروهای کودتاچی، از سلاح های سنگین و سبک در 
این حمله اســتفاده کردند. گارد ریاست جمهوری، 
پس از دفع حمله اولیه، دستگیری  فرماندهان کودتا 

را آغاز کرد.
پس از آن نوبت به گینه در ساحل غربی رسید. در 
اواخر2021 کودتایی تمام عیار در این کشور رخ داد. 
طی این کودتا اعضای نیروهای ویژه ارتش گینه که 

در آمریکا آموزش دیده بودند، به رهبری »مامادی 
دومبویا«، »آلفا کنده«، رئیس جمهور این کشور، را 
به دلیل فقر و فساد فراگیر دولتی در کشور از قدرت 
برکنار ســاختند. دومبویا درحالی که پرچم گینه 
را روی دوش انداخته و 8ســرباز اطراف او را گرفته 
بودند، در یک سخنرانی تلویزیونی گفت: »ما دولت را 
منحل و قانون اساسی را تعلیق کرده ایم. قرار است به 
اتفاق هم در قانون اساسی بازنگری کنیم.« آلفا کنده 
حدود یک سال قبل از آن، پس از تغییر قانون اساسی 
توانسته بود برای بار سوم به مقام ریاست جمهوری 

برسد.
یک ماه پس از آن، ســودان درگیر کودتا شــد و 
ارشــد ترین ژنرال های ارتش این کشــور قدرت را 
به دســت گرفتند. آنها توافقنامه ای کــه با احزاب 
سیاسی برای تقسیم قدرت امضا کرده بودند را ملغی 
کردند. این توافقنامه قرار بود به برگزاری نخستین 
انتخابات آزاد ســودان طی دهه های گذشته منجر 
شود. برخلاف پیش بینی ها، احزاب سیاسی در مقابل 
کودتاچیان مقاومت کردند و مردم نیز به خیابان ها 
آمدند. طی 2ماه بعد، خیابان هاي شهرهای بزرگ 
ســودان صحنه درگیری میان مردم و کودتاچیان 
بود. تحت فشار مردم، نظامیان، »عبدالله حمدوک«، 
نخست وزیر برکنار شــده، را به قدرت بازگرداندند 
اما مردم به حضور او در قدرت هم راضی نشــدند. 
عبدالله حمدوک که در پی توافق با نظامیان به قدرت 
بازگشته بود، در پی اوج گیری تظاهرات معترضان در 
نقاط مختلف سودان، یک ماه قبل مجبور به استعفا 
شد. معترضان خواستار شکل گیری دولتی مستقل 

از نظامیان شده اند.
دولت بورکینافاسو نیز حدود 2هفته قبل به دست 
نظامیان ساقط شــد. »راک کابوره«، رئیس جمهور 
بورکینافاسو توســط نظامیان شورشی بازداشت و 

به یکی از پادگان های اطراف پایتخت منتقل شــد. 
درگیری ها برای ســاعاتی میان نیروهای پلیس و 
کودتاچیان ارتش ادامه داشت اما در نهایت نیروهای 
ارتش موفق شدند ساختمان های دولتی و ساختمان 
تلویزیــون را تصرف کنند. رئیــس  پارلمان و دیگر 
اعضای عالی رتبه دولتی نیز بازداشت شدند. با وجود 
اعلام مقررات منع آمد و شــد، صدهــا نفر از مردم 
در خیابان های پایتخت در حمایت از ســربازان به 
خیابان ها آمدند و گروهی نیــز دفتر حزب حاکم را 
به آتش کشیدند. آنها تصاویر سرهنگ »پل هنری 

دامیبا«، فرمانده کودتاچیان را در دست داشتند.
آخرین حلقه کودتاهای منطقه ســاحل در آفریقا، 
در کشور فقیر گینه بیســائو رخ داد؛ کودتایی که 
البته نافرجام بــود. به گزارش رویتــرز، در جریان 
حمله افراد مسلح به ساختمان دولت، حین برگزاری 
نشســت کابینه، تعداد زیادی از نیروهای امنیتی و 
محافظان رئیس جمهور کشته شدند اما کودتاچیان 
موفق به ورود به ساختمان نشدند. »عمر سیسوکو 
امِبالــو«، رئیس جمهور گینه  بیســائو، این حمله را 
بخشــی از یک کودتای نظامی علیه خــود خواند. 
گینه بیسائو یکی از گذرگاه های اصلی برای انتقال 
کوکائین از آمریکای لاتین به اروپا تلقی می شــود. 
آمریکا و اتحادیــه اروپا معتقدند کــه برخی افراد 
در ارتش این کشــور در تجارت مواد مخدر دســت 
دارند. رئیس جمهور نیز مدعی شــد که این حمله 
»حساب شــده و ســازمان یافته« بوده و احتمالا با 
افرادی که در قاچاق مواد مخدر دست دارند، مرتبط 

بوده است.
در نتیجه ایــن رویداد ها، در حــال حاضر بیش از 
114میلیون نفر از مردم آفریقا تحت سلطه نظامیانی 
که قدرت را غیرقانونی از آن خود ساخته اند زندگی 
می کنند. این تعداد کودتا یا اقدام برای کودتا در یک 

منطقه از جهان، از سال1999 تا به امروز بی سابقه 
بوده اســت. »آنتونیو گوترش«، دبیرکل ســازمان 
ملل متحد این پدیــده را »اپیدمی کودتا« توصیف 

کرده است.

چرا کودتا در آفریقا اپیدمی شده است؟
زمانی که دولت مالی سقوط کرد، تحلیلگران سیاسی 
هشدار دادند در بورکینافاســو هم رویداد مشابهی 
رخ خواهــد داد. اکنون که کودتا به بورکینافاســو 
رسیده است، هشــدار داده می شود درصورتی که با 
طرح ریزان کودتا مقابله نشود، کودتاهای بیشتری 
در راه خواهد بود. زیرا کودتا، به ویژه در کشورهایی 
که مردم آن خشــمگین و دولت ها ضعیف هستند، 
واگیردار می شود. هشــداری که جدی  بودن آن با 

اقدام به کودتا در گینه بیسائو به اثبات رسید.
مردم به دلایل مختلفی از دولت های خود خســته 
می شوند: تهدید های امنیتی بزرگ، وقوع بی وقفه 
فجایع انسانی و نبود چشــم اندازی روشن از آینده 
میلیون ها نفر از نسل جوان جامعه. به گفته »عبدل 
زانیا سالیفو« استاد دانشــگاه کلگری و متخصص 
منطقــه ســاحل، دولت هــا در آفریقــا »عملکرد 
افتضاحــی« دارنــد. او در گفت وگــو بــا روزنامه 
نیویورک تایمز گفته است: از این رو ارتش ها با خود 

می اندیشند که چرا آنها قدرت را به دست نگیرند؟ 
کشورهای مالی، بورکینافاسو و چاد، درگیر رویارویی 
با اقدامات گروه های ترویستی هستند که روزبه روز بر 
تعدادشان افزوده می شود. بخشی از این گروه ها ارتباط 
نزدیکی با القاعده و داعــش دارند. در مالی، نظامیان 
اساسا به دلیل ناتوانی دولت در مهار این گروه ها کودتا 
کرده اند. در بورکینافاسو حمله تروریستی که در اواخر 
سال2021 رخ داد و موجب مرگ 50افسر پلیس شد، 

عامل اصلی کودتا شناخته می شود.
از ســویی دیگر، در نتیجه درگیری هــای داخلی 
خشونت بار، میلیون ها انسان در منطقه ساحل آواره 
شده و هزاران نفر جان خود را از دست داده اند. مردم 
در این مناطق سیاســتمداران را افرادی بی تفاوت 
می بینند که ســوار بــر خودروهــای گران قیمت، 
فرزندان خود را به مدارس مجلل می فرستند. از نظر 
تحلیلگران، ترکیب ناکارآمدی دولت ها، فساد، فقر و 
نارضایتی عمیق مــردم، ترکیبی انفجاری و ایده آل 
برای مهیا کردن زمینه کودتاست. از این رو است که 
وقتی رئیس جمهور مالی در جریان کودتا دستگیر و 
در زندان محبوس شد، صد ها نفر از مردم به همراه 
سربازان در خیابان ها مشغول جشن و پایکوبی بودند. 
اگرچه همه آفریقایی ها با کودتا موافق نیستند، اما 
محبوبیت دولت های نظامی در ایــن منطقه رو به 
افزایش اســت. حتی تحریم های جامعه اقتصادی 
کشــورهای غرب آفریقا)اکواس( هم نتوانســته از 
محبوبیت دولت های نظامی برانداز در آفریقا بکاهد.

کمربند کودتا در آفریقا
طی 18ماه گذشته، 7کشور همسایه در قلب قاره آفریقا صحنه کودتاهای موفق و ناموفق بوده اند 

جهان نما

ملاقات در شرق، با هدف مقابله با غرب 
روسای جمهور روسیه و چین، پیش از افتتاح رسمی 

المپیک زمستانی پکن و در میانه بحران فزاینده مسکو 
با غرب، با هم ملاقات کردند

شــی جین پینگ رئیس جمهور چین، در 2ســال گذشته 
به خاطر پروتکل های سخت کرونایی، با هیچ رهبری دیدار 
نکرده بود اما روز جمعه، احتیاط را کنار گذاشت و در حالی 
از ولادیمیر پوتین همتای روس خود به گرمی میزبانی کرد 
که مســکو، در میانه یکی از بدترین بحران های چند سال 

اخیر خود با غرب است.
به گــزارش الجزیــره، پوتین در ایــن ملاقــات، از روابط 
»بی ســابقه« کشــورش با چیــن، آن هــم در دورانی که 
تنش هایی با غرب بر ســر اوکراین و دیگر مسائل در حال 

اوج گیری است، تمجید کرده است.
2رهبر در بیانیه ای مشــترک، بر حمایت از سیاســت های 
خارجی یکدیگــر، ازجمله حمایت روســیه از موضع چین 
درباره تایوان، تأکید کردند و به هم فکری درباره دیگر مسائل 
امنیتی اشاره کردند. هر 2کشور، از ائتلاف امنیتی استرالیا، 

انگلیس و آمریکا ابزار نگرانی کرده اند.
2رهبر بــه منتقدانی پیوســته اند که مخالــف نفوذ منفی 
آمریکا، هم در اروپا و هم در منطقه آسیا پاسیفیک هستند و 
با »گسترش بیشتر ناتو« که از نظر آنها رویکردی متعلق به 

»دوران جنگ سرد« است مخالفت کرده اند.
چین در مناقشه روســیه با قدرت های ناتو بر سر اوکراین، 
با صراحت بیشتری از روســیه حمایت می کند. با این حال 
کارشناسان می گویند این حمایت به این معنی نیست که 
پکن از بروز درگیری در اوکراین حمایت می کند چون چین 
روابط بســیار خوبی با کی یف دارد و علاوه بر آن، اوکراین 
یکی از شــرکای اصلی چین در پــروژه »کمربند و راه« در 

شرق اروپاست.

ملاقات شی و پوتین، در شرایطی که شــکاف بین روسیه 
و چین با غرب بیشتر می شود، نشــانه ای از نزدیکی بیشتر 
این دوکشور است. هر دورهبر، در سال های اخیر، با آمریکا 
روابط تلخی داشته اند و حالا می خواهند جبهه های مشترک 
در مقابل واشنگتن و متحدانش تشکیل دهند. پکن تا آنجا 
پیش رفته که این ســیگنال را به مسکو داده که اگر توسط 
آمریکا و متحدانش تحریم شــود،  حاضر است به این کشور 

کمک اقتصادی کند.
غرب، مسکو را متهم می کند که هدفش از تجمع 100هزار 
نیرو پشت مرزهای اوکراین، حمله به این کشور است. با این 
حال روسیه این ادعا را رد می کند و می گوید که نگرانی های 
امنیتی دارد و رفتارهای غرب را تحریک آمیز خوانده است. 
وانگ یی، وزیر خارجه چین، پنجشــنبه گفته است که این 
نگرانی ها مشروع اســت و باید جدی گرفته شوند و به آنها 

رسیدگی شود. 
شی، تقریبا در 2ســال اخیر در هیچ نشســت حضوری با 
رهبران دنیا شرکت نکرده و به خاطر قوانین سفت و سخت 
مربوط به دوران کرونا، از کشــورش خارج نشده است. او 
البته قبــل و بعد از افتتاحیه المپیک، بــا بیش از 20رهبر 
خارجی ملاقات خواهد کرد. برگزاری المپیک زمســتانی، 
که از ســوی چینی ها یک پیروزی در جنــگ نرم خوانده 
می شود، بدون حاشــیه نبوده و دیپلمات های غربی، آن را 
به خاطر مسائل حقوق بشــری تحریم کرده اند. با این حال 
پوتین نخستین رهبر خارجی بود که اعلام کرد در مراسم 
افتتاحیه شــرکت می کند. او در یک گفت وگوی تلفنی در 
انتهای پاییز، همتای چینی خود را »دوست عزیز« خوانده 
بود. او طی مقاله ای در یک روزنامه چینی، از اهمیت روابط 
2کشور نوشته و گفته است که تحریم افتتاحیه المپیک از 
سوی برخی کشــورها به خاطر منافع خودخواهانه آنها، به 
سیاســی کردن بیشتر ورزش منجر می شــود و از این کار 

انتقاد کرده است.
علاوه بر مسئله اوکراین و دیگر نگرانی های امنیتی، 2رهبر 
بر ســر تجارت با هم مذاکره کرده اند. پوتین گفته است که 
کشورش قراردادی را آماده می کند که براساس آن، روسیه 
صادرات گاز خود به چیــن را از طریق یک خط لوله جدید، 
به 48میلیارد مترمکعب در سال افزایش خواهد داد. پوتین 
همچنین گفته است که می خواهد تجارت بین 2کشور به 
حجم 200میلیارد دلار در سال برسد. حجم تجارت دوجانبه 
روسیه و چین در ســال2021 میلادی، 140میلیارد دلار 

بوده است.
به گزارش رویترز، در این ســفر 15توافقنامه بین 2کشور 
امضا می شود با این حال، محور اصلی تجارت 2کشور، خرید 
و فروش گاز اســت. چین، بعد از اروپا، بزرگ ترین مشتری 
روسیه است و روســیه در ســال2021، به عنوان سومین 
تامین کننده گاز چین، 5درصد تقاضای این کشور را تامین 
کرده است. روســیه همچنین بعد از عربســتان سعودی، 
بزرگ ترین صادرکننده نفت به چین است و 15.5درصد از 

واردات چین از این کشور است.
این 2کشور بارها گفته اند که می خواهند نقش جهانی پول 
ملی خود را تقویت کنند و از وابســتگی به دلار آمریکا دور 
شوند. 2کشور، در سال های اخیر به واحد پول ملی یکدیگر 
اهمیت زیادی داده اند و روسیه بخشی از ذخایر ارزی خود را 
به یوان،  واحد پول چین نگهداری می کند. هم مسکو و هم 
پکن به فکر سیستم های جانشین سوئیفت، شبکه جهانی 

پرداخت پول، که آمریکا بر آن تسلط زیادی دارد هستند.

عبدالملک بدرالدین الحوثی
رهبر جنبش انصارالله یمن

کشتار کودکان و زنان توسط دشمنان، 
ایمان مــا را نســبت بــه برحق بودن مان 
بیشــتر می کنــد. آمریــکا و اســرائیل 
و انگلیــس، امــارات را وادار کردنــد کــه 
اقدامــات خصمانــه خــود علیه یمــن را 
تشدید کند؛ اینگونه اقدامات نتیجه ای 

جز شکست برای امارات ندارد.

مصطفی الکاظمی
نخست وزیر عراق

کشته شدن سرکرده داعش در سوریه، 
در ادامــه تلاش هــای نیروهــای امنیتی 
عــراق بــرای هــدف قــرار دادن عناصــر 
داعش در عملیات های داخل عراق قرار 
می گیرد. دســتگیری عناصــر داعش و 
جمع آوری اطلاعات از آنها در نهایت به 
نابودی مخفیگاه سرکرده این تشکیلات 

منجر شد.

نقل قول 

وین؛ محل دور دوم مذاکرات 
ارمنستان و ترکیه 

اتریش 2هفته دیگر میزبــان دور دوم مذاکرات میان 
مقام های سیاســی ارمنســتان و ترکیه خواهد بود. به 
گزارش خبرگزاری رویترز، الکســاندر شالنبرگ، وزیر 
خارجه اتریش اعلام کرد که 2طرف روز 5اسفند در شهر 
وین گفت وگو خواهند کرد. سردار کیلیچ، سفیر سابق 
ترکیه در واشنگتن که از سوی اردوغان به عنوان نماینده 
ویژه ترکیه در روند عادی ســازی روابط با ارمنســتان 
تعیین شده و روبن روبینیان، معاون پارلمان ارمنستان، 
در این گفت وگوها با هم مذاکره خواهند کرد. دور اول 
مذاکرات 2طرف، ماه گذشــته در مســکو برگزار شد. 
2کشور اعلام کرده اند »بدون هیچ پیش شرطی« برای 

پایان دادن به 3دهه تنش گفت وگو می کنند.

 خبر

رجــب طیــب اردوغان، 
رئیس جمهور ترکیه، در 
جریان ســفر به اوکراین 
اعلام کرد که آمــاده میانجیگری میان 

مسکو و کی یف است.
به گزارش خبرگــزاری رویترز، اردوغان 
پس از دیــدار با ولودیمیر زلینســکی، 
رئیس جمهور اوکراین، گفت: »آماده ایم 
تا نقــش خود را بــرای پایــان دادن به 
تنش میان 2 ملت دوســت، ایفا کنیم.« 
زلینسکی از پیشنهاد اردوغان استقبال 
کرده و گفته که آماده است برای شرکت 
در نشســت رو در رو بــا رئیس جمهور 

روسیه، راهی آنکارا شود.
پیشــنهاد میانجیگری ترکیه در حالی 
مطرح می شــود که دعــوت اردوغان از 
ولادیمیر پوتین برای ســفر به آنکارا، با 
پاسخ مثبت او روبه رو شده است. ترکیه و 
اوکراین در جریان نشست میان رهبران 
این دو کشــور چندیــن توافقنامه امضا 
کردند، ازجمله توافقنامــه تجارت آزاد 
که کی یــف می گوید میــزان مبادلات 

تجاری 2طرف را ظرف 5سال از 7میلیارد 
دلار به 10میلیارد دلار در سال افزایش 

خواهد داد.
 اوکرایــن همچنین یکی از مشــتریان 
اروپایی پهپادهای ساخت ترکیه است. 
غرب روسیه را به برنامه ریزی برای حمله 
به اوکراین متهم کرده اســت. مسکو اما 
این اتهام را رد می کند و خواستار توقف 
روند عضویت اوکراین در ناتو است. طی 
ماه های اخیر، 100هــزار نیروی روس 

پشت مرزهای اوکراین مستقر شده اند.

وزارت خارجــه آمریکا، 
بــا فــروش تســلیحات 
پیشــرفته بــه متحدان 
واشــنگتن در خاورمیانــه، یعنی اردن، 
عربســتان و امارات موافقت کرده است. 
به گــزارش العربــی الجدیــد، وزارت 
دفــاع آمریکا گفته اســت کــه یکی از 
این مجوزهــا، برای فروش تســلیحاتی 
مانند جنگنده هــای F-16 و تجهیزات 
مربوطه به اردن بــه ارزش 4.21میلیارد 
دلار صادر شــده اســت. اردن خواهان 
خریــد 12جنگنــده جدیــد F-16 و 
موشــک های هدایت شــونده اســت. 
تولیدکننــده این جنگنده ها، شــرکت 
لاکهید مارتین است. عربستان سعودی 
 هم مجــوز خرید برخی خدمــات، برای
به روزرسانی سیستم دفاع موشکی خود 
را دریافت کرده  اســت. این به روز رسانی 
که ارزش آن 23.7میلیون دلار اســت، 
 در سیستم دفاع موشــکی تاد عربستان 
نصب خواهد شد. عربســتان همچنین 
سیستم های پاتریوت خود را به روزرسانی 

خواهد کــرد. امارات متحــده عربی هم 
بــرای خرید قطعات یدکــی و تعمیرات 
سیستم دفاع موشــکی خود با نام هاوک 
مجــوز دریافت کرده اســت. قــرارداد 
خرید ایــن قطعات، حــدود 30میلیون 
دلار است.  صدور مجوز برای فروش این 
خدمات و قطعات، به این معنا نیست که 
قراردادهای فروش نهایی شــده است و 
ممکن اســت 2طرف همچنان به زمان 
برای نهایی کردن توافق ها نیاز داشــته 

باشند.

 موافقت با فروش تسلیحات آمریکایی
به اردن،  امارات و عربستان 

 پیشنهاد اردوغان 
برای میانجیگری میان روسیه و اوکراین

روزنامه واشنگتن پست ]آمريكا[

کیوسک

القریشی به  دنبال احیای داعش
خبر کشته شدن ابو ابراهیم الهاشمی القریشی، رهبر گروه 
تروریستی داعش، در صفحه اول اغلب روزنامه های آمریکا 
منتشر شده است. او در حمله شبانه نیروهای آمریکایی در 
شمال شرقي سوریه کشته شد. واشنگتن پست نوشته که 

القریشی به  دنبال سازماندهی دوباره داعش بوده است.
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شنبه

  منتظر خونریزی در داوری 
آثار نباشید، نیستیم!

اسم جشــنواره فيلم كه  را 1 آدم  يــاد  بيايــد، 
ضدخاطراتــی از صــف و هلهله و 
بازارسياه و قرمه سبزی تهرانی محاصره می كند. لرزيدن پای 
صف گيشــه های داغ در دهه های هفتاد و هشــتاد. يا ياد بز 
بالداری كه نماد جشــنواره فيلم تهران دردهــه پنجاه بودو 
ستارگان بســياری از ســينماگران معتبر جهان را به تهران 
كشاند. بز بالداری كه در دوره اول فستيوال تهران در دست های 
جين فوندا و بيضايی كارگردان فيلم رگبار و سازنده »شاه لير« 
)كه آن روزها »پادشاه لير« ترجمه شده بود( آرام گرفت. همان 
رگباری كــه تهيه كننده ، كارگــردان و بازيگرانــش به بهانه 
عدم دريافت كارت ورودی فستيوال و راه نيافتن شان به تالار 
رودكی از پاسخگويی به احساسات تماشاگران در شب نمايش 
فيلم باز ماندند. دوره دوم فســتيوال تهران با درخشش »يک 
اتفاق ساده«سهراب شــهيدثالث و »مغول ها«ی كيمياوی و 
»لاكی لوپيانو«ی فرانچســکو رزی همراه بود. همان سهراب 
مغمومی كه علنا می گفت »ســاختن فيلمی كه نه فستيوالی 
باشد و نه مبتذل، بسيار مشکل اســت. مثل اين است كه آدم 
يکدست كت و شلوار بخرد كه نه قهوه ای باشد نه نخودی. نه 
شيک باشد نه بدقواره.« دوره سوم بز بالدار متعلق به سه گانه 
مدرن ايرانی بود. »گوزن «های كيميايی و »اون شب كه بارون 
اومد« كامران شيردل و »شازده  احتجاب« بهمن فرمان آرا. دوره 
چهارم هم كه متعلق به عصر درخشش رضا كرم رضايی و لينا 
مورت مولر بود. دوره پنجم و آخرين دوره هم از آن »ملکوت« 

خسرو هريتاش و »برده عشق« نيکيتا ميخالکوف.
2  هنوز دوره های نشريه داخلی  فستيوال فيلم تهران را 
تــوی كتابخانــه ام دارم. بولتنی كه دبير شــورای 
نويسندگانش جمال اميد باشد و طراحی صفحاتش بر دوش 
مميز و نويسنده قهارش پرويز دوايی باشد بايد هم عين پلک 
چشم نگهداری كنی. اوراقی به بهای 15ريالی كه انگار نشريه ای 
برای همه زمان هاست. البته همزمان با بولتن در روزنامه های 
عصر نيز نويســندگانی چون بيژن امکانيان بودند كه در مقام 
منتقد ســينمايی كشــور، به خاطرديدگاهش بر ضد اكران 
سينمای خارجی در ايران معروف شده بود. گويا او نيز كله اش 
داغ بود و از خيل فيلم های بی مصــرف آمريکايی در لاله زار و 
سيطره انداختنش بر آثار سينماگران تازه رشد يافته ايرانی و 

اقتصاد شکست خورده سينمای داخل به ستوه آمده بود.
»سردرگمی خبرنگاران«؛ شايد اين تنها وجه مشترک  نيم قرن جشنواره سينمايی در ايران باشد. مثل اين 3
يادداشت رندوم از بابک ساسان درباره نخستين دوره جشنواره 
فيلم تهران در نشــريه تماشــا كه درباره جمع بندی مسائل 
فستيوال نوشته است: »در هفته دوم جشنواره بالاخره نظمی 
در كارها مشاهده شــد و خبرنگاران و نويسندگان داخلی از 
سردرگمی و بلاتکليفی برای ديدن فيلم ها درآمدند.« او گلايه 
كرده كه »فيلم های انتخابی مســابقه  به جــز چندتايی  همه 
ضعيف بودند وحتی برخی ارزش شركت در مسابقه را نداشتند 
و فيلم های كوتاه مســابقه تماما چنين بودنــد. با وجود آنکه 
چندتايی جايزه هم گرفتند كه بايد در اين باره شورای انتخاب 
فيلم ها را گناهکار شــناخت.« او همچنين هيــأت داوران را 
قابل انتقاد دانســته كه »يک هنرپيشــه درجه3 چون خانم   
»اوديل ورســوا« چگونه می تواند به عنوان نماينده سينمای 
فرانسه در مســند يک داور بين المللی و يک فستيوال جهانی 
بنشيند؟ و چرا درحالی كه ما يک داور بين المللی همچون فرخ 
غفاری داريم كه در فستيوال معتبری چون كن، وی را در مسند 

داوری می نشانند نبايد از وجودش استفاده كنيم؟«
شدن تماشاگران در صف گيشــه بود كه از خاطرات 4 وجه ديگر تمام جشنواره های سينمايی در ايران، له 
مشترک نسل های سينماروی ايران در 6 دهه اخير است. آنجا 
كه محمد ابراهيميان خبرنگار سينمايی روزنامه  اطلاعات در 
پايان دوره پنجم فستيوال طی مقاله ای به زنان و مردانی اشاره 
می كند كه »پشت در ســينماها ماندند، بسيار كسان كه بازار 
سياه ايجاد كردند و بسياری ديگر كه زير دست و پاها له  شدند. 
سينماهای تهران هيچ گاه چنين صفی را به خود نديده بود كه 
در زمان برگزاری جشنواره ديد.« روزنامه اطلاعات همچنين 
در تهيه گزارش از مصاحبه مطبوعاتی داوران نهايی جشنواره 
پنجم تهران از قول آنها مشتركا به ترافيک تهران و فيلم های 
جشنواره تاخته است كه »اوضاع هر دو بسيار بدتر از گذشته 
شده است.« ظاهرا از ديگر وجوه جشنواره های ايرانی در طول 
تاريخ، فقدان عدالت در انتخاب برترين هاست. آنجا كه روزنامه 
اطلاعات از قول برخی داوران نوشــته »هــر كس كه در يک 
جشنواره شركت می كند بايد هم منتظر بی عدالتی باشد.« اين 
در حالی است كه در همان سال، آرتو هيل درباره عدم يکدستی 
داوران جشــنواره گفته بود »منتظر خونريزی در داوری آثار 

نباشيد.«
جشنواره ها از حضور سينماگران جهانی ناكام نبودند 5 نه منتظر خون و خونريزی نبوديم و نيستيم. البته آن 
به شرطی كه سرمان را با قورمه سبزی شيره نمی ماليدند. چون 
در كنار شركت چهره هايی چون »ساتياجيت رای« در هيأت 
داوری دوره اول فســتيوال، البته حضور »يول براينر« طاس 
شــماره يک هاليوود در حاشيه جشــنواره، كلی تيتر داغ به 
مطبوعات داد. مردی كه قبلا هم برای نمايش فيلم »كوكنار 
هم گلی ســت« به ايران آمده  طبيعی بــود مطبوعات برای 
مصاحبه با او صف بکشند. آنجا كه آقای براينر برای تعريف و 
توصيف كشور ايران، كلی پسته و بادام شکسته بود »من از بهار 
افسانه ای سرزمين خيام حکايت ها شنيده ام و بعد از نخستين 
سفرم به ايران، هميشه آرزو می كردم يک بار ديگر اين كشور 
زيبا را ببينم. با اينکه مدت فســتيوال تهران 11روزه است اما 
به دنبال تغيير برنامه ام هستم تا يک ماه در ايران حضور بيابم و 
شهرهای اصفهان و شيراز را از نزديک ببينم. من طعم غذاهای 
ايرانی را هرگز فراموش نمی كنم. مخصوصا خاويار ايرانی كه 
صبحانه هر روز صبح مرا تشــکيل می داد. من همچنين طعم 
چلوكباب ها و قورمه سبزی های ايران را از ياد نمی برم.« داستان 
»عشق به قورمه سبزی« در ميان ستارگان سينمای جهان يک 
روايت دهان ســوز دائمی در قالب يک نمايــش تک پرده ای 
مزورانه است اما جالب اينکه هنوز هيچ اسطوره اجنبی در فيلم 
خود از تسخير كوچه های دالان دار تهران به عطر و بوی يک 

قورمه سبزی سوخته پر از شنبليله سخن نگفته است.

تقويم / زادروزعدد خبر

بلند بالای مرحوم

آيدين نیکخواه بهرامی 
عضو سابق تیم ملی 
و  ايران  بســکتبال 
بسکتبال  باشــگاه 
شانزدهم  صباباتری 
 1 3 6 0 ه بهمن مــا
متولد شد. پیشرفت 
فنی آيدين با توجه 
به وضعیــت خاص 

جسمانی ازجمله قامت بلندش در 
بین هم سن و سال ها، باعث درخشش او در تیم های 
پايه ای شد. رده های ســنی نوجوانان و جوانان را 
با قهرمانی های متعددی پشــت سر گذاشت و در 
سال2000 پیراهن تیم بسکتبال جوانان ايران را بر 
تن کرد. آيدين از 16سالگی درتیم های بسکتبال 
نوجوانان، جوانان و تیم ملی بسکتبال ايران حضور 
موفقی را تجربه کرد. در نهايت تابســتان سال86 
به همراه تیم ملی بســکتبال ايران در مسابقات 
جام ملت های2007 آســیا به میزبانی کشور ژاپن 
توانست سهمیه المپیک را برای بسکتبال کشورمان 
به ارمغان بیاورد. آيدين نیکخواه بهرامی به همراه 
بازيکنانی چون صمد نیکخواه بهرامی )برادرش(، 
حامد حدادی، سامان ويسی، علیرضا هنردوست، 
مهدی کامرانی، حامد آفاق، حامد سهراب نژاد و ديگر 
بسکتبالیست های جوان اواسط دهه80، حرکتی نو 
و تیمی را در همان دوران با موفقیت های تیم ملی 
پديد آوردند که به نســل طلايی بسکتبال ايران 
شهرت يافتند. علاوه بر موفقیت های ملی آيدين 
که برنده مدال برنز بازی های آســیايی2006 دوحه 
و مدال طلای جام ملت های2007 آســیا بود  با تیم 
باشگاه صباباتری در لیگ برتر بسکتبال ايران و جام 
باشگاه های آسیا قهرمان شد. آيدين نیکخواه بهرامی 
جمعه هفتم دی ماه1386، درحالی که با نامزد و يکی از 
دوستانش سوار بر خودروی زانتیای خود راهی خانه 
پدری اش در نوشهر بود، در يک سانحه رانندگی در 
کمربندی نمک آبرود به نوشهر، بر اثر برخورد خودرو 
به گاردريل کنار جاده، درگذشت. حدودا 6ماه بعد از 
درگذشت آيدين نیکخواه بهرامی يعنی در 31تیرماه 
سال1387، بازی دوستانه ای میان تیم ملی بسکتبال 
ايران و باشگاه يوتا جاز آمريکا برگزار شد که سابقه 

دو بار نايب قهرمانی رقابت های NBA را داشت. 
بین دو نیمه بازی رندی ريگبی، رئیس باشگاه يوتا 
جاز پیراهن شماره8 باشــگاه را که پیش تر متعلق 
به بازيکن افسانه ای اين باشگاه يعنی درون ويلیامز 
بوده و نام آيدين نیکخواه بهرامی روی آن نوشته شده 
بود را به صمد نیکخواه بهرامی و فرزانه ابراهیمی فخار 
مادر او که از پیشکسوتان تیم ملی بسکتبال بانوان 

ايران بود، تقديم کرد.

حافظ

سمن بويان غبار غم چو بنشینند بنشانند

پری رويان قرار از دل چو بستیزند بستانند

سويه جديدی از بيماری كرونا در جهان سر بلند كرده 
است. پزشکان هشدار می دهند و از مردم می خواهند 
نکات بهداشــتی را با شدت بيشــتری رعايت كنند. 
كميته های علمی خواهان برقراری مجدد قرنطينه و 
خانه نشينی مردم هستند. نگرانی بابت سلامت عمومی 
موضوعی نيست كه بتوان ناديده اش گرفت. با اين همه 
شايد بد نباشد از زاويه ديگری هم به موضوع نگاه كرد. 
با شيوع كرونا در 2 سال اخير، بارها و بارها كسب وكارها 
تعطيل شده اند. آن دسته از مردم كه كارمند بخش های 
دولتی و خصوصی نيستند و به اصطلاح شغل آزاد دارند 
در اين دو سال زيان های هنگفتی كرده اند. هركدام از ما 
آدم ها بسياری را می شناسيم كه در اين مدت آنچنان 

دچار مشــکلات شــده اند كه عبارت »به خاک سياه 
نشستن« كاملا درباره شان مصداق دارد. آدم هايی كه 
در اين وضعيت اقتصادی، هر طور بود گليم خود را از 
آب بيرون می كشيدند و با سيلی صورت خود را سرخ 
نگه می داشتند؛ اما حالا چه؟ آنها محتاج شده اند. روزی 
نيست كه در شــبکه های اجتماعی درخواست كمک 
برای نيازمند محترمی را نبينيم. اين تازه بخشــی از 
جامعه است كه می تواند صدايش را به ديگران برساند. 
بخش هايی كه هيچ صدايی ندارند و ديده نمی شــوند 
كه اوضاع شان خراب تر است. در چنين حال و روزی آيا 
می توان از مردم خواست دوباره كركره مغازه ها را پايين 
بکشند و در خانه بمانند؟ و سؤال ديگر اين است كه تا چه 
زمانی بايد اين وضعيت را ادامه داد؟ آيا كسی می تواند 
بگويد اين بار آخرين قرنطينه اعمال می شــود و چند 
هفته بعد اوضاع به حالت پيــش از كرونا بازمی گردد؟ 
به نظر نمی رســد چنين باشــد و احتمالا با فاصله ای 

چند ماهه دوباره سويه جديدی همه گير می شود و باز 
هم آش همين است و كاسه همين. اين روزها آدم ها به 
يک دوراهی رسيده اند. دوراهی بيماری يا ورشکستگی 
مطلق. در جامعه ای كه گفته می شود 10ميليون نفر 
زير خط فقر مطلق هســتند و 12ميليون نفر نيز زير 
خط فقر، تا چه زمانی می توان دستور خانه نشينی صادر 
كرد؟ كارمند دولت كه حقــوق ماهانه اش را می گيرد، 
می تواند در خانه بماند؛ اما دستفروش سر ميدان چه؟ 
به نظر می رسد نااميدانه بايد بپذيريم كرونا قرار نيست 
در كوتاه مدت دســت از ســر ما بردارد و بهتر است به 
جای سنگر گرفتن و در خانه ماندن، راه زندگی با آن را 
بياموزيم. اين ماسک های لعنتی ديگر بخشی از پوشش 
ما شده اند و تزريق هر چند ماه يک بار واكسن نيز كاری 
اســت كه بايد تکرار شــود. ما ناچار به زندگی با كرونا 
هستيم؛ پس بهتر است همه را تشويق كنيم به واكسن 

زدن، استفاده از ماسک و مراقبت های فردی.

 ابراهیم افشار
روزنامه نگار

قصه شهر

مروری بر رخدادهای ريز و درشت  وقايعی که تا کنون 
در بلديه و شهرداری تهران رخ داده است، گاهی اين 
عبارت »گذشته چراغ آينده است« را در ذهن تداعی 
می کند و چراغی را در ناخودآگاه انسان روشن می کند؛ 
چراغی که شايد بتوان آن را در مسیر بادهای شوخ و 
بازيگوش روزگار روشن نگه داشت و گاهی به گذشته 
فکر کرد و به امروز برگشــت و برای فردا  انديشه کرد  
و همین پراکنده های تاريخی درباره شــهر و اتفاقات 
حوزه شهرداری و بلديه سابق دلیلی شد که اين ستون 
را  تدارك ديده و آن را تقديم همه تهران دوســتان و 

تهرانگردان و عاشقان تهران کنم .

16بهمن1309
تقويت برق رسانی بلديه 

به شاه عبدالعظیم 
 از زمان ورود نخســتین مولدهای برق به کشور، امور 

برق رسانی و تامین روشــنايی معابر با بلديه بود و در 
16بهمن1309)91سال قبل( نیز در خبری کوتاه يادآوری 
شده است که برای تزايد روشنايی تقويت برق رسانی به 
زاويه مقدسه )شــاه عبد العظیم( و شمیرانات که جزو 
حوزه بلديه طهران است مطالعاتی به عمل آمده است و 

قريبا اقدام مقتضی خواهد شد.

17بهمن1305
تاسیس و آغاز به کار نخستین يتیم خانه بلديه 

95ســال پیــش در چنین 
روزی ســرهنگ آقاکريم 
بوذرجمهــری کفیل بلديه 
طهران در جريده اطلاعات 
اعلانی منتشــر کــرد که 
حکايت از شــروع به کار 

نخستین پرورشــگاه برای تحت تکفل قرار دادن و 
تربیت ايتام در اين پرورشگاه واقع در خیابان علاءالدوله 
داشت. در اين اطلاعیه يادآوری شده است که سن ايتام 
کمتر از 7 و بیشتر از10سال نباشد و دارای ورقه سجل 
احوال)شناسنامه( باشند و درصورتی که عده داوطلب 
از 100نفر تجاوز نمايد اطفال فاقدالابوين )بدون  پدر و 

مادر( حق تقدم خواهند داشت.

18بهمن1312
ممنوعیت عبور و توقف حیوانات بدون صاحب
88ســال قبل در چنین روزی در اعلام نخستین بخش 

نظام نامه هــای  ازسلســله 
عبور اشخاص و وسائط نقلیه، 
ممنوعیت عبور و توقف حیوانات 
بدون حافظ و صاحب در معابر 
نیز اعلام شد. در قسمت دوم 
اين نظام نامه آمده است:» عبور 

دادن چهارپايان بدون حفاظت نگهبان و همچنین نگاه 
داشتن آنها در معابر ممنوع است و در معابر عمومی و جاده ها 
حافظین گله های گوســفند و گاو بايد مراقب باشندکه 
 بیش از نیمه معبر و جاده را اشغال نکرده و از سمت راست

 حرکت کنند.«

20بهمن1311
ساخت جاده دربند-پس قلعه 

89سال قبل درچنین روزی 
بلديه طهران از تصمیم خود 
برای ســاخت جاده دربند 
به سمت پس قلعه و سنگچین 
کردن خشکه کنار رودخانه 

دربند خبرداد، مســیری که هنوز 
با برخورداری از همان ســنگ چین  قديمی زيبايی 
خاطره انگیز آن روزگارش را حفظ کرده است و کسانی 
که اين روزها آن مسیر را طی می کنند، هنوز هم از همان 
ســنگ چین ها عبورمی کنند، هرچند بخش هايی از 
مسیر در سال های اخیر توسط شهرداری منطقه يک 

و 2 تهران ترمیم و بازسازی شده است.

گزارش 
 حسن فرازمند وارده

 

فراخوان

دغدغه

عجیب مثل
 کلاغ های تهرانی

خوب كــه فکــر كنيد، فاطمه عباسی
می بينيد خيلــی وقت 
است كه ديگر از پنجره اتاقتان صدای چهچهه پرندگان را 
نمی شنويد. نهايتا 4تا بغ بغوی كبوترها به گوش می رسد 
و البته تا دلتان بخواهد قارقار كلاغ ها . چند سالی است 
كه آسمان دود گرفته تهران از پرندگانی مانند بلبل و توكا 
و گنجشک خالی شده است. كلاغ ها جای باقی پرندگان 
را پر كرده اند. حالا در هر پارک و بوستانی كه پا بگذاريد 
كلاغ هايی را می بينيد كه بدون تــرس از آدم ها نه تنها 
پرواز نمی كنند، كه در پارک رژه می روند و جمعيت شان 
هم روزبه روز در حال افزايش اســت. دليــل ازدياد اين 
نوع پرنده را اگر بخواهيد، عليرضا هاشــمی، مديرعامل 
انجمن پرنده شناسی و پرنده نگری طرلان اينطور توضيح 
می دهد: فقدان دشــمن طبيعی و تأمين غذای كلاغ ها 
توســط مردم شــهر موجب افزايش جمعيت كلاغ های 
پير می شــود كه تبعاتی زيســت محيطی به دنبال دارد. 
در شرايط طبيعی در پی كاهش قدرت جسمی كلاغ ها 
به علت فقدان تغذيه كافی، پرندگان شکاری آنها را شکار 
می كنند. در شهر تهران اما دشمنی برای كلاغ ها وجود 
ندارد. وقتی پرندگان نتوانند در طبيعت غذای مورد نياز 
خود را تأمين كنند، ضعيف می شوند و از بين می روند. در 

تهران ولی كلاغ وقتی پير می شود حتی اگر نتواند پرواز 
كند، می تواند از زباله ها تغذيه كند. به همين دليل ما در 
پارک ها كلاغ های پيری را می بينيم كه نمی توانند پرواز 

كنند و راه می روند ولی كماكان زنده هستند.
آنطور كه اين كارشناس می گويد، زباله ها و پسماندهای 
غذايی كه ما به راحتی در شــهر رهــا می كنيم، در واقع 
غذای پرندگانی مانند كلاغ می شود. زياد شدن جمعيت 
كلاغ ها هم تعادل اكولوژيک را بر هــم می زند و زندگی 
ديگر جانداران را هم تحت تأثير قرار می دهد. به اين شکل 
كه جمعيت كلاغ ها می توانند به جايگاه های لانه گزينی 
ســاير پرندگان تعرض كنند. يا رقيب تغذيه آنان شوند. 
هرچيزی كه از حد و اندازه معين خود بيشتر شود موجب 
تغيير كل سيستم اكولوژيک می شود. چاره اش هم اين 
اســت كه بدون آگاهی و اطلاع و تنها از سر دلسوزی و 
يا تفريح به پرندگان در پارک ها غــذا ندهيم. اين كار را 
به عهده پرنده شناســان و انجمن هايی كه در اين زمينه 
فعاليت می كنند، بســپاريم تا اين حيوانات را به شــکل 
اصولی تغذيه كنند. ضمن اينکه رها كردن هر نوع زباله 
در طبيعت هم می توانــد گونه های ضعيف پرندگان را از 
بين ببرد و در عوض گونه های قوی تــر مانند كلاغ ها را 

افزايش دهد.

 میثم قاسمینگاه
روزنامه نگار

درخواست قهرمان عینکی

کالیفرنیا:  كارگردان انيميشن انکانتو كه ميان 
فارسی زبان ها به افسون هم معروف است درباره 
نامه دختری بريتانيايی به شركت والت ديزنی و 
درخواست او برای خلق شــخصيتی عينکی در 
انيميشــن ها توييت كرد. به گزارش ای بی سی، 
اين دختربچه هنگامی كه 9ســاله بود با ارسال 
اين نامه از مديران و كارگردان های اين شــركت 
خواســته بود تا يکی از قهرمان های انيميشن ها 
را طوری طراحی كنند كه عينکی باشــد، زيرا او 
تنها عضو خانواده اســت كه عينک می زند و اين 
موضوع آزارش می دهد. جرد بوش كارگردان اين 
انيميشن با اين هدف كه نبايد آرزو ها را بسيار دور 
تلقی كرد طی اين توييت به برآورده شدن آرزوی 
اين دختر بريتانيايی با ســاخته شده انيميشن 

الکانتو اشاره می كند.

رونق کلیسای متاورس

ويرجینیا: سال2016 ميلادی و هنگامی كه يک كشيش 
علاقه  مند به فضای مجازی نخســتين كليســای واقعيت 
مجازی VR را ساخت كسی فکرش را هم نمی كرد چندی 
بعد با تاخت و تاز ويروســی به نام كوويد-19 اين كليسا 

رونق بگيرد و پيروانش روزبه روز بيشتر شوند.
به گزارش فاكس، اما اين كليسا اكنون در دنيای واقعيت 
مجازی موســوم به» متــاورس« در كنار فروشــگاه ها، 
كوچه هــا  و خيابان ها پذيــرای پيروانش اســت. يکی از 
پيروان اين كليســای واقعيت مجازی می گويد: ساختن 
كليســای متاورس اشــتراک های زيادی با دنيای واقعی 
دارد. بنابراين  اگر درعبادتــگاه، معنويتی وجود دارد در 
اين فضای ســه بعدی هم می توان درباره آن با همراهانت 

صحبت كنی و به عبادت بپردازی.
 به گزارش فاكس ، با شــيوع كرونا افرادی كه در شــرايط 
قرنطينه و يــا برای احتياط نمی توانند به كليســا بروند، از 
فضای واقعيت افزوده برای عبادت بهــره می برند و همين 
موضوع باعث افزايش شــمار آنها در عبادتگاه های واقعيت 
مجازی شــده اســت. پس از اين رويداد كاربرهای فضای 
مجازی با دين های متفــاوت برای ســاخت عبادتگاه در 

متاورس ابراز علاقه كرده اند. 

پنتاگون يک مرغ را دستگیر کرد

ويرجینیا:  پنتاگون )مقر فرماندهــی وزارت دفاع ايالات 
متحده آمريکا( پس از اينکه به رفت وآمد يک مرغ در مقابل 
منطقه محافظت شده ساختمانش مشکوک شد، اين مرغ را 
به ظن ماموريت جاسوسی يا ترور دستگير كرد و اين حركت 
دستمايه رسانه های آمريکا شــد. برای نمونه يو  اس  ای  تو 
دی در اين باره نوشت:  چلسی جونز، سخنگوی پنتاگون به 
خبرنگار ها گفته است كه نمی تواند محل اختفای اين مرغ 
را فاش كند، فقط می تواند فاش كند كه اين مرغ در محل 
يک ايست  بازرسی پيدا شده اســت. اين مرغ كه به سرعت 
به هنی پنی، نام يکی از پرنده های داستان »آسمان در حال 
سقوط است« مشهور شد حالا تحت حمايت مدافعان حقوق 
حيوانات است و آنها مدام جويای خبر سلامتی اش هستند. 
ماجرای اين مرغ در برخی رسانه ها از اين جهت هم برجسته 
شده اســت كه در حادثه 11ســپتامبر پنتاگون نتوانست 
حملات انتحاری را رهگيری كند و شــيئی به بزرگی يک 

هواپيمای مسافربری با ساختمان پنتاگون برخورد كرد.



عددبازی شیرین تر از مغز بادام
گفتاری چند در باب نوه داری پدربزرگ ها  و 

 مادربزرگ ها

10

واکسن های استنشاقی برای 
شکست کرونا

11

افزایش احتمال آتش سوزی 
جنگل ها در سال1401

14

   شــنبه   16 بهمــن  1400     3  رجــب 1443       ســال ســی ام          شـــماره  8431

 معضل اجتماعی 
به نام سرقت

بــا تکیه بر روایــت آمار و حتی مشــاهدات 
میدانی شهروندان، باید بگوییم که متأسفانه 
شــاهد افزایش برخی ســرقت ها از جمله، 
موبایل قاپی هســتیم. اگر بالا رفتن آمار این 
جرم را بی ارتباط با وضعیت اقتصادی و شرایط 
روز جامعه بدانیم، بدون شــک راه را اشتباه 
رفته ایم؛ بارها و بارها تکرار و تأیید شــده که 
با افزایش تورم، بیکاری و سخت شدن گذران 
زندگی، آمــار بروز انواع ســرقت ها نیز روند 
صعودی به خود گرفته و بالا مــی رود اما در 
مجال کنونی، ضمن تأییــد این معضل مهم 
که علت العلل افزایش ســرقت ها محسوب 
می شود، سؤال اینجاست چرا با وجود افزایش 
تمهیدات ایمنی در منــازل، خودروها و... باز 
هم ســارقان موفق می شــوند به هدف شوم 
خود -که همان دستبرد زدن به اموال مردم و 

اموال دولتی است- برسند.
با توجه بــه افزایش آگاهی هــای عمومی از 
طریق رسانه های مختلف، مردم بیش از پیش 
جانب احتیاط را رعایت کرده و با لحاظ کردن 
موارد ایمنی ســعی دارند تا از بروز سرقت ها 
جلوگیری کننــد اما نکته اینجاســت که با 
وجود درب های ضد ســرقت، انواع دزدگیر، 
دوربین های مداربسته و... چرا هنوز سارقان 

یک قدم جلوتر هستند؟ 
دزدها همه جا، در شلوغی مترو، اتوبوس، در 
قامت یک انسان خَیر و مهربان، در هیاهوی 
رفت وآمدهــا و اینکه همواره با شــیوه های 
خلاقانه در پی سرقت هستند، پس برای ایمن 
ماندن از مکر ســارقان چه باید کرد؟ به طور 
حتم پاسخ این ســؤال همیشگی، یک جمله 
و یا یک راهکار خطی نیســت بلکه نیازمند 
عزمی همه جانبه از سوی تمام دستگاه های 
ذیربط است. وقتی ســارق دستگیر شده ای 
در مقابل دوربیــن خبرنگاران با جســارت 
اعلام می کند که می تواند قفل انواع مختلف 
خودروها را با وجــود قوی ترین محصولات 
ایمنــی مانند دزدگیــر تصویری بــاز کند، 
این به آن معناســت که کیفیــت ایمنی در 
خودروهای تولیدی، اســتاندارد نیســت و 
دزدان سدی برای خود تصور نمی کنند. این 
نکته برای دیگر مصادیق سرقت و کافی نبودن 
تمهیدات ایمنی نیز صــدق می کند، پایین 
بودن کیفیت انواع قفل ها، نقاط ضعف متعدد 
در درب خودروهای داخلی و انواع درب های 
ضد سرقت، نکاتی هستند که سارقان با اندکی 
تلاش این نقاط ضعف را شــناخته و راه خود 
را برای دســتبرد زدن به اموال مــردم، باز 

می کنند.
موضوع مهم تــر و البته ترســناک ماجرا در 
جای دیگری اســت؛ »پایین بــودن هزینه 
جرم«. کاهش هزینه جرم در جامعه موجب 
افزایش جرائم و ســوق داده شدن عده ای به 
سمت اعمال مجرمانه می شود و در این میان، 

این پلیس است که باید با تلاش مضاعف در 
برابر این معضل، قد علم کرده که این مسئله، 
کار را برای ایــن نهاد خدمتگزار ســخت تر 
می کند؛ خلأهای قانونی، شــگردهای جدید 
سرقت، نبود تناسب جرم با مجازات و تقلیل 
دادن میزان آثار و بار روانی و واقعی جرائم در 
جامعه، زمینه را برای کاهش هزینه های جرم 

مهیا می کند.
کم شــدن هزینــه جــرم یعنــی افزایش 
مجرم، جرائــم مختلفی که تا پیــش از این 
وجود نداشــته و عدم  هماهنگی میان نهاد 
بازدارنــده )پلیــس(، نهــاد برخوردکننده 
)قوه قضاییه( و نهاد قانونگذار )مجلس شورای 
اسلامی(؛ نتیجه این بی هماهنگی نیز چیزی 
جز سوءاســتفاده دزدان و کم تأثیر شــدن 

فعالیت های شبانه روزی پلیس نیست.
در این جســتار کوتاه، ســعی بر روشنگری 
این موضوع اســت که افزایش انواع سرقت، 
تنهــا امری مربــوط به پلیس نیســت بلکه 
دست به دســت دادن دلایل مختلف موجب 
افزایش این پدیده نامیمون اجتماعی شــده 
اســت. مشــکلات اقتصادی، فقر و بیکاری 
به عنوان مهم ترین دلیل، عدم تعهد سازندگان 
اموال برای بالا بردن ســطح کیفیت ایمنی 
محصولات خود، ناآگاهی مردم و پایین بودن 
هزینه جرم را باید به عنــوان کلونی از دلایل 
افزایش ســرقت ها و کاهش کارایی اقدامات 
مجاهدانه، شــبانه روزی و فداکارانه پلیس 
ذکر کرد. این معضل اجتماعی)ســرقت( با 
راهکاری ساده قابل درمان نیست بلکه عزمی 

همگانی، ساختاری و نه روبنایی را می طلبد.

یادداشت
آزاد رضایی عادل

کارشناس امور اجتماعی 
معاونت اجتماعی پلیس

پناه به زندان از شر دزد!
فروشنده های ابزار ضدسرقت می گویند: مردم از ترس دزد برای خودشان زندان می سازند و این اتفاق باعث رونق کسب و کارشان شده است

در امــان ماندن از شــبیخون های ســارقان 
کار آســانی نیست. در ســال های اخیر تعداد 
صاحبخانه هایی که اموالشان به دست سارقان 
از خانه خارج شده، افزایش یافته است. هراس 
از دزدی و مواجــه با درهای شکســته و جای 
خالی وسایل خانه موجب شده تا بسیاری برای 
حفظ اموال خود به اســتفاده از ابزار امنیتی 
همچون دوربین مدار بسته، درهای ضد سرقت 

و حفاظ های فلزی پناه ببرند.
نیم نگاهی به آمارهای موجود و اظهارنظرهای 
مطرح شده درباره این موضوع، مهر تأییدی بر 
افزایش سرقت می زنند. رئیس پلیس آگاهی 
تهران در گفت و گویی که پیش از این با روزنامه 
همشهری داشــت، اعلام کرده بود که سرقت 
منزل جزء جرائمی است که با افزایش نسبی 
روبه رو شــده است. ســردار علیرضا لطفی به 
خبرنگار همشــهری گفته بــود: »از مجموع 
ســرقت های تهران، 54درصد ســرقت های 
خرد بوده است مثل ســرقت لوازم و قطعات 
و محتویات خــودرو، کیف قاپی و جیب بری و 
انباری زنی که معتــادان متجاهر نقش زیادی 
در آنها دارند. 90درصد سرقت قاپ زنی های ما 
در موبایل خلاصه می شود. همچنین 3جرم در 
تهران افزایش نسبی داشته، سرقت از منزل، 

موتورسیکلت و کیف یا  موبایل قاپی.«
عوامل مختلفی بر بالا رفتن افزایش ســرقت 
اثرگذار هستند اما بدون شک شرایط اقتصادی 
در ســال های اخیر نقش اصلی را در صعودی 
شــدن این آمار ایفا می کنند. بررســی های 
پژوهشــگران دانشــگاه علوم انتظامی امین 
در بازه ســال های ۱3۸۸ تا ۱394 نشان داد 
که متغیرهای اقتصــادی مانند نرخ تورم، نرخ 
بیکاری و نرخ رشــد اقتصادی با وقوع سرقت، 
مرتبط هستند. ریشه سرقت در ایران اقتصادی 
اســت، نکته ای که جانشین پلیس پیشگیری 
پایتخت نیز چنــد ماه پیــش در گفت وگو با 
تجارت نیوز بر آن تأکید کــرده بود: »عوامل 
مختلفی روی افزایش ســرقت اثرگذار است. 
یکی از عوامل اثرگذار روی افزایش سرقت ها، 
وضعیت اقتصادی و اجتماعی جوامع است. طی 
یک سال گذشــته با توجه به گرانی و افزایش 
قیمت اجناس به ویژه کالاهای اساسی، شاهد 

افزایش آمار سرقت های خرد بوده ایم.«
افزایش سرقت باعث شد تا ابزار حفظ امنیت 
خانه بیش از پیش خواهان داشــته باشد هر 
چند برخی از این ابزار به دلیل نداشتن کیفیت 
مناسب و البته بعضی از مواقع حرفه ای شدن 

سارقان، کارایی چندانی ندارند.

دزدی ها فروش ما را بالا برد
دوربین های مدار بســته در سال های اخیر به 

بخشی از دیوار امنیتی خانه ها تبدیل شده اند. 
بسیاری از افرادی که یک بار مورد گزند سارقان 
قرار گرفته اند، دوربین را در فهرست خریدهای 
خود قرار می دهند. برای بررســی قیمت ها از 
یک شرکت فروش دوربین پرس وجو کردیم. 
براساس توضیحات ناصری، فروشنده دوربین، 
حداقل هزینه برای تهیه یک دوربین در لابی، 
4میلیون و500هزار تومان با احتساب هزینه 
نصب است و اگر هم اهالی ساختمان برای قرار 
دادن دوربین در قسمت در ورودی ساختمان 
به تفاهم رســیده باشــند، می توان با قیمت 
حداقل 6میلیون تومان یک دوربین با کیفیت 

مناسب خریداری کرد.
این فروشــنده دوربین دربــاره تفاوت قیمت 
دوربین هایی که در فضای داخلی ســاختمان 

استفاده می شوند با دوربین هایی که در مقابل 
در ورودی ساختمان قرار می گیرند، توضیح داد: 
»کیفیت این دوربین ها با یکدیگر متفاوت است 
و به همین دلیل هزینه متفاوتی دارند. دوربینی 
که بیرون از منزل نصب می شود، باید از ویژگی 
پلاک خوانی و دید در شــب برخوردار باشد. 
جدا از تفاوت قیمــت باید بدانید که جلوی در 
خانه باید به وسیله 2دوربین پوشش داده شود 

تا دزدها به راحتی دوربین را سرقت نکنند.«

افزایش ســفارش برای نصــب دوربین های 
مداربســته نکته ای بود کــه از جانب ناصری 
نیز مورد تأیید قرار گرفت و براســاس گفته او 
»سفارش دوربین بسیار زیادشده است. مردم 
از ترس دزدی تلاش می کنند از هر راهی برای 
ایجاد مانع اســتفاده کنند. حتی چندبار شده 
اســت که مشــتری ها با ما تماس گرفته اند و 
گفته اند که ما بعد از یک دزدی دوربین نصب 
کردیم و از آنجا که دزدها با وقاحت تمام دوباره 
قصد دزدی داشتند، دوربین توانست چهره آنها 
را تشخیص دهد. شاید گفتنش درست نباشد؛ 
در چند ماه اخیر  گرانی ها  و به تبع آن دزدی 
هم بیشتر شده است، اما این روند بر فروش ما 
اثر داشت و آن را  افزایش داده است.« رونق بازار 
دوربین های مداربسته، نکته ای است که یحیی، 
نصاب دوربین مدار بسته هم آن را قبول دارد، 
چرا که در سال اخیر بازار کارش بسیار درآمدزا 
بوده است: »مردم آنقدر خواهان دوربین های 
مدار بسته هســتند که من از سال پیش سرم 
خیلی شــلوغ بوده اســت. یکی از دوستانم را 
به این کار آوردم و اینقدر ســفارش کار هست 
که دوســتم هم در این کار ماندگار شــد. من 
روز گذشته برای نصب دوربین به یک برج در 
شمال شهر رفتم و ۱0دوربین نصب کردم. سود 
خالص این کار برای من بالاست. نصب دوربین 
در لابی، آسانســور و جلــوی در خانه ها جزء 
سفارش های اصلی ما  ست.« براساس گفته این 
نصاب دوربین تا چند سال پیش بیشتر مغازه ها 
و ساکنان برج ها مشــتری دوربین های مدار 
بسته بودند اما در سال اخیر خانه های قدیمی 
و ساختمان های چند طبقه مسکونی نیز طالب 
دوربین مدار بسته هســتند تا شرایط را برای 

دست درازی دزدها به منازلشان کم کنند.

چرا درهای ضدسرقت باز می شوند؟
درهای ضد سرقت میان مردم خواهان بسیاری 
دارد و پیــش از هر کار این درها هســتند که 
به عنوان نخســتین مانع در برابر سرقت مورد 
توجه قرار می گیرند. تجربه اما نشان داده است 

که تمام این درها درســت عمل نمی کنند. تا 
جایی که ســردار لطفی به روزنامه همشهری 
گفته بــود: »90درصــد اینها فقط اســمش 
ضد سرقت اســت درحالی که اصلا استاندارد 
نیســت. ما چندبار به شهرداری گفتیم پلیس 
آگاهــی آمادگی دارد بــه رایــگان پیرامون 
تأمین حفاظت و امنیت ساختمان  ها مشاوره 
بدهــد. گفتیم الآن ســازنده ها که مشــغول 
ساختمان سازی  اند، بخش های مختلف مثل 
آتش نشــانی درباره آنهــا اظهارنظر می کند، 
شرایطی فراهم شود که پلیس آگاهی هم نظر 
بدهد و بگوید اینکه شما داری می سازی مثلا 
اگر اینجا نرده نزنید، با سرقت مواجه خواهید 
شد یا این در واقعا ضد سرقت هست یا نیست.«
دلیل کیفیت پایین درهای ضد ســرقت را از 
اسماعیل الهیان، رئیس اتحادیه فروشندگان 
چوب و تخته و فیبر سه لایی جویا شدیم. او نیز 
استفاده از کالاهای بی کیفیت را دلیل شکسته 
شــدن درهای ضدســرقت در برابر سارقان 
عنوان کرد. براساس گفته الهیان »هم اکنون 
از قفل های چینی بســیار اســتفاده می شود، 
این قفل ها آنقدر بی کیفیت هســتند که دزد 
با نی نوشابه هم می تواند بازشان کند. در واقع 
اینکه دری واقعا ضد ســرقت باشد، بستگی به 
موادی دارد که در آن به کار رفته اســت. اگر 
قفل نامناسب باشــد، نمی توان انتظار داشت 
که این در از خانه محافظت کند. البته ناگفته 
نماند که بعضی از درهای چند قفله ضد سرقت 
نیز از دســت دزدها در امان نمی مانند و آنها با 
دیلم به جان در می افتند و در را باز می کنند. 
در واقع اگر سارق با دیلم به سراغ در ضد سرقت 
برود، این در کارایی اش را از دست می دهد، در 
غیراین صورت اگر در با کیفیت باشد، باز شدن 

آن به راحتی ممکن نیست.«
الهیــان در پاســخ به این ســؤال کــه آیا در 
ضد ســرقتی وجــود دارد که در برابــر دیلم 
مقاومت کنــد، گفت: »نه! دزد بــا دیلم، در را 

خراب می کند.«
او نیز معتقد است که مردم تمایل زیادی برای 

خرید در های ضد سرقت دارند، اما مسئله این 
است که به دلیل شــرایط مالی، امکان خرید 
درهای ضدسرقت با کیفیت، برای همه وجود 
ندارد:»بعضی از درهای ضدسرقت تولید داخل 
و بعضی هم وارداتی هستند. براساس کیفیت، 
قیمت ها متغیر هستند و هر چقدر کیفیت بالاتر 

برود، قیمت ها بیشتر می شوند.«
فراهانــی یکــی از تولید کننــدگان درهای 
ضد سرقت اســت و او هم در مورد نقاط ضعف 
بعضی از درهــای ضد ســرقت، صحبت ها ی 
الهیان را تکرار کرد و گفت: »بعضی افراد از مواد 
بی کیفیت برای تولید در ضد سرقت استفاده 
می کنند. حتی گاهی ورق های نازک تر از حلب 
روغن نباتی و از پشــت قفلی های نامناســب 
استفاده می کنند. این درهایی که می بینید به 
راحتی باز می شوند، همین درهای بی کیفیت 

هستند.«
درهای ضد ســرقت بازار، قیمت های متفاوتی 
دارد و براساس توضیحات محمد، فروشنده در 
ضد سرقت به روزنامه همشهری: »ضعیف ترین 
کارها از قیمت یک میلیون و700 تا 2میلیون 
تومان شروع می شود و گرانترین ها نیز به 20 تا 
30میلیون تومان می رسند. برندهای وارداتی 
هم چون براساس دلار قیمت گذاری می شوند، 
از 30میلیون به بالا قیمت دارند. در این میان 
درهای ایتالیایی که به شــکل سفارشــی کار 
می شوند تا ۱00میلیون هم فروخته شده اند.«

براســاس گفته این فروشــنده، اگر بخواهیم 
درباره قیمت های رایج در بازار در ضد سرقت 
حرف بزنیم، باید به همان قیمت های 2میلیون 
تومان تا 30میلیون تومان اشــاره کرد. ترکیه 
و چین هم اکنــون به عنوان مبــدأ واردات در 
ضد ســرقت به ایران شناخته می شــوند، اما 

درهای چینی کیفیت کارهای ترک را ندارند.
دلیل باز شــدن درهای ضد سرقت سؤالی بود 
که محمد در پاسخ به آن توضیح داد:»درهای 
ضد ســرقتی که بــا قیمــت ارزان خریداری 
می شوند، توان ایســتادگی چندانی در برابر 
دزدها ندارند و می توان گزینه های امنیتی به 
درها اضافه کرد تا توان امنیتی شان بالا برود و 
به راحتی باز نشوند. انجام این کار باعث می شود 
که درهای ضد ســرقت بــه قیمت های بالای 

۱0میلیون برسند.«
او درباره تمایل مردم به خرید درهای ضد سرقت 
به همشهری گفت:» مردم از ترس دزد به درهای 

ضد ســرقت پنــاه می برند و 
فروش ما در چند سال گذشته 

خیلی بیشتر شده است.« 

مردم،خانهرابهزندانتبدیلکردهاند
محمدیوسف نام آور، عضو اتحادیه سازندگان درب و پنجره، 
سازه های فلزی و جوشکاری، درباره تمایل مردم به استفاده 
از سازه های فلزی در منازل توضیح داد: »مردم از ترس دزد 
به دنبال این هستند که مغازه و منزل خود را به هر طریقی که 
می شود، چفت و بست بزنند. افراد با توجه به مقدار بودجه شان 
از انواع حفاظ های فلزی استفاده می  کنند. قیمت آهن به صورت 
روزانه بالا و پایین می شود، نمی توان قیمت دقیقی ارائه کرد. 
هر چه زمان می گذرد مردم بیشتر احساس می کنند که باید در 
و دیوارهای خانه را محکم کنند، به نظر من مردم از ترس دزد 
به این سمت رفته اند که برای خودشان زندان درست کنند و از 

انواع و اقسام ابزار استفاده می کنند.«

حفاظ های نصب شده روی دیوارها بخشی از فعالیت های این 
صنف است و براساس گفته نام آور سازه های فلزی با توجه به 
قیمت آهن در هفته دوم بهمن، حداقل متری 300هزار تومان 

هزینه دارد.
  اســتفاده از ابزار مختلف برای مانع تراشی در برابر سارقان 
وسایل منازل افزایش یافته است. پیگیری های همشهری نیز 
نشان می دهد که تمایل برای خرید این ابزار در سال های اخیر 
بیشتر شده است. اما کم نیســتند سارقانی که با ترفندهایی 
خود از حفاظ های فلزی، دوربین های مداربســته و درهای 
ضد سرقت عبور می کنند و این اتفاق می تواند هراس از سارقان 

را بیش از پیش شدت ببخشد.

ته
نک

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

»نرخ سرقت« با جهشی 
30درصدی مواجه شده که 
آن به معنای نسبت تعداد 
جرایم در هر صدهزار نفر 

جمعیت است.

سال97

رکورد سال97 در نرخ 
سرقت زده شد و در ادامه 
روند افزایش سرقت، در 

این سال هزار و39 جرم در 
هر صد هزار نفر ثبت شد.

 سال98

 از منازل در سالنامه آماری 
کشور در سال98 ثبت 

شده است. در این میان، 
سرقت از مغازه ها نیز آمار 

26هزار و641مورد را به  
خود اختصاص داده است.

 120هزار سرقت

آمار تقریبی 
دستگیرشدگان سرقت 
در سال98 است که در 
سالنامه آماری آن سال 

مورد اشاره قرار گرفته بود.

 355هزار نفر

و همچنین صبح ها زمانی 
هستند که بیشترین 
سرقت ها رخ می دهند.

 ساعت 15 تا 18

از مجموع سرقت های 
تهران مربوط به 

سرقت های خُرد است. 
مانند سرقت لوازم و 
قطعات و محتویات 
خودرو، کیف قاپی و 

جیب بری و انبار زنی که 
معتادان متجاهر تأثیر 
زیادی روی این ها دارند.

 54درصد

سرقت قاپ زنی ها در 
موبایل خلاصه می شود.

90درصد 

سرقت از منزل، 
موتورسیکلت، کیف قاپی 
و موبایل قاپی در تهران 
قابل توجه بوده است.

افزایش4جرم

شمال، شمال غرب، 
شمال شرق و شمیرانات 

در تهران مورد علاقه 
سارقان هستند.

4منطقه

سرقت از لوازم خودرو 
و وسایل داخل آن در 
سال98 ثبت شده بود.

  341هزار
 و987 مورد

منبع: سالنامه آماری سال98 
سایت اقتصاد نیوز و سردار علیرضا 
لطفی، رئیس پلیس آگاهی تهران

حداقل هزینه برای تهیه یک دوربین 
در لابــی، 4میلیون و500هزار تومان 

با احتساب هزینه نصب است

ضعیف تریــن درهــای ضــد ســرقت از 
قیمــت يك میلیون و700 تــا 2میلیون 
تومان شــروع می شــود و گرانترین ها 
نیــز بــه 20 تــا 30میلیــون تومــان 
می رسند. برندهای وارداتی هم چون 
براساس دلار قیمت گذاری می شوند  

از 30میلیون به بالا قیمت دارند

5454

90

واکسن های استنشاقی می توانند ویروس را در 
مسیر ورود به بدن متوقف کنند

حریق در جنگل ها و مراتع کشور   امسال با 
کاهش 46درصدی روبه رو بود
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باعث و بانی دوگانگی تربیت نباشید !
روانشناســان معتقدند زمانی که نوه ها 
توسط پدر بزرگ و ماد ربزرگ نگهداری 
می شوند دوباره شــور زندگی به خانه 
آنهــا بازمی گردد و این احســاس که 
به دلیل بالا رفتن سن نمی توانند خیلی 
از کارها را انجام دهند، در پدربزرگ ها 
و مادربزرگ ها از بین مــی رود و باعث 
می شود تا بهداشت روان آنها بهبود پیدا 
کند. البته به شرطی که نگهداری از نوه ها 
با خواست خود پدربزرگ و مادربزرگ ها 

باشد و اجباری در این کار نباشد.
نــدا محمد علی،  روانشــناس کودک 
و نوجوان، بــا بیان اینکــه نگهداری 
پدر بزرگ ها و مادربزرگ هــا از نوه ها، 
حس دوست داشته شدن، مفید بودن و به 
دردبخور بودن را به آنها می دهد، گفت:  
نگهداری پدر بزرگ ها و مادر بزرگ ها از 
نوه ها باعث می شــود تا آنها حس کنند 
زحماتشان دیده می شود و توانایی انجام 
کار را دارند و به آنها این امید را می دهد 
که تجربه هایی که دارنــد هنوز به کار 

می آید.
اما بچه هــا نیاز به تعامل با هم ســن و 
ســال های خود دارند و در این تعاملات 
است که روحیه اجتماعی شدن در آنها 
شکل می گیرد و یاد می گیرند چطور باید 
با بقیه افراد همزیســتی مسالمت آمیز 
داشته باشند. از سوی دیگر حس امنیتی 
که در خانه پدر بزرگ و مادر بزرگ وجود 
دارد در هیچ مکان دیگری وجود ندارد. 
ندا محمدعلی در این بــاره می گوید:  
بهترین ســنی که می تــوان بچه را به 
مهد کودک سپرد بعد از 3سالگی و زمانی 
است که کودک از شــیر مادر و پوشک 
گرفته می شــود. در مهد های کودک، 

 بچه ها آمــوزش می بیننــد که چطور 
باید با دیگران ارتبــاط برقرار کنند و 
قانون پذیر می شوند اما معمولا در خانه 
پدر بزرگ و مادربــزرگ قانون خاصی 
حکمفرما نیست و ســاعت مشخصی 
برای خوابیدن، غذا خوردن، بازی کردن 
و یا تماشــای تلویزیون درنظر گرفته 
نمی شود و پدربزرگ و مادربزرگ به دلیل 
دل رحمی اي  که نسبت به نوه ها دارند، 
سعی می کنند تا خیلی منضبط نباشند و 
معمولا بچه ها هر کاری بخواهند در خانه 
پدربزرگ خود انجام می د هند و همین 
مسئله یکی از آسیب هایی است که به 

بچه ها در خارج از مهد وارد می شود.
حالا و در شرایطی که اجبار به نگهداری 
بچه ها توســط پدربزرگ و مادر بزرگ 
هســت،  چه کاری باید انجــام داد تا 
به اصطلاح نه سیخ بسوزد و نه کباب. ندا 
محمد علی معتقد است:  مهم ترین کاری 
که باید انجام شــود این است که پدر و 
مادر سیاست هایی که برای تربیت فرزند 
خود دارند را با پدربزرگ و مادربزرگ در 
میان بگذارند و از آنها خواهش کنند در 
نبود آنها همین سیاست ها را اجرا کنند 
تا بچه دچار دو گانگی تربیت نشود. این 
سیاست ها از ساعت غذا خوردن تا بازی و 
نحوه بازی، مدت زمان تماشای تلویزیون 
و حتی بازی با موبایل و دوچرخه سواری 

و رفتن به پارک و... را شامل می شود.

روانشناسیمکث

ارتباط سالم و سازنده 
ارتباط، نیاز بنیادین روان شناختی است؛ یعنی همانطور که 
برای بقای جسم مان نیازمند اکســیژن هستیم، برای بقای 
روان مان نیازمند رابطه ایم. اما همانطور که آب و غذای آلوده 
بقایمان را تهدید می کند، رابطه ناسالم هم روان مان را تهدید 
می کند. سلامت رابطه یا رابطه سالم چیست؟ رابطه ای که 
در آن صمیمیــت، آزادی و مراقبت حاکم باشــد، رابطه ای 
سالم و سازنده است. آزادی در مقابل کنترل قرار می گیرد؛ 
کنترل یکی از آفت های اصلی رابطه اســت. البته لازم است 
بدانیم کنترل، مراقبت نیســت. کنترل یعنی آنی باش که 
من می خواهم و آنطور باش که من دوســت دارم. آزادی در 
رابطه یعنی آنطور باش که می خواهی و من، تو را همینطور 
که هستی دوست دارم و می خواهم. آزادی در رابطه به معنای 
بی تفاوتی در رابطه نیست. آزادی در رابطه یعنی فرد را همانی 
که هست به رسمیت می شناسیم و او را قضاوت نمی کنیم. 
قضاوت هایمان کنترل کننده دیگری در رابطه است. البته که 
ما آزادیم کســی را برای رابطه برگزینیم که می پسندیم. در 
اینجا منظورمان از قضاوت، عمدتا یک نگاه و برخورد انتقادی 

و ایراد گیر است.
آزادی در رابطه منجر به صمیمیت می شود؛ صمیمیت یعنی 
اینکه من با دیگری احساس نزدیکی می کنم و خیالم راحت 
است که آنچه را هســتم، می بیند و می پذیرد. بعد با خیال 
راحت احساسات خودم را با او به اشتراک می گذارم و دغدغه 
قضاوت شدن، کنترل شدن و طرد شــدن را نخواهم داشت. 
مگر می شود در چنین بافت و بستر ارتباطی مراقبت نباشد؟! 

بعید می دانم.
مراقبت در رابطه یعنی قضــاوت ات نمی کنم، همان جور که 
هســتی می بینمت و می پذیرمت. و متوجه می شوم ته دل 
و حرف هایت چه را دنبال می کنــی، آن را می بینم و دنبال 
می کنم و هر کمکی از دســتم بر می آید، انجــام می دهم. 
گاهی همین که روشن شود ته دل فرد مقابل چه می گذرد، 
بزرگ ترین کمک است. گاهی نیز لازم به حمایت، تأیید، 
شــنیدن، دل دادن )همدلی(، توجه کردن یا حتی سر 

تکان دادن عهده دار چنین مراقبتی شود.
مراقبت در رابطه یعنی لازم است گاهی در رابطه کاری 
نکنیم و بنشینیم و گوش دهیم دقیقا چه چیزی فرد را 
این همه آزار می دهد. ببینیم می توانیم از دید او به ماجرا 
نگاه کنیم و حرف نزنیم و فقط دقت کنیم و دریافت هایمان 
را با او هماهنگ کنیم. این رابطه نیاز بنیادین روان شناختی 
ما را تأمین می کند و حال دلمان خوب می شود. یادمان باشد 
دنبال کنیم چقــدر خودمان در روابــط اینگونه ایم و چقدر 
اطرافیانمان اینگونه اند. خودمان را وارسی و ترمیم کنیم و با 

دیگران متناسب با آنچه هستند، تنظیم شویم.

صبحانه ات را عوض کن
اجازه بدهید خلاف جهت 80میلیون ایرانی شــنا کنم و بگویم 
صبحانه های نان لواش، پنیر و چای شیرین را تمام کنید. دست کم 
به سلامتی خودتان رحم کنید و این تکرار روزانه را کنار بگذارید. 
صبحانه در همه سبک های تغذیه ای شناخته شده دنیا، مهم ترین 
وعده روزانه محسوب می شود که نقش مهمی در سلامت اعضای 
بدن دارد. مهم ترین عضوي که در ابتدای روز به تغذیه مفید نیاز 
دارد، مغز است. مغز عضوی گرم و خشک است که رسوخ هرگونه 
سردی و رطوبت می تواند برای بخش های حیاتی آن مضر باشد. 
حالا به غذایی که برای تغذیــه صبحانه آن درنظر گرفته اید نگاه 
کنید: نان سفید لواش فاقد هرگونه سبوس و سرد. پنیر با میزان 
معتنابهی سردی و رطوبت و چای که افزایش دهنده سطح رطوبت 
زیادي در بدن است. در واقع ما هر روز با چنین صبحانه ای به مغز 
خود بدترین صبحانه ممکن را تحویــل می دهیم و انتظار داریم 
بهترین تصمیمات را برایمان بگیرد. این سبک را کنار بگذارید و 
از ارده و شیره، عسل، خرما،  گردو و صبحانه های گرم ایرانی مثل 

کالجوش و اشکنه استفاده کنید.

حکیم باشی

ستارگان فوتبال
یک بازی آنلاین که سراغ رشته فوتبال، البته فوتبال 
با مهره رفته است و در سراسر دنیا مخاطبان بسیاری 
دارد. در این بازی، بازیکن می تواند با دیگر بازیکنان 
حاضر در سراسر جهان، مسابقه بدهد و امتیاز کسب 
کند. به این صورت که باید انگشتش را روی صفحه 
به سمت مخالف بکشد و نشانه گیری و مهره را پرتاب 
کند. در این حین، جمع کردن سکه و اسکناس برای 
بازیکن مهم است چون می تواند به مرور لیگ های 

جدید را باز کند و بیشتر مسابقه بدهد.
»کدومو« به والدین پیشنهاد می دهد از فرصت 
گفت وگو که به واســطه این بازی ایجاد می شود 
اســتفاده کنند و با فرزندانشــان درباره فوتبال، 
قوانیــن اش و حرکت هــای جوانمردانه و حتی 

قضاوت بازی با آنها صحبت کنند.

راهنما

دکتر علیرضا زرندی
روانشناس

 و درمانگر پویشی

مهدیه تقوی رادگزارش
روزنامه نگار

شیرین تر از مغز بادام
گفتاری چند در باب نوه داری پدربزرگ ها  و  مادربزرگ ها

بادام یا مغز بادام،  مسئله این است. مسلم است که مغز بادام بسیار 
شیرین تر از بادام اســت و به همین دلیل است که پدربزرگ ها و 
مادر بزرگ ها، گاهی نوه هایشان را بیشتر از ما فرزندانشان دوست 
دارند و همین مسئله در طول تاریخ به چالشی برای پدر و مادرها، 
بچه ها و نوه ها تبدیل شده است. در خانواده هایی که هر دو والد شاغل هستند، پدربزرگ ها و مادربزرگ ها 
نقش مؤثری در تربیت فرزندان دارند و معمولا با روی باز پذیرای نوه هایشان هستند تا بچه هایشان بتوانند 
با خیال راحت به محل کارشان بروند. اما پذیرفتن نگهداری از نوه ها کار راحتی نیست و باید اصولی را در این 

رابطه رعایت کرد تا »مغز بادام«ها دچار چند گانگی تربیتی نشوند.

سید محمد فخار
خبرنگار

مدیرنوهداری
مدیریت، یکی از اصول هر کاری اســت، از خانه داری گرفته تا خرید و مســافرت و... نوه داری هم از این قاعده 
مســتثنی نیســت. پدربزرگ و مادربزرگ ها به دلیل عشــق بی پایانی که نســبت به نوه خود دارند، معمولا 
سختگیری هایی که برای فرزندانشان انجام می دادند را درباره نوه هایشــان اعمال نمی کنند و نوه ها در خانه 
پدربزرگ رها و یله هستند. برخی کارهایی که در خانه برای نوه ها ممنوع است و درصورت انجام آن ممکن است 
تنبیه در انتظار فرزند باشــد، انجام آن در خانه پدربزرگ منعی ندارد و حتی باعث خنده و شادی پدربزرگ و 
مادر بزرگ هم می شود. اگرچه پدربزرگ ها و مادربزرگ ها مسئولیتی در قبال تربیت نوه هایشان ندارند اما گاهی 
در نقش فرشته نجات ظاهر می شــوند و گاهی نقش دایه ای مهربان برای بچه ها را دارند و گاهی هم کارهای 

عقب مانده فرزندانشان را در کنار نگهداری از نوه ها  انجام می دهند.

پدربزرگ،مادربزرگبهروزیباشید
حالا که وظیفه نگهداری نیمه وقت از نوه را به عهده گرفته اید ســعی کنید، پدربــزرگ و مادر بزرگ جذاب و 

به روزی برای نوه ها باشــید. نوه های امروزی از انواع اسباب بازی های ریز و درشت 
اشباع شده اند، حالا نوبت شماست که برگ برنده تان را رو کنید، برای این کار 

می توانید به سادگی یک کاردستی درست کنید و نوه هایتان را در ساخت آن 
شریک کنید، به همین راحتی دقایق شادی را برای آنها به ارمغان می آورید. 
اما تمام روز را که نمی شود با ســاخت کاردستی سپری کرد، می توانید 
به جای ســر و کله زدن با گلدان هایتان برای نوه ها شعر بخوانید و قصه 
بگویید، اگر هوا خوب بود، با اطلاع قبلی به فرزندانتان،  غذای ســاده ای 
درست کنید و نوه هایتان را به نزدیک ترین پارک ببرید و ساعتی را دور از 

فضای آپارتمانی باشید.

حذفشکافنسلی
بچه ها تا قبل از 12سالگی دوست دارند بازی کنند، مدام حرف 
بزنند و ســؤال بپرســند، به پارک و گردش بروند و کنجکاوی 
کنند. از ســوی دیگر پدربــزرگ و مادربزرگ هایی که حدود 
60تا 70سال سن دارند و هنوز سرپا هستند از سرگرم شدن با 
نوه هایشان لذت می برند و یک رابطه جدید را با نوه خود تجربه 
می کنند. حالا اگر فرزند شما نوه اول نیست نباید توقع داشته 
باشید همان رفتاری که با نوه اول می شده با بچه شما هم که از 
قضا پنجمین نوه خانواده است، بشود و باید بپذیرید که ممکن 
است نوع رفتار با هر نوه تفاوت داشــته باشد. اما مهم حذف 
شکاف بین نسلی است که با نگهداری از نوه ها به وجود می آید و 

امید به زندگی را در پدربزرگ و مادربزرگ ها بالا می برد.



11 شنبه 16 بهمن 1400
 شماره  8431

جهان در حال دســت و پنجه نرم کردن با سویه 
جدید کوویــد-19، اومیکرون اســت و تاکنون 
آنطور که مطالعات نشــان داده اند، واکسن های 
موجود برای مبارزه با نــوع وخیم بیماری تقریبا 
عملکرد قابل قبولی داشــته  اند. اما محافظت آنها 
در برابر ابتلا و مبارزه با سویه های جدید ویروس 
کرونــا چندان قاطعانه نیســت و همیــن نکته، 
احتمال نیاز به ادامه تزریق دوزهای تقویت کننده 

را تقویت می کند.
به گزارش نیویورک تایمز، اما محققان می گویند 
یک راه حل فوری و مناســب بــرای جلوگیری 
از پیشــروی همه گیــری دارند. واکســن های 
تنفسی ممکن است بهترین راه برای جلوگیری 
طولانی مدت از ابتلا به کووید-19 باشد؛ چراکه 
دقیقا در بینی و لایه مخاطی مســیر تنفســی و 
جایی که ویروس نخستین بار آنجا فرود می آید، 
محافظت ایجاد می کند. به همین خاطر چندین 
شرکت در تلاش برای ساخت این نوع واکسن ها 

هستند.

باهارت؛ پیشقدم در تولید واکسن استنشاقی
شرکت های دارویی بسیاری با تیم های تحقیقاتی 
در حال تلاش برای توسعه واکسن های خوراکی 
و استنشــاقی هســتند اما در این بین، شرکت 
بیوتکنولوژی باهارت هنــد، از تولیدکننده های 
اصلی واکسن های تنفسی است. بهترین محصول 
این شــرکت، کوواکســین اســت که در هند و 
بسیاری از کشــورها برای مبارزه با کووید-19 
مجوز تزریق گرفته اســت. اما واکسن آزمایشی 
تنفســی آنها ممکن اســت بتواند بهتر و بیشتر 
از کوواکســین، بازی را تغییر دهد. ایمن کردن 
کل جمعیت با واکســن های تنفسی یا خوراکی 
می  تواند در خلال موج های متوالی کووید، زودتر 
از واکسن های تزریقی که استفاده از آنها نیاز به 
مهارت و موعد مقرر تزریق دارد، عمل کند. یک 
واکسن تنفسی احتمالا برای بســیاری از افراد 
به ویژه بچه ها، خوشایندتر از تزریق های دردناک 
اســت و از ســوی دیگر با کمبود مواردی مانند 

سوزن، سرنگ و سایر مواد هم مواجه نمی شود.

سد ایمنی در ابتدای مسیر ویروس
کریشنا الا، رئیس و مدیر اجرایی شرکت باهارت 
دربــاره اهمیت تولید واکســن های تنفســی، 
می  گوید: واکسن های مورد اســتفاده در داخل 
بینی می تواند به آسانی ایمنی زیادی ایجاد کند و 

قدرت انتقال ویروس را کاهش دهد.
هم اکنــون چندین واکســن تنفســی دیگر در 

دست تولید اســت که برخی از آنها در فاز سوم 
کارآزمایی قرار دارند. اما شــرکت باهارت ممکن 
است نخستین واکسن در دسترس باشد. در ماه 
ژانویه این شــرکت مجوز فاز کارآزمایی بالینی 
اسپری بینی را در هند به عنوان دوز تقویت  کننده 
برای افرادی که 2دوز واکسن خود را گرفته بودند، 

دریافت کردند.
سویه اومیکرون نشان داده است که حتی 3دوز 
واکســن درحالی که محافظت زیــادی در برابر 

بیماری سنگین ایجاد می کند، از ابتلا جلوگیری 
نمی کند. دلیل این اتفاق آن است که واکسن های 
تزریقــی، آنتی بادی را در خــون تولید می کنند 
و تعداد کمــی از آن در بینی کــه منطقه اصلی 
ورود ویروس است، ایجاد می شــود. درحالی که 
واکســن های اصطلاحا مخاطی به طرز ایده آلی 
سطح مخاط بینی، دهان و گلو را با آنتی بادی  های 
ماندگار می پوشــانند و در جلوگیــری از ابتلا و 
انتشار ویروس بهتر عمل می کنند. به این ترتیب 
تفاوت عملکرد بین گذاشتن نگهبان در دروازه ها 
برای جلوگیری از نفــوذ مهاجمان و تلاش برای 
بیرون راندن آنها پس از حملــه، به خوبی نمایان 

می شود.

مقابله با انتشار ویروس
جنیفر گامرمان، ایمنولوژیســت دانشگاه تورنتو 
می گوید: تنهــا راه دور زدن انتقال فــرد به فرد ، 
همین است. ما نمی توانیم تا آخر عمر افراد دارای 
بیماری زمینــه ای را از فعالیت هــای اجتماعی 
دور نگه داریم و یــا توصیه به تزریــق دوزهای 
تقویت کننده را برای بالا نگه داشــتن مصنوعی 
میــزان آنتی بادی ادامــه دهیم. واکســن های 
داخل بینی تاکنون نشان داده اند که از موش ها، 
همســترها و میمون ها در برابر کرونا محافظت 
کرده است. یک مطالعه جدید شواهد محکمی از 
حمایت آنها به عنوان دوز تقویت کننده ارائه کرده 
اســت. یک تقویت کننده داخل بینی سلول های 
یادآوری ایمنی و آنتی بادی هــا را در بینی و گلو 
افزایش می دهد و به این ترتیب محافظت اولیه با 

واکسن های تزریقی را بهبود می بخشد.
آکیکو ایوازاکی، ایمنولوژیســت دانشگاه یل که 
این مطالعه را رهبری می کند، می گوید: رویکرد 
ما این است که  واکسن های استنشاقی را به عنوان 
دوزهای اولیه اســتفاده نکنیم بلکه آنها دوزهای 
تقویت کننــده باشــند؛ چراکــه در این صورت 
می توانید از مصونیت موجود که قبلا ایجاد شده 

است، استفاده کنید.
وقتی که او و همکارانش از ترکیبی از پروتئین های 
یک کروناویروس جدید و ویروس سارس مرتبط 
برای آزمایش واکسن استنشاقی استفاده کردند، 
متوجه شــدند که این ترکیب قادر به دفع تعداد 

زیادی از سویه های ویروس کرونا ست.

واکسن های استنشاقی برای شکست کرونا
واکسن های استنشاقی می توانند ویروس را در مسیر ورود به بدن متوقف کرده و قدرت انتشار آنها را  کاهش دهند

فضا

عدد خبر

ناسا اعلام کرده که ایستگاه بین المللی 
فضایی )آی اس اس( تا سال۲۰۳۰ به کار 
خــود ادامــه خواهــد داد و بعــد از آن در 
اوایل سال۲۰۳۱ در اقیانوس آرام سقوط 
خواهــد کــرد. ایســتگاه بین المللــی کــه 
پــروژه مشــترک چنــد ســازمان فضایــی 
اســت از ســال۱۹۹۸ در مــدار بــوده 
و از ســال۲۰۰۰ بــه ایــن طــرف، پیوســته 

سرنشین داشته است.
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بــا انتشــار گــزارش مالــی فصــل چهــارم 
۲۰۲۱ متــا، ســهام ایــن شــرکت ســقوط 
کــرده و باعث شــده تــا مــارک زاکربرگ، 
مدیرعامل و سهامدار عمده متا تنها در 
یک روز، ۳۰میلیارد دلار ضرر کند. سهام 
متا پس از عملکــرد ناامیدکننده اش در 
فصل چهارم ۲۰۲۱ و البته پیش بینی اش 
برای درآمــد پایین تــر از انتظــار در فصل 

اول ۲۰۲۲، سقوط کرد.

30 
میلیارد 

HIV کشف سویه خطرناک
 HIVمحققان هلندی، سویه بسیار خطرناک ویروس
را کشــف کرده اند که باعث کاهش ســریع تر قدرت 
سیستم ایمنی بدن می شود. به گزارش ساینس الرت، 
طی تحقیقات جدید، محققان گونه جدیدی از ویروس

HIV موسوم به VB را در 17بیمار هلندی پیدا کرده اند 
که قدرت بیماری زایی بســیار بیشتری داشته است. 
به گفته محققان، شدت و ســرعت انتقال ویروس در 
سویه VB بسیار بالاتر است.  افراد مبتلا به VB دارای 
بارهای ویروسی بسیار بالاتر از حد معمول بوده اند و 
سطح ســلول های ایمنی CD4 آنهایی را که ویروس 
ابتدا آنها را آلوده می کند و از بین می برد، نیز بســیار 
کاهش می یابد. با توجه به اینکه سلول های CD4 در 
 VB این گونه به ســرعت کاهش پیدا می کنند، گونه
خطرات بسیار بیشتری برای مبتلایان به همراه دارد. 

پزشکی

زهرا خلجیدانش
روزنامه نگار

واکسن استنشاقی ایرانی
مؤسسه تحقیقات واکسن  سرم سازی  رازی چندی پیش از ساخت نخستین واکسن تزریقي 
- استنشاقی خبر داده بود که به گفته این مؤسسه، واکسن استنشاقی رازی کووپارس موجب 
به حداقل رساندن زنجیره انتقال ویروس شده و دستگاه تنفسی فوقانی را همزمان با قسمت 
تحتانی آن ایمن می کند. اما از زمان اعلام این خبر، تاکنون گزارش دیگری درباره روند توسعه 

این واکسن منتشر نشده است.

مکث

 دسترسی آنلاین مردم
به رصدخانه خیام

رصد آنلاین آسمان با اتصال به تلسکوپ رصدخانه خیام سازمان 
فضایی برای عموم علاقه مندان به نجوم و علوم فضا مهیا شــد. 
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در یک پست 
اینستاگرامی با اعلام این خبر نوشته اســت: »علاقه مندان به 
نجوم از ســایت keyhan.isa.ir می توانند درخواســت رصد 
آســمان را ثبت کنند و با هماهنگی اپراتور وارد فرایند رصد و 
نحوه کنترل تجهیرات نجومی شوند.« وزیر ارتباطات با اشاره 
به اینکه نام این تلسکوپ »سامانه کیهان« است، نوشته: »رصد 
آنلاین آسمان و داده گیری از اجرام سماوی از طریق این سامانه 
و با اتصال به تلسکوپ رصدخانه خیام سازمان فضایی برای عموم 
علاقه مندان امکانپذیر است.« زارع پور با اشــاره به اینکه این 
رصدخانه از یک دهه پیش تا امروز مشغول فعالیت های علمی 
و ماموریت های تخصصی حوزه فضایی بوده، ادامه داده اســت: 
»اکنون این رصدخانه علاوه بر فعالیت های علمی، امکان رصد 

آسمان را برای علاقه مندان هم فراهم کرده است.« 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین به رونمایی از چند 
پروژه فناورانه و کاربردی از سوی سازمان فضایی و پژوهشگاه 
فضایی اشــاره کرد و گفت: »همه این پروژه ها در زندگی مردم 
تأثیر مســتقیم دارد.« زارع پور یکی از این پروژه ها را ســامانه 
پایش ماهواره ای آتش سوزی معرفی کرده که نام »آتش بان« بر 
آن گذاشته شده است. این سامانه با استفاده از داده ها و تصاویر 
ماهواره ای تهیه نقشه های ریسک، شناسایی آتش فعال، تحلیل 
رفتار آتش، مدیریت مواد آتش زا، هشدار سریع و اطفای آتش را 
در عرصه های طبیعی امکانپذیر می کند. وزیر ارتباطات همچنین 
از ســامانه دیگری با عنوان »کرانه« نام برده که عملیات پایش 
ماهواره ای تالاب ها و بدنه های آبی را بــا بهره گیری از تصاویر 
ماهواره ای و فناوری ســنجش از دور، اطلاعات و تحلیل های 
آماری منابع آبی کشــور مثل رودخانه ها، دریاچه ها، تالاب ها، 
مرداب هــا، باتلاق ها و ذخایر ســدها امکانپذیــر می کند. این 
اطلاعات و سامانه می تواند به عنوان ابزار مدیریت و برنامه ریزی 

منابع آبی در دسترس مدیران و پژوهشگران قرار بگیرد.
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برخــی مدعی هســتند 
جمهوریت نظــام با کاهش 
مشارکت مردم در انتخابات به خطر افتاده است. 

آیا این موضوع را قبول دارید؟
بســیاری از انتخابات در جمهوری اسلامی ایران با 
حضور حداکثر افراد واجد شرایط رأی دادن برگزار 
شده است. حضور حداکثری مردم پای صندوق های 
رأی برای انقلاب یک ارزش بوده و هست. در 2دهه 
اخیر اما، برخی احزاب و جریان های سیاسی به دلیل 
نرســیدن به بلوغ سیاســی کافی، اشــتباهاتی را 
مرتکب شــده اند و آن را ادامه می دهند که منجر 
به کاهش مشــارکت مردم در انتخابات شده است. 
این جریان ها  چنین تفکری دارند که اگر انتخابات 
به نفع ما باشد، خوب است و به این دلیل مردم را به 
شرکت در انتخابات دعوت می کنند و حضور مردم 
را موجب حفظ جمهوریت نظام می دانند، اما همین 
جریان ها، هنگامی که با اقبال مردم روبه رو نمی شوند 
و نمی توانند رأی کافی به دست بیاورند، انتخابات را  
ترک کرده و طرفداران خود را به مشارکت نکردن 
در انتخابات به بهانه اینکه جمهوریت نظام کمرنگ 
شده است، تشویق می کنند. این رویکردهای متضاد 
و متناقض را مردم می بیننــد و ارزیابی می کنند. 
بنابراین کاهش حضور مردم در انتخابات را نباید به 
منزله موفقیت جریان های معاند در کمرنگ کردن 
اهمیت انتخابات برای مردم تفسیر کرد. جمهوریت 
نظام مسئله ای نیست که بتوان آن را کمرنگ کرد، 
اما این نکته را هم باید درنظر گرفت که در آمریکایی 
که گفته می شود مهد آزادی است، حداکثر حضور 
مردم در انتخابات بســیار کمتــر از میزان حضور 
مردم ایران در پای صندوق های رأی است. آمریکا 
و طرفداران آن در داخــل نمی توانند ادعا کنند که 
مردم ایران در انتخابات شرکت نمی کنند و به این 

دلیل جمهوریت نظام زیرسوال است.
گفته می شود عملکرد بد مسئولان 

سبب کاهش مشارکت مردم در انتخابات شده 
است.

کسانی که در حکومت مســئولیت می پذیرند باید 
منافع شــخصی و گروهی را کنار بگذارند و سپس 
وارد نظام سیاسی شوند. مسئولان حکومت نماینده 
منافع ملی جامعه هســتند و بایــد طوری تصمیم 
بگیرند که منافع عموم مردم تأمین شود؛ نه اینکه 
کسی به دولت برود تا باند خودش را صاحب قدرت 
کند. رعایت این قواعد سخت نیست، اما این موضوع 
را که در برهه هایی از زمان در انقلاب اسلامی روسای 
جمهور منافع ملی را در نظر نگرفته و براساس منافع 
حزبی عمل کرده اند، قبــول دارم. دلیل آن را هم 
حاکمیت نداشتن قانون در رویه های اداری کشور 
می دانم. وقتی با تغییر یک دولــت از صدر تا ذیل 
یک اداره تغییر پیدا می کند، به این معناســت که 
حاکمیت قانون درنظرگرفته نشده است و این افراد 
هستند که به جای قانون تصمیم می گیرند. هنوز 
برخی مسئولان ما اینکه باید در کشور قانون حاکم 
باشد نه خواست و اراده شخص مدیر را قبول ندارند. 
البته همه مسئولان را هم نباید با یک چوب راند. اگر 
اقدامات برخی مسئولان نبود، زیرساخت های فعلی 
کشور شکل نمی گرفت و ســطح دسترسی مردم 
به خدمات عمومی که در دوران ستمشاهی بسیار 
پایین بود امروز به بالاترین حد خود نمی رسید. اما 
می پذیرم در برخی نقاط خلأهایی وجود دارد که باید 
برطرف شود. استقرار دولت الکترونیک از راه های 
استقرار حکومت قانون و پایان دادن به روند فعلی 
است. اگر این اتفاق رخ دهد، اعتماد اجتماعی احیا و 
نارضایتی  مردم از عملکرد مسئولان کم خواهد شد.

با اینکه می دانیم مشــکل کجاست، 
چرا تا امروز برای برطرف کردن مسئله اقدامی 

نکرده ایم؟ 
اینجا پای منافع نامشــروع فردی و جمعی عده ای 
در میان اســت؛ به عنوان نمونه، از سال 88قرار است 

نظام مالیاتی کشور را هوشمند کنند، اما کسانی که 
در بدنه ســازمان مالیاتی هستند؛ چون رابطه چهره 
به چهره با مؤدی داشــته و اطلاعات او را در اختیار 
دارند، نمی گذارند اطلاعات در سیستم شفاف شود 
تا از انحصار این افراد خارج شود. این افراد از انحصار 
اطلاعات برای کسب منافع نامشروع برای خود سود 
می برند؛ برای همین است که در کشور فرار مالیاتی 
داریــم و نمی توانیم جلــوی آن را بگیریم. هنگامی 
همه  چیز شفاف شود و همه در اتاق شیشه ای کار کنند، 
کسی نمی تواند سوءاستفاده کند؛ برای همین است که 
افراد دارای منافع نامشروع جلوی هر اصلاح و تغییر 
مثبتی را در جامعه می گیرند. این افراد در بدنه اجرایی 
و سیستم های اداری نفوذ بالایی دارند و بودجه کشور 
در اختیار آنان است. به این علت، نمی توان به سادگی 
با این افراد برخورد کرد؛ چراکه کار خود را به خوبی بلد 

هستند و می دانند چگونه به حیاتشان ادامه دهند.
نقش نفوذ بــه لایه هــای اداری و 

مدیریتی کشور را کجای این معادله می بینید؟ 
این درست است که در برهه هایی از زمان شاهد نفوذ 
جریان های غیرانقلابی در لایه های مدیریت کشور 
بودیم و این نفوذ تا حدی جدی هم بوده اســت. در 
جریان حوادث ســال 88همین نفوذی ها میداندار 
بودند. در ماجرای کوی دانشگاه در سال 78نیز این 
اتفاقات را شاهد بودیم، اما این به آن معنا نیست که 
انقلاب مقابل این رفتارها سکوت کرده و منفعلانه 
حرکت کرده اســت. هنگامی که جریان کودتای 
رنگی 88ایجاد شد، با درایت و تدبیر رهبر انقلاب و 
با آرامش و متانتی مثال زدنی، با وجود آشوب چند 
ماه فتنه گران در کشور به گونه ای تدبیر شد که مردم 
با حضور خود انقلابی را که پای آن ایســتاده بودند 
در مقابل جریان های نفوذی غربــی ایمن کرده و 
تلاش های چند ماه شبکه های نفوذ برای براندازی 
جمهوری اسلامی را باطل کردند؛ بنابراین با وجود 
نفوذ لایه هایی از عوامل غربگرا و هدایت برخی امور 

به دست آنها، این جریان ها موفق نشده  اند مردم را از 
انقلاب و اهدافی که آن را دنبال می کند، دور کنند.

شاهد هستیم که دشمنان با شکست 
در فاز سیاسی، با برجسته کردن مسائل معیشتی 
مردم و چالش های اقتصــادی جامعه، به دنبال 
سوار شــدن بر موج مطالبات و اعتراض هاي 
مردم در این زمینه ها هستند. آیا راه حلی برای 
خنثی کردن این اقدام دشمنان و البته کاهش 
اعتراض ها و توجه به خواست مردم وجود دارد؟

دشمن در محاسبه  خود به این نتیجه رسیده است 
که با جنگ سیاســی نمی تواند مــردم را از انقلاب 
دور کند. تجربــه او در جریان 88ایــن موضوع را 
ثابت کرد که در نهایت این مردم هســتند که پای 
انقلاب می مانند. به این دلیل، رویکرد دشــمن در 
محاسباتش تغییر کرده اســت و به موازات تشدید 
فشار سیاسی، شدت دادن به فشارهای اقتصادی بر 
مردم را در دســتور کار خود قرار داده است. در این 
محاسبه به این نتیجه رسیده اند که با فشار اقتصادی 
می تواننــد اعتراض هــاي اجتماعــی را در ایران 
سازماندهی کنند و با بهره گیری از این اعتراض ها 
مردم را مقابل انقلاب قرار دهند. پس ضرورت دارد، 
کارآمدی نظام اداری افزایش یابد. باید ساختارهای 
حقوقی و قانونی در راستای رعایت حقوق مردم که 
در قانون اساســی بر آن تأکید شده است به شکل 
جدی تقویت شود. انجام این کار سخت نیست. رهبر 
انقلاب در قالب ابلاغ سیاســت های کلی اصل 44، 
اقتصاد مقاومتی و گام دوم انقلاب، مســیر حرکت 
در این زمینه را روشــن کرده اند. متأسفانه برخی 
مسئولان یا به دلیل منافع شخصی یا به روز نبودن 
اطلاعاتشان قدرت تشــخیص کافی برای عمل به 
این فرامین را ندارند. برخی نیز به این سیاســت ها 
و برنامه ها باور ندارند و متوجه نیســتند که مسائل 
کشور راه حل دارد و راه حل آن هم بسیار ساده تر از 

چیزی است که فکرش را می کنند. 

روشنگری

وضع مردم در زمان شاه
 بحث از وضع خوب مردم در زمان شــاه یکــی از مهم ترین 
بحث هایی است که همواره مطرح می شود. برای بررسی این 
ادعا، تلاش می شود تا در قالب چند نکته به بررسی وضعیت 

کشور در زمان رژیم پهلوی پرداخته شود:
در حــوزه روســتایی، در اثر اصلاحــات ارضی،  کشاورزی دگرگون  شد؛ ۹۳درصد دهقانان سهم  بر 1
صاحب زمین شدند، اما موفقیت عملی این طرح از لحاظ 
منافع مثبت واقعی برای دهقانــان عملا صفر بود؛ زیرا اولا 
نیمی از زمین ها تقسیم نشــد، ثانیا اکثریت دهقانانی که 
صاحب زمین شدند، زمین های کوچک و نامرغوبی به دست 
آوردند و ثالثا نیمی از خانوارهای روستانشین نیز مشمول 
قانون اصلاحات ارضی نشدند؛ چون قرارداد سهم بری نبسته 
بودند. بنابرایــن، با اجرای اصلاحات ارضی نه تنها ســطح 
زندگی اکثریت مردم روستاها بهتر نشد، بلکه کشور با افت 
تولید کشــاورزی و عقب  ماندن آن از نظر سرانه جمعیت 

مواجه شد.  
در حوزه شهری، اگرچه تحولات صنعتی رشد داشت،  اما هم سهم صنعت در مقایسه با سهم خدمات و نفت 2
ناچیز بــود و هم این رشــد به هیچ وجه به نفع مــردم نبود، 
به طوری که تنها 4۵خانواده، 8۵درصد شرکت ها را در کنترل 
داشته اند. این در حالی بود که وضعیت کارگران مساعد نبود، 
به گونه ای که در سال۱۳۵۳، حدود 7۳درصد کارگران، کمتر 
از حداقل دســتمزد قانونی مزد می گرفتند و اکثریت مردم 
شهرها به خاطر توزیع نابرابر درآمد، تورم و... زندگی سختی 

داشتند.
در همین زمینه باید به توده های محروم و حاشیه ای  شهر، مهاجران روستایی دهه های 4۰ و ۵۰ هم اشاره 3
کرد که در سال۱۳۵۰ حدود ۳میلیون نفر بودند که به صورت 
کارگر ســاختمانی یا در مشــاغل کاذب فعالیت داشتند  یا 

گرفتار آسیب های اجتماعی جدی بودند.
به نوشــته آبراهامیان در کتاب »تاریخ ایران مدرن«، در  ســال۱۳۵۶ ایران هنوز درخاورمیانه بدترین نســبت 4
پزشک - بیمار، بالاترین نرخ مرگ ومیر نوزادان و اطفال و پایین ترین 
نسبت تخت بیمارســتان به جمعیت را دارا بوده است. همچنین 
تعداد خانواده های شهرنشین که تنها در یک اتاق زندگی می کردند، 
از ۳۶درصد در ۱۳4۶، به 4۳درصد در ۱۳۵۶ افزایش یافت. طبق 
آماری در نیمه دهه۱۳۵۰، از هر ۱۰نفر در تهران، یک نفر خودروی 
شخصی داشت و این نسبت برای دیگر مناطق، ۹۰ به یک بود. علاوه 

بر این، در سال های دهه۱۳۵۰، ۹۶درصد روستا ها برق نداشتند.
بنابراین، برخلاف برخی تصورات، سیمای عمومی زندگی مردم 
به هیچ وجه مناســب نبود و تنها بعد از انقلاب بود که با خدمات 
جهادی و ایجاد شرایط برابری فرصت ها، خدمات رفاهی و اجتماعی 
به سراسر کشور گسترده شد و از فاصله امکاناتی شهر و روستا به طور 

جدی کاسته شد.

 غیرت دینی
 از تحول گرایی تا کنشگری

  غیرت دینی مولفه ای کلان اســت که 
می تواند در تمامی عرصه ها معنا و مفهوم 
یابد؛ در عرصه جنگ سایبری به مثابه ابزار جنگ نرم باشد، 
در دانشگاه بســتری برای جهاد تبیین قرار گیرد، در عرصه 
بین المللی سبب ساز محور مقاومت می شود و از کیان جهان 
اســلام دفاع می کند، اما تقویت غیرت دینــی خود نیاز به 
لوازمی دارد. حجت الاســلام عباس محمودی، نویسنده و 
پژوهشــگر حوزوی در این زمینه معتقد است: لازمه غیرت 
دینی داشــتن، آگاهی و بصیرت اســت وگرنه انسان دچار 
بی تفاوتی و تساهل و تسامح می شود و در این وضعیت وقتی 
حریم دین مورد تجاوز قرار می گیرد، عملًا واکنشی نسبت 

به آن نشان نمی دهد. 
حجت الاسلام والمسلمین رضا نوروزی، رئیس نهاد نمایندگی 
مقام معظم رهبری در دانشگاه قم نیز معتقد است: برای اینکه 
غیرت دینی روزبه روز در جامعه بیشتر شود، نخستین قدم 
این اســت که آثار و برکات دینداری در زندگی و در مسیر 
کسب سعادت دنیوی و اخروی را به شــکل دقیق و عمیق 
تبیین کنیم. بر این اســاس هر چه این تبیین بهتر صورت 
گیرد، علقه و ارتباط به دین بیشــتر می شــود و به تبع آن، 
غیرت در حفظ دین و حراست از ارزش های الهی و اسلامی 
تقویت می شود. مهدی اسلامی، عضو هیأت علمی پژوهشگاه 
امام صادق)ع( نیز بر این اعتقاد اســت که یکی از مصادیق 
بارز غیرت دینی در هر زمانــی به خصوص روزگار ما، تلاش 
بی وقفه و خستگی ناپذیر در مسیر نشر معارف ناب اسلامی 
است و اینکه نسبت به پاسخ به شبهات، افراد حساسیت لازم 
را داشته باشند که طبعاً لازمه توفیق در این عرصه، خلوص 

نیت و همچنین داشتن علم و بصیرت است.
با توجه به این گفته ها می توان اینطور نتیجه گرفت که غیرت 
دینی هــم می تواند پدیده ای قابل لمس باشــد و در حضور 
مردمی در حمایت از انقلاب اسلامی و ارزش های آن معنا یابد 
و هم می تواند عنصری قابل استناد باشد تا با تقویت روحیه 

ملی و میهنی نیز تقویت شود.
 به عبارتی غیرت دینی اعم از هویت ملی و میهنی است و در 
عرصه کلان و جهان اسلام نیز قابل پردازش است. عنصری 
که با 2خاصیت تحول گرایی و کنشگری می تواند زمینه ساز 
جریانات تاریخی اثرگذار در بســتر انقلاب اســلامی ایران 
در آینده نیز شــود؛ مولفه ای که هم در عرصه کلان ثمرساز 
اســت و هم در عرصه داخلی می تواند اثرگذار و جریان ساز 
باشــد؛ ماهیتی که قابل تعمیم و تجربه انگاری برای تمامی 
مسلمانان است و درواقع سرمشقی برای تعالی مسلمانان در 

همه دوران هاست.

گزارش 2
مصطفی قربانی
انقلاب اسلامی در طول کارشناس سیاسی

زمان دچار زوال نشده است
ریزش ها و رویش ها انقلاب را توسعه داد و این موضوع سبب شد 

ارزش های انقلاب با گذشت زمان دچار استحاله نشود

سید مرتضی نبوی در گفت و گو با همشهری: 

ادامه از 
صفحه 2

ادامه از 
صفحه 2
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منابع طبیعی کشور هر سال بر اثر آتش سوزی های 
عمدی و غیرعمدی خسارت های فراوان می بیند و 
روند نابودی جنگل ها در این مسیر، سرعت بیشتری 
دارد. طبق اعلام رسمی سازمان جنگل ها، هر سال 
به طور متوسط 18هزار هکتار جنگل و مرتع ایران 
درگیر حریق می شود. در عین حال در سال جاری با 
نظارت ها و مدیریت به عمل آمده، این رقم کاهش 

چشمگیری داشته است.
به گزارش همشهری، امســال آتش سوزی تنها به 
حدود 10هزار هکتار جنگل و مرتع ســرایت کرد 
که این عدد 46درصد کمتر از میزان سال99 است. 
مسعود منصور، معاون وزیر جهادکشاورزی و رئیس 
سازمان منابع طبیعی کشور در این باره به همشهری 
می گوید: یکی از دلایل پهنه بندی و بلوک بندی در 
مدیریت جنگل های کشــور همین مسئله حریق 
بود. وقتی حریق اتفاق می افتد، نخستین نیروهایی 
که باید خود را به حریق برسانند، نیروهای حفاظت 
هســتند. همچنیــن در بحث تامیــن تجهیزات 
اطفای حریق نیز کمیت و کیفیــت افزایش یافته 
و با ســرعت توزیع می شــوند. قرار است به زودی 
نمایشــگاهی در این زمینه برگــزار کنیم تا همه 
شــرکت های دانش بنیان برای ارائه ایده هایی که 
 درباره اطفای حریق دارند در آن شرکت کنند و به

 کمک ما بیایند.
به گفته منصور، وقتی آتش در مناطق صعب العبور 
کشــور رخ می دهد باید با اعزام بالگــرد و هواپیما 
آتش را خاموش کنیم که پروســه زمانبر اســت و 
هماهنگی  متعدد می خواهد. شاید ایده های علمی 
بهتری برای این کار باشد. برای نمونه دمنده ای که 
ما استفاده می کنیم خارجی است و اگر با فناوری 
داخل بتوان آن را ســاخت، کمک بسیاری به روند 

تجهیز یگان حفاظت برای اطفای حریق می شود.

کاهش وسعت و تعداد حریق های جنگلی
حریق های امسال نســبت به سال گذشته کاهش 
مؤثری داشــت و ســرهنگ رضا اکبری، فرمانده 
یگان حفاظت منابع طبیعی کشور در گفت وگو با 
همشهری از کاهش 46درصدی حریق در جنگل ها 

و مراتع به لحاظ ســطح و کاهش 49درصدی به 
لحاظ تعداد در مقایســه با ســال گذشــته خبر 
داده اســت. این میزان کاهش به خاطر تشــدید 
اقدامات حفاظتی، مشارکت مردم و به کارگیری از 
فناوری های نوین و به روز، مانند استفاده از بیسیم، 
نصب دوربین در مناطق بحرانی و مبادی جنگلی و 

استفاده از پهپاد است.
سرهنگ اکبری همچنین درباره پیش بینی افزایش 
احتمالی حریق در جنگل ها و مراتع در سال آینده 
گفت: این احتمال می رود کــه با افزایش بارندگی 
و فراوانی پوشــش گیاهی شاهد افزایش حریق در 
سال آینده باشــیم، از این رو باید پیش بینی های 
لازم با تهیه و تجهیز امکانات و تجهیز حوضچه های 
آب و دیگر امکانات لازم در مناطق بحرانی از وقوع 

آتش سوزی پیشگیری شود.

هشدار برای  سال آینده
مدیــرکل دفتــر حفاظــت و حمایــت منابــع 
طبیعــی ســازمان منابــع طبیعــی کشــور 
درباره خطر افزایــش آتش ســوزی جنگل ها در 
ســال1401 می گوید: میزان بــالای بارش برف 
و باران در زمســتان ســال جاری موجب شده که 
احتمال افزایش آتش ســوزی بــرای عرصه های 
طبیعی در تابســتان آینده بیشتر شــود. البته با 

مدیریت می تــوان از وقوع آنها پیشــگیری کرد. 
 براســاس گزارش ســازمان جنگل هــا و به گفته

امیر مســعود جلالی، بارندگی های امســال غالبا 
به صورت بــرف بود و در تابســتان فصــل آینده 
مشــکلات بیشــتری به لحاظ حریق در جنگل ها 
اتفــاق می افتد. به گفتــه او، پیش بینــی حریق و 
پیش آگاهی بــرای احتراق و آتش ســوزی به طور 
مستمرانجام می شــود. در حوزه زاگرس به دلیل 
بارندگی های امســال کــه غالبا به صــورت برف 
بوده اســت در تابســتان فصل آینده مشــکلات 
بیشــتری ایجاد خواهد کرد. چون وقتی پوشش 
گیاهــی افزایش می یابد، میزان آتش ســوزی هم 
زیاد می شــود. چرا که یک ضلع آتش سوزی مواد 
سوختنی است که در عرصه منابع طبیعی، پوشش 
گیاهی مواد سوختنی محسوب می شود. مدیرکل 
دفتر حفاظت و حمایت منابع طبیعی سازمان منابع 
طبیعی کشور می گوید: وقتی میزان بارندگی ها زیاد 
باشد پوشش علوفه ای در فصل بهار افزایش زیادی 
خواهد یافت و وقتی که علوفه ها خشک می شوند 
 تبدیل به یک ماده ســوختنی بسیار خطرناک در 
طبیعت می شوند. برای پیشــگیری از این مسئله 
اقدامات فنی همچون چرای زودهنگام و مدیریت 
علوفه ها برای کاهش پوشــش گیاهی و اقدامات 
بهداشتی در عرصه جنگلی باید انجام دهیم. جلالی 

درباره آماده سازی تجهیزات مورد نیاز برای رصد و 
پیشگیری از حریق ابراز امیدواری کرده که تا سال 
آینده تمام ادارات ما مجهز بــه مرکز مانیتورینگ 
شــوند و هوشمندســازی بحث حریق در دست 
پیگیری است تا بتوانیم از امکانات و تجهیزات برای 
کشف و رصد و پیش بینی حریق ها استفاده کنیم. 
جلالی تأکید کرد که با اجرای این بسته مدیریتی 
بتوان در ســال آینده وضعیت خوبی در مدیریت 
آتش سوزی جنگل ها داشــت. همچنین در حوزه 
تامین تجهیزات امســال خرید بیســیم و شبکه 
رادیوی دیجیتال پیگیری و قرارداد آن منعقد شده 
است و خرید موتورسیکلت برای گشت مأموران و 
تجهیزات انفرادی و گروهی در حال پیگیری و در 
دست مناقصه است که تا آخرسال جاری به نتیجه 

خواهد رسید.

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

افزایش احتمال آتش سوزی جنگل ها در سال1401
حریق در جنگل ها و مراتع کشور   امسال با کاهش 46درصدی روبه رو بود اما حالا   هشدارها برای افزایش آتش سوزی در سال آینده بالا گرفته است

میزان بالای بارش برف و باران در زمستان 

ســال جاری موجــب شــده کــه احتمــال 

افزایــش آتش ســوزی بــرای عرصه هــای 

طبیعی در تابستان آینده بیشتر شود

توقف تعدی به باغ »عفیف آباد« شیراز
پس از انتقادهای مطرح شده به ساخت دکور سریال »سووشون« به 
کارگردانی  نرگس آبیار  در باغ صفوی و ثبت ملی شده »عفیف آباد« 
شــیراز و راه افتادن کارزار درخواســت از عزت الله ضرغامی، وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و محمد هادی ایمانیه، 
اســتاندار فارس برای توقف این پــروژه،  نرگس آبیــار  در صفحه 
اینستاگرام خود اعلام کرد که بخشی از الحاقات دکور ساخته شده در 
این باغ تاریخی را برچیده است. ناظران میراث فرهنگی، درخواست 
استفاده از باغ تاریخی عفیف آباد شیراز برای ساخت سریال سووشون 
نرگس آبیار را به دیدار چند ماه گذشــته این کارگردان ســینما با 
عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی مرتبط می دانند. اما با آغاز 
ساخت وساز دکور این سریال در باغ ثبت ملی شده عفیف آباد شیراز 
و ایجاد الحاقات ناهمخوان با این بنای تاریخی، اعتراض ها به تعدی 
به باغ عفیف آباد شیراز بالا گرفت و تبدیل به کارزار درخواست توقف 
پروژه شد. براســاس همین اعتراض ها بود که نرگس آبیار دیروز در 
صفحه اینستاگرام خود خبر از برچیدن الحاقات غیراصولی در باغ 
عفیف آباد شیراز داد و گفت: از بین باغ هایی که دیدم، ضلع جنوبی 
باغ عفیف آباد مناسب تر بود تا یکی از خانه های سریال را آنجا داشته 
باشیم و در جاهای دیگر، دنبال سایر خانه های این سریال هستیم. 
تنها خانه ای که احتیاج به ســازه پرتابل دارد، بــاغ عفیف آباد بود و 
خانه های دیگر اصلا چنین نیازی ندارند و خودبه خود کامل هستند. 
در نتیجه، به دیواری احتیاج داشــتیم، چون باغ عفیف آباد خیلی 
بزرگ است. این دیوار پی ندارد. یک حوض نیاز داشتیم که زیر آن 
پلاستیک ضخیم کشیده شــده )حوض روی آن ساخته شده( که 
کاملا برداشته می شود. 2 گوشواره برای ایوان ساخته شد که براساس 
نظر طراح صحنه بود که من همینطوری آنجا را پسندیده بودم، اما 
طراح صحنه خواستند که به ایشان اعتماد کنم. طرح را ارائه دادند. 
گفتم اگر مجوزهای لازم برای ساخت وســاز در آنجا داده می شود و 
آسیبی به بنا نمی زند و پرتابل است، این کار انجام شود، ولی منوط به 
این است که همه جوانب برای اینکه بنا ماندگار بماند و هیچ آسیبی به 
آن وارد نشود، درنظر گرفته شود. روی بنا پلاستیک و پارچه کشیده 
شد. گوشواره ها را بنا کردند که روی اسکلت فلزی است و با زمین یک 
متر فاصله دارد و اطراف آن را بلوک سیمانی چسباندند که از دیوار 
هم 20 سانتی متر فاصله دارد. کارشناسان مختلفی بازدید کردند و 
گفتند هیچ ضرر و آسیبی برای باغ و عمارت عفیف آباد وجود ندارد. 
داخل عمارت را هم که اصلا دست نزدیم. با وجود این، به خاطر اینکه 
خودم یک فعال میراث فرهنگی هستم و دغدغه میراث فرهنگی دارم، 
به احترام مردم که نگرانند به باغ عفیف آباد و بنا آسیبی برسد، آن دو 
گوشواره الحاقی برداشته می شود. باغ عفیف آباد یا گلشن از املاک 
شخصی ایل ذوالقدر، حاکم فارس در زمان صفویه بود. این مجموعه 
شامل یک کاخ سلطنتی با قدمت قاجاری، موزه سلاح های قدیمی و 
یک باغ ایرانی است که در سال 1۳۵1 در فهرست میراث ملی ایران 

به ثبت رسیده است.

خبر روز نقل قول خبر

 سیدمحسن حسینی
مدیرعامل آب منطقه ای گلستان

شرکت آب منطقه ای گلســتان برای جبران 
قطع درختان در مراحل احداث ســد نرماب 
مینودشــت از ســال 93 تاکنــون در بیــش 
از 750هکتــار از اراضــی شهرســتان های 
حوضه هــای  و  گالیکــش  و  مینودشــت 
بالادســت این ســد اقدام به کاشت درخت 
کــرده اســت کــه ایــن میــزان، چندیــن برابر 

میزان درختان قطع شده است.

عدد خبر

میلیارد مترمکعب حقابه تالاب بختگان 
از ســد ســیوند اســت، اما آنطور که علی 
ســاجقه، رئیــس ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت و معــاون رئیس جمهوری 
گفته اســت، شــبکه انتقال آب این سد 
تاکنون احداث نشده و حقابه بختگان از 

سد سیوند پرداخت نشده است.

150

هــزار هکتــار از مســاحت تالاب هــای 
اســتان فــارس در مناطــق تحــت مدیریت 
محیط زیســت اســت که به گفتــه نبی الله 
مــرادی، معــاون فنــی اداره حفاظــت 
محیط زیست فارس،پس از آنکه از برنامه 
پنجــم توســعه حفــظ و احیــای تالاب هــا 
آغاز شــد 5 تالاب اســتان فــارس نیز طرح 

مدیریت زیست بومی دارند.
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 محمد کرمی
رئیس    اداره حفاظت حیات  وحش   تهران

تعــداد  ســگ  های باصاحــب در طبیعــت 
زیادشــده و یکــی از آســیب های ایــن گونــه، 
آمیــزش بــا گــرگ اســت کــه خلــوص ژنتیــک 
حیوانــات را از بین می بــرد و گونه »گرگاس« 
ایجــاد می شــود کــه درندگــی گــرگ و خــوی 
نزدیک شدن به انســان دارد. آمار موارد ابتا 
بــه هــاری در مناطقی کــه ایــن گونه هــا دیده 

می شوند نیز نگران کننده شده است. 
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افزایش۱۰۰درصدیکروناییها
درخراسانرضوی

 رئیس کمیته رسانه و اطلاع رسانی قرارگاه مدیریت کرونا در 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد با اشاره به افزایش ۱۰۰درصدی 
تعداد مراجعان ســرپایی به مراکز و اورژانس بیمارستان ها 
از مردم خواســت درصورت ابتلا به علائم بــه نزدیک ترین 

درمانگاه مراجعه کنند.
به گزارش تسنیم، محمد پهلوان با بیان اینکه طی یک روز 
گذشــته 2958نفر به مراکز منتخب کرونــا و ۱498بیمار 
مبتلا یا مشکوک به کرونا به بیمارســتان های زیر پوشش 
دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد مراجعه کردند، اظهار کرد: 
طی ۱۰روز اخیر تعداد بیماران مبتلا یا مشکوک به کرونای 
بستری در بیمارستان های خراسان رضوی نیز افزایش حدود 

9۰درصدی داشته است.

کرج، چهارمین شــهر پرجمعیت ایران و دومین شهر 
مهاجرپذیر پس از تهران محســوب می شود که با نرخ 
۷/4درصد بالاترین رشد جمعیت را در میان کلانشهرها 
دارد. تراکم جمعیتی در کرج ۱9برابر متوسط کشوری 
است و همه این موارد دست به دست هم داده تا این شهر 
نتواند ســرانه های مورد نیاز فضای سبز و آموزشی را به 
تناسب افزایش جمعیت فراهم کند. این موضوع محدود 
به کرج نیســت و به طور کلی استان جوان البرز با وجود 
همسایگی پایتخت از داشتن بسیاری از امکانات شهری 
محروم است. این استان با داشتن 5۱4هزار و 2۰۰هکتار 
مساحت در رتبه 3۱کشور قرار دارد، اما جمعیت 2میلیون 
و ۷۱2هزار نفری، آن را در رتبه۱۱از این نظر قرار داده 
است. همه این موارد و در کنار آنها بیش از 2هزار هکتار 
بافت فرسوده و غیرمقاوم که یک سوم جمعیت استان در 
آنها زندگی می کنند، منجر شده البرز و به ویژه کلانشهر 
کرج به اجرای طرح های بازآفرینی شــهری نیاز داشته 

باشند؛ طرحی که کمی کندتر از معمول پیش می رود.

کرج،درصدربافتهایفرسودهالبرز
طبق آمار ارائه شده از سوی وزارت راه و شهرسازی، مساحت 
کل محدوده ها و محله های هدف در طرح بازآفرینی البرز، 
2۰22.6هکتار اســت که 4درصد از مساحت شهرهای 
این استان را در برمی گیرد. همچنین جمعیت ساکن در 
این محدوده ها ۷۱4هزار و 82۰نفر است که 26درصد از 
جمعیت استان را شامل می شود. به عبارتی می توان گفت 
حدود یک چهارم جمعیت شهرهای استان فقط در 5درصد 
از مساحت شهرها سکونت دارند. در میان شهرستان های 
البرز، کرج با 52درصد بیشترین و ساوجبلاغ و طالقان با 
یک درصد کمترین درصد بافت فرسوده را دارند. همچنین 
سایر شهرســتان ها یعنی فردیس ۱5درصد، اشتهارد 
6درصد، نظرآباد 2۱درصــد و چهارباغ 4درصد دیگر از 
بافت ناکارآمد میانی و سکونتگاه های غیررسمی را به خود 
اختصاص داده اند. مدیرکل طرح های توسعه شهری کرج با 
تأکید بر اینکه در همه محله های این استان بافت فرسوده  
وجود دارد به همشهری می گوید: املاک بافت فرسوده 
اسناد قولنامه ای دارند و به همین دلیل مردم رغبتی برای 
نوسازی ندارند. از سوی دیگر، سازنده ها نیز تمایلی نشان 
نمی دهند که در املاک فاقد سند سرمایه گذاری کنند و 
نتیجه آن، شهری است که منظر معماری به هم ریخته و 
بافتی ناکارآمد دارد. مجید نورمحمدی با بیان اینکه در 

چنین محله هایی زیرساخت های لازم برای اجرای طرح های 
شهری پیش بینی نشده  و ســرانه خدمات نیز مطلوب 
نیست، می افزاید: با درنظرگرفتن ضوابط تشویقی برای 
مالکان به دنبال سرعت بخشی نوسازی بافت های فرسوده 
هستیم تا املاک با نقشــه معماری بهتر و ضمن رعایت 
آیین نامه 28۰۰ساخته و از استحکام بالاتری برخوردار 
شوند. 9۰درصد تخفیف عوارض صدور پروانه به شرط 
تجمیع و یک طبقه اضافه از مواردی است که نورمحمدی 
به آنها اشاره می کند و ادامه می دهد: توزیع عادلانه بودجه 
برای محله های کم برخوردار هم گامی مهم برای بهبود 
فضاهای شهری و افزایش سرانه های بهداشتی و ورزشی 

و آموزشی خواهد بود.

مشکلکمبودزمیندرالبرز
مهاجرپذیر بودن و وجود زندان های متعدد در حاشیه کرج 
یکی از دلایل افزایش جمعیت به ویژه در بافت های فرسوده 
البرز است به طوری که اکنون امکانات موجود شهری در 

این محله ها پاسخگوی جمعیت نیست.
مدیرکل راه و شهرســازی البرز با بیان اینکه 42محله 
کم برخوردار در ستاد بازآفرینی شهری شناسایی شده 
است به همشهری می گوید: طی ســال های 96و 9۷، 

۱5محله در اولویت طرح های بازآفرینی قرار گرفته اند.
مشارکت همه نهادها و دستگاه های دولتی و بخش خصوصی 
برای تسریع در اجرای طرح های بازآفرینی موضوعی است 
که رضا خالقی بر آن تأکید می کند و می افزاید: پیشنهاد 

می کنیم همه نهادها و مؤسســات با اختصاص زمین یا 
تخصیص بخشی از اعتبار در ساخت پروژه های شهری 
همکاری کنند و شهرداری هم با ارائه تخفیف و تشویق 

مالکان براساس مصوبات اقدام کند.
وی با بیان اینکه 6پروژه در 6محله با بافت فرســوده به 
بهره برداری رســیده و هم اکنون 8پروژه دیگر در دست 
اقدام است که با تأمین اعتبار تا 2سال آینده بهره برداری 
می شوند، ادامه می دهد: اختصاص تسهیلات بافت فرسوده 
در قالب طرح ملی مسکن ابلاغ شده و برای البرز حدود 
۱5هزار ســهمیه اختصاص یافته است. معاون بهسازی 
سازمان عمران و بازآفرینی فضای شهری شهرداری کرج 
هم اقدامات انجام شده در این عرصه ها را از سال9۷می  داند 
و به همشهری می گوید: کمبود فضاهای خالی شهری 
موضوعی اســت که ســاخت فضاهای آموزشی، مراکز 
درمانی و بهداشتی و... را با مشکل مواجه کرده که با باز 
زنده سازی فضاهای موجود و استفاده از فضاهایی که در 
اختیار دســتگاه های مختلف قرار دارد، می توان بخشی 
از این مشــکل را حل کرد. بهزاد عراقی معتقد است اگر 
دستگاه های دیگر پای کار بیایند و فضاها و زمین هایی که 
در اختیار دارند را برای ساخت مدرسه، مرکز بهداشتی، 

خدماتی یا تفریحی و... اختصاص دهند می توان کمبود 
سرانه در محله های کم برخوردار را جبران کرد.

جانمردمدرخطراست
البرز بیش از 4۰۰کیلومتر گسل زلزله دارد و درصورت 
وقوع زلزله، بافت های فرسوده در معرض خطر بیشتری قرار 
خواهند گرفت. محمد آیینی، معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران هم وضعیت 
این محله ها را بسیار نامناسب دانسته و گفته بود که جان 
مردم در خانه هایی با بافت فرسوده در خطر است و این 
موضوع لزوم مشارکت همه دســتگاه ها و نهادها برای 
اجرای طرح های نوسازی در این محله ها را بیشتر می کند.

  
برای تکمیل پروژه های اجرایی چون ســاخت مدرسه، 
مرکز بهداشت درمانی، ساختمان کلانتری، مرکز آموزش 
و فرهنگی و مشارکت در ساخت شبکه فاضلاب در کرج، 
محمدشهر، چهارباغ و نظرآباد به 324۰۰۰میلیون ریال 
اعتبار نیاز است. 88۰۰۰میلیون ریال اعتبار ابلاغ شده 

در سال۱4۰۰بوده است.

البرز، فرسوده از بار مهاجرت
البرز به دلیل انبوه مهاجران، تراکم بالای جمعیت و فرسودگی بافت های شهری نتوانسته سرانه های مورد نیاز را به تناسب جمعیت افزایش دهد

شهرهکیانوشرادگزارش
خبرنگار

عکس خبر

 اسدالله عباسی
استاندار گیلان

ضرب الأجــل   دســتور  بــه  توجــه  بــا 
رئیس جمهــوری مبنــی بــر آزادســازی 
سواحل شمالی کشور، طبق گزارش های 
رسیده نوار ۲۷۶کیلومتری سواحل گیلان 
آزادسازی شده اســت.قرار است اماکنی 
که مربوط به بخش خصوصی و غیردولتی 
اســت بــه کمــک دادســتان و دســتگاه 

قضایی آزادسازی شود.

نقل قول خبر

 جشنواره آدم برفی   
جشنواره آدم برفی روز جمعه، 15بهمن به مناسبت دهه فجر 
با حضور خانواده های همدانی در این شهر برگزار می شود. 

به گزارش تسنیم، در انتهای این جشنواره با نظر هیأت داوران 
به 3گروهی که مقام های اول تا سوم را کسب کرده بودند 

جوایز نفیسی اهدا شد. 

سیدمحمد هاشمی شهری 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی زاهدان

 در سال99 بیش از ۷میلیاردو۴۰۰میلیون 
تومــان و در 9ماهــه ســال1۴۰۰ بیــش از 
1۲میلیاردو1۰۰میلیــون تومــان فقــط در 
بیمارســتان های تحت پوشــش دانشگاه 
علوم پزشکی زاهدان صرف ارائه خدمات 
درمانــی بــه بیمــاران تصادفــی، مــادران 
بــاردار، بیمــاران خــاص، تالاســمی و 

دیالیزی غیرایرانی شده است.

عدد خبر

ســید محســن حســینی، مدیرعامــل 
شــرکت آب منطقــه ای گلســتان بــا 
اشــاره به توجه همیشگی این شرکت 
زیســت محیطی  پیوســت های  بــه 
طرح ها گفت: ۷5۰هکتار درخت کاری 
بــه ازای ســاخت ســد نرمــاب و قطــع 
برخی از درختان در این مسیر صورت 

گرفته است./ایسنا

750
هکتار

مدیــرکل حفاظــت محیط زیســت 
اردبیــل از ثبت ملــی ۶تالاب اســتان 
خبــر داد. ســعید شــهند بــا اشــاره 
مســاحت  بــا  51تــالاب  به وجــود 
11هزارو5۰۰هکتــار در اردبیــل بیــان 
دارای  اســتان  تالاب هــای  کــرد: 
 ارزش زیســتگاهی و اکولوژیکــی

هستند. /مهر

6
تالاب

خبر

 بازسازی 142محله در طرح بازآفرینی
قراراست۱42محلهفرسودهوسکونتگاهغیررســمیدرالبرزطیمدت5سالبازآفرینیو
بهسازیشود.پیشبردحوزهبازآفرینینیازمندیکســریامکاناتاستکهدرستادهای

شهرستانیودرنهایتاستانیمصوبمیشود.
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با شکست برجام و خروج برندهای مشهور خارجی 
از بازار کشــورمان، اعمال ممنوعیــت واردات 
لوازم خانگــی از ماه های پایانی ســال97 کلید 
خورد و عملا از ابتدای ســال98 اجرایی شــد. 
گرچه این ممنوعیت واردات بــا هدف حمایت 
از تولید کننــدگان داخلی و برای ســاماندهی 
بازار لوازم خانگی از مسیر رشــد تولید و عرضه 
اعمال شد، اما طی بیش از 2سال گذشته افزایش 
بی رویه قیمت و عرضــه چندنرخی لوازم خانگی 
تولید داخل و محصولات قاچاق وارداتی موجب 
گلایه مصرف کنندگان شــده است؛ به نحوی که 
قیمت هــای نجومی این روزهــای لوازم خانگی 
به دغدغه اصلی مشــتریان به خصوص زوج های 
جوانی تبدیل شــده اســت که با کاهش سطح 
انتظارات خود به دلیل ناتوانی مالی، اســتفاده از 
محصولات تولید داخل را در سبد جهیزیه خود 
قرار داده اند. با این شــرایط اخیــرا رهبر معظم 
انقلاب با انتقاد از رشد دوبرابری قیمت و کیفیت 
پایین لوازم خانگی داخلی با وجود حمایت از این 
صنایع با ممنوعیــت واردات، گلایه کردند. این 
انتقادها در حالی است که برخی تولید کنندگان بر 
افزایش حداکثر 10درصدی قیمت محصولاتشان 
طی یک سال گذشته تأکید می کنند. اما بررسی 
همشــهری از قیمت بازار انواع یخچال و فریزر 
بیانگر رشد بیش از دوبرابری قیمت محصولات 

تولیــد داخل و چنــد برابری یخچــال و فریزر 
سایدبای ساید کره ای اســت که به شیوه قاچاق 

عرضه می شود.

لوازم خانگی چقدر گران شد؟
مقایسه قیمت انواع یخچال و فریزر سایدبای ساید 
از ماه های پایانی ســال98 تا نیمه دوم امسال در 
فروشگاه های اینترنتی نشــان می دهد که طی 
بیش از 2سال گذشته قیمت یخچال و فریزرهای 
سایدبای ســاید 3درب )اس اف آر( سامسونگ و 
ال جی از 20 تا 30میلیون به 50 تا 250میلیون 
تومان رسیده است و این افزایش قیمت در انواع 
داخلی ســازی  شــده محصولات سامسونگ نیز 
حدود دوبرابر بوده است. همچنین نرخ یخچال و 
فریزر سایدبای ساید 3درب تولید داخل از حدود 
19 تا 21میلیون تومان به 40 تا حدود 55میلیون 
تومان افزایش یافته اســت. قیمــت برخی انواع 
یخچال، فریزر و یخچال و فریزر تولید داخل که تا 

چند سال پیش در رنج 5 تا 8میلیون تومان قرار 
داشت، اکنون حداقل به 10 تا بیش از 30میلیون 
تومان افزایش یافته اســت. با وجود این افزایش 
قیمت ها، برخی در حالی ســعی در فرافکنی در 
مورد میزان افزایش قیمــت لوازم خانگی تولید 
داخل طی یک سال گذشته دارند که ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی از ماه های پایانی ســال97 
تصویب و از ابتدای ســال98 اجرایی شده است. 
بررسی قیمت سایر انواع لوازم خانگی تولید داخلی 
از سال98 تا کنون نیز نشــان می دهد که قیمت 
این محصولات بیش از دوبرابر افزایش داشــته 
اســت؛ به نحوی که قیمت ماشــین لباسشویی 
ال جی و سامسونگ 8کیلوگرمی که در ماه های 
پایانی ســال97 حدود 4 تا 5میلیون تومان بود 
به حدود 10 تا 15میلیون تومان و نرخ ماشــین 
لباسشویی های برندهای داخلی از حدود 3میلیون 
تومان به بیش از 10میلیون تومان افزایش یافته 
است. این موضوع در مورد سایر انواع لوازم خانگی 
مانند جاروبرقی که میزان و کیفیت تولید داخل 
جوابگوی نیاز بازار بوده نیــز مصداق دارد و طی 
2سال گذشــته نرخ انواع جاروبرقی تولید داخل 

بیش از دوبرابر افزایش یافته است.

وعده بازگشت قیمت ها
وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت در واکنش به 
رشــد دوبرابری قیمت لوازم خانگی اعلام کرد، 
طی 2ســال گذشــته در یکی، دو مورد افزایش 
قیمت قابل توجهی را در محصولات لوازم خانگی 
داشــته ایم، اما طی چنــد ماه گذشــته قیمت 

لوازم خانگی مدیریت شده و 
پیرو فرمایش هاي مقام معظم 
رهبری برخی شرکت ها که 
قیمــت محصولاتشــان را 
افزایــش داده بودند نیز نرخ 
این اقلام را به قیمت های قبلی برگرداندند. رضا 
فاطمی امین، افزود: صنعت لوازم خانگی کشورمان 
رو به رشــد اســت و تیراژ تولید این محصولات 
تقریبا دوبرابر شده و از سالانه 8میلیون دستگاه 
به 16میلیون دســتگاه افزایش یافته و کیفیت و 
تنوع محصولات این بخش رشد داشته است. با 
وجود این، معتقدیم که باید قیمت لوازم خانگی 
مدیریت شــود و بر این اســاس طــی روزها و 
هفته های آینده خبرهای خوبی منتشــر خواهد 
شــد و در حوزه تامین جهیزیه با قیمت مناسب 
8شرکت تولیدی آمادگی خود را برای انجام این 

کار اعلام کرده اند. 

تعدیل قیمت لوازم خانگی 8شرکت 
اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگــی 
گفت: 8 شــرکت طی 6ماه 
گذشته افزایش قیمت روی 
کالاهای خــود اعمال کرده 
بودند که تــا امروز 90درصد از آنهــا قیمت ها را 
تعدیل و نرخ های قبلی را مجدد اعلام کرده اند. با 
وجود حمایت هایی که از این تولیدکنندگان شد، 
اما گفته می شود برخی محصولات آنها تا دوبرابر 

افزایش قیمت داشته که نباید اینگونه باشد.

لوازم خانگی طی 2سال بیش از دوبرابر گران شد
 گزارش میدانی همشهری از قیمت 250میلیون تومانی برخی سایدبای سایدهای خارجی 

یادداشت

 خصوصی سازی  سرخابی ها 
در خوان آخر

پرسپولیس و استقلال وارد مرحله ارزش گذاری سهام شدند
به دنبال ســخنان رئیس سازمان خصوصی ســازی  در مورد 
واگذاری ســهام پرسپولیس و اســتقلال تا پایان بهمن ماه، 
دیروز مدیرعامل فرابورس نیز این موضــوع را تأیید و اعلام 
کرد: به احتمال زیاد تا هفته آینده قیمت سهام سرخابی ها نیز 
مشخص خواهد شد. به گزارش همشهری، به دنبال حذف نام 
استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا از سوی  ای اف سی 
روند واگذاری ســهام سرخابی ها ســرعت بیشتری گرفته 
است. تازه ترین اطلاعات نشان می دهد که صورت های مالی 
هردو باشگاه به سازمان خصوصی ســازی  ارائه و گزارش های 
مالی آنها حسابرسی شده اســت. حالا آنطورکه مدیرعامل 
فرابورس گفته است باید قیمت سهام این دو باشگاه مشخص 
شود. پیش از این رئیس سازمان خصوصی سازی  به همشهری 
گفته بود: قبل از عرضه بلوکی، بخشی از سهام این دو باشگاه 
از طریق فرابورس به عموم عرضه خواهد شــد. این به معنای 
آن است که سازمان خصوصی ســازی  می تواند حتی قبل از 
تعیین روش واگذاری سهام این دو باشگاه به صورت بلوکی به 
سهامداران عمده، بخشی از سهام این دو باشگاه را از طریق بازار 
پایه فرابورس به مردم واگذار کند. این موضوعی است که روز 
گذشته مدیرعامل فرابورس هم تأیید کرد. بعد از این واگذاری 

نوبت به واگذاری بلوکی سهام به مالکان عمده خواهد رسید.

عرضه سهام به مردم 
به گفته مدیرعامل فرابورس فرایند عرضه سهام پرسپولیس 
و استقلال تا چند روز پیش درانتظارحسابرسی صورت های 
مالی آنها بود، اما اکنون و متناسب با اقدامات صورت گرفته، 
صورت های مالی حسابرسی شده 2باشــگاه ارائه شده است. 
میثم فدایی تأکید کرد: باشــگاه های استقلال و پرسپولیس 
برای عرضه سهام در بازار سرمایه بعد از حسابرسی صورت های 
مالی، باید مــدارک لازم را نیز برای ثبت این شــرکت ها نزد 
سازمان بورس ارائه کنند. او با بیان اینکه زمان اعلام شده از 
سوی وزیر ورزش و جوانان و نیز رئیس سازمان خصوصی سازی 
درخصوص عرضه سهام این دو باشــگاه در فرابورس تا پایان 
بهمن ماه است، اعلام کرد: برای عرضه حتمی سهام سرخابی ها 
تا زمان اعلام شده باید مسئولان مربوطه به صورت لحظه ای 
مدارک را ارائه کنند و اقدامات لازم را انجام دهند تا بتوان برای 

پایان بهمن ماه این مهم را محقق کنیم.

مالکان عمده چه کسانی خواهند بود؟
هنوز مشخص نیست بعد از عرضه بخشی از سهام سرخابی ها 
به مردم در فرابورس تا پایان بهمن ماه، بلوک مدیریتی سهام 
این دو باشــگاه چه زمانی و به چه شخص یا شرکتی واگذار 
خواهد شــد. برای واگذاري بلوکي مدیریتی این دو باشگاه، 

ابتدا باید روش عرضه مشخص شود.
بررسی ها نشــان می دهد تاکنون 3مدل، یعنی واگذاری به 
شیوه پیمان مدیریتی، تشکیل تعاونی و فروش به شرکت های 
بزرگ رقیب برای واگذاری ســهام این دو باشگاه پیشنهاد 
شده؛ اما شانس روش ســوم یعنی فروش سهام به 2شرکت 
رقیب در یک حوزه اقتصادی بیشــتر از سایر روش هاست و 
روش های پیمان مدیریتی و تشــکیل تعاونی چندان مورد 
تأیید کارشناســان نبوده است. حســین قربان زاده، رئیس 
سازمان خصوصی ســازی  در این باره به همشهری می گوید: 
روش های مختلفی برای عرضه بلوکی سهام این دو باشگاه 
پرطرفدار در دست بررسی اســت اما برخی مدل ها ازجمله 
واگذاری از طریق پیمان مدیریتی برای واگذاری سهام این 

باشگاه ها در بین کارشناسان خیلی طرفدار ندارد.
خبرهای دریافتی نشــان می دهد روش دوم یعنی واگذاری 
از طریق تشــکیل شــرکت تعاونی نیز چندان با استقبال 
کارشناسان ارزش گذاری مواجه نشده است، چرا که به زعم 
اقتصاددانان نحوه مالکیت یک شرکت باید به گونه ای باشد 
که مالکان، از قدرت کافی برای مدیریت یک شرکت برخوردار 
باشند درحالی که واگذاری کل سهام این دو باشگاه از طریق 

یک تعاونی، این هدف را محقق نمی کند.
در چنین شرایطی گمانه زنی ها حاکی از آن است که شانس 
نوع سوم بیشتر از سایر روش هاســت؛ به این معنا که سهام 
بلوکی و مدیریتی این دو باشــگاه به 2شرکت بزرگ رقیب 
واگذار شود تا از این طریق عملکرد اقتصادی این دو باشگاه 
بهبود یابد. در همین رابطه خبر های دریافتی نشان می دهد 
مذاکراتی نیز با 2شــرکت همراه اول و ایرانســل به عنوان 
2اپراتور تلفن همراه آغاز شده است و قرار است 2کرسی از 
اعضای هیأت مدیره هر باشگاه به یکی از این شرکت ها واگذار 

شود اما این موضوع مستلزم تأیید وزارت ورزش است.

علیصالحآبادی
رئیسکلبانکمرکزی:

ازسیاستهاواولویتهایاصلیدولت
وبانکمرکزیهدایتمنابعبهســمت
تولیــد،خدمــاتوفعالیتهــایمولــد
است.تأکیدمیکنمکهاینمنابعباید
بهبخشهایمولداقتصادیاختصاص
یابدونهبخشهایغیرمولداقتصادی

وسفتهبازانه،مانندطلاوامثالآن.

ذبیحاللهاعظمیساردویی
نمایندهمجلسوعضوکمیسیون

کشاورزی:
ماتوانســتیمدرحدچندصدهزارتن
مشــتقاتنفتــیبهبرزیــلصــادرودر
ازایآننهادههایدامیدریافتکنیم،
مشکلاتیدربیناینراهوجودداشت
امــاهماکنــونحــلشــدهاندوحجــم

مبادلاتدرحالگسترشاست.

علیرضارضازاده
رئیسمرکزروابطعمومیوزارت

جهادکشاورزی
۱۰۰هزارتنسیبزمینیازمزارعگواهی
شــدهخــارجازکشــوربــارعایــتاصول
قرنطینهایوتحتنظارتسازمانحفظ
نباتاتبرایمصارفصنعتی،خوراکیو
بذریواردکشوروباقیمت۱۰هزارتومان
درسطحمیادینترهبارعرضهمیشود.

نقل قول خبر

لوازم
علی ابراهیمی  خانگی

روزنامه نگار

طــی بیــش از 2ســال گذشــته قیمــت 
یخچــال و فریزرهــای سایدبای ســاید 
3درب )اس اف آر( سامسونگ و ال جی 
از 20 تا 30میلیون به 50 تا 250میلیون 

تومان رسیده است

شوینده ها قرار نیست گران شوند
با نزدیک شــدن بــه روزهای  سوپر

پایانی سال که زمان خانه تکانی مارکت
و تمیزکاری های سالانه است 
قیمت مواد شــوینده از همه رقم، مورد توجه 
مردم قرار می گیرد. افزایش قیمت مواد شوینده 
و بهداشتی در 2ســال اخیر بسیار زیاد بوده و 
قیمت مصــوب این مواد بارهــا افزایش یافته 
است. به گزارش همشهری، سال گذشته قیمت 
مصوب این مواد 3 بار بالا رفت چراکه با افزایش 
مصرف این مــواد به دلیل کرونا از یک ســو و 
وارداتــی بــودن مواداولیــه برخــی از این 
محصــولات، هزینــه تولید افزایــش یافته و 
تولیدکنندگان را با مشکل مواجه کرده بود. این 
محصولات امســال هم در تابســتان یک بار 
افزایش قیمت داشــتند اما بعد از آن و به ویژه 

حالا که بازار شــب عیــد را پیــش رو داریم، 
مســئولان صنفی این حــوزه هرگونه تغییر 
قیمتــی را غیرمجاز اعلام کرده انــد. در حال 
حاضر میانگین قیمت اسپری های چندمنظوره 
حدود 30هزار تومان و قیمت این محصولات 
در برندهای مختلف بین 22 تا 47هزار تومان 
متغیر است. مقایسه قیمت ها نشان می دهد از 
اســفندماه ســال گذشــته تا امــروز قیمت 
شوینده ها بین 26 تا 60درصد افزایش داشته 
اســت. به طور مثــال محلــول هوم پلاس از 
23.500 به 39هزار تومان رسیده و دامستوس 
30هــزار تومانی حــالا 47.500 بــه فروش 
می رســد. قیمت 100هــزار تومانی محلول 
گندزدای داتیس هــم از نکات جالــب بازار 

شوینده هاست.

سرخابیهاچقدرمیارزند؟
یکی ازموضوعات مهم قبل از واگذاری سهام این 
سرخابی ها در فرابورس، موضوع قیمت گذاری 
سهام آنهاســت که تا قبل از عرضه باید تکلیف 
آن مشخص شــود. آن طورکه دیروز مدیرعامل 
فرابورس گفت: »قیمت ســهام این دو باشگاه 
به احتمال زیاد تا هفته آینده توسط هیأت عالی 

واگذاری مشخص خواهد شد.«
هنوز مشخص نیست سهام این دو باشگاه چقدر 
قیمت گذاری خواهد شــد، اما اطلاعات موجود 
نشــان می دهد آخرین بار قیمت سهام باشگاه 
استقلال1600 و پرسپولیس 1800میلیاردتومان 
در فروردین ماه امســال تعیین شــده است. 
حساسیت قیمت گذاری ســهام این دو باشگاه 
به قدری است که پیش از این یک بار در ابتدای 
دهه90 افشای اطلاعات مربوط به قیمت گذاری 
سهام این دو باشگاه جنجال های رسانه ای ایجاد 
کرد و حتی منجر به برکناری یکی از معاونان وقت 
سازمان خصوصی سازی  شد. با این حال به نظر 
می رسد در شرایط فعلی هیأت عالی واگذاری که 
قرار است هفته بعد تشکیل جلسه بدهد ملاک 
خود را برای تعیین قیمت سهام این دو باشگاه 
آخرین گزارش ارزش گذاری قــرار دهد که از 
سوی یک شرکت تامین سرمایه انجام شده است.

ث
مک

شلغم و سیب زمینی 
گران شد

قیمت بعضی از اقلام ســبزی 
و صیفــی در میادیــن افزایش یافت. بــه گزارش 
همشهری، بعد از اعلام افزایش 20درصدی قیمت 
بعضی از ســبزیجات در میدان اصلــی در میادین 
میوه وتره بار سطح شهر تهران هم طی هفته گذشته 
شــاهد افزایش قیمت برخی اقلام سبزی و صیفی 
بودیم که افزایش حدود 2برابری قیمت شلغم ازجمله 
این تغییر قیمت ها بود. در آخرین نرخنامه میادین 
میوه وتره بار که از چهارشنبه هفته گذشته در میادین 
اعمال شــد، علاوه بر شــلغم، قیمت سیب زمینی، 
کدوحلوایی، بادمجان و لوبیاسبز هم افزایش یافته و 

گوجه نیز به کلی از نرخنامه حذف شده است. 

آخرینقیمتسبزیوصیفیدرمیادینمیوهوترهبار

قیمتهرناممحصول
قیمتهرناممحصولکیلو-تومان

کیلو-تومان
انواع
5.500نارنج14.900لیموترش

هویجفرنگیو11.200سیبزمینی
5.900ایرانی

8.200فلفلدلمهسبز6.800چغندر
7.500فلفلدلمهرنگی10.400شلغم

5.900کاهورسمی9.000کدوحلوایی
5.000کاهوسالادی11.300کدومسمایی
9.900بروکلی15.500گوجهگیلاسی
4.100کرفس6.900پیازسفید
5.900گلکلم7.200بادمجان

5.500کلمسفید12.200خیارگلخانهای
4.600کلمقرمز14.900لوبیاسبز

سوپرمارکت

قیمتبرخیازانواعپاککنندههایسطوحدرسوپرمارکتهایتهران
قیمت-تومانمشخصاتبرند
47.500پاککنندهچندمنظورهسطوحآشپزخانه-750میلیلیتریسیف

47.500اسپریچندمنظورهسطوح-750میلیلیتریدامستوس
27.500اسپریپاککنندهچندمنظورهسبز-500میلیلیتریاکو
22.500پاککنندهچندمنظوره-750گرمیرخشا
29.900اسپریپاککنندهآشپزخانه-750میلیلیتریپینک
16.500براقکنندهشیرآلات-400میلیلیتریمن

28.900پاککنندهچندمنظورهآبی-750گرمیهومپلاس
35.000پاککنندهسطوحآشپزخانه-700گرمیآلوکس
21.500اسپریپاککنندهچندمنظوره-500گرمیبس

44.500محلولضدعفونیآشپزخانه-750میلیلیتریمیکروزدا
31.000مایعچندمنظوره-500گرمیپاکناز
34.000پاککنندهچندمنظوره-900میلیلیتریفدیشه
34.000مایعپاککنندهچندمنظوره-700میلیلیترینویتکس
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ایران - آمریکا؛ 
شاید وقتی دیگر

محسن محمودصفریگزارش
روزنامهنگار

دیداردوستانهکشــتیآزادایرانوآمریکا
بالاخرهپــسازکشوقوسهــایفراوان
لغوشــد.ســفارتآمریکادرحالیاعلام
کردنمایندهفدراسیونکشتیایرانبرای
دریافتویزاهایصادرشدهراهیدوبیشود
کهویزای6نفرازاعضــایتیمایرانصادر
نشدهبودودربیناین6نفر،نام2کشتیگیر

اصلیتیمهمدیدهمیشد!

  زمزمه لغو سفر
توافقبرایدیداردوستانهتیمهایکشتی
آزادایــرانوآمریکادرجریانمســابقات
جهانینروژاتفاقافتاد.درآنمسابقات،تیم
ایرانبهمقامســومدنیارسیدوتیمآمریکا
باهدایتبیلزادیکبعدازروسهادررده
دومقرارگرفت.بروسبومگارتنروعلیرضا
دبیرروسایفدراسیونهایکشتیآمریکا
وایراندرهماناســلو-محــلبرگزاری
مســابقاتجهانی-توافقکردندکهدیدار
دوستانهایدر10وزنکشتیآزاددرایالت
تگزاسآمریکابرگزارکنند.آغازجنجالو
زمزمههایلغودیداردوستانهایرانوآمریکا
ازاظهاراتعلیرضادبیردربارهسردارشهید
حاجقاسمســلیمانیآغازشد.صحبتهای
دبیربااینمضمونبودکهشــعارمرگبر
آمریکابایدهمراهباعملباشــدوهرکس
درهرکاریکهفعالیــتداردبایداینقدر
خوبعملکندکهیکسردارباشد.همین
صحبتهاکافیبــودتاتحرکاترســانه
فاکسنیوزبرایعدمصدورویزابرایاعضای
تیمایرانبهخصــوصعلیرضــادبیرآغاز
شود.رسانههایمعاندهماعلامکردنددبیر
گرینکارتداردوحرفهایاوبرضدآمریکا
خلافواقعاست.دبیرهمدرنشستیخبری
درواکنشبهشایعاتاعلامکرد:»مگرکسی
کهگرینکارتداردبرایاخــذویزااقدام
میکند؟«دبیردرنشستخبریبرمواضع
خودتأکیدکردودربارهدیدارباآمریکاگفت
ایندیدارصرفاورزشیاستولیبرخیها

اصراردارندآنراسیاسیکنند.

  آمریکا به 2کشتی گیر ویزا نداد
کشوقوسدربارهدیداردوســتانهایرانو
آمریکاادامهداشتتااینکهسفارتآمریکا
اعلامکردویزایاعضایتیــمایرانآماده
اســتوبرایاخذویزانمایندهفدراسیون
راهیدوبیشــود.درعینحالمشــخص
شدســفارتآمریکاعلاوهبرعلیرضادبیر
برایمجیدداستانکشتیگیر61کیلوگرم،
کامرانقاسمپورکشــتیگیر92کیلوگرم،
احســانامینیمربیتیمملی،سیدحجت
کریمــیسرپرســتتیــمملــیومحمد
مصلاییپــورداورالمپیکــیروادیدصادر
نکردهاست.درواکنشبهایناقدام،رئیس
فدراســیونکشــتیایراندرایمیلیبه
رئیسفدراســیونآمریکالغودیدارایران
وآمریکارااعلامکرد.دبیــردرایمیلبه
بومگارتنراینطورنوشــتهاســت:»بسیار
متأســفمکهاعلامکنمتیمملیکشــتی
جمهوریاسلامیایرانبهدلیلعدماعطای
روادیدبه6نفــرازاعضایایــنتیم،عملا
امکانحضوروشرکتدرمسابقهدوستانهبا
تیمملیآمریکاراندارد.متأسفانهعدمصدور
روادیدازســویمقاماتکشورشمابهرغم
تمامیمقدماتانجامشدهازسویاعضای
تیمایــرانوارائــههمهمــدارکلازمو
پیگیریهایمکرربعدیرقمخوردهاست.
ناخرسندمکهاعلامکنمتااینلحظهویزای
2کشتیگیر،مربیتیم،سرپرستتیم،داور
المپیکیفدراســیونواینجانــببهعنوان
رئیسفدراسیونصادرنشــدهاستولذا
چارهایجزاعلاملغوســفربرایاینجانب

باقینماندهاست.«
فدراسیونکشــتیآمریکاســریعابهاین
ایمیلواکنشنشــاندادوعنــوانکرد:
»فدراسیونکشــتیآمریکاازاینکهایران
تصمیمگرفتــهدرمقابلتیمماشــرکت
نکند،بسیارناامیداست.ایرانتقریباتمام
ویزاهایخودرادریافتکردومیتوانست
یکتیمخوبرابرایکشتیباورزشکاران
مابهمیدانبفرستدامااینتصمیمآنهابود
کهشــرکتنکنند.ماازآنهاخواستهایمدر
اینبارهتجدیدنظرکنند.«آمریکاییهادر
حالیادعــاکردهاندایــرانمیتواندبایک
تیمخوبدراینرویدادشرکتکندکهبه
مجیدداستانتنهاکشتیگیر61کیلوگرمی
حاضردراردوویزاندادهاندوهمچنینبرای
کامرانقاسمپور-طلاییمسابقاتجهانی
نروژدروزن92کیلوگرم-نیزروادیدصادر
نشدهاست!فدراســیونکشتیدرخواست
آمریکاییهابرایتجدیدنظردربارهلغوسفر
راعملاردکردهاســت،چراکهباتشخیص
کادرفنیکشــتیگیرانبرایاســتراحتی
چندروزهراهیشهرهایشانشدهاندواردو
برایمســافرانآمریکاتعطیلشدهاست.
فدراسیونکشــتیایراندرایمیلیکهبه
فدراسیونکشــتیآمریکاارسالکردهبود
ضمنابرازناراحتیازبرخوردسفارتآمریکا
دردوبیازآمریکاییهادعوتکردهتادیدار
دوستانهایدرایرانداشتهباشند.بایددید
بالاخرهدیداردوســتانهوالبتهپرماجرای

ایرانوآمریکابرگزارخواهدشدیاخیر.
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بهترین ورزشکار جهان می شوم
هاشمیه متقیان با مدال طلای بازی های 

پارالمپیک توکیو، نامزد عنوان بهترین ورزشکار 
زن سال2021 آسیا شد 
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فارغ از تمام مجادلات، رأی کمیته 
استیناف می تواند 3 پیامد برای ادامه 

فصل داشته باشد

جانشین رضاوند از ازبکستان آمدلبخند آخر را چه کسی می زند؟
عزیزبک آمانوف جانشین رضاوند می شود تا او 

به همراه آقاسی بخشی از پروژه انتقال صالح 
حردانی  به استقلال باشند

2020

پخش زنده روز
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هوادار

استقلال

قهرمان نیم فصل اول لیگ برتر ایران، نیم فصل دوم این رقابت ها را هم با 
پیروزي آغاز کرد. تیم استقلال که به دلیل ابتلاي دسته جمعي بازیکنانش 
به کرونا نتوانسته بود در موعد مقرر بازي هفته شانزدهم خود را برگزار 
کند با تاخیري 13روزه بالاخره مقابل هوادار قرار گرفت. حاصل این تاخیر 
2هفته اي، انتقال بابك مرادي از استقلال به هوادار بود و این بازیکن دیروز 
در نیمه دوم با لباس هوادار به زمین رفت و مقابل تیم سابقش بازي کرد. 
استقلال که بازي رفت را با تك گل جعفر سلماني از هوادار برده بود، دیروز 
هم خیلي زود اولین گل بازي را در دقیقه11 به ثمر رســاند و از حریفش 
پیش افتاد. این گل روي سهل انگاري سیدمحمد حسیني مدافع هوادار و 
خطاي پنالتي او روي امین قاسمي نژاد به دست آمد. در غیاب کوین یامگا 

که 4اخطاره و محروم بود، پنالتي استقلال را این بار رودي ژستد زد و به 
دومین گلش با پیراهن استقلال دست یافت. این هفتمین پنالتی استقلال 
در فصل جاری بود. البته حسیني به جبران اشتباهش در دقیقه39 به 
محمدجواد محمدي پاس گل داد تا بازي در نیمه اول با تســاوي 1-1 به 
پایان برسد. بعد از وقفه دو سه هفته اي که در بازي هاي استقلال رخ داده 
بود، کیفیت بازي این تیم چندان چشــمگیر نبود و شاگردان مجیدي 
موقعیت هاي زیادي روي دروازه حریف خلق نکردند. اما مجیدي در اواسط 
نیمه دوم ابوالفضل جلالي و ارسلان مطهري را به زمین فرستاد تا حملات 
تیمش را زهردارتر کند. سرمربي آبي ها در دقیقه83 دو تعویض دیگر هم 
انجام داد و در همان دقایق بالاخره روي ارسال یك ضربه کرنر و با ضربه 

سر مطهري به گل برتري مقابل شاگردان رضا عنایتي دست یافت. با این 
گل 3امتیاز بازي نصیب آبي ها شد تا آنها دوباره با فاصله 3امتیاز نسبت 
به پرسپولیس در صدر جدول قرار بگیرند. بازیکنان هوادار هم در یکي دو 
صحنه اعتقاد به پنالتي داشتند اما داور برخورد توپ به دست بازیکنان 
استقلال را خطا تشخیص نداد و اعتراض کادر فني هوادار هم حاصلي 
نداشت. یکي از صحنه هاي عجیب بازي را هم سیاوش یزداني خلق کرد. او 
در حالي که بازي جریان داشت و هوادار در حال حمله روي دروازه استقلال 
بود، توپ دوم را به وسط زمین فرستاد و جریان بازي را متوقف کرد! حرکت 
عجیب و غیراخلاقي بازیکن ملي پوش استقلال با کارت زرد و قرمز داور 

روبه رو شد و یزداني بازي بعدي تیمش مقابل ذوب آهن را از دست داد.

تيم مجيدي در شروع نيم فصل دوم هوادار را با مربي و بازيكنان استقلالي اش برد
 و برتري 3 امتيازي اش را بر پرسپوليس تداوم بخشيد

برد آبی
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آخر صداقت

خوشامدگویی لک به گلر جدید

می گذاشتید بعد از جام جهانی

یک مدل عضویت در پرســپولیس و 
استقلال داریم که اینطوری است؛ 
طرف مــی رود دور دنیا دورهایش 
را می زند، پول هایش را می گیرد و 
موقعیت های فنی و مالی به چنگ 
می آورد، آخرش هــم برای اینکه هویت 
رنگی پیدا کند و پایگاه اجتماعی اش را بهبود ببخشــد ســر از 
پرسپولیس و استقلال در می آورد. مثال های دم دستی اش هم 
می شود وحید هاشمیان در پرسپولیس یا جواد نکونام در استقلال. 
الان هم گویا جناب مرتضی پورعلی گنجی قصد دارند از همین 
فرمول استفاده کنند. مدافع تیم ملی گفته: »3 سال دیگر به ایران 
می آیم و برای پرسپولیس یا استقلال بازی می کنم.« خوبی اش 
هم این است که مرتضی مقصدش را به طور دقیق معرفی نکرده 
است. 3 سال بعد با هر تیمی شرایطش بهتر بود، قرارداد می بندد و 

تیم محبوب بچگی های او می شود. به به، عجب صداقتی!

درســت در روزی که پرسپولیس 
احمد گوهری، دروازه بان فســخ 
قرارداد کرده نفت آبادان را جذب 
کرد، حامد لک به طور عملی به 
این دروازه بان خوشامد گفت! گلر 
شماره یک سرخ ها در 2 فصل اخیر، 
در جریان مسابقه دوستانه این تیم برابر پیکان شاهکار کرد. 
پرسپولیس این بازی را 3 بر 2 برد و این در حالی است که 
هر دو گل نفتی ها با اشتباهات عجیب لک به ثمر رسید. او 
روی کنترل یک پاس رو به عقب ســاده دچار مشکل شد 
و گل نفتی ها را ســاخت و البته روی یک کرنر ارسالی هم 
شخصا دروازه پرســپولیس را باز کرد. یحیی گل محمدی 
خوش شانس بود که این اشتباهات در یک بازی رسمی از 
لک ســر نزد، وگرنه تاوان سنگینی می داد. خلاصه که لک 

فرش قرمز را جلوی پای گوهری پهن کرد.

گویا بعــد از انجام مســابقه ایران و 
امارات و پایــان اردوی تیم ملی، 
محمدحسین کنعانی زادگان در 
جلسه کمیته اخلاق حضور یافته 
تا در مــورد آن فایل صوتی عجیب 
منتســب به او، از خودش دفاع کند. 
این اتفاق در حالی رخ می دهد کــه آن فایل چند هفته پیش 
منتشر شده بود و انتظار می رفت روند رسیدگی به آن مدت ها 
قبل پایان یافته باشد. حتی بسیاری تصور می کردند کنعانی از 
اردوی آخر تیم ملی محروم شــود و نتواند برابر عراق و امارات 
به میدان بــرود. با وجود این احتمالا به ایــن دلیل که این دو 
بازی حســاس بودند، رســیدگی به پرونده کنعانی به بعد از 
اردوی تیم ملی موکول شــد. اگر واقعا اینطور است، دوستان 
می توانستند رسیدگی به این پرونده را به بعد از جام جهانی یا 

حتی جام ملت های2023 موکول کنند!

پیمان بابایی، مهاجم تراکتور با میانگین 
3.5شوت در هر بازی شوتزن ترین بازیکن 
لیگ برتــر در نیم فصل اول بــود. مهاجم 
تراکتورســازان در نیم فصل یک پیشنهاد 
جدی از پرسپولیس داشت و سرخپوشان خیلی دوست داشتند او را در 
نیم فصل دوم به جای عیسی آل کثیر داشته باشند. اما تراکتور با جدایی 
این مهاجم مخالفت کرد و آمارها و نمرات او نشان می دهند این مخالفت 
کاملا منطقی بوده اســت. بابایی در 13بازی 1111دقیقه برای تراکتور 
بازی کرده و 4گل هم برای تیمش به ثمر رســانده اســت. بعد از او که 
میانگین شوت هایش 3.5شوت در هر بازی است، شهریار مغانلو )سپاهان( 
و مهدی عبدی )پرسپولیس( با 3.1شوت در هر بازی، بهترین های لیگ 

بیست ویکم در این زمینه بوده اند.

ایمان صادقی در طول نیم فصل اول 4بار 
به عنوان بهترین بازیکن میدان انتخاب شد 
تا در این زمینه پیشتاز و رکورددار بازیکنان 
باشد. دروازه بان سابق پرسپولیس که این 
فصل در فجرسپاسی بازی می کند در هر 16بازی تیمش 90دقیقه در 
میدان حضور داشــته و از رکوردداران بیشــترین حضور در میدان هم 
هست. او طی این بازی ها 4بار عنوان بهترین بازیکن زمین را از آن خود 
کرده است. بعد از او به نام 3بازیکن دیگر می رسیم که هرکدام 3بار توسط 
متریکا به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شــده اند. جواد محمدی 
)مدافع هوادار(، ایوب کلانتری )هافبک نساجی( و امید عالیشاه )مهاجم 
پرسپولیس( 3بازیکنی هستند که بعد از صادقی به عنوان رکوردداران این 

بخش شناخته می شوند.

اما رکــوردداران حضــور در تیم منتخب 
هفته، 2 بازیکن از سپاهان هستند که هر 
کدام در 4هفته مختلــف در ترکیب تیم 
منتخب قرار گرفته اند. گئورگی گولسیانی 
و دانیال اسماعیلی فر 2بازیکن سپاهان هستند که رکورد حضور در تیم 
منتخب هفته را در اختیار دارند. بعد از این دو نفر به اسم چندین بازیکن 
دیگر برمی خوریم که هر کدام 3بار در تیم منتخب هفته جای داشته اند. 
جعفر سلمانی، کوین یامگا و مهدی پور )استقلال(، امید نورافکن و فرشاد 
احمدزاده )سپاهان(، سعید صادقی )گل گهر(، مهدی ترابی )پرسپولیس( 
و شاهین توکلی )مس رفسنجان( 8بازیکنی هستند که هر کدام 3بار در 
جمع بهترین های هفته قرار گرفته اند. این آمار تا پایان هفته پانزدهم بوده 

و تیم هفته شانزدهم متریکا هنوز انتخاب نشده است.

نكته بازی

متريكاآماربازی

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

2662038-16115استقلال1

16105122101235پرسپولیس2

169252091129سپاهان3
167542415926مس رفسنجان4
165101159625آلومینیوم اراک5

166731815325پیكان6

222-165741416گل گهرسیرجان7

222-166461214صنعت نفت آبادان8
21-164931515نساجی مازندران9

221-165651214فولاد10

618-16538814ذوب آهن11

514-163581318تراکتور12
514-16358813هوادار13

713-16277714فجر سپاسی14

1311-16259720نفت  مسجدسلیمان15

195-511625-16پديده مشهد16

بهروز رسایلی| تأیید حکم جنجالی کمیته انضباطی در مورد 
پرونده گل گهر از سوی کمیته استیناف، همچنان بازتاب دارد. 
بر این اساس با وجود امیدواری باشگاه سیرجانی به تغییر 
رای، این اتفاق رخ نداد و امتیازات گل گهر در حساب سپاهان، 
استقلال و پیکان باقی ماند. مهم ترین حاشیه این حکم آن 
است که حالا سپاهان و استقلال به ترتیب 3 و 2 امتیاز بیشتر 
از دستاوردشان در زمین مســابقه دارند و پرسپولیس هم 
به عنوان ضلع ســوم مثلث قهرمانی نسبت به این موضوع 
شاکی است. بین باشگاه های ذی نفع و متضرر کلی بیانیه رد و 
بدل شده و جنگی علنی و کم سابقه در جریان است. فارغ از 
تمام این مجادلات اما، رأی کمیته استیناف می تواند 3 پیامد 

برای ادامه فصل داشته باشد.

  خلع سلاح فرهاد
فرهاد مجیدی با استقلال نیم فصل اول درخشانی را پشت سر 
گذاشت و بعد از 10سال توانست آبی ها را در پایان دور رفت روی 
پله اول نگه دارد. به این ترتیب طبیعی اســت که تیم مجیدی 
به خودی خود هم مدعی جدی فتح جام به شــمار می آید، اما 
حالا با 2 امتیازی که به حساب استقلال افزوده شده، کار برای 
آبی ها راحت تر از قبل شده است. اگرچه مجیدی در اظهارنظری 
عجیب گفته: »2 امتیاز باعث قهرمانی هیچ تیمی نمی شود«، 

اما خودش هم می داند که خیلی از سال ها تکلیف قهرمانی فقط 
با یک امتیاز یا حتی براســاس تفاضل گل مشخص شده است. 
این یعنی رأی کمیته اســتیناف مهم است و نمی توان اهمیت 
آن را نادیده گرفت. این حکم اما یــک روی دیگر هم دارد؛ آن 
هم اینکه اگر مجیدی امسال موفق به کسب عنوان قهرمانی با 
استقلال نشود، جای هیچ توجیه و بهانه ای برای او باقی نخواهد 
ماند. فرهاد سومین دوره سرمربیگری اش در استقلال را پشت 
سر می گذارد. او در 2دوره قبلی بهانه هایی مثل حمایت دولت 
و فدراســیون از رقیب یا بلاتکلیفی مدیریتی در استقلال را در 
دسترس خود می دید. حالا اما هیچ کدام از این دستاویزها وجود 
ندارد و تازه یک مساوی استقلال در زمین به برد تبدیل شده. 
بنابراین انتظار می رود مجیدی بیــش از هر زمان دیگری روی 

کار فنی اش متمرکز شود و نتایج لازم را بگیرد.

  یحیی بهانه می گیرد یا انگیزه؟
رای اســتیناف اما می تواند 2 تأثیر روی پرســپولیس و یحیی 
گل محمدی بگــذارد؛ یا خیــال یحیی از همیــن حالا راحت 
می شــود که بهانه آخر فصل جور اســت و او می تواند ناکامی 
احتمالی را با استناد به همین رأی توجیه کند، یا گل محمدی 
و شــاگردانش انگیزه مضاعف پیدا می کنند تا نشــان بدهند 
حتی با وجود تغییــر دولت و وقــوع این اتفاق نــادر هم نوار 

قهرمانی هــای آنها پاره نخواهد شــد. قطعــا قهرمانی در این 
شــرایط برای ســرخ ها ارزش مضاعفی خواهد داشــت و چه 
بسا شــیرینی آن از فصول گذشته بیشتر باشــد. بنابراین نوع 
برخورد یحیی و شاگردانش با این حکم می تواند تعیین کننده 
باشد. آنها اگر ذهن زیبا داشته باشــند، همین شرایط را هم به 
 یک نیروی محرکه جدی به ســمت موفقیــت تبدیل خواهند 

کرد.

   نجات محرم
در شرایطی که بعد از صدور حکم استیناف شاهد تبادل آتش 
بی وقفه بین سرخابی ها هستیم، آنکه از همه بیشتر سود برده، 
از همه آرام تر اســت! در حالی هیچ صدایی از اردوگاه سپاهان 
بلند نمی شــود که این تیم 3امتیاز انضباطــی دریافت کرده و 
شکســتش با 4گل خورده به پیروزی با 3گل زده تبدیل شده 
است. بدون چنین معجزه ای، الان سپاهان به میانه های جدول 
پرتاب شده بود و کار برای محرم نویدکیا حسابی سخت می شد. 
او باید خدا را شــکر کند که حضور غیرمؤثــر و چند دقیقه ای 
باگناما در پایان بازی ســپاهان و گل گهر، زردپوشان اصفهانی 
را همچنان در کورس نگه داشت و باعث شد نویدکیا برای دور 
برگشت هم انگیزه داشته باشــد. در غیر این صورت تا الان کار 

از کار گذشته بود.

دروازه بان جدید پرسپولیس که از تیم نفت آبادان به جمع سرخپوشان آمده، یکی از 4دروازه بان برتر این فصل به گواه آمارهای متریکا است. احمد 
گوهری طی 16هفته ای که از لیگ سپری شده 12بار درون دروازه صنعت نفت ایستاده و در 4بازی دیگر جایش را به فرزین گروسیان داده است. گوهری 
طی 12بازی 6بار موفق به کلین شت شده و در 6بازی دیگر 10گل دریافت کرده است. او 79.2درصد شوت هایی که به سمت چارچوب دروازه اش آمده را 
مهار کرده و در 12بازی 5بار مرتکب اشتباه شده است. با این آمار، گوهری امتیاز 7.04 را از سایت متریکا گرفته و بعد از فروزان، پورحمیدی و حسینی 

چهارمین گلر برتر لیگ بوده است؛ بالاتر از گلرهای صاحب نامی چون حقیقی، اخباری و البته حامد لک.
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امیرحسین اعظمی|   استقلال همچنان یکی از پرسروصداترین تیم های لیگ در 
نقل وانتقالات زمستانی است. آبی های پایتخت با وجود اینکه هنوز از جذب بازیکن 
جدیدی خبر نداده اند ولی مصطفی آجورلو در تلاش اســت تا هر چه زودتر نفرات 
مورد نظر فرهاد مجیدی را به خدمت بگیرد. به نظر می رسد نخستین خرید آبی ها 
یک هافبک ازبکستانی باشد که البته باشگاه استقلال خبر انتقالش را رسانه ای نکرده 
ولی سایت رسمی باشگاه لکوموتیو ازبکستان روز گذشته از قطعی شدن انتقال این 
بازیکن به استقلال خبر داد. نام هافبک جدید استقلال عزیزبکِ آمانوف است و سایت 
باشگاه لکوموتیو روز گذشته نوشــت: »آمانوف هافبک تهاجمی، در تیم استقلال 

قهرمان 8دوره لیگ ایران، به کار خود ادامه خواهد داد.«
این بازیکن توانایی بازی در پست های هافبک دفاعی، وینگر و هافبک چپ را دارد. 
آمانوف 3بار برای تیم ملی کشــورش به میدان رفته که یک بار هم موفق به گلزنی 
شده است. او تا کنون ۷9بازی در سوپرلیگ ازبکستان انجام داده که در مجموع این 
بازی ها، 11بار برای تیمش گل زده و ۷پاس گل هم در کارنامه خود به ثبت رسانده 
است. استقلال خاطره خوبی از جذب بازیکن ازبکستانی دارد که مربوط به دوران 
حضور سرور جپاروف است و حالا آبی پوشان امیدوار به درخشش خرید جدیدشان 

هستند.

رضاوند جدا می شود
با این انتقال و با توجه به قابلیت آمانوف برای بازی در پست هافبک دفاعی، احتمال خروج 
آرش رضاوند از استقلال هم بیش از قبل قوت گرفت. جدایی رضاوند از جمع آبی پوشان، 
بخشی از پروژه مذاکرات 2 باشگاه استقلال و فولاد بود که با حضور این بازیکن در اردوی 

عصر دیروز تیم خوزستانی عملی شد. 

آقاسی هم خواهان جدایی شد
روز گذشته عارف آقاسی مدافع ملی پوش استقلال هم به صورت رسمی خواهان 
جدایی از این تیم شد. او در مصاحبه ای اعلام کرد به دلیل مشکلات خانوادگی 
باید از استقلال جدا شود و به دلیل نداشتن تمرکز نمی تواند به استقلال کمک کند.

صبح دیروز خبرگزاری ایسنا از قطعی شدن حضور آقاسی در فولاد خبر 
داد و عصر دیروز این بازیکن هم همراه رضاوند به اردوی فولادی ها 

رفت.با انتقال رضاوند و آقاسی،  فولاد صالح حردانی را به استقلال 
خواهد داد. روزبه چشمی مدافع نیمکت نشین استقلال هم 
چند پیشنهاد لیگ برتری دارد ولی با توجه به جدایی آقاسی، 

مجیدی با جدایی چشمی مخالفت کرده است.

جانشین رضاوند از ازبکستان آمد
عزیزبک آمانوف جانشین رضاوند می شود تا او به همراه آقاسی بخشی از پروژه انتقال

 صالح حردانی  به استقلال باشند

جدول گلزنان

جدول بهترین پاسورها

لیگ برتر ایران

گادوین منشا )مس( 10

مهدی عبدی)پرسپولیس( 5

کوین یامگا )استقلال( 7
لوسیانو پریرا )فولاد( 7

لیگ برتر ایران

مهدی پور )استقلال(

اسماعیلی فر )سپاهان(

4

4

آذرباد )مس رفسنجان(

صادقی )گل گهرسیرجان(

4

4

مهدی ترابی)پرسپولیس( 6

23 لواندوفسکی )بایرن(

ارلینگ هالند  )دورتموند( 16
پاتریک شیک )بایرلورکوزن( 16

بوندس لیگا آلمان

کریم بنزما )رئال مادرید( 17

خوانمی )بتیس( 12
دتوماس )اسپانیول( 12

وینیسیوس )رئال مادرید( 12

لالیگا اسپانیا

محمد صلاح )لیورپول( 16

جیمی واردی )لسترسیتی( 9
دیگو ژوتا )لیورپول( 9

لیگ برتر انگلیس لبخند آخر را چه کسی می  ز ند؟
3پیامد تأیید حکم کمیته انضباطی از سوی استیناف
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صلاح و مانه در فینال
2 مهاجم مسلمان لیورپول که عادت ندارند به هم پاس بدهند، این بار باید 

روبه روی هم برای پیروزی بجنگند
مصر با محمد صــاح و دروازه بان پنالتی گیرش که 2 پنالتی 
دیگر مقابل کامرون میزبان گرفت و البته با کارلوس کی روش 
که در این بازی به دلیل اعتراضات همیشــگی اش به داوری 
اخراج شد، از مسیری ســخت به فینال جام ملت های آفریقا 
رسید. او در فینال غایب خواهد بود اما تقابل صاح و سادیو 
مانه در دیدار نهایی می تواند جذاب باشد. مسیر مصر خیلی 
سخت تر از سنگال بود. سنگال برای رسیدن به فینال، کیپ ورد 
)دماغه سبز(، گینه استوایی و بورکینافاسو را برد. سنگال در 
مرحله گروهی هم با گینه، مالاوی و زیمبابوه در گروه بهشت 
قرار داشت و با تنها یک گل زده به عنوان صدرنشین صعود کرد. 
ســنگال گل نزنی اش در مرحله گروهی را در مراحل بالاتر 
جبران کرد و با 8گل دیگر پا به فینال گذاشت. اما مصر هر چه 
مدعی بود را به وقت های اضافی برد و مراکش را در وقت اضافه 
و ساحل عاج و کامرون را در ضربات پنالتی شکست داد که هر 

3 مدعی و پرستاره بودند.
طبق معمول ایرادی که به کی روش گرفته شــده، ســبک 
دفاعی اش بود که در رویارویی با میزبان رسما اتوبوس پارک 
کرد. البته سیستم کی روش جواب داد. او در مرحله گروهی 
یک باخت یک بر صفر مقابل نیجریه متحمل شد و 2 برد یک 
بر صفر مقابل سودان و گینه بیسائو به دست آورد. 2 بازی بدون 
گل مقابل کامرون و ســاحل عاج و یک برد 2 بر یک در وقت 
اضافه مقابل مراکش این تیم را تنها با 4گل زده در 6مسابقه 
تا فینال پیش برد که 2 گل آن توسط صاح به ثمر رسید. اما 
او با این دستاورد از دشمن مردم به قهرمان مصر تبدیل شد. 

مصر که با 7 قهرمانی پرافتخارترین تیم این رقابت ها محسوب 
می شود، حالا با کی روش فاصله ای تا قهرمانی ندارد. در میان 
مدعیان فقط الجزایــر و تونس به تور مصری هــا نخوردند. 
کی روش به واسطه هوادارانش در ایران، استقالی ها، هواداران 
تیم ملی کلمبیا و مصر به ترند در توییتر تبدیل شد. او اگر در 
بازی فرداشب بتواند سنگال را هم از روی سکوها شکست دهد، 
نخستین قهرمانی خود را در یک تورنمنت بزرگسال جشن 
خواهد گرفت و دهان بخشــی از منتقدانش را خواهد بست. 
البته سرمربی پرتغالی یک بار با رئال مادرید فاتح سوپرجام 
اسپانیا شده که آن موقع سوپرجام مثل الان تورنمنت نبود و 

بین قهرمان لیگ و حذفی سال قبل برگزار می شد.
کی روش در تیم ملی مصر غیراز صاح که از لیورپول آمده و 
بهترین دوران خود را سپری می کند، بازیکنانی از آرسنال، 
گالاتاسرای، استون ویا، اشــتوتگارت و الاتحاد و جمعی از 
بازیکنان حاضر در لیگ کشــور مصر که بهترین لیگ قاره 
آفریقا محسوب می شود را در اختیار دارد. مصر 2 دوره قبل 
هم فینالیست شد و در سال2010 که آخرین قهرمانی اش را 
به دست آورد، تنها یک بازیکن از دورتموند به نام محمد زیدان 
و 2 بازیکن از النصر عربســتان و اسکی شهر اسپور ترکیه در 

اختیار داشت.
مصر 7قهرمانی، 2 نایب قهرمانی، 3 رتبه ســومی و 3 عنوان 
چهارمی دارد. ایــن تیم 10بار به فینال رســیده و 16بار در 
نیمه نهایی حاضر بــوده، یعنی تقریبا در نیمــی از 33دوره 
این مسابقات. سنگال اما ســومین بار است که رنگ فینال را 

می بیند. آنها در هر دو فینال قبلی در سال های 2002 و 2019 
در دیدار نهایی شکست خورده و 3بار هم چهارم شده اند. یعنی 

سنگال نه در فینال رنگ برد را دیده و نه در دیدار رده بندی.
سنگال و مصر در 16 ســال اخیر تنها 2 بار در مقدماتی جام 
ملت های آفریقا با هم روبه رو شده بودند و حالا ظرف کمتر 
از 2 ماه باید 2 بار دیگر به مصاف هم بروند؛ یکی فرداشب در 
فینال جام ملت های آفریقا و دیگــری در فروردین ماه و در 
پلی آف جام جهانی که یکی از آنها از صعود بازخواهد ماند و 

دیگری راهی قطر خواهد شد.
ونسان ابوبکر کامرونی و بازیکن حال حاضر النصر عربستان با 
6گل بهترین گلزن این مسابقات تا این جای کار است. نفر دوم 
هم بازیکنی از کامرون به نام اکامبی با 5گل زده است که در 
لیون توپ می زند. در 50مسابقه جام ملت های آفریقا تا قبل 
از فینال، 94گل ردوبدل شــده که میانگین 1.88گل در هر 

مسابقه را نشان می دهد و آمار قابل قبولی نیست.

ســردار آزمــون در آخریــن روز هفته 
گذشــته خودش را به آلمان رســاند و با 
حضور در تست های پزشکی جواز حضور 

در بوندس لیگا را به دســت آورد. 
این طور که عکس های ســردار 
نشان می دهد، او از اینکه  یک نیم 
فصل زودتر به بوندس لیگا منتقل 

شده حسابی خوشحال است.

پیشبازی

جهان

 بازگشت هیجان
با داربی دلا مادونینا

یکی از خسته کننده ترین فیفادی های ســال به پایان رسید تا بار 
دیگر هیجان به فوتبال برگردد. جالب اینکه فوتبالی ها نخستین روز 
هفته را با یک داربی تماشایی در سری آ آغاز خواهند کرد و چه چیز 
بهتر از این. اینتر و میان که امسال جزو مدعیان قهرمانی سری آ 
به حساب می آیند، امشب از ساعت20:30 در داربی دلا مادونینا به 
مصاف هم خواهند رفت. اینتر در حال حاضر با 53 امتیاز صدرنشین 
لیگ است و ناپولی و میان را با 49 امتیاز پشت سر خود می بیند. 
میان برای خارج نشــدن از کورس قهرمانی باید از بازی امشب 
امتیاز بگیرد، آن هم در شــرایطی که زلاتان ابراهیموویچ و آنته 
ربیچ ممکن است به بازی نرسند. اینتر و میان تا به امروز 229 بار 
در دیدارهای رســمی به مصاف هم رفته اند که حاصل آن 84 برد 
سهم اینتر و 77 برد ســهم میان بوده است. 68 مصاف این دو تیم 
هم برنده ای نداشته و با تســاوی به پایان رسیده است. تا به امروز 
175 تقابل تیم های میانی در داربی دلا مادونینا بوده که حاصل 

آن 67 برد برای اینتر، 56 تساوی و 52 برد برای میان بوده است.

بنگاه خیریه آرسنال
اوبامیانگ به عنوان بازیکن آزاد رســما با بارسلونا قرارداد بست تا 
3 سال ونیم در خدمت این تیم باشــد. بارسا رقم 85میلیون یورو 
برای فســخ قرارداد این مهاجم گابنی تعیین کرده و این در حالی 
است که آرسنال او را هم مثل خیلی بازیکنان دیگر راحت از دست 
داد و هیچ درآمدی از کنار آن به دســت نیاورد. باشــگاه آرسنال 
در ســال های اخیر، برای جذب چیمبرز، ویلیــان، داوید لوییز، 
پاپاســتادوپولوس، موستافی، کولاســیناچ، اوزیل، مخیتاریان و 
اوبامیانگ 199.8میلیون پوند هزینه کرده  اما آنها را بدون دریافت 
حتی یک پوند، از دست داده  است. برخی از این بازیکنان به عنوان 
بازیکن آزاد به این تیم آمدند اما پاداشی جداگانه دریافت کردند و 
جذب آنها رایگان نبود. در پایان همین فصل هم قرارداد بازیکنانی 
مثل لاکازت، انکتیــا، الننی و پپه به پایان می رســد و آنها هم به 

فهرست بازیکنان مفت از دست داده شده اضافه خواهند شد.

قربانی جدید قلبی در فوتبال
تعداد بازیکنان و تماشاگرانی که در دوره کرونا در ورزشگاه ها دچار 
حمله قلبی می شوند رو به افزایش است. البته همه مثل اریکسن 
خوش شانس نیستند که در همان زمین مسابقه عملیات احیای 
آنها جواب بدهد و زنــده بمانند. در جدیدترین مــورد بازیکنی 
21ساله به نام الکســاندروس لامپیس، وینگر تیم ایلیوپولی در 
سطح ســوم فوتبال یونان تنها 5 دقیقه پس از آغاز بازی تیمش 
مقابل ارمونیادا دچار حمله قلبی شد و درگذشت. مرگ او در حالی 
رقم خورد که نه دســتگاه تنظیم کننده ضربان )دفیبریاتور( در 
ورزشگاه بود و نه حتی آمبولانســی در کنار زمین حضور داشت. 

آمبولانس 20 دقیقه بعد از این اتفاق به ورزشگاه رسید!

لباس گرینوود قابل معاوضه است
میسن گرینوود که یکشنبه هفته پیش به اتهام تجاوز و خشونت 
خانگی و تهدید به قتل توسط پلیس منچستر بازداشت شده بود، 
به قید وثیقه آزاد شد اما تبعات کاری که کرده یا به آن متهم است، 
هنوز از میان نرفته است. باشگاه منچستریونایتد که او را تا اطاع 
ثانوی از تمرینات منع و پیراهنش را از فروشگاه های باشگاه حذف 
کرده، به هواداران اطاع داده که اگر کسی پیراهن او را خریداری 
کرده است، می تواند به فروشگاه ها مراجعه و آنها را با لباس بازیکنی 
دیگر معاوضه کند. کریستیانو رونالدو چندی پیش گله کرده بود 
که بازیکنان جوان این تیم دوست ندارند به نصیحت های او گوش 
کنند و گرینوود یکی از همان بازیکنان جوان بود. او یک شــبه به 
یک مجرم ســابقه دار تبدیل شــد و حتی نام و پروفایلش از بازی 

فوتبال فیفا2022 هم حذف شد.

همان همیشگی
رئال مادرید در فصلی که کوپا دل ری را جدی می گیرد،

باز هم حذف می شود

بیلبائو در سن مامس پس از حذف بارسلونا توانست رئال مادرید را هم 
با گل دیرهنگام برنگر ببرد و صدرنشین لالیگا را حذف کند. اتلتیک 
دومین تیم تاریخ جام حذفی اسپانیا محسوب می شود که در یک فصل 
هم رئال را حذف می کند و هم بارسلونا را کنار می زند. قبلا تنها یک تیم 
به نام ساراگوسا موفق به این شاهکار شده و 2 بار دست به چنین کاری 
زده بود. رئال مادرید در قرن21 تنها 2 بار کوپا دل ری را فتح کرده و 3 بار 
در 31سال اخیر! این نشان می دهد رئال هرگز این رقابت ها را جدی 
نگرفته است. البته این بار کارلو آنچلوتی می خواست جدی بگیرد اما 
در غیاب بنزما و با 4 بازیکن برزیلی خسته اش کاری از پیش نبرد. او 
برای این بازی به گرت بیل و ادن آزار هم اعتماد نکرد تا این دو بازیکن 
را جایگزین وینیسیوس و رودریگو کند. این 2 برزیلی یک روز قبل تر 
در آن ســر دنیا در ترکیب برزیل به میدان رفته بودند و رودریگو 
نخســتین گلش را با پیراهن تیم ملی ثبت کرده بود. کاسمیرو هم 

بلافاصله بعد از بازگشت از اردوی ملی فیکس ترکیب شد و 90 دقیقه 
بازی کرد. او یک موقعیت عالی گلزنی را هم از دست داد و با توپی که 

لو داد زمینه ساز گل برتری اتلتیک بیلبائو شد! 
رئالی ها می توانند این باخت را به گردن فدراسیون فوتبال بیندازند 
که آنها را مجبور کرد 2 روز پس از پایان فیفادی و درحالی که چندین 
بازیکن شان در آمریکای جنوبی به ســر می بردند، در این مسابقه 
حساس به میدان بروند. بیلبائو هر 2 بازی آخرش در کوپا را در زمین 
خودش برگزار کرده و رئال هر 2بازی را در زمین حریفان. لالیگا در 
این فصل بازی تیم های بارسلونا، اتلتیکو و سه ویا را بعد از فیفادی های 
قبلی عقب انداخته بود اما این بار فدراســیون حاضر به همکاری با 
رئال در کوپا نشد. با این حال مســئولیت باخت به گردن آنچلوتی 
اســت. کارلتو در طول فصل تنها از 14بازیکن استفاده می کند و به 
بقیه نیمکت نشینان اعتمادی ندارد. در دقیقه75 کادر فنی به آزار 

اطلاع داد که گرم کند ولــی بازیکن دیگری به جای او به زمین رفت. 
این موضوع باعث خنده گرت بیل شد. بیل به این اتفاق عادت دارد. 
کارلتو که با فتح ســوپرجام به قهرمان برنابئو تبدیل شده بود، حالا 
انگار دشمن مردم است. او فرداشــب با گرانادا بازی دارد و بنزما به 
این بازی هم نمی رسد. با ادامه این سبک بازی و حذف احتمالی مقابل 

پاری سن ژرمن در هفته آینده اوضاع قمر در عقرب خواهد شد.
با حذف رئال مادرید احتمال غیبت بارســلونا و اتلتیکو مادرید در 
سوپرجام ســال آینده کاهش یافت. اگر رئال قهرمان لالیگا و کوپا 
دل ری می شد، شانس این دو تیم افزایش می یافت. در سوپرجام 2 
تیم فینالیست کوپا و 2 تیم اول لالیگا حضور خواهند داشت. سخت 
است بارسا و اتلتیکو بتوانند یکی از 2 رتبه اول یا دوم را در لالیگا در 

پایان فصل به دست آورند و به سوپرجام2023 راه یابند.

 جام جهانی
 باشگاه ها
آغاز شد

جام جهانی باشــگاه ها از دیشــب با حضور تیم هایی که در 
مقدماتی بــه میدان می روند آغاز شــد. چلســی هنوز وارد 
مسابقات نشده. درحالی که تکنولوژی کمک داور ویدئویی هنوز 
به ایران راه پیدا نکرده، در همین قاره خودمان و کمی پایین تر 
از ایران و در امارات از تکنولوژی تازه ای برای این مســابقات 
استفاده می شود و اعام آفساید به عهده روبات گذاشته شده 
تا زحمت آن به گردن کمک داور زمین و VAR نیفتد. دیشب 
الجزیره توانست 4 بر یک تیم پیرائه از کشور تاهیتی واقع در 
قاره اقیانوسیه را در ورزشــگاه زاید آل نهیان شکست دهد. 
امشــب الاهلی مصر با مونتری از مکزیک و فرداشب الهال 
عربستان با الجزیره بازی دارند که مسابقات این مرحله را به 
جام باشگاه های عرب تشــبیه می کنند. پالمیراس به عنوان 
قهرمان آمریکای جنوبی و چلســی به عنوان قهرمان اروپا از 
سه شنبه و چهارشــنبه وارد مسابقات می شــوند و در نیمه 
نهایی با برنده 2 دیدار امشــب و فرداشب بازی خواهند کرد. 
باشگاه لندنی ساعت16 امروز با پای ماوث در چارچوب جام 
حذفی بازی دارد و در جام جهانی باشگاه ها نمی تواند از مندی 
که با سنگال به فینال جام ملت های آفریقا رفته، استفاده کند. 
چلسی یک بار در سال2012 فینالیست شده اما تاکنون سابقه 
قهرمانی در این رقابت ها را ندارد. رئال با 4قهرمانی، بارسلونا 
با 3عنوان و بایرن مونیخ و کورینتیانــس هر کدام با 2عنوان 
قهرمانی، پرافتخارتریــن تیم تاریخ جام جهانی باشــگاه ها 
هستند. الاهلی مصر که قهرمان آفریقا شده، تاکنون 2 بار به 
مقام ســومی و یک بار به رتبه چهارمی این رقابت ها رسیده. 
الهال عربستان، الجزیره امارات و پالمیراس برزیل هرکدام 

تنها یک بار در این رقابت ها به عنوان چهارمی دست یافته اند.

جنون ادواری بارسا
بارسایی پس از آنکه پاری سن ژرمن 

رقم فسخ 222میلیون یورویی قرارداد 
نیمار را پرداخت و او را جذب کرد، 

دیوانه شدند و در بازار نقل وانتقالات 
همه آن پول را به علاوه چند برابر دیگر 
به پای بازیکنانی مثل دمبله و کوتینیو 

و گریزمان و... ریختند که هیچ کدام 
خرید موفقی از آب درنیامدند. حالا 

بارسا با رفتن مسی دوباره دچار 
این جنون شده و همچنان مهاجم 

می خرد. با اضافه شدن اوبامیانگ، 
تعداد مهاجمان این تیم به عدد10 
رسید که تقریبا به اندازه یک تیم 

کامل فوتبال است؛ عبدالصمد 
ازلزولی و فران جوتگلا، اوبامیانگ، 

فران تورس، آنسو فاتی، ممفیس 
دیپای، آداما ترائوره، عثمان دمبله، 

لوک دی یونگ و بریتویت. جالب اینکه 
تنها دمبله بین این جمع چپ پاست و 

بقیه همه راست پا هستند.
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نشست کمیته فنی

نشست اعضای کمیته فنی فدراسیون والیبال روز دوشنبه برگزار 
می شود. دستور جلسه، بحث و بررسی درباره مسابقات پرترافیک 
سال آینده اســت. اینکه برای حضور در 4رویداد مهم بازی های 
آسیایی، قهرمانی جهان در روسیه، لیگ ملت ها و کاپ کنفدراسیون 
آسیا چند تیم آماده داشته باشیم یا یک تیم واحد با هدایت بهروز 
عطایی به همه این مسابقات اعزام شود. البته والیبال، مسابقات 
قهرمانی نوجوانان آسیا در اصفهان و جام باشگاه های آسیا در ارومیه 
را هم در پیش دارد که همه در فصل تابستان انجام می شوند. یک 
تابســتان داغ و پرهیجان که لزوم برنامه ریزی اصولی را یادآوری 

می کند و به همین دلیل فدراسیون از الان باید به فکر باشد.

یک بام و دو هوا

برای چندمین بار انتخابات هیأت والیبال خیز کشور به تعویق 
افتاده و دبیر فدراسیون اعلام کرده است که شیوع کرونا و حفظ 
سلامت رای دهندگان عامل تعویق چندباره انتخابات آذربایجان 
غربی است. این ادعا در حالی مطرح شد که بعد از لغو انتخابات، 
ارومیه میزبان مسابقات لیگ برتری بود و این مسابقات هم با 
حضور پرتعداد افراد برگزار شــد. از سوی دیگر چرا فدراسیون 
برخی از نمایندگان بازیکنان و مربیان را بدون مشــورت اداره 
کل جوانان استان تغییر داده است؟ آیا این گفته ها مصداق یک 
بام و دو هوا نیست؟ شاید بهتر باشد فدراسیون در این خصوص 

توضیحات دقیق تر و روشن تری در اختیار رسانه ها قرار دهد.

جواد کریمی، پاســور اول تیم ملی والیبــال که کف پایش 
آسیب دیده است چندی پیش مجبور شد این پا را جراحی 
کند. او تــا 3هفته دیگر پینــی را که در پایش جــا داده اند 
درمی آورد اما از اردیبهشــت ماه وارد تمرینــات تیم ملی 
می شود. علی اصغر مجرد، بهترین مدافع آسیا نیز بعد از 6ماه 
دوری از والیبال اوایل سال آینده به تیم ملی ملحق خواهد 
شد. مجرد نیز مصدوم بود و  پایش جراحی شده است. با این 
وضعیت آنهــا می توانند به تیم ملی کمــک کنند؟ طبیعتا 
این یکی از چالش های اصلــی کادرفنی تیم ملی والیبال در 
اردوهای پیش رو خواهد بود و باید دید چه راهکاری برای آن 

درنظر گرفته می شود.

پینِ پای پاسور اول تیم ملی

پشتخطزن
 با طلای پاریس بهترینجمشید حمیدی | کارشناس والیبال

ورزشکار جهان می شوم
هاشمیه متقیان با مدال طلای بازی های پارالمپیک توکیو، نامزد عنوان بهترین ورزشکار زن 

سال2021 آسیا شد 
هاشمیه متقیان می تواند بهترین ورزشکار سال 
شود؟ او یکی از چهره های به یادماندنی بازی های 
پارالمپیک2020 توکیو بود. هاشمیه با رکوردشکنی 
در پرتاب نیزه به مدال طلا رسید و این نخستین 
مدال تاریخ دوومیدانی زنــان ایران در بازی های 
پارالمپیک بود. طلای هاشمیه و خوشحالی ویژه  
او بعد از این قهرمانی، اشک خیلی ها را درآورد اما 
حالا می تواند افتخار دیگری را نصیب این ورزشکار 
اهوازی کند. متقیان برای رسیدن به عنوان برترین 
ورزشکار زن سال2021 آسیا رقیبانی از هند، چین، 
کره جنوبی و اندونزی دارد. او امیدوار است با مدال 
طلای بازی های پاریس نامش در بین برترین های 

جهان قرار بگیرد.

  با طلای پارالمپیــک نامزد بهترین 
ورزشکار زن سال آسیا شده اید. ظاهرا آن اشک ها 

و خوشحالی بعد از قهرمانی کار خودش را کرد؟
این طلا، یک مدال تاریخی بــرای ورزش ایران بود. قبل 
از این ورزشــکاران زن در تیراندازی و تیروکمان مدال 
پارالمپیکی برای ایران گرفته بودند یا ورزشــکاران مرد 
مدال های زیــادی در پارالمپیک ها داشــتند اما برای 
نخستین بار بود که یک زن در رشته دوومیدانی برای ایران 
مدال می گرفت و مدالش هم طلا بود. کمیته پارالمپیک 
هم ارزش این مدال را می دانست و به خاطر همین اسم من 
را در لیست گذاشت. قهرمانی من با رکوردزنی هم همراه 
بود. خوشحالی ام هم تأثیر خودش را حتما گذاشت و آنها 

متوجه شدند که این مدال چقدر برای ما مهم بود.

  چقدر برای رســیدن به این عنوان 
شانس دارید؟

نمی دانم. من نمی توانم بگویم این عنوان به من می رسد یا 
نه. فعلا از اینکه اسمم در لیست است، خوشحالم. آرزوی 

هر ورزشکاری اســت که جزو برترین های جهان و آسیا 
شود. خودم که نمی توانم کاری کنم، فقط به خدا توکل 

می کنم.

  به اینکه نامزد بهترین ورزشکار سال 
شوید، فکر کرده بودید؟

قبل از اینکه به بازی های پارالمپیک بروم، بارها آرزو کرده 
بودم که یک روز من هم بتوانم در لیست بهترین ها باشم. 
دوره های قبلی المپیک هر وقت در خبرها می خواندم که 
فلان ورزشکار نامزد بهترین ورزشکار سال آسیا یا جهان 
شد، در دلم می گفتم خدایا می شود من هم طوری تمرین 
کنم که بتوانم مدال بگیرم و بگویند فلانی هم نامزد شده.

  الان خیلی خوشحالید؟
خیلی. به امید خدا عنوان به من می رسد و خوشحالی ام 
دوچندان می شــود. این افتخاری برای همه زنان ایران 

است.

  دوست نداشــتید اسمتان در لیست 
نامزدهای بهترین ورزشکاران جهان باشد؟

این نخستین بار است که توانستم مدال بگیرم. قبلا در 
مسابقات جهانی و آسیایی به مدال رسیده بودم اما مدال 
طلا و مدال پارالمپیک ارزش دیگــری دارد. قدم به قدم 
جلو می روم. مدال بازی های آسیایی2022 را باید بگیرم، 
بعد مســابقات قهرمانی جهان. 3سال بعد هم بازی های 
پارالمپیک پاریس را دارم. در این مســابقات طلا بگیرم، 

نامزد برترین ورزشکار سال جهان هم می شوم.

  بعد از المپیک برنامه جدی برای تمرین 
داشتید؟

قبل از المپیک هفته ای 9جلسه تمرین می کردم اما بعد از 
المپیک هفته ای 11جلسه تمرین دارم. هم بدنسازی انجام 

می دهم، هم هوازی و هم پرتــاب. در برنامه ام هم 
تغییراتی دادیم. با مربی ام خانم فرشته فشی تمرین 

می کنم، وضعیتم خوب است و روحیه ام عالی.

  جایزه قهرمانی تان را گرفتید؟
برای پاداش قهرمانی 2میلیارد تومان پول دادند. یک 

آپارتمان 100متری خریدم و یک ماشین.

 بعضی از مسئولان وعده های دیگری 
هم داده بودند. به وعده هایشان عمل کردند یا در 

حد حرف ماند؟
اداره مسکن و شهرسازی خوزستان قبلا قول داده بود که 
به من و یکی از ورزشکاران دیگر استان زمین بدهد. چند 
وقت پیش پیگیر شدیم تا زمین را بگیریم. گفتند اگر سند 
یا مغازه به نامتان باشد زمین را نمی دهیم. من با پاداش 
مدالم خانه خریدم. مگر می شود ورزشکاری که ده بیست 
سال اســت در ورزش قهرمانی اســت، چیزی به نامش 
نباشد. اصلا شاید من خیلی پولدار باشم، شما پاداشی را 

که قول داده اید بدهید، چرا تبصره می  گذارید؟!

  مســئولان ورزش شهرتان پیگیری 
نکردند؟

آقای حمید بنی تمیــم رئیــس اداره کل تربیت بدنی 
خوزستان گفتند مشکل را حل می کنند.

  بقیه قولی نداده بودند؟
اتفاق خوبی که افتاد این بود که توانســتم کار پیدا کنم. 
شــرکت ملی حفاری خوزستان من را اســتخدام کرد. 
گفته اند تا زمانی که در ورزش قهرمانی هستی، مسابقه 
داری یــا در اردوهایــی نمی خواهد ســر کار بیایی ولی 
ورزش ات تمام شد باید مشغول شوی. از اینکه نگاه ویژه ای 

به من داشتند واقعا ممنونم.
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فیلم خوب فیلم شخصی ست
سیدمرتضی فاطمی، کارگردان فیلم 
»بی مادر« از ساخت فیلمش می گوید

از کیارستمی تا مهرجویی
علی نصیریان به نشست های فرهنگی  

جشنواره رونق داد

آغاز تئاتر فجر چهلم در یزد
برگزیدگان بخش های نمایشنامه نویسی، 

پوستر و عکس معرفی شدند

حضور۲۲ نهاد 
در بخش تجلی 

 اراده ملی

 

ســیاوش حقیقی اسامی 
نهادهای شرکت کننده در 
بخش »تجلی اراده ملی« 
در چهلمین جشنواره فیلم 
فجر را اعلام کرد.با اتمام 
مهلت شرکت در این بخش، 
22نهاد راه یافته است. از 
جملــه : روابــط عمومی 
وزارت میــراث فرهنگی 
معاونت  و گردشــگری، 
فرهنگی و دانشــجویی 
وزارت بهداشت، معاونت 
قرآن و عترت وزارت  ارشاد، 
اداره کل هنری بنیاد شهید 
و امور ایثارگــران، روابط 
عمومی سازمان بهزیستی 
کشور، سازمان فعالیت های 
قرآنی دانشــگاهی جهاد 
دانشــگاهی، فراکسیون 
محـرومـیـــت زدایی و 
گروه های جهادی مجلس 
شورای اســلامی، روابط 
عمومی و اطلاع رســانی 
انقلاب  مستضعفان  بنیاد 
اسلامی، معاونت امور زنان 
ریاست جمهوری و ناجی 

هنر.

ملاقات 
خصوصی و 

موقعیت مهدی را 
مردم پسندیدند

 

5فیلم برتر آرای مردمی 
جشــنواره فیلم فجر در 
استان تهران تا 15بهمن 
اعلام شدند. آخرین آمار 
آرای مردمی در اســتان 
پیشــتاز  5فیلم  تهران 
آرای مردمــی از روز آغاز 
جشــنواره تا 12ظهر روز 
مجمــوع  از  15بهمــن 
فروش  206.415بلیــت 
رفته در تهران به شــرح 

زیر است:
»ملاقــات خصوصــی« 
امیــد  به کارگردانــی 
شمس و به تهیه کنندگی 
امیــر بنــان، »موقعیت 
به کارگردانی  مهــدی« 
هــادی  حجازی فــر و به 
تهیه کنندگــی حبیب الله 
والی نــژاد، »علــف زار« 
کاظــم  به کارگردانــی 
دانشی و به تهیه کنندگی 
بهرام رادان، »شادروان« 
به کارگردانی حسین نمازی 
و به تهیه کنندگی عباس 
نــادران و »مردبازنده« 
به کارگردانی محمدحسین 
مهدویان و به تهیه کنندگی 
امیر بنان و کامران حجازی. 
آرای مردمی اعلام شده، 
صرفا براساس تعداد رأی 
ثبت شــده بوده و نتایج 
نهایی براســاس کیفیت 
میانگیــن رأی اعــلام 

می شود.

نسل دیگر 
همان جنگ
نسل دیگر 

همان جنگ

ی سیمرغ
سودا

آغاز جشنواره 
در مازندران  

معــاون امور هنــری و 
سینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی مازندران 
از اکــران چهلمین دوره 
جشــنواره فیلم فجر از 
جمعه 15بهمن ماه خبر داد. 
محسن محمدی با بیان این 
خبر، افزود: چهلمین دوره 
جشنواره فیلم فجر به طور 
همزمان، از 15بهمن ماه در 
سینما سپهر و سینما کانون 
ساری آغاز و تا 22بهمن ماه 

ادامه دارد.
وی به اکــران 16فیلم در 
این جشــنواره اشاره کرد 
و گفــت: نخســتین روز 
جشنواره با اکران »لایه های 
دروغ« به کارگردانی رامین 
ســهراب و »خائن کشی« 
به کارگردانــی مســعود 
کیمیایی آغاز خواهد شد. 
به گفته وی »خائن کشی« 
در سینما ســپهر ساعت 
یك و در ســینما کانون 
ســاعت20:30 و همچنین 
فیلم »لایه های دروغ« در 
سینما کانون ساعت18 و در 
سینما سپهر ساعت20:30 

اکران می شود. 

نقد فیلم بخشــنامه و دســتورالعمل اداری نیست 
که ما این دســتورالعمل ها را تایــپ کنیم و به دیوار 
بزنیــم و از همــه بخواهیــم از آن اطاعــت کنند. 
شــاید برای برخــی از افراد این مســئله که شــما 
می توانیــد متفــاوت از هم بنویســید و به شــیوه 
دیگری فکر کنید به گونه ای دیگر بنویســید شــاید 
باورپذیر نباشــد و تا حــدی نیز برخورنده باشــد.

حکایت نقد منتقد حکایتی اســت متنوع، نمی توان 
گفت شــما از نگاه جامعه شناسی نقد نکنید، به افراد 
طرفدار نظریــات مارکسیســتی و چپ گرایانه هم 
نمی توان گفت کــه با نگاه چپ گرایانــه نقد نکنید، 
به فمینیســت ها نیز نمی تــوان خــرده گرفت که 
چرا نگاه فمینیســتی را وارد نقــد کرده اید، به افراد 
مذهبی هم نمی تــوان گفت که با نــگاه مذهبی به 
نقد نپردازید. نمی توان از افــراد دارای گرایش هاي 
متفاوت خواســت که نقد ننویســند. نقد فیلم خود 
می تواند تبدیل به یک اثر هنری شــود. نقد می تواند 
آنچنان ارزشمند و دارای کرامت باشد و اصیل بنماید 
که بتوان آن را بــا خط یک خوشــنویس یا با فونت 
زیبایی تایپ کرد و مانند یک تابلو نقاشی قاب کرد.
فرض کنید در ســالن ســینما یا جلــوی تلویزیون 
نشسته اید یا موبایل دست تان اســت، بین ما و پرده 
ســینما، بین ما و صفحه تلویزیون، بین ما و صفحه 
کوچک موبایل یک فاصله است. مخاطب یک سمت 
قضیه است، حالا روی پرده سینما چه اتفاقی در حال 
رخ دادن اســت؟ با توجه به تئوری مؤلف، داســتان 
فیلم که اثر کارگردان  اســت و با نگاه وی ســاخته 
شده روی پرده در حال پخش است. در سالن سینما 
میان مخاطب و فیلم و فیلمساز و دنیای فیلم فضایی 
وجود دارد. یک فضــای خالی وجــود دارد. درواقع 
میان مخاطب، منتقد و فــردی که می خواهد درباره 
فیلم نظر دهــد، فضا یا خلایی وجــود دارد. کار نقد 
فیلم این اســت که خلأ موجود را پــر کند، مخاطب 
را با فیلم درگیر کند و او را به ســاحت فیلم نزدیک 
کند. در فضای خالی میان تماشــاگر و پرده سینما، 
صفحه تلویزیــون و صفحه موبایــل چیزهایی باید 
وجود داشته باشــد که وظیفه منتقد نزدیک کردن 
تماشــاگر به آنهاســت. منتقد در واقع سوءتفاهم ها 
و فهم متفاوت تماشــاگر نســبت به فیلم را برطرف 
می کند. نقد فیلم تماشاگر را به فیلم الصاق می کند.

نقد فیلم چه درســت یا غلط، چــه راضی کننده یا 
راضی نکننده، چه فاخر یــا غیرفاخر، در مرحله دوم 
اهمیت قرا دارد. نویســنده یا منتقــد در مرحله اول 
اهمیت قرار دارد. به عنوان مثال شعر حافظ در مرحله 
دوم اهمیت قرار دارد و حافظ در مرحله اول اهمیت 
قرار دارد. چراکه شــعر حافظ از کانــال کولر یا لوله 
بخاری وارد نمی شود و از یک ذهن و زبان می آید، به 
مرگ یک نویســنده یا خالق یک اثر اطمینان ندارم. 
بر این باورم که صاحب اثر از خود اثر مهم تر است. ما 
نهایتا 10یا20 شعر حافظ را ممکن است حفظ باشیم، 
چرا که اهمیت خود حافظ برایمان بیشتر است. امکان 
دارد نقدی ما را به فیلم نزیک کند یا نکند، خوب باشد 
یا بد باشــد، اما حتما یک کار انجام می دهد، ما را با 
منتقد فیلمش آشــنا می کند، ما بر سر دوراهی بین 
انتخاب فیلم یا منتقد هســتیم، امکان دارد فیلم را 
متوجه شویم یا متوجه نشــویم، نقد ممکن است به 
منتقد کمک کند یا نکند، امکان دارد چشم اندازهای 
جدیدی پیش روی ما بگستراند یا نگستراند، اما یک 
کار را حتما انجام می دهد، و آن معرفی منتقد است. 
هر نقدی خارج از اینکه یک فیلم یا اثر هنری را به ما 
بنمایاند و حرف های بزرگ و مهم درباره فیلم و دنیای 
فیلم بزند، منتقد را با تماشاگر آشنا می کند، به عنوان 
مثال نویسنده یک نقد خود را به تماشاگر و مخاطب 
کتابش معرفی می کند و به او درباره شخصیت خود 
و اینکه چگونه فردی اســت توضیح می دهد. منتقد 
از کوچک تریــن خصوصیات خود از قبیل ســوابق 
مطالعاتی و علمــی، تمایلات سیاســی و اجتماعی 
و قد، وزن غــذا و میوه مورد علاقه خــود و چیزهای 
خنده دار دیگر نظیر اینکه رنگ لباسش چیست، به 
مخاطبش می گوید. بنابراین این را به خاطر داشــته 
باشــیم که منتقد از نقد فیلم اهمیت بیشتری دارد.

نقد کافی شــاپی، نقد تلفنی، نقد محفلــی، نقد در 
تاکســی و نقد در اتوبوس و اصولا نقد شفاهی فیلم 
خیلی محلی از اعراب ندارد. خیلی ماندگار نیســت، 
اما نقد کتبی که در قالب یک کتاب نوشــته شــده 
باشد، ماندگار است. نقد شفاهی زمانی اهمیت پیدا 
می کند که مکتوب شود، به عنوان مثال در یک جلسه 
سخنرانی نقد فیلم، در صورتی نقد سخنرانان اهمیت 
خواهد داشت که مکتوب شود. در یکی از کتاب های 
با موضوع افسانه علمی یا تخیلی مطلبی خواندم که 
توضیح خوبی درباره اهمیت مطلب نوشــتاری ارائه 
داده بود. در این کتاب نوشته شده اگر به طور فرضی 
یک جوهری یا یک ماده ای یا چیزی پیدا شــود که 
قابلیت خوردن و محو کردن تمام نوشته های موجود 
در سراســر کره زمین را به همه زبان هــای موجود 
داشته باشــد، در نتیجه شــما به خیابان می روید و 
دیگر تابلویی وجود نخواهد داشــت. در واقع پس از 
خورده شدن تمام نوشته ها توسط آن ماده در کمتر از 
24ساعت بشر دیگر هیچ کاری نمی تواند بکند. حتی 
دیگر راه نمی تواند برود، نمی تواند بخورد و بیاشامد. 
در واقع بشر از انجام بدیهی ترین و عادی ترین کارها 
درمی ماند. همه فعالیت های روزانه انســان ازجمله 
رانندگی، نشســتن و برخاستن و ســخن گفتن در 
جمع و حــرف زدن و دعوا کردن و عشــق و نفرت، 
محبت و دوســتی و هر چیز دیگری که با فعالیت ها 
و احساسات انسان مرتبط باشــد، به نوشتار متصل 
است. اگر نوشــته ای وجود نداشته باشد، ظرف چند 
روز ریتم زندگــی و فعالیت هــای اجتماعی تغییر 
می کند و جوامع چندپاره می شــوند و دیگر مردم از 
مقصد خود آگاهی نخواهند داشــت. اگر نوشته ای 
نباشد، شما حتی نمی توانید ســوار آسانسور شوید. 
اگر بر فرض شما بخواهید شیر بخرید، دیگر نوشته ای 
روی شیر وجود ندارد که بتوانید تشخیص دهید که 

چیزی که دارید می خرید شــیر است یا نه.

یادداشت 1

منتقد
خسرو دهقان

هست و نیست نقد 

گفت وگو

روزنامه نگار
مسعود میر

ادامه در 
صفحه22

خــودش می گوید از 
کار در  و  مهاجــرت 
خیاط خانه تــا تئاتر و 
باز شدن پایش به سینما 
همیشه و همیشه یك 
هدف داشته اســت: خریدن احترام برای هموطنانش و 
اینکه ثابت کند در مســیر موفقیت، خواستن می تواند 
توانستن بشود. دختر پر شر و شور افغانی الاصل حالا یکی 
از دردانه های محبوب سینمای ایران است و حضورش در 
فیلم »دسته دختران« به کارگردانی منیر قیدی نقطه عطفی 
درخشان در مسیر بازیگری اش به شمار می آید. گپ و گفت 
با فرشته حسینی درباره سینما، جنگ، زندگی، مهاجرت و 

البته نقش سیمین پیش چشم شماست...

به اسم های کارنامه شما نگاه می کردم. شما چقدر 
فرشته بودید. 4، 5فیلم هست که در آن اسمتان 

فرشته است.
بله در همین فیلم آخر هم که در صربســتان بازی کردم 

اسمم فرشته است.

صربستان ماجرایش چیست؟ 
آن یك قصه واقعی است که در سال2015 اتفاق 
افتاده که عده زیادی مهاجرت کــرده اند... و همه عوامل 
صرب بودند و من از اینجا رفتم. فکر هم می کنم فیلم خوبی 

شده باشد.

واقعا؟ 
بله. خیلی سخت بود. خیلی. حالا می بینیم...

شما کارتان را با برادران محمودی شروع کردید؟ 
راجع به گذشته، خودتان بگویید.

بله. من اول تئاتر کار می کردم، یك سری کلاس های تئاتر 
را به صورت جســته و گریخته پیش آقای پورآذری رفتم، 
بعد یك تئاتر با آقای رحمانیان و خانم نصیرپور کار کردم. 
آن روزها 17ســالم بود، کار خیلی باحالی بود و خیلی هم 

دیده  شد.

اگر حضور ذهن دارید اسمش را بگویید.
سینما های من... یك اپیزودی بود و هر اپیزود 
بازیگران، مختلف بودند. بعد از آن 18سالم که شد برادران 
محمودی با من تماس گرفتند، برای فیلم »رفتن« که برایم 
اتفاق خیلی خوبی بود و باعث شــد که دیده شــوم. اول 
نمی خواستم در سینما کار کنم، دوست نداشتم، وقتی با 
من تماس گرفتند، گفتم که نمی آیم، اما بعد از 2هفته رفتم.

محصل بودید؟ 
من وقتی اول دبیرســتان بودم، مدرسه را رها 
کردم، به خاطر یك سری مسائل که خوب نبودند، بعد از 
راه دور ادامه تحصیــل دادم، یعنی کتاب را می خواندم و 

می رفتم امتحان می دادم.

یعنی شــما تجربــه بازیگــری در دوران 
دانش آموزی را داشتید. فیلم سینمایی بازی 

کردید دیگر؟
بله. آن فیلم را بازی کردم و بعد از آن به من پیشــنهاد 
می دادند و من هم هر کدام که به نظرم جالب تر و بهتر بود 

را انتخاب کردم.

از کجا سینما به ممر درآمد و حرفه اصلی تان 
تبدیل شد؟ احتمالا در تجربه اول نبوده؟

نه. فکر می کنم از »سونامی« اینطور شد که می توانستم 
خوب دســتمزد بگیرم و روی بازیگری فوکوس کنم و... 

البته از سینما هایمن بود، از آنجا به بعد اوضاع بهتر شد.

از آن محصلی بیاییم سراغ محل دیگر، در دسته 
دختران نامتان سیمین است؟ یك محصل است 

که بیشتر به نظرم مجاهد است تا محصل.
بله.

از اول اول قصه اش را بگویید.
برای من، سیمین آدمی بود که خیلی غیرتی 
بود، یك آدم معمولی اما سرسخت و مغرور که نمی تواند 

این اتفاقات تلخ را قبول کند.

یك موضوع را هم در پرانتز بگویم، ما از دوره 
مشروطه، زنان مبارزی داشتیم که مردپوش 
بودند. مثلا در تبریز این را داشته ایم؛ یعنی کسانی بوده اند 
که در ماجرای مبارزات مشروطه وقتی به دست محمدعلی 
شاه و نیروهایش کشته می شــوند و وقتی می خواهند 
جنازه های آنها را دفن کنند متوجه می شوند که اینها زن 
بودند. حالا ما یك چنین چیزی را هم در ماجرای خرمشهر 

جسته و گریخته داشتیم.
بله. ولی من فکر نمی کنم که کاراکتر سیمین، ایدئولوژی 
این را داشته که مثلا فکر کند باید برود بجنگد در دسته ای 

که جنگ را می فهمند و... نه اینطور نبود.

نگاهش دانش آموزی تر بوده...
بله. به نظر من خیلی یــك دختر معمولی بوده 
که داشته زندگی اش را می کرده و بعد جنگ شده، این هم 

حالا شاید اولش جوگیر می شود ولی بعد دیگر قلب و ذهن 
و روحش همیشه درگیر می شود.

کمی راجع به پیشنهاد این پروژه با شما صحبت 
کنیم که چه زمانی بــود؟ و چطور بود و چقدر 
همزمان بود با ماجرای طالبان، این خیلی نزدیك تر است؟ 
فکر می کنم شما اواســط کار بودید... این اتفاق جدید 

افغانستان را می گویم.
این همین الان هاست. تقریبا 3-2 ماه پیش اتفاق افتاد.

شما آن زمان که درگیر فیلم بودید؟
همین را می گویم، آن زمــان من این کاراکتر 
را یك طوری می فهمیدم، مثلا می گفتم که خوب ســعی 
کردم درکش کنم، ولی بعد که این اتفاق افتاد، مثلا اگر من 
این کاراکتر را بعد از این حتی بازی می کردم، طور دیگری 
آن را بازی می کردم، چون یکهو آن را خیلی فهمیدم. آن 
موقع تصوراتم بود، یا مثلا برداشت هایم، یا چیزهایی که 
در ذهنم داشتم از تصویرها و مستندها و اینها. خیلی فرق 
دارد با چیزی که خودت شخصا تجربه  کنی و ببینی مثلا 
برای فامیل ها و دوست هایت دارد اتفاق می افتاد، خیلی 

همه  چیز فرق می کند.

به جز خود فیلمنامه، اصــلا کتابی با موضوع 
جنگ خوانده بودید؟ 

نه. اما من خیلــی فیلم های جنگی دیده بــودم، فیلم 
»ویلایی ها« را دیده بودم. به هر حال بین نسل من با جنگ، 
خیلی فاصله هست. این فیلم خیلی من را به جنگ و آدم ها 
و اتفاقاتش نزدیك کرد. برای اینکه همیشــه احساس 
می کردم که انگار آنها از فضــا آمده اند و رفته اند جنگ 
و ما آدم های عادی هســتیم. بعد دیدم نه، آنها آدم های 
عادی بودند که رفته اند جنگیده اند، خانواده داشــتند، 
بچه داشتند، رفیق داشتند و اصلا این فاصله برایم از بین 
رفت و بعد از این فیلم، همه  چیز برایم خیلی محترم و البته 

غم انگیز شد.

دورترین خصوصیت ســیمین دسته دختران 
نسبت به فرشته حسینی چه بود؟ 

من آدم آرام تر و احساســی تر و شکننده تری نسبت به 
سیمین هستم.

اصلا تا به حال اسلحه دست گرفته بودید تا قبل 
از آن؟ 

نه هیچ وقت. فقط در تمرینات و طبعا سختی ها در آغاز 
کار بیشتر نمایان شد. همان اول فیلمنامه یك پاراگراف 

است که دسته وارد نخلســتان می شود و خب ظاهرش 
چیز خاصی نیست اما ما 10 روز این سکانس را می گرفتیم.

غبار و غم جنگ انگار هنوز در خرمشهر باقی است 
و کاملا آن را حس می کنیــد. هنوز محله هایی 
هستند مثل کوت عبدالله و کوت شیخ و چند محله دیگر که 

در آنجاها دیوارها، هنوز رد گلوله با خود دارند.
بله. و خرمشهر و کلا خوزستان مردمان خیلی خوبی دارد. 
خیلی دوست داشتنی هستند و من خیلی دوستشان داشتم.

بسیار مهربان و خونگرم هستند.
خیلی. خیلی بی عقده اند.

خیلــی نکتــه خوبــی می گوییــد. این 
بی عقده ای بــودن خیلی مهم اســت. اینها 
کسانی هستند که هر آن چیزی که داشتند را از دست 
دادند. ببینید بالاترین سرمایه هر آدم، جانش است. در 
هر خانواده، آنها یکی، دو نفر یك بلایی ســرش آمده،  
شهید شده، جانباز شده، اصلا نیست و مفقودالاثر شده، 
ولی اینها واقعا انسان های بی عقده ای هستند. هیچ وقت 
شما از خوزستانی ها نشنیده اید که بگویند که ما طلبکار 
شما هستیم، چون ما صف مقدم بودیم و دفاع کردیم. 
همیشه لوطی هستند، اما همواره با همه مشکلات پذیرا 

و صمیمی هستند.
یك جورهایی عاشقی و مهربانی در خونشان است.

چه چیزی بیشــتر از همه در پروژه دســته 
دختران شما را کیفور کرد؟ 

واقعا برای من جدا از کار و اینها، لحظات باحال و خوش 
این اســت که آدم های مختلف بــا حال های مختلف 
می بینی و بعد با آنها دوست می شوی و بعد این دوستی 
ادامه پیدا می کند. من این را خیلی دوســت دارم و در 
دســته دختران این خیلی پیش آمد. خیلی دوســت 

شدیم...

با چه کسی از همه نزدیك تر هستید در دسته 
دختران؟ 

خب با صدف عســگری که از قبل دوست بودم، الان 
چند سالی می شــود. با پانته آ پناهی ها خیلی دوست 
شــده ام، اصلا فکر نمی کردم اینقدر بــا پانی رابطه ام 

خوب شــود، خود منیــر قیدی 
بــا اینکــه روزهــای خیلــی 

سختی داشتیم و همه مان با هم، شــاید یك جاهایی 
پرمان بــه پر هم می خــورد اما خیلی رفیق شــدم..

گفت و گوی همشهری  با فرشته حسینی بازیگر فیلم دسته  دختران
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خوب:  »کدام فیلم واقعا خوب اســت؟!« پاسخ به این پرسش از 
اصلی ترین چالش هایی اســت که یک علاقه مند جدی سینما 
در ایام جشنواره فجر با آن روبه رو می شــود. از آنجایی که خیل 
فیلم ها با کیفیت نازل آنچنان ســطح توقع تماشــاگر را پایین 
می آورد که هر فیلم قابل تماشا کردن - با حداقل استاندارد های 
قصه گویی!  - پیش چشمت تبدیل می شود به یک شاهکار تاریخی 
و کارگردانش هم - اگر فیلم اولی باشد - احتمالا قرار است اورسن 
ولز بعدی سینمای ایران باشــد و جان تازه ای به پیکر سینمای 
نحیف و رنجورمان ببخشد و.. اما همین که از ایام جشنواره فاصله 
می گیری و همان فیلم ها را در اکران عمومی شان تماشا می کنی، 
متوجه می شوی تمام آن کشف های دوران جشنواره حاصل همان 
نزول سطح انتظارات تو بوده و هیچ کدام از آن فیلم هایی را که در 
تبیین دلایل کیفیت شان قلم فرسایی شده نمی توان دوباره تماشا 
کرد!  با همه این تفاصیل   سراغ فیلمی می روم که به نظر در میان 
چند فیلم روزهای آغازین جشنواره واجد کیفیتی بالاتر است و 
نگاه انتقادی جدی تری اســت. با این امید که این فیلم خوب به 

سرنوشتی مانند آنچه بالاتر گفته شد دچار نشود.

ملاقات خصوصی )امید شمس( : امید شمس یکی از کارگردانان 
فیلم اولی این سال هاست که پیش تر با فیلم های کوتاه و موفقیت 
آنها در جشنواره های فرنگی شناخته شده بود. بنابراین مخاطب 
جدی و پیگیر سینما با یک ذهنیت مثبت و امیدوار به تماشای 
نخستین ساخته بلند او می نشیند؛ امیدی که خوشبختانه رنگ 
نمی بازد و ملاقات خصوصی انتظــارات مخاطب را تا حد زیادی 
برآورده می کند. ملاقات خصوصــی در واقع از2 پاره متفاوت اما 
مرتبط و متناسب شکل گرفته است که هر یک می تواند همچون 
یک فیلم مجزا مورد بررســی قرار بگیرد؛ بخش نخســت که در 
یک سوم آغازین فیلم روایت می شود یک رمانس نامعمول است 
میان یک زندانی )فرهاد با بازی هوتن شــکیبا( و دختر یکی از 
هم بندی های شکیبا، پروانه )با بازی پریناز ایزدیار(. عاشقانه ای که 
چون مبتنی بر جدایی فیزیکی 2قطب آن است برای شکل گیری، 
پیشرفت و به اوج رســیدن آن از ترفند های متفاوت اما مؤثری 
استفاده می شود.  مثلا تماشاگر همچون کاراکتر پروانه نخست 
با صدای فرهاد آشنا می شــود و احساسات اش شکل می گیرد و 
سپس پس از نخستین دیدار حضوری شان در زندان و برقراری 
تماس های تصویری پــس از آن، از طریق تدوین موازی لحظات 
دل باختگی این دو - در عین جدایی فیزیکی شان - کنار هم قرار 
می گیرد. شاید تنها ایرادی که بتوان به بخش رمانتیک فیلم وارد 
کرد، شباهت بازی هوتن شکیبا به نقش آفرینی های چند سال 
اخیرش )شبی که ماه کامل شــد و حتی تی تی(  باشد که البته 
شمایل ایزدیار به عنوان یک دختر عاشق پیشه و تا حدی ساده - که 
الناز شاکردوست در همین فیلم ها را هم به یاد می آورد - در این 

مسئله بی تأثیر نیست.
پس از این مقدمه شــیرین و عاشــقانه، دوربین دیگر به جهان 
بیرون از زندان و احوالات پروانه توجهی ندارد و هزارتوی روابط 
پیچیده داخل زندان را هدف می گیرد. آن دنیای لطیف و شاعرانه 
محو می شــود و فرهاد در چنگال یک باند توزیع مواد مخدر )در 
زندان( گیر می افتد. گیر افتادنی که البته به نظر می رسد چندان 
غیرقابل پیش بینی نبوده است و به شکل مســتقیمی با رابطه 
شــکل گرفته در نیمه اول فیلم ارتباط می یابد. فیلمســاز کار 
ســختی در التقاط این 2قصه/جهان متفاوت داشته که به نظر از 
آن سربلند بیرون آمده است. اما پایان بندی فیلم به شدت محتاط 
و محافظه کارانه از آب در آمده اســت. قصــه ملاقات خصوصی، 
10دقیقه پیش از پایان بندی فیلم و در یک نقطه درست دراماتیک 
تمام می شود، اما به نظر می رســد فیلمساز از تلخی انتهای فیلم 
و سقوط اخلاقی کاراکتر فرهاد ترســیده و تلاش کرده است با 

اضافه کردن یک پایان بندی لوس و خیال گون مخاطب 
را راضی )از فرجام عاشــقانه فیلم( به خانه بفرســتد.

مســتند آن مرد با اتوبوس آمد، روایتی تاریخی است؛ روایتی که 
100سال اخیر را دربرمی گیرد و با تمرکز بر موضوع ورود اتوبوس به 
ایران کار را پیش می برد. نیما مهدیان، کارگردان آن مرد با اتوبوس 
آمد، برای اینکه فیلمش لحن عصاقورت داده ای نداشــته باشد، 
سراغ طنز می رود و به روایتی بازیگوشانه می رسد تا تماشاگر را تا 
انتها پای اثرش بنشاند. آنچه فیلم را جذاب کرده لحن طنزآمیزش 
در برخی فصل هاست و آنچه به فیلم جنبه اسنادی داده، پژوهش 
دقیق و ضابطه مند آن است. آن مرد با اتوبوس آمد در کنار روایت 
داستان اتوبوس شرکت واحد، سراغ راننده ها و مسافران می رود! 
نقش و اهمیت اتوبوس در مقاطع مهم تاریخ معاصر)انقلاب، جنگ 
و...( را یادآور می شــود و تعدادی از ترانه های قدیمی را با موضوع 
اتوبوس و رانندگان را به عنوان حاشــیه صوتی مورد استفاده قرار 
می دهد تا درنهایت فیلمی بســازد که هم نوستالژیک است و هم 
وفادار به تاریخ و هم تصویری از جامعه ایرانی در طول ســالیان 
بسازد که این آخری دشــوار تر از آن است که بشود در مستندی 
۷۵دقیقه ای به صورت تمام و کمال بــه آن پرداخت. گفتار متن 
بامزه و پر نکته در همنشــینی با موســیقی به فیلم رنگ و لحن 
دوست داشتنی ای داده است و در واقع فیلمساز محصول پژوهش 
میدانی اش درباره اتوبوسرانی در ایران را در یک بسته بندی جذاب 
به تماشاگر ارائه کرده اســت. از این جهت آن مرد با اتوبوس آمد 

یکی از تماشایی ترین مستندهای سال های اخیر است 
که طعم تلخ تاریخ را با روایتی شــیرین تعدیل می کند.

یادداشت

روزنامه نگار
بهنود امینی

نسل دیگر همان جنگ
گفت و گوی همشهری  با فرشته حسینی، بازیگر فیلم دسته  دختران

خوب در ابتدای جشنواره

اهمیت پژوهش

 فیلم به لحاظ فیزیکی برایتان سخت بود؟
بله. کلا همه جوره کار سختی بود ولی دلنشین.

از فیلم راضی هستید؟ 
خیلی. البته من هنوز فیلم نهایی را ندیدم ولی فکر می کنم آن چیزی که می خواستیم نشان 
دهیم، درآمده است. ما می خواستیم نشان دهیم که ببینید جنگ با آدم ها چه کار می کند. چون 
نسل من هیچ ذهنیتی از جنگ و دفاع ندارد ولی می دانم که ما هم اگر آنجا و در آن موقعیت 
بودیم، شبیه آنها بودیم یا آنها اگر بودند، شبیه ما بودند. ما همه مان شبیه هم هستیم. نکته دیگر 
اینکه من خیلی دلم می خواهد بعد از اینکه تماشاگران فیلم را می بینند، از جنگ بدشان بیاید 
یا حداقل درک کنند و حتی ذره ای دلشان خالی شود که جنگ چه بلایی سر آدم ها و خانواده ها 

می آورد و فکر می کنم این فیلم این کار را کند.

به نظرم تجربه دسته دختران در میانه جنگ، به شدت هم ضدجنگ است؛ 
یعنی هر کاراکترش می گوید که لعنت به جنگ، یکی بچه  اش را از دست 

داده، یکی برادر و یکی همسر و...
بله... اصلا جنگ کی خوب است؟ به چه دلیلی خوب است؟ به نظرم هیچ وقت خوب نیست. 
همیشه یک عده آدم هایی که فرق نمی کند در چه سنی هستند، فرق نمی کند چه آرزوهایی 

دارند، فرق نمی کند بچه هستند یا پیر، بدون اینکه خودشان انتخاب یا دخالتی داشته باشند 
تمام می شوند و برای همین جنگ به نظرم خیلی تلخ است.

احساس می کنم دسته دختران خیلی شما را به این تنفر از جنگ نزدیک تر 
کرد؟ 

بله خیلی. مثلا من همیشه خیلی از پدر و مادرم می شنیدم، مادرم تعریف می کرد می گفت آن 
زمان جنگ بود و من هم چون کوچک بودم، و چون مادرم خیلی زیبا بوده و اینها، 13ساله بود 
و پدربزرگم خیلی می ترسیده که طالبان او را از خانه نبرد، پیش پدربزرگم می خوابیده و طبعا 
خیلی خجالت می کشیده، چون اینطور نبود که رابطه اش با پدرش خیلی صمیمی باشد، بعد 
فرارهایش را تعریف می کند که به پاکستان رفته و... . آن موقع من همیشه اینها را می شنیدم 
اما درک نمی کردم اما بعد این فیلم و اتفاقات اخیر افغانستان که دیدم مصیبت جنگ بر سر 
دوستان خودم آوار شده و هم نســل های من که داشــتند آنجا زندگی می کردند، همه فرار 
می کردند، تعدادی از آنها مردند جنگ را کاملا حس کردم. جنگ داستان یا تخیل یا گذشته 
نیست، هر لحظه ممکن است باشــد و یکدفعه همه  چیزهایی را که یک عمر برایش زحمت 
کشیده ای ممکن اســت ازت بگیرد... مثلا فکر کن که یک کارگر هستی و الان 40ساله ای یا 
مثل بابای من، ۵0ساله  ای، 30سال است که کار کرده ای، دست هایت و خودت داغون شده، 
یکهو جنگ می شود و یکهو باید همان هیچی را که نداری، ول کنی و بروی پناهنده شوی جای 

دیگری، یا بمیری، مگر می شود؟ اصلا چرا...

اگر از کیک دسته دختران بخواهید، یک برش ببرید، آن برش چیست؟ 
چیزی که خیلی حالم را بد کرد...

بد کرد یا دوستش دارید؟ 
 حالم را بد کرد ولی لزوما چیزهایی که حالت را بد می کنند، بد نیستند...

اثرگذارند...

بله و آنجایی بود که در وانت بودیم و یک عالمه جنــازه روی هم بود و آن دختربچه خیلی 
یادم هست که آنطور مرده بود...

و احتمالا آن چیزی که به شما یاد داده و این اثرگذاری و تأثیر را رویتان 
گذاشته همان ماجرای ضدجنگ بودن است... یعنی تنفرتان از جنگ 

است...
بله. ببینید اگر هر آدمی، مثلا من اگر خودم را جای شما بگذارم، یک اتفاقی که برای شما 
افتاده است را واقعا برای خودم ببینم، هیچ وقت دلم نمی آید که اذیت یا ناراحتتان کنم، یا 
قضاوت تان کنم... من چون خودم خواهر آن سنی داشــتم و دارم، آن را که می دیدم حالم 
خیلی بد می شد و مدام خودم را می دیدم و پدرم را و آن بچه را... و همه اینها را و اینطور بودم 

که شما چه کشیده اید...

دیالوگی در فیلم دارید که می گوید تغییر موقعیت هم نمی توانید بدهید، 
فرشته حسینی دیگر نمی خواهد تغییر موقعیت دهد؟ بازیگری ادامه 

دارد؟
الان فکر می کنم بله، دلم می خواهد که بازیگری کنم، ولی بیشتر دلم می خواهد نقش های 

متفاوتی مثل همین سیمین را بازی کنم یا نقشی که در صربستان رفتم بازی کردم.

ادامه از 
صفحه21

مستند فجر

روزنامه نگار
ناهید پیشور

در کنــار نمایش 
22فیلم راه یافته 
به بخش سودای 
سیمرغ جشنواره، 
بخــش فرهنگی 
این دوره از جشــنواره چهلم هم بــا انبوهی از 
برنامه های ســخنرانی در میلاد برگزار می شود؛ 
نشســت هایی که میزبان ســخنرانان متعددی 
است و موضوعات مختلفی را در این نشست های 

تخصصی مطرح می کنند.
یکی از نشســت هایی که در چند روز گذشــته 
برگزار شد، آثار گنجینه با عنوان »شیوه روایی در 
سینمای کیارستمی« با حضور سیف الله صمدیان 
)فیلمساز و عکاس( بود. صمدیان در طول برنامه 
ابعاد مختلف شخصیتی کیارستمی را بیان کرد. 
او ضمن اینکه کیارستمی را فردی خاص دانست، 
گفت روحیه اکتشــافی در وجود این کارگردان 
بود که باعث می شد او راهی متفاوت را در میان 

فیلمسازان طی کند.
صمدیان در ادامه به تمجیدهایی که هنرمندان 
بزرگ جهانــی مانند اسکورســیزی، کارگردان 
مشهور از وی داشتند، اشاره کرد. وي همچنین 
از گرایش کیارستمی به واقعیت و نمایش هرچه 
واقعی اتفاقات در فیلمش اشــاره داشت و گفت: 
هــر فیلمبردار یا موزیســینی نمی توانســت با 
کیارستمی کار کند. حتی در برخی مواقع بزرگان 
سینما نمی توانستند در پروژه هایی با او همکاری 
کنند. هرکس که دلی کار می کرد و می توانست 
با نگاه دلی کیارســتمی به فیلم همراه شود، با او 
همکاري می کرد .در پایان این نشســت به نگاه 
کیارستمی به زندگی و مرگ اشاره شد و صمدیان 
گفت هرچند کیارستمی در آثارش به مرگ اشاره 
می کرد، اما میلش به زندگی بیشــتر می شــد و 
نتیجه این کارهایش هم زندگی بود. همچنین از 
دیگر نشست هایی که در این بخش برگزار شد، 
»شب سینمای داریوش مهرجویی« بود. نصیریان 

از کیارستمی تا مهرجویی
علی نصیریان به نشست های فرهنگی جشنواره رونق داد

گزارش

روزنامه نگار
فهیمه پناه آذر

درباره فیلم »گاو« مهرجویی می گوید: »این فیلم 
برای ما بسیار تأثیرگذار بود. من همیشه گفتم که 
در »گاو«، مهرجویی ما را بــا قرار گرفتن مقابل 
دوربین و بازی فیلم ســینمایی آشنا کرد. من از 
ایشان سینما را یاد گرفتم. موضوع عمق میدان و 
حرکات دوربین و تکنیک های سینما آنجا برای 
ما روشن شد. نخســتین کارگردان و معلمی که 
به من یاد داد مقابــل دوربین چه کنم، داریوش 
مهرجویی بود.« وی ادامه می دهد: »ما تله تئاتری 
را با همین قصه در تلویزیون بازی کرده بودیم و 
نقش هایمان تغییر نکرده بود، اما آنچه با عنوان 
فیلم ســینمایی »گاو« ساخته شــد، با تله تئاتر 
»گاو« متفاوت بود؛ هرچند شــخصیت ها همان 
بود. هر کدام مان نقش های تئاترمان را در فیلم 
سینمایی »گاو« بازی کردیم.« نشست  فرهنگی 
سینما و قدرت روایت )مرکز مطالعات راهبردی 
ژرفا(، نشســت فرهنگــی نگارش بــرای اجرا، 
نشست فرهنگی سینمای تاریخ و تمدن، نشست 
فرهنگی اقتباس و بومی سازی متون غیرفارسی 
و نمایش فیلم »ناخدا خورشــید« به کارگردانی 

ناصرتقوایــی ازجملــه برنامه هــای 
بخــش فرهنگــی روز گذشــته بود.

عکس: محمد حسن اصلانی

فیلم خوب، فیلم شخصی ست 
سیدمرتضی فاطمی، کارگردان فیلم »بی مادر« از ساخت فیلمش می گوید

»بی مادر« نخســتین فیلم 
ســیدمرتضی فاطمــی در 
مقام کارگردان است که در 
چهلمین جشنواره فیلم فجر 
به نمایش درمی آید. کسانی 
که بیننده برنامه های گفت وگومحور تلویزیون هســتند، 
احتمالا فاطمی را با اجرای برنامه »اختیاریه« و جنجالی که 
در آن، درباره اظهارنظر مرحوم جمشــید مشایخی درباره 
نحوه مرگ غلامرضا تختی رخ داد، به یاد می آورند. فاطمی، 
به گفته خودش، در نخستین قدمش در سینما سعی کرده 
فیلمی شــخصی بســازد که هم به دنیای خودش نزدیک 
باشد و هم مخاطب عام را راضی کند. با او درباره این تجربه 

گفت وگو کرد ه ایم.

بینندگان تلویزیون شما را با برنامه »اختیاریه« که 
در شبکه5 اجرا می کردید می شناسند. چطور شد 

که به سمت کارگردانی در سینما آمدید؟ 
من ســال ها روزنامه نگاری کردم، سال ها ســردبیر نشریات و 
خبرگزاری های مختلف بودم، مستندسازی کردم، برنامه سازی 
کردم، هارد تــاک برگزار کــردم و همه اینها را در یک راســتا 
می بینم. رسانه و سینما از هم جدا نیســتند. حداقل بخشی از 
متریال یک داســتان از اطلاعات و داده هایی است که از رسانه 
به دســت می آید. براســاس اینکه این مدیوم ها به هم نزدیک 
هستند و با فراغتی که در این یکی دو ســال کرونا پیدا کردم، 
نشستم فیلمنامه »بی مادر« را - که مدت ها درگیرش بودم و به 

آن فکر می کردم- نوشتم و ساختم.

»بی مادر« نخستین فیلم سینمایی شماست. قبل از 
آن کار کوتاه داستانی هم ساخته بودید؟

من کارهای متعــددی کرده ام ازجمله مســتند، تیزر، مســتند 
کوتاه، فیلم کوتــاه، تهیه کنندگی فیلم بلنــد، مجری طرح فیلم 
بلند، سریال ســازی، برنامه ســازی، بیش از 200قســمت برنامه 

گفت وگومحور و قس علی هذا.

ایده اولیه فیلم از کجا آمد؟ 
داشتم کتابی از فیلسوفی آمریکایی به نام مایکل سَندِل 
می خواندم و تصویری در ذهنم ایجاد شــد کــه آن تصویر برایم 
پرســش برانگیز بود و همان تصویر را بســط دادم و ســعی کردم 
تبدیلش کنم به داستان. در فلســفه می گوییم وقتی می خواهید 
چیزی را از تفصیل به اجمال برسانید باید آن را تبدیل به درام کنید. 
آن تصویر اولیه را با پرسشگری هایی که درباره شخصیت ها از خودم 
می کردم به قصه تبدیل کردم که ایرانیزه آن شده فیلم »بی مادر«.

اسم کتاب سندل که می خواندید چه بود؟
»عدالت چیست؟«

سندل به لطف ترجمه هایی که از آثارش شده، چهره 
شناخته شده ای در ایران است؟

مایکل سندل استاد دانشگاه هاروارد است و دوره های آموزشی او 
به این صورت است که چند جلســه »تدتاک« برای دانشجویانش 
می گذارد و در حدود 1۵00داوطلب هم در این جلســات شرکت 
می کنند. سندل پرسش های عمیق فلسفی اش را براساس داده ها 
و قصه ها تعریف می کند. یــک موقعیت ایجاد می کند و از شــما 

می پرسد که در کدام طرف ماجرا می ایستی.

اخلاق و عدالت ازجمله مفاهیم اصلی بحث های 
سندل هستند و در چند ســال اخیر، سینمای 
اجتماعی ما به موضوعاتی مثل اخلاق و برابری توجه زیادی 
نشان داده است. فیلم شــما را می توان در ادامه جریان 
سینمای اجتماعی سال های اخیر دانست یا به نظرتان فیلم 

متفاوتی با آن جریان است؟
سینماي ما کلا ژانرمحور نیست، بلکه متکی به »گونه« است 
و گونه اش هم، منهای معــدود کارهایــی، عمدتا اجتماعی 
اســت. ولی من فکر می کنم که فیلمم فراتر از نگاه اجتماعی 
صرف است و فکر می کنم یک خودپرسشــگری در انسان ها 
ایجاد می کند. عمیقا معتقدم که ســینما و فلســفه در یکجا 
به هم می رسند و آن هم خودپرسشــگری است. آدم ها وقتی 
از خودشان ســؤال می کنند، بعد وارد داســتان های دیگری 
می شوند. گمانم بر این است که  این فیلم هم برای مخاطبی 
که دنبال درام و قصه و حتی ملودارم باشد خوراک دارد و هم 
برای آدم هایی کــه بخواهند کمی عمیق تر بــه فیلم و روابط 

انسانی نگاه کنند.

پس فیلم شما، فیلمی داستان گوست؟
فیلم خوب، فیلم شخصی انســان است. فیلمی که 
شبیه به هالیوود یا اروپای شرقی یا سینمای کره باشد، قاعدتا 
در بهترین مدلش یک کپی باکیفیت از آن سینماســت و من 
در »بی مادر« سعی کردم شخصی ترین فیلمی را بسازم که به 

جهان خودم نزدیک است.

در فیلم شما بازیگرانی مثل پژمان جمشیدی، امیر 
آقایی و میترا حجار حضور دارند. تجربه کار با آنها 

چطور بود؟ 
بسیار تجربه خوب و شیرینی بود و از بودن در کنار هم لذت بردیم 
و ســعی کردیم در دوره تولید کار با حال خــوش از همدیگر یاد 

بگیریم و کیف کنیم.

برخی ها معتقدند که تصدی گری در حوزه ســینما 
به دست نهادهای دولتی افتاده و سینمای مستقل به 
حاشیه رفته اســت. در این وضعیت، چطور برای فیلم تان 

تهیه کننده پیدا کردید؟ 
حذف سینمای مســتقل خیلی اتفاق بدی است چراکه در نهایت 
متصدی اصلی ســینما باید چرخه عرضه و تقاضا و اقتصاد سینما 
باشد. فیلم »بی مادر« در بخش خصوصی با سرمایه گذاری آقای 
صالح مؤذن زاده از سرمایه گذاران و تهیه کنندگان آینده سینمای 
ایران تولید شده و 100درصد محصول بخش خصوصی بوده است.

حضور نسل جدید و جوان فیلمسازان در جشنواره 
امسال را چطور می بینید؟

 بایــد همه فیلم هــا را دیــد. می تواند هــم تهدید باشــد و هم 
فرصــت. اگر کیفیــت فیلم هــا درخور توجه باشــد کــه اتفاق 
مثبتی اســت و اگــر فیلم های بهتــری بیرون مانده باشــد که 
لطمه به جشــنواره اســت. تا همه فیلم ها را نبینیــم نمی توانیم 

قضــاوت کنیــم. امیــدوارم از داخل همیــن فیلم ها، 
پدیده هایــی بــه ســینمای ایــران معرفــی شــوند.

     
 ایده فیلمم 
را از مایکل 

سَندِل گرفته ام 
از کتاب عدالت 

چیست

گفت و گو

روزنامه نگار
محمدناصر احدی



امسال، جشنواره فیلم فجر، همزمان 
با تهــران در اســتان های دیگر نیز 
برگزار می شــود که همدان هم جزو 
آنهاست و نمایش فیلم ها از 15بهمن 
در این استان آغاز شده و تا 22بهمن 
ادامه خواهد داشت. در هر استان 16فیلم از جشــنواره نمایش داده 

می شود و هر فیلم 2سانس خواهد داشت.
از آنجایی که ســینما قدس به علت تعمیرات تعطیل است، فیلم های 
جشنواره فقط در سینما فلسطین به نمایش درمی آید و سالن یک و دو 
این سینما در 2سانس اما در روزهای مختلف، فیلم ها را 2بار به نمایش 
درخواهد آورد. سانس فیلم ها در سالن یک 17 و 19:30 و در سالن2 
18 و 20:30 و خرید بلیت هم به صورت اینترنتی اســت و مسئولان 
همدان اعلام کرده اند تا قبل از شــروع نمایــش فیلم ها امکان خرید 

بلیت وجود دارد.
با توجه به اینکه 22فیلم در جشنواره به نمایش درمی آید، اختصاص 
16فیلم به اســتان همدان به معنی تماشــای 70درصد فیلم هاست 
که درصد بالایی اســت. مسئولان جشــنواره معتقدند فیلم هایی که 
برای نمایش در اســتان ها انتخاب می شــوند، کاملا تصادفی است و 
اینطور نیســت که فیلم های بهتر به بعضی اســتان ها اختصاص داده 
شوند. با این تفاسیر به نظر می رسد فیلم هایی که در همدان به نمایش 
درمی آیند، از فیلم های خوب جشنواره هســتند، اما از بین فیلم های 
 مهم و کنجکاوی برانگیز امسال که همدان میزبان آنهاست می توان به 
»مرد بازنده« ســاخته محمدحســین مهدویان، »بدون قرار قبلی« 
ساخته بهروز شــعیبی، »خائن کشی« ساخته مســعود کیمیایی و 
»دسته دختران« ســاخته منیر قیدی اشــاره کرد. ضمن اینکه فیلم 
»علف زار« که در روزهای نخست جشنواره نقدهای مثبتی درباره آن 
نوشته شد و همینطور »موقعیت مهدی« ساخته هادی حجازی فر که 
هرچند فیلم اولی اســت، اما بازیگر آن سوابقی دارد و فیلمنامه ای که 
برای »آتابای« نوشته، تحسین شده اســت، در بین فیلم هایی که در 

همدان به نمایش درمی آید  دیده می شود.
با این شرایط می توان گفت شهروندان همدانی در چهلمین جشنواره 
فیلم فجر خوش شانس هســتند، ضمن اینکه فیلم »بیرو« که درباره 
زندگی علیرضا بیرانوند است نیز در این شــهر به نمایش درمی آید و 
بیشتر شــهروندان همدانی این شــخصیت را می شناسند و می توان 
گفت این فیلم در ژانر کودک و نوجوان است، چراکه کودکی و نوجوانی 
بیرانوند را به نمایش گذاشته است. در سال هایی که همدان میزبانی 
جشــنواره کودک و نوجوان را از دســت داده، نمایش این فیلم اتفاق 
خوبی است، اما مهم ترین فیلمی که در همدان به نمایش درنمی آید، 
»نگهبان شب« ساخته رضا میرکریمی است که همدانی ها از تماشای 

آن در قالب جشنواره محروم هستند.
نکته مهم دیگر اینکه با توجه به شــرایط کرونایی حاکم بر کشور، این 
احتمال وجود دارد که جشــنواره تغییراتی داشــته باشد، کمااینکه 
با محدودیت های بســیاری در حال برگــزاری اســت. بنابراین اگر 

شــرایط همدان کــه هم اکنون نارنجی اســت بدتر شــود، 
احتمال لغــو نمایــش فیلم هاي جشــنواره وجــود دارد.

در طول سال ها و دهه های گذشته هر بار که نمودار وضعیت 
کیفی سینمای ایران منحنی یا منحنی های رو به افولی را 
به نمایش گذاشــته، نوک پیکان توجه به مقصر یا مقصران 
اصلی، عواملی نظیر بحران فیلمنامــه، بحران کارگردانی، 
بحران مخاطب و حتی بحران ممیزی را نشــانه رفته است. 
بحران هایی که بی شــک همواره وجود داشــته اند و هرگز 
نمی توان آنها را نادیده گرفت یــا انکار کرد. اما اگر بودجه و 
سرمایه لازم برای ساخت فیلم را اصلی ترین نکته  در راس 
هرم تولید بدانیم، آن وقت با اطمینان بیشتری می توان گفت 
بی هیچ حرف و حدیثی اصلی ترین بحران سینمای ایران، نه 
قحطی سوژه های ناب، نه داستان های پیش پاافتاده و آبکی، 
نه بضاعت به ظاهر محدود ســینمای ایران، و نه اســتعداد 
پرورش نیافته نیروهای انسانی آن، که بحران تهیه کنندگی 
است. همان عاملی که در طول ســال های اخیر باعث شده 
فیلم های خنثی، بی هدف و بیهوده بسیاری به فهرست بلند 
بالای تولیدات سالانه سینمای ایران افزوده شوند؛ بدون آنکه 
حتی درصد ناچیز و بسیار کمی از این آثار، شایسته افتخار 
ملی و اضافه شدن به فهرست گنجینه های سینمایی باشند. 
متأسفانه بسیاری از این فیلم ها حتی پرفروش و پرمخاطب 
هم نبوده اند که با تکیه بر آمارهایشان بتوان جلوی ایرادها 

و بهانه ها ایستاد.
از آن جالب تر، انبوه فیلم های تولید و به حال خود رها شده 
)در قفسه دفاتر تهیه کننده ها و برخی سازمان های دولتی و 
نیمه دولتی( است که اگر صف عریض و طویل شده نمایش 
در دوران سیاه کرونا را هم نادیده بگیریم، اغلب شان به دلیل 
ســرمایه گذاری های بی هدف و غیراســتاندارد، در همان 
مرحله تولید سودآوری داشته اند و طبعا تهیه کننده ها نیازی 
نمی بینند برای عرضه آنها و ســپس گرفتار شــدن با اداره 
مالیات، خود را به دردسر بیندازند! برای درک هرچه بیشتر 
این موقعیت غریب و کمی هم طنزآلود که البته فاصله بعید 
ما با خصایص سینمای صنعتی را به نمایش می گذارد کافی 
است به عنوان مثال کارخانه های تولید خودروهای وطنی را 
تصور کنید که تعداد قابل توجهی از محصولات خود را زیر 
باران و آفتاب و گرد و خاک رهــا کرده اند؛ بی آنکه نیازمند 

بازگشت سرمایه یا دست کم هزینه تولید آنها باشند!
همین مثال به ظاهر ســاده - اما خوف انگیــز و دردناک - 
نشــان می دهد بخش قابل توجهی از سرمایه های عمومی 
این مملکت به چه سادگی از دســت رفته یا در حال نابود 
شدن و از دست رفتن هستند. ســرمایه هایی که درصورت 
کاربرد صحیح و درســت، می توانســت جدا از به حرکت 
درآوردن چرخ دنده های آســیب دیده و معیوب ســینمای 
ایران، پخش کننده ها، مالکان ســینما ها و حتی کارکنان 
بخش فنی، اداری، خدماتی و رفاهی ســالن ها را نیز مورد 
لطف و عنایت خود قرار دهد. البته فیلم هایی که در جشنواره 
فیلم فجر امسال به نمایش درآمده  یا درخواهند آمد، به طور 
حتم نمی توانند بازتاب دهنده کلیت ســینمای امروز ایران 
باشند اما برایند آنها نشان می دهد متأسفانه بخش عمده ای 
از این آثار فاقد دلیل و هدف مشخصی برای سرمایه گذاری و 
تولید هستند. فیلم هایی که نه مخاطبان دقیق و واقعی آنها 
مشخص است و نه معلوم است با چه هدفی ساخته شده اند! 
داستان تلخ زنی که در معامله برای اجاره دادن رَحم خود، 
جدا از حس مقدس و زیبای مــادری، فرزند بیمارش را هم 
از دســت می دهد )در فیلم »بی مادری«(، ماجرای زنی که 
دچار نوعی بیماری عجیب روحی اســت و حتی خانواده و 
فرزند خود را نیز به جا و به یاد نمی آورد )در فیلم »بی رویا«( 
و بلوند چالاک و بزن بهادر فنلاندی که در روز روشــن و در 
مقابل چشم مشتری های رســتورانی در تهران به گروگان 
گرفته می شود! )در فیلم »لایه های دروغ«( فقط چند نمونه  
از آثار مشعشــعی هســتند که در خوش بینانه ترین حالت 
قرار است ســال آینده، روزها یا دست کم آخر هفته خوب و 
سرگرم کننده ای را برای تماشــاگران سرگشته سینما رقم 
بزنند. مخاطبان گریزپایی که این امیدواری وجود دارد تا در 
برابر هجوم ماهواره ها، سریال های تلویزیوني، شبکه نمایش 
خانگی، پلتفرم های متصل به تلویزیون های هوشمند و البته 
ســاعت های هدر رفته در برابر انواع و اقسام شبکه های ریز 
و درشت اجتماعی و پرطرفدار، دست به جیب شوند، بلیت 
بخرند و در سایه ویروس کرونا به تاریکی سالن های نمایش 
بخزند! اما احتمالا بعد از تماشای این آثار تابناک، حیرت زده 
از سینما بیرون خواهند آمد و شاید درحالی که در خود فرو 
رفته  باشند خطاب به سازندگان این فیلم ها بپرسند: »این 

چی بود ساختی هم ولایتی؟!«*
* با کمی تغییر، اشاره به تیتر »کالت« شده یکی از نقدهای 
هوشــنگ گلمکانی است که در ســال1365 و در ماهنامه 

»فیلم« نوشته شــد اما با گذشــت بیش از 3دهه 
هنوز هم پــر کاربرد و طبعــا پر از کنایه اســت.

یادداشت

منتقد و مستند ساز
امید نجوان

کمی راجع به آن فیلم صربستانی بگویید.
این فیلم خیلی شــبیه آنتیگونه اســت... یک قصه آن طوری اســت که سال 
2015واقعا اتفاق افتاده و من همه آدم های واقعی را دیدم، به جز کاراکتر خودم که آلمان 
بود، ولی کاراکتر واقعی مترجم را دیدم، رفتم سر قبر آن پسری که آن اتفاق برایش افتاده 
بود و دیدم، و همه اینها... من الان دیگر به نظرم سینما اینطور نیست که بروم بازی کنم 
و تمام نه... خیلی برایم بزرگ تر اســت، چون به نظرم دنیای بزرگ تری است، من خودم 
هر فیلمی که می بینم، یکهو در آن چیزی می بینم که خیلــی روی من تأثیر می گذارد، 
فیلم های خوب، یا یک اخلاقی از خودم می بینم، یا یک چیزی و تصمیم می گیرم که دیگر 
آن کار را نکنم، یا آن کار را بیشتر انجام دهم. سینما روی من تأثیر می گذارد، پس به نظر 
من سینما می تواند خیلی جدی تر از یک کار روزمره باشد. سینما واقعا تأثیرگذار است و 
خیلی می توان با آن ارتباط گرفت. من اگر بازیگری نمی کردم، نمی توانستم الان خصوصا 
به عنوان یک آدم افغان در ایران این احترام را داشته باشم. من تلاش کردم تا خیلی چیزها 
عوض شد راجع به افغان ها، حتی در دایره دوستان نزدیکم هم دیدشان نسبت به ما تغییر 
کرد. به همین دلیل برای من الان بازیگری این طوری اســت که کاری را انجام  دهم که 

تأثیری روی شما بگذارم که دارید من را می بینید...

درواقع مسئولیت اجتماعی تان را با بازیگری انجام می دهید.
بله چون الان خیلی از افغان ها به من امید دارند و خودم خیلی اینطور هستم 
که وقتی الان می توانم حتی با دنیا ارتباط بگیرم، و می توانم حرفم را بزنم و می توانم 
تأثیری بگذارم، چرا نکنــم، می خواهم چه کار کنم در زندگــی ام؟ می توانم کارهای 
دیگری هم انجام دهم ولی این کار تأثیرگذاری اش زیاد اســت پــس من این کار را 

می کنم، برای من اینطور نیســت که بروم بازی کنم و بعد بگویم دیدی چه سکانسی 
بازی کردم؟ چون این من را خسته و افسرده می کند و آن وقت دیگر دلم نمی خواهد 

بازیگری کنم.

یعنی بازیگری یک جایی برایتان تمام می شود؛ درست است؟ 
بله اصلا دلم نمی خواهد اینطور باشد. ولی این دیدگاه به من انرژی می دهد، 

انگار که یک چیزی برای خودت درنظر بگیری که تو را به سمت جلو حرکت دهد...

درواقع بازیگری برایتان بشود یک دایو برای آن مسئولیت اجتماعی، 
برای آن رسالت کمک کردن؟ 

بله. درآمدش هم بد نیســت، من واقعا درآمدش را دوست دارم، چون همه ما خانواده 
داریم، مخصوصا من که خانواده ام پرجمعیت هم هست و دوست دارم چیزهایی را که 
خودم همیشه می خواستم و نداشتم، خواهرهایم داشــته باشند، هر کاری که دلشان 
می خواهد بتوانند انجام دهند. ببینید من بازیگری را واقعا قلبا دوست نداشتم هیچ وقت، 
چون خیلی اذیتم می کند، نمی دانم چرا، ولی صبح ها که بلند می شوم و می خواهم بروم 

آفیش باید خودم را مجبور کنم، اینطور نیستم که شیفته بازیگری باشم...

پس چرا به تئاتر رفتید؟ 
نمی دانم از بچگی، اینقدر همه خانواده تحت فشار بودیم دلم می خواست یک 
جایی بایستم که به همه بگویم من را ببینید و به من و خانواده ام احترام بگذارید. من 

این کارها را می توانم انجام دهم.

صداقت تان واقعا عالی است...
واقعا برایم اینطور بوده است. ولی الان مخصوصا بعد از این فیلم های اخیرم، خیلی 
بیشتر... شاید خوب بلد هم نبودم، به خودم فشار می آوردم یک چیزی بازی کنم و بعد خیلی 
اذیت می شــدم و خیلی من را به هم می ریخت و اصولا خیلی هم احساساتی و شکننده ام و 
حسابی به هم می ریختم. البته الان می دانم چه کار باید بکنم و چطور آن نقش را دربیاورم و 
به قولی دارم کیف می کنم، درحالی که قبلا برایم عذاب آور بود. می گفتم چرا باید یک کاری 
انجام دهم که اینقدر اذیتم می کند، ولی الان چون حال خودم هم خوب می شود می توانم 

تحملش کنم.

پس فعلا تغییر شغل نمی دهید؟ 
نه دوســت دارم زندگی، مثل همان زندگی عادی که با خانواده ام داشتم بماند، یا 
خودم همانطور بمانم ولی دوست دارم بازیگری شــغلم باشد. می دانید، من از بچگی خیلی 
آدم مغروری بودم و الان کمی کمتر شده، ولی بچه تر که بودم، مثلا اگر مدرسه می خواست به 
ما کفش ملی بدهد، می گفتم نمی خواهم درحالی که می خواستم، چون اینطور بود که ما زیاد 
بودیم و مشکلات زیادی داشتیم یا مثلا می رفتم خیاطی کار می کردم، اگر صاحب کار چیزی 
می گفت، خیلی به من برمی خورد و مدام با خودم می گفتم که من همه اینها را عوض می کنم، 
همه این موقعیت ها را عوض می کنم، و حالا دوستم هم داشتند. دیدید بعضی از آدم ها یک 
چیزی دارند که توی مدرسه، یا هر جای دیگری، آدم ها دوستشان دارند، معلم ها و... ولی باز 
هم تحت فشار بودم، چون می گفتم که این نباید زندگی ما باشد... و وقتی که مهاجری، در 

همه جای دنیا، یک سری تبعیض هایی هست. گروهی فکر می کنند که نمی توانی 
آن کار را انجام دهی، اما مــن این کارها را انجام می دهم کــه بگویم من می توانم.

این چی بود ساختی هم ولایتی؟!*
سینمای ایران و بحران تهیه کنندگی

بــاز پـوسـتـرهـــای 
جشــنواره های فجــر 
منتشر شدند و همهمه 
طعنه زنان هم شــروع 
شــد؛ ازجمله پوســتر 
جشنواره چهلم فیلم فجر که گویا از همه بیشتر محل 
بحث شده. من این بار می خواهم کنار طراح پوستر این 
دوره بایستم و از او دفاع کنم. مگر چند دوره پیش از 
این، پوستری بهتر از این دیده اید که متوقعید این بار 
کار درخشانی ببینید؟ سال هاست در بر همین پاشنه 
می چرخد. اگر گاهی به اشــتباهی از دست مدیری 
دررفته و پوستر قابل تحملی از مجموعه فجر بیرون 
آمده، جای تعجب اســت. دقیقــا می توانم بگویم از 
دوره بیستم جشــنواره فیلم فجر وضع همین است؛ 
پوسترهایی غالبا بزک ودوزکی و بی مغز. نمی خواهم 
بگویم که قبل از آن شاهکار خلق می شده اما هر چه 
بوده چند آب پاک تر از حالا بوده است. و البته 3پوستر 
از مجموعه پوسترهای فجر در حافظه تاریخی گرافیک 
ما مانده است؛ پوستر حسین خسروجردی برای دوره 
یازدهم، پوستر رضا عابدینی برای دوره چهاردهم و 

پوستر سیامک فیلی زاده برای دوره شانزدهم.
اما یک ســؤال که پیش از این هم بارها پرسیده ام و 
جوابش ربط پیدا می کند به وضع پوســتر جشنواره 
فیلم فجر امســال؛ چرا حتی طراحان صاحب نامی 
که قبل از دوران بیستم هم کار می کردند نتوانستند 
برای جشنواره فیلم فجر پوستر هم سنگ و هم وزن 
دیگر آثار خودشان بسازند؟ چرا پوسترهای ابراهیم 
حقیقی برای جشــنواره فیلم فجر قابل مقایســه با 
کارهای ابراهیم حقیقی جوان برای جشــنواره فیلم 
تهران نیســت؟ چرا حتی پوستر مرتضی ممیز برای 

دوره هشتم جشنواره، نشانی از مرتضی ممیز ندارد؟  
به گمان من که جواب مشــخص است. همانقدر که 
فرزند به پدر و مادرش شبیه است، پوستر هر رویدادی 
به محتوا و ساختار آن رویداد شباهت دارد. جشنواره 
فیلم فجر آیا جشنواره معتبر و بزرگ و درخشانی است 
که پوسترش اهمیت جهانی پیدا کند؟ فکر نمی کنم. 
آن دورانی که همین جشنواره نیم بند ملی، مدیران 
شایسته ای داشت چند پوستر خوب و درخشان هم 
برایش ساخته شــد که می توانیم برویم ببینیم آن 
دوران چه فیلم هایی روی پرده رفته اند و اکنون چه 
فیلم هایی. رابطه کاملی بین ظرف و مظروف برقرار 
است. حالا هم گویا سال هاســت مدیران جشنواره 
تصمیم گرفته اند به خودشــان زحمت ندهند و کار 
را به طراح صاحب نام یا خلاقی نســپرند. یک طراح 
ناشناس بهتر می تواند سلایق مدیران را به جا بیاورد و 
همین شده که می بینید. اشکال از طراح نیست. برای 
این وضعیت فرهنگی ما همین پوســتر بی شکل که 
شبیه جلد کاتالوگ گزارش عملکرد جشنواره است، 
بهتر کار می کند. یک تختــه رنگ آبی کبالت همراه 

چند لکه طلایی و نقره ای که برای مدیران 
یادآور هنرهای سنتی ایران است و والسلام.

2روز قبل که برای دیدن یکــی از فیلم های 
بخش مسابقه جشــنواره فیلم فجر امسال به 
سینما بهمن )کاپری سابق( در میدان انقلاب 
رفته بودم، فضای خلوت جلــوی در و داخل 
سالن انتظار را مقایســه کردم با زمان نمایش 
فیلم »تیغ و ابریشم« مسعود کیمیایی در یکی از دوره های اول جشنواره فیلم 
فجر در همین سینما که جای ســوزن انداختن نبود و جاتون خالی جلوی در 
ورودی من و دو، ســه تا از رفقای همراهم از ماموران کلانتری که برای کنترل 
اوضاع آمده بودند، چند تا باتوم خوردیم. بــا وجود آنکه باتوم خوردنمان در آن 
دوران مَلسَ بود، ولی چقدر فیلم دیــدن در آن فضای پرجنب وجوش که انگار 
همه آدم ها با یک هدف و انگیزه مشترک کنار هم جمع شده بودند، حال می داد. 
این همان مناسکی بود که مدت هاست از سینمای ما رخت بسته و البته نباید 
همه کاسه کوزه ها را ســر کرونا و اومیکرون و... شکست. دیگر نشانی از آن شور 
و حال و حس کنجکاوانه نیســت و باورت این است که آن دنیای نوستالژیک و 
ذوق ناب کودکانه را شــخم زده اند. در یک حس توضیح ناپذیر خودآزارانه، به 
عقب تر می روم و دوران جوانی ام در نیمــه اول دهه50 را در ذهن غبارگرفته ام 
مرور می کنم که مشــتری پروپاقرص جشــنواره جهانی فیلم تهران در پاییز 
هر سال بودم. از یکی دو ماه جلوتر از شــروع جشنواره، خواب صف های طویل 
جلوی ســینماهای پولیدور)قدس فعلی(، آتلانتیک)آفریقا(، رادیوســیتی و 

خوش شانسی همدانی ها در جشنواره چهلم
ققنوس بی یال و اشکم

در اسارت خاطره ها

درباره پوستر جشنواره

یادداشت

 منتقد
جواد طوسی 

پارامونت را می دیدم که این دو تای آخر که جزو بهترین ســینماهای تهران 
بودند از همان سال57 در شان تخته شد و همه آن خاطرات شیرین نسل های 
دهه20و30 را در خود دفن کردند. با چه مکافاتی در طول ســال با کار کردن 
و دَمِ پــدر را دیدن، پول جور می کردم تا بتوانم فیلم های بخش »مســابقه« و 
»جشنواره جشــنواره ها« و بعضی از آثار مرور کارنامه یک فیلمساز را ببینم. 
چقدر دراین صف ها از یک ســلام علیک اولیه به یک همصحبتی و همکلامی 
عمیق و رفاقــت به دردبخور رســیدم. یک جاهایی به نظــر بازی هایم خط و 
ربط فرهنگی می دادم و... چقدر در این صف ها بولتن های روزانه جشــنواره و 
صفحه ســینمایی روزنامه ها که بــه نقد بعضی فیلم هــای به نمایش درآمده 
اختصاص داشت را با ولع می خواندیم و در موردشــان سوژه پیدا می کردیم و 
بحث مان حســابی گُل می انداخت. با همه فقری که در کانون خانوادگی ام جا 
خوش کرده بود، این 10روز را با همان برنامه ریزی طول ســال، به یک اتفاق 
دلپذیر و جشن فرخنده تبدیل و لباس ها و ســرو وضعم را همخوان با محیط 
فرهنگی جشنواره می کردم و بیشــتر می رفتم تو نخ تیپ دانشجویی. اما حالا 
در این برهوت، خیال و ذهن آشــفته ام تو نخ ابَرِ که بــارون بزنه... من کجای 
جشنواره ای هستم که بعد از ۴0ســال هنوز نمی دونه با خودش چند چنده؟ 
یک چشمه اش را همین دیروز شــاهد بودم.  فیلم خوب و صمیمی »وضعیت 
مهدی« هادی حجازی فر حالم را منقلب کرد و یک جاهایی بغضم را ترکاند. اما 
پشت بندش، معجون عجیب غریبی به نام »لایه های دروغ« آنقدر حالم را گرفت 
که 20دقیقه از شروعش نگذشــته بود زدم بیرون. در پیاده روی شلوغ نزدیک 

میدان انقلاب به این فکر می کردم که آیا دیگر می توان نام و نشانی 
از » مهدی باکری« ها در این روزگار پریشــان و هویت باخته گرفت؟

گزارش

روزنامه نگار
فاطمه کاظمی

یادداشت

طراح گرافیک
سعید باباوند

»دیده بان« ابراهیم حاتمی کیا 
نه محصول حضور یک فیلمساز 
در بطن جنگ که حاصل اشراق 
او از پدیده ای است که می توان 
به آن اطــلاق »دفاع مقدس« 
داشــت. این فیلم تداوم سینمایی مسیری اســت که سال ها در 
»روایت فتح« مستندسازی شده بود. در مستندهای روایت فتح 
دوربین و روایت بیش از آنکه درپی ثبت حادثه یا حتی حماســه 
باشند، به دنبال شکار حالات و درونیات آدم هایی معمولی اند که حالا 
در لباس خاکی، تمام قد پیش روی یک دشمن متجاوز، علم مقاومت 
برداشته اند. دیده بان نیز با کمترین ادعا سعی داشته چنین حرکتی 

را در سینمای داستانی ادامه دهد؛ برای همین است که میزانسن ها 
بیش از آنکه سینمایی باشند، واقعگرایانه قاب بندی شده اند؛ خبری 
از فوگاز و انفجارهای خوش رنگ و لعاب نیست و در عوض شلیک ها 
و خمپاره ها و موشــک های آرپی جی، در واقعی ترین شکل خود، 
مرگبارند. »عارفی«، دیده بانی اســت که فیلم چندساعت پایانی 
زندگی او را در حالت های گوناگون، با کمترین شعار و گل درشتی 
قاب می گیرد. کلام و گفتار فیلم تقریبا در پیشبرد قصه، به خصوص 
نماهایی که عارفی را دنبال می کند چندان اهمیت ندارند و به جای 
آن تصاویر و گاهی صداهای پس زمینه و موسیقی است که درونیات 

کاراکتر را می کاود و پیش چشم مخاطب می گذارد.
قصه غمبار دیده بان، داســتانی از عینیت عمده ای اســت که در 
طول 8ســال جنگ تحمیلی به وقوع پیوست؛ در این فیلم خبری 
از حمله های بزرگ و عملیات های پیچیده نیست. آن سو دشمنی 
است مسلح و پرنفر که صرفا سایه و شمایلی از آن در لانگ شات دیده 
می شود و این سو تعدادی رزمنده که با کمترین امکانات جنگی ولی 

با اتکا به قدرت ایمان سعی دارند مانع پیشروی آنها شوند. پیشران 
قصه، به جز چند صحنه کوتاه درگیری، کشف و شهودی است که 
عارفی را به نقطه ای می رساند که خود را به دست تقدیر می سپارد. 
بر همین اساس است که حرکت شجاعانه عارفی در انتهای فیلم نه 
یک »انتحار« که به زعم سخت گیرترین مخاطبان هم، یک »ایثار« 

محسوب می شود.
بعید به نظر می رسد که حتی خود حاتمی کیا امروز بتواند یک بار 
دیگر دیده بان را بسازد. این فیلم به همان نسبتی که نگاه عارفانه 
به مرگ دارد، محصول اشــراق فیلمسازی محسوب می شود، که 
به تازگی لباس خاکی اش را تکانده است. در این زمانه حتی امثال 
حاتمی کیا نیز ورای بیان واقعیت های جنگی که با این نگاه دفاع  
مقدس محسوب می شد، بر موضوعاتی متمرکز شده اند که مانند 
عارفی ها، جایی در آن ندارند. امروزه فیلم هایی مثل دیده بان از هر 

منظری که بنگریم، »کلاســیک« به حساب می آیند و 
خب دوره کلاسیک ها انگار بدجوری سپری شده است...

اشراق کلاسیک یک فیلمساز
نگاهی به »دیده بان« ساخته ابراهیم حاتمی کیا

یادداشت

روزنامه نگار
علی عمادی

سینما بهمن در دوره سیزدهمین جشنواره فیلم فجر در سال 1373/ عکس همشهری: شادروان محمد کربلایی احمد
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دبیری از جنس غیردولتی
سال1373، سیزدهمین دوره جشنواره تئاتر فجر، پس از تجربه 
3دبیر از جنس مرکز هنرهای نمایشی، به حسین فرخی سپرده 
شد که در آن سال ها هم تجربه اش دانشگاهی بود و هم فعالیتش 
مطبوعاتی. حسین فرخی، ســردبیر مجله نمایش بود و هنوز به 
لحاظ سنی او جوان ترین دبیر جشنواره فجر به حساب می آید. او 
35ساله بود که با کارنامه ای متأثر از فعالیت های هنری در انقیاد 
اولویت ها، دبیر تئاتر فجر می شود. وقتی به کتاب جشنواره دوره 
ســیزدهم نگاه می کنیم، آنچه به خوبی عیان می شــود، نگرش 
ژورنالیستی حسین فرخی اســت. او به جای درج پیام های ریز و 
درشت، گفت وگوهای مفصلی با مدیران بالادستی خود ترتیب 

داده است.

در گفت وگویی با ابوالقاسم خوشرو، معاون هنری که از 1366 بر 
مســند بود و کمتر صحبتی از او به میان آمده، او مدعی می شود 
فجر حرکتی است فرهنگی »در مقابل جشنواره های قبل از انقلاب 
که عمدتا غیربومی، خنثی و در بعضی مــوارد ویرانگر بودند.« او 
همچنین مدعی می شود جشنواره تئاتر فجر »دیوار بین هنرمندان 
تهران نشین و شهرستانی« را از بین برده است. او درباره اهمیت 
دوره سیزدهم همانند تمام مدیران گذشته و آینده بر رشد کمی 
و کیفی تئاتر شهرستان انگشت می گذارد و البته  نمی گوید چرا 
تمام هم و غم برای تئاتر شهرستان به جشنواره فجر ختم می شود؟ 
آقای خوشــرو در ارزیابی جشــنواره تئاتر فجر چیزی می گوید 
عجیب، او می گوید: »جشنواره تئاتر فجر، جشنواره ای جوان است 
و با جشنواره هایي که عمر طولانی دارند، طبعا تفاوت هایی از لحاظ 
شکلی دارد.« شایان ذکر است؛ جشنواره تئاتر فجر قدیمی ترین 
رویداد فرهنگی ایران پس از انقلاب است و به لحاظ برگزاری در 
دوره سیزدهم، رکورد جشن هنر شــیراز با11 دوره برگزاری را 
شکسته بود. به نظر می رسد خوشرو چندان هم اطلاعات درستی 

از رویدادهای زیرنظر خودش نداشت.
مصاحبه خوشرو حاوی اطلاعات بسیاری است که امکان بحث 
بر سر آن وجود ندارد. گفت وگوی دیگر متعلق به مسعودشاهی، 
مدیر وقت مرکز است که او نیز از مصمم بودن برای افزایش توجه 
بر تئاتر شهرستان ها صحه می گذارد و درباره سیاست های خود در 
مرکز از »توجه بیشتر به تولید انواع نمایش های خودی«، »اشاعه 
و گســترش نمایش در فضاهای جدید«، »ایجاد کانون نمایش 
دانشگاهیان« و »طرح تئاتر مساجد« یاد می کند. در گفت وگو با 
مسعودشاهی این مسئله نیز مشخص می شود که در دوره دوازدهم 
استقبال عموم از جشنواره ای که متمرکز از نمایش های بومی بوده 
با سردی مخاطب روبه رو شده است. مسعودشاهی جایی می گوید: 
»اگر عرصه نمایش از تماشاچی خالی مانده علت آن عدم ارتباط 

موضوع و سوژه با تماشاگر است.«
سومین مصاحبه با شخص حسین فرخی است، او رقابت در دوره 
جعفری را حذف می کند و می گوید: »نفــس رقابت، گروه ها را 
به ســوی کارهای بدیع و تازه هدایت می کند.« او درباره تفاوت 
جشنواره اش از »جوان گرایی و نوگرایی« یاد می کند و می گوید: 
»جشــنواره امســال متعلق به جوان هایی است که پیشکسوت 
تئاترمان نیســتند.« در دوره سیزدهم حســین فرخی بخش 
عکس و پوستر را برای نخســتین بار به جشنواره می افزاید. او در 
گفت وگویش لحنی انتقادی دارد و معتقد اســت: »جایگاه تئاتر 
در مملکت ما تعریف نشده است.« او به این موضوع اشاره می کند 
که برای صداوسیما مهم نیست در جشــنواره تئاتر فجر چه رخ 
می دهد و این ناشی از »یک ناهماهنگی در سیستم سیاستگذاری 
فرهنگی کشور« است. در پاسخ به خوشرو که از جوانی جشنواره 
و تجربه اندوزی می گوید، فرخی معترض می شــود: »در سراسر 
کشور ارگان ها و نهادهایی هستند که تئاتر کار می کنند و هر کسی 

احساس می کند که می تواند جشنواره برگزار کند.«
در کتاب جشنواره سیزدهم یک بخش در نقد و بررسی 12دوره 
پیشین نیز منتشر می شود. این گزارش بعدها در دوره سرسنگی 
در قالب کتابی با عنوان »کتاب راهنمای جشــنواره تئاتر فجر« 
بدون یادی از حسین فرخی منتشــر می شود. در دوره سیزدهم 
نیز ســالن های تئاتر آزاد همانند نصر، گلریز، پــارس و دماوند 
در جشــنواره حضور فعالی دارند. همچنین نــام کاظم نظری 
که این روزها شــایعه حضورش بــر مســند اداره کل هنرهای 
نمایشی شــنیده می شــود، در این جشــنواره با نمایش »میم 
مثل پانتومیم« دیده می شــود. از نکات جالب توجه جشــنواره 
ســیزدهم قائم مقامی علی فتحعلی زاده، مدیرعامل ســابق تیم 

اســتقلال اســت که بدون هیچ نســبتی با فرهنگ 
و هنر، ســال ها مدیرمســئول مجله نمایش هم بود.

عرب نیا در نقش بهرام چوبین
شــکرخدا گودرزی، یک ســال بعد از اجــرای نمایش »هفت 
خان رســتم«، نمایش »بهرام چوبینه« را نوشــت و کارگردانی 
کرد، نمایشــی که ســال88 اجرا شــد و در بخش مرور بیست 
وهفتمین جشنواره تئاتر فجر روی صحنه رفت. فریبرز عرب نیا 
در کنار پردیس افــکاری، حمید ابراهیمی، ســیروس همتی، 
توفان مهردادیان برای بازی در نقش بهرام چوبینه حاضر شــد.

عشق به تئاتر
دلیلش را نمی دانم اما همیشــه گذشــته برایمان احساس 
خوشــایندتری دارد تا حال امروز. این حــس و حال انگار 
در تماشــای تئاتر هم غلبه کرده بود. اینکــه در دهه های 
70 یا 80 در صف های طولانی می ایســتادیم تا نمایشــی 
را ببینیم. حاضر بودیم برای تماشــای نمایش حتی شــده 
روي تشکچه های معروف سالن های تئاترشهر بنشینیم تا 
جایی که پایمان خواب می رفت و جایی برای تکان خوردن 
نداشــتیم و یا اینکه در راهروی ورودی ســالن ها، ایستاده 
نمایش را ببینیم. تئاترهایی که بعد از تماشای آن ساعت ها 
حرف برای گفتن داشتیم. همین لذت تماشای نمایش ها در 
جشنواره ها به اوج خود می رســید و آن سال ها هر چند باز 
هم زندگی و شرایط زندگی سخت بود اما تئاترها با حضور 
هنرمندان بزرگ، تماشاگران خود را هم داشت. این عکس 
نمایی از ششمین جشنواره تئاتر فجراست و تماشاگرانی که 
در صف ورود به ســالن تالار وحدت برای تماشای نمایش 

ایستاده اند.

 فرقی نمی کرد پانته آ بهرام به هیئت »عالیه شکلکی« دربیاید 
یا »نینو«ی شاعر، او در هر صورت، تماشایی بود.

اوایل دهه80 پانتــه آ بهرام حضــوری تعیین کننده در همه 
نمایش هایی داشــت که در آنها بازی می کــرد. حضور او هم 
موجب اطمینان کارگــردان بود که می دانســت این بازیگر 
توانمند به خوبی از عهده نقش آفرینــی برمی آید و هم برای 
تماشاگران امیدوارکننده بود که حتما شاهد یک بازی دیدنی 

دیگر از او خواهند بود.
همین حضــور مؤثر بود که جایــزه دوم بازیگــری زن را در 

بیست ودومین جشنواره تئاتر فجر برای او به همراه داشت.
بهرام که دانش آموخته ادبیات نمایشــی اســت، در رشــته 
تحصیلی خود فعالیتی نکرد ولی در مقابل، در زمینه بازیگری 

حضوری موفقیت آمیز داشت.
بهرام ســال1382 با حضور در 2نمایش »شــکلک« و »هی 
مرد گنده گریه نکن« در بیست ودومین جشنواره تئاتر فجر 

حاضر بود.
او که پیــش از این با بــازی در نمایش های »افســون معبد 
ســوخته«، »رازها و دروغ ها« و »خواب در فنجان خالی« به 
کارگردانی کیومرث مرادی با گروه تئاتر تجربه، همکاری کرده 
بود، در چهارمین همکاری خود با این گروه این بار در نمایش 
»شکلک« و در نقش عالیه شکلکی روی صحنه رفت. زنی عامی 
که با ماه لیلی متجدد و باشکوه نمایشنامه »خواب در فنجان 

خالی« تفاوت بسیار داشت.
او همزمان در نمایش »هی مرد گنده گریه نکن« نوشــته و 
کار جلال تهرانی هم روی صحنه رفت. نمایشــی که هرچند 
جایزه ای برایش نداشت ولی مورد توجه تماشاگران و منتقدان 

قرار گرفت.
بهرام در این نمایش نقش زنی شــاعر به نــام »نینو« را بازی 
می کرد. حضور در این دو نمایش متفاوت، جایزه دوم بازیگری 

زن را برای او به ارمغان آورد.
بهرام اما در ســال های بعدی هم حضــوری اثرگذار در تئاتر 
داشــت. او بعد از موفقیت هایی که با گــروه تئاتر »امروز« و 
»تجربه« به دســت آورد، در نمایش »شــب هزار و یکم« به 
نویســندگی و کارگردانی بهرام بیضایی باردیگر تماشاگران 
تئاتر را به تحســین واداشت. نمایشــی که در تالار چهارسو 

مجموعه تئاترشهر روی صحنه رفت.
بهرام در ادامــه موفقیت های بازیگــری اش تصمیم گرفت 
کارگردانی را هم تجربه کند که نتیجه آن اجرای نمایشــی 
با نام »آواژیک« در تالار قشــقایی مجموعه تئاتر شــهر بود 
که بعدتر با نام »ساخت ایران« در چند جشنواره بین المللی 
 روی صحنــه رفــت و جوایزی هــم بــرای کارگردانش به

همراه داشت.
اما موفقیت این نمایش، سبب تکرار تجربه کارگردانی نشد و 

بهرام ترجیح داد همچنان در مقام بازیگر روی صحنه باشد.
او سال87 با بازی در نمایش »شــکار روباه« اثر به یادماندنی 
علی رفیعی در تالار وحدت روی صحنه رفت. نخستین اجرای 
این نمایش در جشــنواره تئاتر فجر بود اما از آنجا که »شکار 
روباه« در بخش خارج از مسابقه اجرا شد، طبیعتا گروه اجرایی 
آن مورد داوری قرار نگرفتند. با این حال این نمایش موفقیتی 

چشمگیر برای تمام گروه اجرایی اش به همراه داشت 
و همچنان در ذهن تماشاگران تئاتر خاطره ساز است.

رکورد داران

روزنامهنگار
نداآلطیب
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خبرنگار
هلیانصیری

تئاتر فجر

روزنامهنگار
احسانزیورعالم

مرور

مراســم افتتاحیــه چهلمیــن 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر در 
کاروانسرای زین الدین در مهریزِ 
یزد با مســئولان هنری، مدیران 

تئاتری و هنرمندان برگزار شد.
در این مراسم که محمد ســلوکی اجرای آن را عهده دار بود، ابتدا 
نماهنگی درباره چهلمین دوره جشنواره بین المللی تئاتر فجر پخش 
شد و حسین مسافرآستانه، دبیر این رویداد در ویدئویی گزارشی از 

بخش های مختلف جشنواره و نحوه انتخاب آثار ارائه کرد.
مهران فاطمی، اســتاندار یزد نخستین ســخنران این مراسم بود 
و درباره هنرهای نمایشــی صحبت کرد. وی با اشــاره به شــهر 
یزد که میزبــان هنرمندان تئاتر اســت، گفــت: »اینجا خطه ای 
اســت که هنر نمایش بین مردمش جایگاه ویژه ای داشــته است. 
نقالی ها، معرکه گیری ها، تعزیه ها، تخت  حوضی ها و ســایه بازی ها 
جایگاه ویژه ای در ســبد زندگی مردم این دیار داشته تا به گونه ای 
هوشــمندانه، محرومیت خود از طراوت طبیعت را جبران کنند و 

روحیه شان را در برابر سختی طبیعت خشن، تازه نگه دارند.«
در ادامه، تقدیر از برترین های بخش نمایشنامه نویسی برگزار شد؛ 
کیوان فهیمی برای نگارش نمایشــنامه »اســپوتنیک تنهایی«، 
مهرداد بقایی برای نمایشنامه »اســتخوان در گلو«، بهنام سرلک 
برای نمایشنامه »ایاز شــش آبجی«، سعیدرضا خوش شانس برای 
نمایشــنامه »شــطحیات اشــباح«، پیام لاریان برای نمایشنامه 
»مدیترانه ای« و ســهیل ملکــی برای نمایشــنامه »هیچ و پوچ« 

برگزیدگان این بخش بودند.
از دیگر بخش های این مراســم تجلیل از پیشکسوتان و قدردانی 
از ســال ها کار و فعالیت هنــری علی اصغر انصاف جو)سیســتان 
و بلوچســتان(، محمدرضــا شــجریان)یزد(، محمدعلــی 
صادق حسنی)گیلان(، محمدعلی لطفی مقدم)خراسان رضوی( و 
کاظم هژیرآزاد)تهران( بود که با حضور اســماعیلي، وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، محمود ســالاری، معاون هنری، مهران فاطمی، 

استاندار یزد و قادر آشنا، مدیر مرکز هنرهای نمایشی برگزار شد.
اسماعیلی، وزیر فرهنگ در سخنانی یادآور شد: »همه اقدامات ما در 
دولت به این سمت است که فرهنگ و هنر را تقویت کنیم و بر همین 
اساس حوزه تئاتر در 4ســال پیش رو حتما تقویت خواهد شد و در 
تلاش هســتیم تا هرچه مربوط به زیرساخت است، به خوبی پیش 
ببریم. در همین زمینه، بنای ما در وزارت ارشاد بر این بوده که همه 
تاسیسات و مجموعه های فرهنگی که در سال های اخیر در دست 
ساخت بوده اند را به اتمام برسانیم. در کل کشور هم فرایند اجرایی 

پروژه ها با تخصیص اعتبار آغاز شــده و به طور جدی در 14استان 
ازجمله یزد پیگیری می شود.« 

اجرای پرفورمنســی برای گرامیداشــت یاد هنرمندان درگذشته 
همچون سیامک اطلسی، فتحعلی اویســی، رضا ملک ثابت، بیژن 
افشار، عزت الله مهرآوران، علی حاج علی عسگری و علی سلیمانی 
بخش بعدی مراسم افتتاحیه جشنواره بود که در پایان آن یاد سردار 

شهید حاج قاسم سلیمانی نیز گرامی داشته شد.
پس از آن، با پخش نماهنگی از برگزیدگان بخش عکس و پوســتر 
این دوره از جشــنواره تقدیر شــد. مهدی دوایی بــرای طراحی 
»مانســتر« مورد تقدیر قرار گرفت و هیــأت داوران در این بخش 
اثری را شایســته دریافت تندیس و رتبه اول ندانستند. با این حال 
رتبه سوم به شکل مشترک به میثم نامدار برای طراحی »ضیافت« 
و رســول حق جو برای طراحی پوستر سی و سومین جشنواره تئاتر 
استان خوزستان تعلق گرفت. محمد افشار برای »سه تیز« در رتبه 
دوم قرار گرفت. در بخش عکس هم شهریار دبیری برای »سهیل« 
و سلاله رویدشــتی برای نمایش »آنگاه که باران استخوان هایت 
باریدن می گیرد« و شیوا ســراج برای نمایش »او زیباست« مورد 
تقدیر قرار گرفتند و در این بخش محمد تقــوی برای »آنتیگونه، 
آخرین ســامورایی« رتبه ســوم داوری را گرفت و مریم رحمانی 
برای »سرایدار« دوم شد. هیأت داوران جایزه نفر اول را به اردلان 
آشــناگر برای »آشــویتس خصوصی لیدی مکبث« اهدا کردند. 
از دیگر سخنرانان این مراســم علی نصیریان بود که در بخشی از 
صحبت هایش گفت: »تئاتر جایی برای تمرین دمکراســی است؛ 
چون نظرات و آرای مختلف در آن تبادل می شود و تمام ارکان آن 
از نویســنده و کارگردان تا بازیگر و طراح صحنه هرکدام استقلال 

کاری و خلاقیتی دارند.«
در پایــان این مراســم، بــا حضور چندیــن چرخ طوافــی مملو 
از شــیرینی های محلی و ســنتی یزد، کیک جشــن 40سالگی 

جشــنواره تئاتر فجر با حضور داریوش ارجمند، سیاوش 
طهمورث، فرهاد قائمیان و حسین مسافرآستانه بریده شد.

رضا صابــری، نویســنده و 
کارگردان تئاتر  است که عنوان 
پیشکســوت در چهلمیــن 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر 
را دارد؛ اما جز این، او همچنین 
یکی از هنرمندانی است که در نخستین جشنواره تئاتر فجر هم 
حضور داشته. به بهانه اجرای نمایش »پشت دیوار قدیمی کشتارگاه« 
صابری که از خراســان رضوی در بخش غیررقابتی آثار صحنه ای 

جشنواره چهلم تئاتر فجر حضور دارد، با او گفت وگو کرده ایم.

 نمایش »پشت دیوار قدیمی کشتارگاه« چه موضوعی 
را دستمایه کار قرار داده است؟

این نمایش یک کار میدانی، محیطی و مستند است که داستانش را 
براساس زندگی تعدادی کارتن خواب نوشته ام. آدم هایی که در طول 
سال ها، با آنها در ارتباط بودم و زندگی نامه هایشان را دنبال می کردم و 
نتیجه اش همین چیزی است که در قالب یک نمایش دارد روی صحنه 
می آید. این نمایش با پرداختن به چند کارتن خواب به شکل روشن و 
برجسته، به طرح آسیب های اجتماعی می پردازد. به طوری که زندگی 

این افراد، به صورت قصه هایی اپیزودیک مطرح می شود.

شما در نخستین جشنواره تئاتر فجر حضور داشتید؛ 
حالا که این رویداد به چهلمین دوره اش رسیده، فکر 
می کنید در طول این سال های برگزاری مستمرش، توانسته به 
جایگاه و هدفی که در نخســتین دوره آن پیش بینی می شد، 

برسد؟
مسلما جشنواره فجر پایگاهی برای قضاوت آثار هنرمندانی است که 
در سراسر کشــور دارند کار تئاتر می کنند. چهلم اش را که من هنوز 
ندیده ام که چه اتفاقی می خواهد بیفتد؛ امــا در 3۹دوره ای که این 
جشنواره برگزار شده، میدانی برای قضاوت و داوری بوده و این خودش 
خیلی خوب است که هنرمندان خودشان را در این فضا می سنجند و 
محک می زنند. این اتفاق، یکی از بهترین برایندهای جشنواره تئاتر 
فجر است. ضمن اینکه جشنواره هر سال توانسته چهره های جدیدی 

را در عرصه نویســندگی و کارگردانی تئاتر و حتی بازیگری به تئاتر 
کشور معرفی کند که این هم به نظرم دســتاورد قابل توجهی است. 
فی النفسه حضور و برگزاری جشنواره برای تئاتر ایران یک غنیمت 
و اتفاق و رویداد بسیار مهم و باارزشی است. اما اینکه چگونه برگزار 
می شود، داستان دیگری است. به نظر من یکی از مشکلات اساسی 
جشنواره فجر و اساســا تئاتر ما همین مدیریت های شناوری است 
که اتفاق می افتد؛ یک دبیر جشنواره می آید و یک کارهایی می کند 
و طرحی می دهد و می رود، یکی دیگر می آید و طرح قبلی را خراب 
می کند و کار دیگری می کند. این شــناور بودن دبیران جشــنواره 
در طول 3۹دوره لطمه هایی به آن وارد کرده اســت. اگر یک دبیر 
مشخص، نه در 40سال، که چند دوره پیاپی جشنواره را اداره می کرد 
و برای مدتی نگاه ها یک شکل بود و طرح ها و سیاستگذاری ها در یک 
مسیر حرکت می کرد، شاید شاهد اتفاقات بهتری در این زمینه بودیم. 
در نهایت با اینکه شاید به بخش مدیریتی جشنواره نقدهایی داشته 
باشم،  ولی معتقدم نفس برگزاری آن، اتفاق بسیار میمون و مبارکی 

برای تئاتر ماست.

فکر می کنید دستاورد جشنواره تئاتر فجر برای تئاتر 
ما چه می تواند باشد؟

نخست، معرفی چهره های تازه نفس اعم از بازیگر، کارگردان و نویسنده 
به تئاتر کشور و دوم مسئله قضاوت و داوری، تا هنرمندان تئاتر ما در 
طول یک سال در این جشنواره که هم بین المللی است و هم در منطقه 

جزو جشنواره های معتبر تئاتر محسوب می شود، کارهایشان قضاوت 
و دیده شود. امیدوارم با وجود بحران کرونا و پیامدهایش، جشنواره 
چهلم تئاتر فجر بتواند باشکوه تر و بهتر از دوره های قبلی برگزار شود.

مدیریت شناور؛ مهم ترین مشکل جشنواره تئاتر فجر 
رضا صابری از پیشکسوتان تئاتر از 40سال جشنواره فجر می گوید

     
علی نصیریان: تئاتر جایی برای تمرین 

دمکراسی است؛ چون نظرات و آرای مختلف 
در آن تبادل می شود و تمام ارکان آن از 

نویسنده و کارگردان تا بازیگر و طراح صحنه 
هرکدام استقلال کاری و خلاقیتی دارند

     
جشنواره هر سال توانسته چهره های جدیدی 

را در عرصه نویسندگی و کارگردانی تئاتر و 
حتی بازیگری به تئاتر کشور معرفی کند که   

به نظرم دستاورد قابل توجهی است

گزارش
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از عالیه شکلکی تا »نینو«ی شاعر 
نگاهی به بازی پانته آ بهرام در فجر

آغاز تئاتر فجر چهلم در یزد
برگزیدگان بخش های نمایشنامه نویسی، پوستر و عکس معرفی شدند
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